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Ogorčeni nad 
vandalizmom 

na Muljavi
Protestni pismi

NOVO MESTO — 11. oktobra 
sta šli iz Novega mesta dve protes
tni pismi CK ZKJ in republiškemu 
odboru ZZB NOV, v katerih so 
člani odbora in predsedniki kra
jevnih združenj ZB NOV ter 'lan i 
občinskega komiteja ZK Novo 
mesto izrazili ogorčenje nad raz
strelitvijo spomenika štirim  pad
lim partizanom na Muljavi.

V protestnem pismu je med dru
gim rečeno: »Ogorčeni smo nad 
vandalskim dejanjem protisocia
lističnih sil, ki so si 8 . oktobra drz
nile porušiti simbol naše revolu
cije in kulture — spominsko 
obeležje, ki gaje KO ZZB Muljava 
postavila v spomin 4 padlim par
tizanom. Zahtevamo, da se storilci 
najdejo in kaznujejo po veljavni 
zakonodaji.«

Obsodbi tega vandalskega deja
nja pa se pridružujejo tudi delovni 
ljudje iz številnih delovnih orga
nizacij in krajevnih skupnosti.

Dolenjska v očeh geografov
Slovenski geografi so zborovali v Dolenjskih Topli
cah — Predstavitev dolenjske regije — Izobraževanje

PARTIZANSKI PEVSKI 
ZBOR V BELI 

KRAJINI
P LA N IN A  — Člani Partizanskega 

pevskega zbora so 6 . oktobra pred 
hišo na Planini, kjer je bil 21. aprila 
1944 ustanovljen Invalidski pevski 
zbor, položili venec ter zapeli nekaj 
pesmi. Zbor, ki ima od leta 1969 v 
črnomaljski občini domicil, je potem 
obiskal še Viničane in jim  v ta
mkajšnjem Novoteksu pripravil kon
cert.

PREDLOGI ZA 
OKTOBRSKt NAGRADE 

IN PRIZNANJA
BREŽICE — Komisija za odliko-, 

vanje in priznanja je letos prejela dve 
prijavi za oktobrsko nagrado in sedem 
prijav za priznanje občine Brežice. Po 
usklajevalnem postopku v koordina
cijskem odboru za kadrovska vpraša
nja pri predsedstvu OK SZDL je pred
lagala tri nagrade in tri priznanja. Za 
oktobrsko nagrado predlaga Ivo 
Gorenc, za dosežke pri razvoju na 
področju družbenih dejavnosti ter za 
dolgoletno družbeno politično delo, 
Marjana Grojzdka za inovativno delo 
v tovarni pohištva v Brežicah, Teodo
rja Oršaniča za prispevek k razvoju 
gozdnega gospodarstva v Brežicah in 
družbeno politično delo v KS Brežice. 
Priznanje naj bi dobila društvo 
računovodskih delavcev za uspehe pri 
strokovnem usposabljanju finančnih 
delavcev v občini,in DO Kovinoplast 
Jesenice za prispevek k razvoju gospo
darstva v občini in razvoju samou
pravnih odnosov. Skupnost Koz
janskega odreda je tako priznanje že 
prejela na nedavni slovesnosti na 
Silovcu, o drugih petih predlogih pa 
bo občinska skupščina sklepala na da
našnji seji.

Danes prihod 
dopisnikov 

v Novo mesto
Bogat program 16. sreča
nja pionirjev dopisnikov 

— Nagrade najboljšim
NOVO MESTO — Svet Zveze pio

nirjev Slovenije, občinska Zveza p ri
jateljev mladine Novo mesto in ured
ništva 24 slovenskih časopisov, revij in 
radijskih hiš pripravljajo za 18. in 2 ». 
oktobra v Novem mestu 16. srečanje 
pionirjev dopisnikov: V okviru bo
gatega programa, ki bo predvsem 
delovnega značaja, bodo prion irji obi
skali uredništva časopisov, glasil, do- 

, pisništev in tiskarno, se srečali z ured- 
/  niki mladinskih uredništev tersprego- 

'J vorili o problemih inform iranja. Za 
mentorje bo Manca Košir pripravila 

' malo novinarsko šolo. V avli Doma 
JLA  pa bo ob o tvoritv i razstave šol
skih glasil razgovor s Slavkom Fra- 
som, predsednikom Društva novi
narjev Slovenije, ki praznuje 40. oble
tnico delovanja, v Studijski knjižnici 
pa otvoritev razstave glasil pionirjev 
novomeške občine ter srečanje s pe
snikom Severinom Salijcm.

Udeleženci si bodo ogledali tudi 
film  Ljudje ob K rk i ter še nepredva- 
jano televizijsko oddajo, namenjeno 
mladim, ob kateri bo stekel pogovor z 
Janezom Lombergerjem in dr. Lu
dvikom Horvatom. Na slovesnosti na 

■ Bazi 20 pa bodo učenci, ki urejajo naj
boljša šolska glasila, prejeli nagrade in 
priznanje.

D O L E N J S K E  T O P L IC E  — Tu 
je  od 1 2 . do 14. oktobra  potekalo 
13. zborovanje slovenskih geog-

TRGATEV V POSAVSKEM 
VINORODNEM OKOLIŠU

B R E Ž IC E  —  V  to re k , 16. o k 
to b ra , se je  v posavskem ra jonu  
u radno  začela trga tev  za m od ro  
fra n k in jo , m uška tn i s ilvanec in za 
k ra lje v in o , druge bele sorte  pa so 
začeli trg g ti danes. Za trgatev 
pozn ih  rdečih  so rt se bodo  v in o g 
ra d n ik i skupa j s S lo v in o m  dogo
v o r i l i v ponedeljek. P ride lek je 
letos m anjši od lanskega in  vse
buje tu d i m anj s ladko rja . T o k  
S lov in  bo iz posavskega ra jona  
o d k u p il o k o li 2 0 0  vagonov g roz
d ja , ka r je  40 o d s to tko v  m an j ko t 
lan i. O d  koop era n to v  bo prevzel 
vse grozd je  s s la d ko rn o  s to p n jo  
od 9,6 odst. napre j, od  d rug ih  
v in o g ra d n iko v  pa le grozd je , k i bo 
vsebovalo vsaj 1 2 , 1  odst. s ladko 
rja . Prevzemna mesta so ista ko t 
la n i, kle tne z m o g ljivo s ti v Šentle- 
n a rtu  pa povečane, ta ko  da ni 
p riča ko va ti večjih  zastojev.

•  NAČ ELNO  SE VSI strinjamo, 
da lahko z inovacijami veliko 
pripomoremo k stabilizaciji, ko pa 
je treba od besed preiti k dejanjem, 
se marsikje in pri marsičem za
takne. Kako jez inovatorstvom na 
Dolenjskem, na prvi strani Priloge 
razmišlja Jože Simčič. Njegov 
sogovornik je bil tudi dr. Borut 
Pretnar.
•  POGOVOR DOLENJSKE
G A  LISTA je tokrat posvečen 
tekstilni industriji oziroma novo
meškemu Novoteksu, eni od slo
venskih delovnih organizacij, ki so 
izvažale že takrat, ko izvoz še ni bil 
nujnost, ampak ena od vsakdanjih 
obiik dobrega gospodarjenja. O 
Novoteksovih uspehih in težavah 
govori njegov direktor Slavko 
Pavlin.
•  A N A L IZ A  Z D R A V JA  na Do
lenjskemu je med drugim pokaza
la, da tudi Dolenjci vse bolj 
pogosto umirajo za infarktom, da 
za rakom obolevajo tud i najma
njši otroci, da je splavov'veliko, 
itd. Sogovornik naše novinarke 
Rie Bačer je bil dr. A lb in Pečavar.

m

rafov, k i ga je  o rgan iz ira la  Zveza 
geografskih društev Slovenije. Ena 
od osnovnih nalog zborovanja je  b i
la, da strokovn i in š irš i javnosti 
predstavi kompleksno podobo pok
ra jine  na območju š tir ih  dolenjskih 
občin.

Geografi so se nalog lo tili na dva 
načina: s temeljitim dveletnim prouče
vanjem aktualnih naravnih razmer in 
družbeno-gospodarskih procesov in s 
tem. da so poglavitne rezultate strnili 
v zborniku »Dolenjska in Bela kraji
na« kot trajnem dokumentu strokov
nih prispevkov. Raziskovalne naloge 
so financirale republiška in vse štiri 
dolenjske raziskovalne skupnosti.

Zborovanje je potekalo v štirih te
matskih sklopih: predstavitev naj
novejših dognanj fizično-geografskih 
razmer, pokrajinske ekološke proble
matike in izkoriščanja naravnih virov, 
geografske značilnosti poselitve, ve
zane na procese urbanizacije in deag- 
rarizacije. ter predstavitev ekonomsko- 
geografske razvitosti regije.

Del zborovanja je bil posvečen 
vprašanjem geografije v šolah, saj je 
bilo zborovanje zasnovano tud i kot 
oblika stalnega izobraževanja učiteljev 
geografije. Geografi so govorili o 
odnosu med vsebino in metodo dela 
pri pouku geografije in o uspešni up
orabi različnih oblik in metod.

M .R A V B A R

40 LET RADIA OF
.Č R N O M ELJ — V petek. 19. 

oktobra, bo ob 20. uri v Kulturnem 
domu v Črnomlju javna radijska od
daja z naslovom »40 let Radia Ol- in* 
partizanskega tiska«. Predstavili se 
bodo sodelavci Radia O I in par
tizanskega tiska ter vrsta kulturnih de
lavcev. O delu radia in tiska med NOB 
bo spregovoril M ilan Megušar, revijo 
Naša vojska, ki praznuje letos 40- 
letnico. pa bo predstavil Jože Koren. 
Pripravili bodo tudi zvočni tednik, 
poleg gostov Radka Poliča. Bojana 
Adamiča. Boruta Lesjaka. Jožeta 
Javorška. Janeza Kuharja. Vande 
Škodnik. Sergeja Vošnjaka, dua Kora 
pa bodo gledalci pozdravili tudi do
mačine — črnomaljski ženski pevski 
zbor in tamburaše metliške folklorne 
skupine.
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PRI O G L E D U  P R O IZ V O D N J E  —  Delegacijesam oupravlja lcev 
so si najpre j ogledale delo in se zatem za okrog lo  m izo pogovorile s 
predstavniki delovne organizacije  o težavah in možnostih za boljše 
gospodarjenje. Na s lik i: del novomeške delegacije na obisku v sozdu 
Rudi Čajevec. (Fo to : J. Pavlin)

Samoupravljalci kritično 
o razmerah v gospodarstvu

Z 12. zbora samoupravljalcev v Banjaluki
B A N JA LU K A  — Tradicional

nega 1 2 . zbora samoupravljalcev 
'letnih območij »Bratstvo in enot
nost«. ki je bil letos od 1 2 . do 14. 
oktobra v Banjaluki, se je udel
ežilo 250 delegatov zletnih mest 
Bihača. G ostita . Prijedora. Kar
lovca, Siska. Banjaluke in Novega 
mesta (slednje je v organizaciji 
medobčinskega sveta Zveze sindi
katov zrt Dolenjsko poslalo na 
zbor sestavljeno delegacijo iz vseh 
štirih dolenjskih občin). Tema 
letošnjega srečanja je bila naloga 
zveze sindikatov pri uresničevan ju 
proizvodnih načrtov in povečanju 
produktivnosti dela.

Na prvi plenarni seji v veliki 
dvorani doma kulture je bila naj
prej slovesnost, na kateri je dele
gat Novega mesta. Matjaž Verbič, 
predal zletno zastavo kot simbol 
naše revolucionarne preteklosti — 
Jasni Pašič. delegatki Banjaluke, 
zatem pa je spregovorila slavnos
tna govornica Ana Jovanovič, 
predsednica Zveze sindikatov Bos
ne in Hercegovine.

V soboto dopoldan so bile sku
pine delegatov na delovnem obi
sku v organizacijah združenega 
dela Jelšigrad, Krajišnik in Rudi 
Čajevec. L  delavci in vodilnim i v

tovarnah so se delegati pogovarja
li o izkoriščanju delovnega časa. o 
povečanju produktivnosti in o 
varčevanju z materialom. O ugo
tovitvah so delegati poročali na 
drugi plenarni seji in skupaj sesta
vili sporočilo 12. srečanja. V njem 
je zapisano, da mora biti sindikat 
tudi v prihodnje gonilna politična 
moč delavcev v združenem delu. 
Delovno disciplino je potrebno še 
poostriti in se boriti proti vsem 
oblikam nedela, neracionalnosti 
in nediscipline v poslovanju. Zveza 
sindikatov se mora borili za večje 
vrednotenje proizvodnega dela. 
dela v težkih razmerah in spodbu
ja ti inovatorstvo. Potrebno je raz
vijati tekmovalni duh delavcev in 
najboljše posameznike dodatno 
nagrajevati.

Stalni sekretariat zleta »Bratstvo 
in enotnost« je na svoji redni seji 
sklenil, da bo naslednji 13. zbor v 
Prijedoru.

V dneh bivanja v Banjaluki so se 
delegati poklonili pri spomeniku 
na Šehitlucima in položili spomin
ski venec. Triindvajsetčlanska de
legacija Dolenjske je na poti 
domov obiskala Se spominski 
park Kozara.

J. PAVLIN

Zdaj ni mesta za malodušje
Iz rgzprave na seji MS ZKS Posavja o predlogu sklepov 13. seje CK ZKJ

KR ŠKO  —  » In jekc ija , poživ ilo  je  začetodelovati,« je  ka rik ira n o  označil 
odmevnost sklepov 13. seje CK ZK J Em il Štern, izvršni sekretar predseds
tva CK Z K S  na zadnji seji medobčinskega sveta ZK  za Posavje v Krškem.

Velika napaka bi po njegovem 
bila, če bi nas zapeljali roki. Zato 
lahko tam, kjer so se intenzivno, 
zavzeto lo tili nalog, kjer so ak-

t j *

.

eijske o b like  povezovan ja , raz
p rave  podaljša jo  še do decembra. 
K o m u n is ti pa ne b i sm eli nasesti 
k r itize rs tvu . saj je  tega največ 
prav v o k o ljih ,  k je r b i m o ra li na j-

•  Posavski kom unisti bodo še bolj 
(sam o)kritično  spregovorili o sebi, 
o svojih napakah in dosežkih, za 
kar bo dal zgled M S ZK S  že na 
prihodn ji seji, da hi lahko to zahte
va li še od drugih. Posavci še vedno 
niso odpravili različn ih  pogledov na 
financiran je  krajevnih skupnosti, 
povezovanje in razvoj zdravstva.

več pospraviti pri sebi. Kot v Sev
nici, bi m ora li tud i v brežiški in 
krški občin i p rip rav iti odprte par
tijske pogovore znotra j'vodstva  
občine.

Odpiranje navzven je še vedno 
rakova rana, za katero pa so 
učinkovita zdravila, če je dovolj 
volje in iskrenosti p ri iskanju stva
ri, ki povezujejo. Vse'preveč je še 
čakanja, širokih razprav, življenje 
z vsemi'napakami pa teče dalje.

V brežiški občin i so zaznali ve
liko  pripom b in k r it ik  zavoljo pre
majhne vloge delavcev, saj verjet
no ne bi prišlo do zavoženih na
ložb, če bi res uresničevali n jihovo 
voljo. Mnoge komuniste, med te
mi pa so predvsem starejši in bor
ci. že zajema malodušje, ker v 
preteklosti niso p rodrli z nekateri
mi predlogi. Kom unisti so ne
m alokrat prepozno obveščeni o 
pomembnih stvareh, zato predla
gajo, da ostane taka metoda dela, 
kot je pri obravnavi predloga 
sklepov 13. seje CK ZK J. še 
vnaprej. Odločno zahtevajo zman j
ševanje administracije in ne pris
tajajo na socializacijo izgub.

P. PERC

Kako ohraniti 
prijateljstvo 

s to našo knjigo?
Začenja se mesec knjige

Za kn jigo  pravim o, da-je  člove
kova najboljša p rija te ljica . Če je to 
(še vedno) res, nam n ikakor ne 
sme biti vseeno, kaj je s to  našo in
tim no sprem ljevalko. Številn i po
datki in kom entarji namreč govore 
o tem, da se ji ne piše dobro. In 
čedalje pogostneje jih  poslušamo.

Zaostrene gospodarske razmere 
prav gotovo ne vplivajo blagodejno 
na družbenoekonom ski položaj 
knjige. Založn ik i p ridob iva jo  do 
hodek pretežno na trgu, zato so b ili 
p ris iljen i cene naviti do konca. De
narnica povprečnega slovenskega 
kupca pa ni tako debela, da bi si 
mogel poleg hrane in d rug ih  nu
jn ih  ž iv ljen jskih potrebščin priv
oščiti še drago knjigo.

Po drug i strani povpraševanje 
po kn jigah in izposoja v kn jižn icah 
skokovito  naraščata. V S loven iji 
im am o nad 2 . 0 0 0  najrazličnejših 
kn jižn ic  in to  število bi glede na 
naše potrebe m oralo zadoščati. 
Vendar je na poti kn jige do bralca 
tudi v teh javnih ustanovah še 
preveč ovir. Čeprav dobiva jo kn ji
žnice več denarja za knjige, m orejo 
kup iti manj kn jig  ko t včasih, zato 
prihaja do čedalje večjega neskla
dja med izb iro  in potrebam i bra l
cev. Drugače povedano: čedalje 
več bralcev zapušča knjižn ice 
nepostreženo.

Ob vsem tem je jasno, da je v se
danjih  razmerah moč zagotoviti 
dostopnost do kn jig  le v kn jižn i
cah. V zvezi s tem je več kot 
dobrodošla  akcija ZSS in SZDL, v 
kateri s ind ika lne organizacije  iz 
sredstev, ki jim  ostanejo od zbrane 
članarine, namenjajo denar za 
fonde splošnoizobraževaln ih kn ji
žnic v posameznih občinah. Akcija 
»Knjige v knjižnice« je lepo stekla v 
Novem mestu, v Krškem pa so s in
d ika ti že lani izdatno pomagali pri 
zagotovitvi knjižnega fonda v izpo- 
sojevališču, ki ga je  na levem bregu 
Save odprla Valvasorjeva knjižnica.

A li t9  pomeni, da naše kn jige 
vendarle ne ovija jo  tako črni ob la 
ki, kot smo nakazali na začetku? 
Želeli bi, da ne, saj bi b ilo  res hudo 
žalostno, če bi se m orali kn jig i tako 
zlahka odpovedati. Če je to  naša 
prava prija te ljica, je menda ne 
bom o dovo lili zavreči. O tem, kako 
se upreti takim  poskusom , pa malo 
razm islim o tud i ob letošnjem  me
secu knjige, ki se začenja te dni.

I. ZORAN

PARTIZANSKI 
NOVINARJI V 
BELI KRAJINI

ČRNOMELJ —  V soboto. 20. 
oktobra, bo v Črnomlju srečanje 
članov aktiva partizanskih novi
narjev pri Društvu novinarjev 
Slovenije ter udeležencev prvega 
in drugega tečaja propagandistov 
in vojnih dopisnikov. Srečanje bo 
\ okviru pra/novartja 40-letniee 
ustanovitve Društva novinarjev 
Slovenije in prve novinarske kon
ferenca Ob tej priložnosti bodo 
odkrili spominski plošči v Semiču 
(ob K), uri) in v Ručetni vasi (ob 
I I.  uri) na hišah, v katerih sta 
delovala oba tečaja. Ob 12. uri pa 
bo odkritje spominske plošče na 
hiši v uliei Pod smreko v Črno
mlju. kjer so delovala uredništva 
osrednjih glasil narodnoosvobo
dilnega boja. V kulturnem progra
mu se bodo predstavili recitatorji 
in pevski /bo r črnomaljske osnov
ne šolo,_______________________

Usoda rudnika visi na nitki
Se bo ognil grozeči likvidaciji? Vsi govorijo le o koristni surovini, nihče pa mu 

noče pomagati na noge — Podpora občinskega izvršnega sveta

S E V N IC A : —  Sojenice že od vsega začetka niso bile naklonjene Rudni
ku nekovin Blanca v ustanavljanju, ki so ga nekateri svojčas kovali v 
zvezde, češ da bo prinesel pravo revo lucijo  v gradbeno stroko.

5. O B L E T N IC A  S L O V E N S K E G A  D R U Š TV A  » S IM O N  JE N K O  I / .  
N U E R N B E R G A  —  O b sobotnem jub ile ju  tega društva, ki združuje oko li 
2 0 0  naših delavcev, začasno zaposlenih v b ližn ji oko lic i in v samem mestu 
Nuernberg, so Jenkovci p rip ra v ili izjemno bogat ku ltu rn i program. Na
stope fo lk lo rne  skupine, moškega pevskega zbora, rec ita to rjev, m ladinskih 
in o troških  skupin iz Nuernberga in Erlangena so top lo  pozdravili tudi 
ugledni gostje iz domovine. Predstavniki krške občine, ki naj bi prevzela 
pokrovite ljs tvo  nad društvom , so tudi p ripe li trak  na novorazviti prapor in 
podarili društvu s liko  akademskega s lika rja  Vojka Pogačarja. (Foto: P. 
Perc)

V združenju nekovin so letošnje 
poletje dvignili roke. od rudnika in 
zanj predlagali stečaj. To je začasno 
odvrnilo tudi upravni odbor sklada 
skupnih rezerv od pomoči, nekaj up
anja pa vendarle dopušča zakonsko 
določilo o samoupravnem dogovarja
nju. ki se ga je v skrajnem primeru tre
ba poslužiti. še preden nastopi likv i
dacija.

Ta čas se razmere zaostrujejo 
predvsem /ato. ker se povečuje izgu
ba. Do konca leta naj bi znašala že

47.7 m ilijona dinarjev. Upniki si ne 
delajo utvar, da bi v primeru stečaja 
dobili povrnjen ves vloženi denar, saj 
je večina naložbe vgrajena v beton, 
črpališča in podobne nepremične stva
ri, ki ne bodo prišle prav nobenemu 
drugemu kupcu. Poznavalci govorijo 
celo le o okrog 13 m ilijonih dinarjev 
uporabne vrednosti.

Na nedavni seji občinskega izvršne
ga sveta so /a to  menili, da bi bilo treba 
najti sanatorja, ki bi rudnik prevzel ta
kšnega. kot je. seveda pod ugodnimi

pogoji. Ce v njem zaradi trenutne 
krize v gradbeništvu peskov ne bi 
pridobival, bi ga vsaj primerno zaščitil 
in imel v rezčrv i za boljše čase. Takšna 
ali drugačne, rešitev mora biti že po 
črki zakona znana do 1 . novembra.

A .Ž E L E Z N IK

Ob koncu tedna se bo 
vreme poslabšalo.



Ljub ljansko
pismo

Leta 2000 
še ne bomo 

v komunizmu
Naša prihodnost v očeh 

načrtovalcev
LJU BLJA N A — Na osnovi 

dosedanjega poteka javne raz
prave o možnostih in perspektivah 
razvo ja Slovenije je možno ugoto
v iti, da se bomo prihodnjih 15 let 
mnogo teže razvijali, kot smo se 
zadnjih 15 let. Ne bi bilo prav, če 
bi živeli v utvari, da je naš razvoj 
zagotovljen. Tudi velike družbe, 
velike ekonomije z ogromnimi 
intelektualnim i zmogljivostmi do
življajo zaostajanje v razvoju, ki 
traja že desetletja.

Gospodarska aktivnost v svetu 
bo v prihodnje nedvomno manjša, 
kot je bila v obdobju nagle gospo
darske rasti v 60. in začetku 70. let. 
To pomeni, da bodo spremembe v 
tehnološki sestavi proizvodnje ta
ko v tu jin i kot doma močno 
odvisne od gospodarske rasti in 
mednarodne trgovine, kar bo še 
dodatno otežilo preseganje seda
njih protislovij razvoja znotraj j?o- 
sameznih držav in tudi v svetu kot 
celoti.

Zdaj je že povsem jasno, da se 
bomo morali Slovenci odločiti za 
intenziven tehnološki razvoj. V r
hunska tehnologija, inventivnost 
zlasti v elektroniki, strojegradnji 
— vse to so spodbujevalci razvoja 
druge industrije in kmetijstva, 
vključevanja gospodarstva v med
narodno menjavo. Vprašanje pa 
je. ali bo ta ekonomsko res potreb
na in prepričljiva usmeritev vodila 
našo družbo že okrog leta 2 0 0 0  v 
takšen razvoj in napredek, da bi 
lahko govorili o glavnih procesih, 
ki vodijo neposredno v komu
nizem. Izkušnje iz našega povoj
nega razvoja nas ne vodijo k ta
kšnemu sklepu: opozarjajo nas na 
vrsto težav v razvoju, na protislo
vja razvoja, na pomanjkanje skrbi 
za okolje, na nujnost nakupov ka
pitalistične tehnologije, ker »so
cialistične« tehnologije nimamo in 
si je tudi ni moč ustvariti v desetih, 
petnajstih letih itd. Po ocenah 
ekonomistov bosta ekonomska 
rast in rast svetovne trgovine vse 
do leta 1990 skromni, in to ne 
samo v nerazvitih deželah, marveč 
tudi v razvitih. Več kot 10 let še bo 
odplačevanje dolgov zelo omeje
valo našo lastno akumulacijsko 
sposobnost. Še vedno smo na dnu 
evropske lestvice glede inven
tivnosti. Naša vizija o ciljih 
družbenega razvoja ni sporna, 
vendar ti c ilji niso tako blizu, kot 
si radi predstavljamo.

Več kot aktualno je zadnje čase 
vprašanje, kako spodbujati novo: 
nove ideje, nove rešitve. Pri tem je 
spet možno ugotoviti protislovje: 
na eni strani se srečujemo s 
potrebo po splošni preusmeritvi 
razvoja, ki jo  ekonomisti oz
načujejo s pojmom »prestrukturi
ranje gospodarstva«, na drugi st
rani pa z nekakšno nekritično 
zazrtostjo v preteklost. Ž ivim o v 
družbi, ki ima bolj kot katerakoli 
druga jasen vizionarski dolgoro
čni program razvoja, hkrati pa se. 
ko bi se morala odločiti za novo v 
praksi, pogosto obotavlja in sum
niči. V navado nam je prišlo, da v 
resolucijah in planih govorimo 
samo o tem. kaj je treba storiti, to 
je, ponavljamo naloge, ki smo jih 
že neštetokrat slišali, če pa že gre 
za resnične spremembe oziroma 
za nove naloge, jih opredeljujemo 
tako. kot da gre za stare, pa jih  
ljudje prav zato tako pogosto radi 
preslišijo. Previdnost, ki jo  v oce
nah razmer pogosto izražamo — 
da bi ja ničesar slabega iz 
preteklosti ne kritiz ira li — se nam 
navadno hudo maščuje. Z eno 
besedo: vedemo se. kot da smo 
brezkonfliktna družba.

Tehnološki razvoj y svetu stopa 
v kakovostno novo obdobje, 'iz  
katerega bo razviti svet izšel 
bistveno drugačen, kot je danes. 
To pomeni za nas priložnost in 
izziv, da se mu prilagodimo, da 
vpeljemo tehnološke novosti tudi 
v naše gospodarstvo, da se v 
večjem obsegu vključimo v med
narodno delitev dela. Pomeni pa 
tudi resno grožnjo, da se bo kon
kurenčna sposobnost marsikatere 
panoge oziroma dejavnosti slo
venskega gospodarstva v jugoslo
vanskih. posebno pa mednarod
nih okvirih  še poslabšala — razu
m ljivo. če se ne bomo odločili za 
kakovostno preobrazbo gospo
darstva ter se prilagodili novim 
razmeram doma in v svetu.

V IN K O  B LA TN IK

»Natočimo si vsaj čistega vina...
...če že čiste vode ni,« so zahtevali prebivalci šestih ogroženih vasi ob zastruplje

ni Krupi, ko so hoteli zvedeti resnico o svoji nadaljnji usodi

S TR A N S K A  VA S —  Z aka j tako pozno ukrepi p ri reševanju problema 
Krupe, zastrupljene s p o lik lo r ira n in ti b ife n ili (PCB)? Z aka j še vedno ni 
ana liz  ž iv il, kot so m leko, ja jca , meso, maščoba, v ka te rih  je  koncentracija  
PCB še večja kot v vodi? Kako pom agati krajanom , k i ž iv ijo  na ogroženem 
območju te belokranjske reke, in a li je  ž iv ljen je ob K rup i sploh še mogoče? 

'To so bila poglavitna vprašanja, ki očilo Komiteja za varstvo okolja in
so bila povod, da so krajani Stranske 
vasi. Krupe. Praproti. Movcrnc vasi, 
Vinjega vrha in Brstovca. katerih 
življenje je bilo vso do letošnjega 
poletja odvisno od vode iz Krupe, skli
cali zbor krajanov. Od predstavnikov 
črnomaljske občinske skupščine, se
lniške krajevne skupnosti in semiške 
iskre kot krivca zastrupitve so zahte
vali odgovore na vprašnja, ki so jih  
postavljali že prej. a ustreznih odgo
vorov niso dobili.

Po besedah Janka Gladka, predsed
nika črnomaljskega izvršnega sveta, 
lahko ukrepajo le. ko dobijo v roke 
analize strokovnih institucij, zato so 
prepovedali vodo iz Krupe in dela La
hinje za pitje, napajanje živine, ko
panje, ribolov šele 18. avgusta. To je 
bilo 1 2  dni po tem, ko so prejeli por-

urejanje prostora ter analize Zavoda 
za zdravstveno varstvo Slovenije in 
Zavoda za zdravstveno varstvo Ma
ribor. in dan po tem, ko je bil sestanek 
delegacije krajanov ogroženih vasi. se
miške krajevne skupnosti in predstav
nikov občinske skupščine. Šele takrat 
je skupina ljudi začela ugotavljati tudi 
stanje na" terenu, kjer živi 292 
občanov: 11 jih  je stalno uživalo vodo 
iz Krupe, prav tako pa tudi 350 do 370 
glav živine. Očistili so vodnjake, v 
katere sedaj zastonj privažajo vodo. 
štirim družinam, ki vodnjakov niso 
imele, pa so priskrbeli cisterne, ki jih  
bodo pred zimo tudi primerno zavaro
vali pred zmrzaljo.

Občinski predstavniki so poudarili, 
da pri reševanju problema denar ne 
sme biti vprašanje, pit najsi gre za

Nad slovenskim poprečjem
V SGP Pionir spodbujajo inovativno dejavnost — 

Letos so podelili 34 priznanj svojim delavcem
N O V O  M E S T O  —  V razvitem  

svetu pride na m ilijo n  prebivalcev 
500 patentov, p ri nas v Jugoslav iji 
le 4. V gradbeništvu beležijo Japon
ci ka r 50-odstotno udeležbo zapo
slenih delavcev p ri p rija v lja n ju  ino
vacij, tehničnih izboljšav in rac io 
na lizac ij, med slovenskim i gradbe
n im i delavci pa se na tem področju 
izkaže le borih  0 , 6  odst. delavcev. 
Vse to  jasno kaže, kje smo, ozirom a 
kje nas ni.

To je le nekaj utrinkov iz nagovorov 
člana poslovodnega odbora Milana

podjetje imelo od te dejavnosti za 106 
m ilijonov dinarjev gospodarske ko ri
sti.

Diplome in značke inovatorja so 
prejeli: Dušan Jukič, Jože Kerin, 
Lgon Kocjan. Stane Barborič. Jože 
Majes, Jože Malenšek. M artin Unetič. 
Marjan Dernač, Dušan Rudman, Šte
fan Hrženjak, Feliks Strmole, Janez 
Avšič. V ladim ir Žabkar, Janez Grm, 
Silvo Lopatič, Ivan Srpčič. Janez 
Kastelic, A lojz Berus, Dane Štirn, To
ni Vovko, Janez Gabrijelčič. Franc 
Vizjak, Albert Radečič. Jože G ril, M i
ran Stanko. Zdravko Tomše. Rajko 
Voljčanšek, Ivan Arh. V inko Pirc, Sa
muel Muren. M ilan Kapetan. Vukašin 
Ivanič, Srečko Jugovič in Stanislav 
K ranjec.

M iM

P R IZ N A N JA  Z A  U S T V A R JA L 
N O S T  —  Podelitev d ip lom  in 
značk inova tor P ion irjev im  de
lavcem deluje spodbujevalno. Letos 
so pode lili 34 priznan j. (Foto : 
M iM )
Verčka in pomočnika < tehničnega 
direktorja Feliksa Strmoleta na pode
litv i diplom in značk inovatorja, ki so 
jih  podelili v SGP Pionir 12. oktobra 
34 svojim delavcem, ki so se izkazali 
na področju inovatorstva v zadnjih 
dveh letih. Pionirjevci si že nekaj let 
prizadevajo, da bi spodbudili inova
cijsko dejavnost tudi s takšnimi akci
jam i. kot je mesec maj — mesec inova
cij, z nagrajevanjem vsake ko likor 
to liko  koristne pobude in z ustva
rjanjem kreativnega vzdušja. Prizade
vanja rojevajo sadove. V slovenskem 
merilu so pionirjevci na prvem mestu, 
saj je inovativne pobude, predloge 
ipd. dal kar 1 odstotek delavcev. Vse 
od leta 1977. ko so pri Pionirju uvedli 
spodbujanje inovacijske dejavnosti, se 
število prijav povečuje, v zadn jih dveh 
letih zelo opazno. Izračun kaže, da je

Obeležja
pomembnim
dogodkom

Na Lazah in v Uršnih 
selih bodo 27. oktobra 
odkrili dve spominski 

obeležji
URŠNA SELA — 27. oktobra 

ob 13.30 bosta na območju te 
manj razvite krajevne skupnosti v 
novomeški občini dve slovesnosti, 
ki sodita v program praznovanj 
občinskega praznika. Na Dol. 
Lazah bo odkrita spominska pl
ošča kot pomnik I. zasedanja ok
rajne narodnoosvobodilne sku
pščine Dolenjske Toplice, ki je bi
la 21. maja 1944. Že aprila 1944 pa 
je bilo v takratnem okraju Dol. 
Toplice po demokratični poti 
izvoljenih 2 0  krajevnih narodno
osvobodilnih odborov in 2 0 odpo
slancev za skupščino topliškega 
okraja.

Druga spominska plošča, ki bo 
odkrita v vasi Uršna sela. pa bo 
mlajše rodove spominjala na 40- 
letnico partijske šole novomeške
ga okrožja, ki je od aprila do 
septembra 1944 delala v tem 
kraju.

Na slavnost so vabljeni zlasti 
občani tega območja, predvsem 
pa preživeli udeleženci obeh po
membnih dogodkov iz NOB. 
Posebnih vabil ne bodo razpošilja
li. iz Novega mesta pa bodo na Ur
šna sela vozili posebni avtobusi z 
odhodom ob 13. uri.

Trideset let Melamina
Kritične misli Dagmarja Šusterja, predsednika 
kolektivnega poslovodnega organa sozda Kemija

K O Č E V JE  —  »Zgodovina M e
lamina Kočevje je  taka, da so lahko 
nanjo ponosni ne le člani kolektiva, 
ampak vsa naša skupnost,« je  na 
proslavi 30-letnice tega kolektiva 
poudaril predsednik kolektivnega 
poslovodnega organa S O Z D  Kemija 
Dagm ar Šuster.

Ko je govoril o naših stabilizacij
skih prizadevanjih, pa je bil tudi zelo 
kritičen. Med drugim je poudaril, da 
se bomo morali znebiti nestrokovnega 
pristopa k strokovnim vprašanjem. 
Bodočnost nam, včasih tudi v Slove
niji. kroje šarlatani. Stroka in znanje 
pa se lahko razvija lev resničnem sam
oupravljanju. »Vendar imam v mislih 
izvirno samoupravljanje, ne pa današ
njega, ki je zašlo na stranpota,« je 
poudaril Šuster, ki je bil osrednji 
govornik na svečanosti.

G ovoril je tud i o bodočih nalogah 
sozda in pri tem med drugim opozoril, 
da bo potrebno doslednejše Združe
vanje denarja in znanja. Iz združenih 
sredstev je predvideno tudi finansi

ranje projekta melaminskih smol pri 
kočevskem Melaminu.

Predsednik občinske skupščine Ko
čevje pa je med drugim dejal, da 
posveča kolektiv Melamina veliko 
pozornost razvoju in inovacijam. Prav 
zato je Melamin letos tudi prejel naj
višje občinsko priznanje, Šeškovo 
plaketo in nagrado. Visoka priznanja 
oz. nagrade pa je prejelo tudi več dru
gih članov tega kolektiva, med njim i 
inovatorji.

Na svečanosti so podelili plakete 14 
poslovnim pajtnerjem iz vse Jugosla
vije in tujine. Posebna priznanja sir 
podelili tudi drugim delovnim orga
nizacijam. s katerimi uspešno sodelu
jejo.

V' kulturnem delu programa je 
nastopil moški pevski zb«r Svobode 
Kočevje, ki ga vodi Peter Klun. M la
dinsko K U D . ki ga vodi Meta Prele
snik. in Koroški oktet, ki ga vodi Ivek 
Kopač.

J. P.

gradnjo vodovoda ali sanacijo stanja, 
za katero bo v oktobru pripravljena 
projektna naloga. Prav iskanje mož
nosti za gradnjo vodovoda je bila v 
zadnjem času ena poglavitnih nalog, 
strokovnjaki pa bodo proučili, katera 
izmed različic — torej vodovod skozi 
V in ji vrh ali iz Gradca — je spreje
mljivejša. Razumljivo je. da si vaščani 
žele vodo iz pip čimprej (po Gladko- 
vih zagotovilih bi bilo to leta 1986). 
zlasti še. ker je dovoz vode. čeprav je 
zanje zastonj, drag. poraba pa na 
kmetijah, ki prevladujejo, velika. Zato 
so jim  predlagali, naj bi zgradili do
datne vodnjake, s čimer se krajani niso 
strinjali, ker so menili, da bi s tem sto
pili korak nazaj v razvoju.

•  D r. A lb in  Pečavar, d irek to r 
novomeškega Zavoda za socialno 
medicino in higieno, je  pojasnil, da 
še ne vedo natančno, kako PC B de
luje na človeški organizem , saj seje 
zastrupitev s to snovjo v svetu poja
v ila  le tr ik ra t a li š tir ik ra t. So pa že 
poznani bolezenski znaki p ri t is tih , 
k i neposredno delajo s snovjo, vse
bujočo PCB, in sicer v o b lik i kožnih 
sprememb, teh pa na semiškem 
področju še niso opazili.

Naslednja stopnja je okvara jeter, 
vendar ciroze jeter na ogroženem 
območju ne presegajo regionalnega 
povprečja. Če je organizem dlje časa 
izpostavljen PCB. lahko oboli za krv
nim rakom, potem pa po težini 
obolenj sledijo rakasta obolenja, ven
dar dolenjska regija po številu teh 
obolenj ne presega republiškega pov
prečja in črnomaljska občing ne re
gijskega. Najtežje pa so posledice 
delovanja PCB na potomstvu. Dr. 
Pečavar ne pričakuje, da se bodo ta 
obolenja v bodoče na semiškem podr
očju javljala v večji meri kot doslej, 
čeprav zagotovila za to. da ne bo 
posledic na potomstvu, ni.

•  P redstavniki Iskre so pojasni
li,  da so p rip ra v ili načrt sanacije 
odlagališč odpadnih kondenzator
jev, k i j ih  bodo iz o lira li pred 
vplivom  meteornih voda, prav tako 
pa bodo izdela li sanacijski načrt za 
pospravilo vseh osta lih  odpadkov.

Krajani so ostro nastopili proti pre
počasnemu reševanju problema, ki je 
tudi posledica zamujanja analiz repu
bliških instituci j. J ako. kljub temu da 
se bližajo koline, še vedno ne vedo. ali 
sploh sinejo uživati meso živali pa 
mleko, jajca. Prepovedi ni. ker izvršni 
svet pač še ni prejel mnenj ustreznih 
institucij o tem, ko liko  strupenih sno
vi vsebujejo ta živila. Skoraj 300 prebi
valcem šestih vasi ob Krupi pa spet os
taja dvom o njihovi usodi ter srd nad 
prepočasnimi mlini pristojnih insti
tucij.

M IR JA M  BEZEK

IZGUBARJA 
ZAPUŠČAJO DELAVCI

T R F jB N JE  —  V treb a n jsk i 
o b č in i sicer ne dosegajo to likšn e 
ga zaposlovan ja , ko t so načrtova 
li. vendar pa se je  zaposlenost po 
večala za nekaj več ko t 1 odst. T a 
ko  so nezaposlenost zm an jša li za 
pe tino, na de lo  pa čaka jo  samo 
težje zapos ljiv i občani. V endar 
opaža jo , da precej delavcev za
pušča oba izgubarja . IM  V  na M ir 
n i in  IG  K  z Račjega sela.

KRAJEVNA SKUPNOST 
VINICA PRAZNUJE

PRETOKA — V spomin na 21. 
oktober 1943, ko je bila ob napadu na 
Sečje selo požgana vas in del Vinice, 
praznuje viniška krajevna skupnost 
svoj praznik. Slovesnost ob prazniku 
bo v nedeljo. 21. oktobra, ob 9. uri v 
večnamenskem domu na Preloki. V 
kulturnem programu se bodo predsta
vili recitatorji z viniške osnovne šole in 
mešani pevski zbor iz Vinice. Ob tej 
priložnosti bi; tudi otvoritev okrox 2  

kilometra dolge vaške poti skozi 
Preloko. pri lovski koči na Žežlju pa 
bodo predali namenu sodobno avto
matsko strelišče na glinaste golobe.

CERJAK NOVI 
SEKRETAR POSAVSKE 

ZBORNICE
K R Š K O  —  O d letošnjega 

fe b ru a rja  je  m edobčinska gos
podarska zbo rn ica  iska la no 
vega sekre tarja . P re jšn ji se je  
p o s lo v il, ko  se je ta ko  zap lan i- 
ra l, da je  "b ilo  pos lovno  p o r
o č ilo  zbo rn ice  o b a rvano  celo z 
rdeč im i š te v ilka m i —  izgubo. 
Na skupščin i M G Z  Posavja 8 . 
o k to b ra  v K rškem  so za nove
ga sekre ta rja  iz v o lili A n to n a  
C erjaka , dosedanjega d ire k to 
rja  tem eljne o rga n iza c ije  k o 
op e ran tov  brežiškega S lov ina .

NASA ANKETA
'1s

Cene so omejile nakupe
■

Ze neka jle tno vztrajno padanje rea ln ih  osebnih dohodkov vse \  
b o lj zn ižu je ž iv ljen jsko raven p r i nas, vse b o lj očitno zmanjšuje  |  j  
kupno moč. M ars ikdo  še več k o t dvakra t obrne vsak zasluženi d i- \  
nar, preden tja porabi. M nog im  pa denarja zm anjkuje že za naj- |  
nujnejše in  je  skrivnost, kako  se sploh lahko pre to lče jo  iz  meseca v \  
mesec, četudi vse b o lj cvete vrtičkarstvo , popoldanski »/u š « in  |  
podobne dejavnosti za izboljšanje druž insk ih  proračunov. Tak p o l
oža j se v trgovinah seveda pozna. Na poticah se dob i —  posebno v 
zadnjem času. ko  velja prosto ob likovan je  cen —  tud i blago, k i  je  
b ilo  še p red  meseci prava redkost, bistveno k ra jš i so dobavni rok i. 
Povpraševanje in  ponudba se izenačujeta. L jud je  so. skra tka , p r i
s iljen i kupova ti b o lj preudarno in  se odreka jo  marsičemu.

BORIS ŠU M EČ , poslovodja Samopo
strežbe, Kidričeva v Kočevju: »V naši 
trgovini kupujejo ljudje približno enake 
količine kot prej le še ob plačilnih dnevih. 
Nekaj dni po plači pa se že vidi, da jim  
zmanjkuje denarja. Vendar je zanimivo, 
da prodaja pijač, predvsem vina in piva. ni 
upadla, kar je bilo značilno tudi za 
prejšnje krize, kot povedo starejši ljudje. 
Odgovorni bi se že morali zamisliti, kako 
bodo ljudje ob tako velikih podražitvah in 
tako skromnih plačah sploh še živeli.«

f m s

M A R IJA  LOVŠIN, poslovodkinja Iz
bire KZ  Ribnica: »Mesa in mesnih 
izdelkov prodamo zdaj precej manj. K ru
ha in mleka prodamo največ proti zadnje
mu. ko ljudem zmanjkuje denarja. Pijače, 
razen piva, gredo kar dobro v prodajo, 
prav tako perilo, oblačila pa manj. Upad
la je tudi prodaja drugega blaga. Količin
sko prodamo občutno manj. v denarju pa 
to znese celo nekoliko več kot prej zaradi 
visokih cen.«

JE LK A  ŽIBERT. vodja oddelka Bla
govnice M-Preskrbe v Krškem: »Tekstila, 
predvsem konfekcije, prodamo vse manj.
Pozna se upadanje kupne moči. Razu
m ljivo je. da ljudje najprej poskrbijo za 
hrano, odpravijo inkasante, šele nato. če 
kaj denarja ostane, smo na vrsti mi. Že la
ni je promet upadel, letos pa še bolj. Kako 
naj si kdo. ki prejme v kuverti manj kot 2 0  

tisočakov (takih je večina tudi med našimi 
prodajalkami!), privošči zimski plašč za 
prav tako cenfl?«

FRANČIŠKA V R LIN IČ , prodajalka v 
Veletekstilu v Črnomlju: »Kupcev je vse 
manj. še t i pa najprej pogledajo ceno. Že 
2 0  let delam v tej trgovini in spominjam se, 
da se je včasih npr. za zimo oblekla vsa 
družina hkrati, sedaj pa v glavnem ku
pujejo le po en kos oblačila. Kot prodajal
ki mi je kar težko izreči visoke zneske, še 
posebej hudo pa mi je, če gre kupec iz 
trgovine praznih rok, ker si zaradi pre
visokih cen ne more kupiti oblačila.«

CVETA VEBLE, prodajalka v Mer
catorjevi blagovnici, Trebnje: »Seveda se 
padec življenjske ravni pozna tudi nam. 
Ljudje blago predvsem ogledujejo, in če 
ne potrebujejo tekstila v resnici, ga ne ku
pijo. V glavnem kupujejo za otroke, ostale 
konfekcije pa ne. No. mi smo se temu pri
lagodili in imamo na zalogi za tretjino 
manj blaga in konfekcije. K ljub vsemu pa 
prodaja le ni tako grozno padla, saj smo 
imeli več akcijskih prodaj. Pri nas je tudi 
obisk manjši, pričakujemo pa še slabšega.«

PAVLA PETRIČ, prodajalka v Mer
catorjevi trgovini v Metliki: »Pri nas pro
dajamo metrsko blago, konfekcijo, triko
tažo, perilo itd. Draginja se močno pozna. 
Kupcev je vedno manj, kupujejo v 
glavnem take stvari, ki jih  nujno potre
bujejo, in to največ tiste po stari ceni. 
Nove cene samo pogledajo in odidejo. 
Pozna pa se, kdaj so plače; tiste dni imamo 
tudi v trgovini večji promet. Več bi proda
li, če bi lahko prodajali na obroke.«

LOJZE GOLOB, vodja Standardkon- 
fekcije. Novo mesto: »Padec standarda sc 
pozna zlasti pri bolj preudarnem nakupu 
strank, finančno pa smo zaradi višjih cen 
na boljšem kot lani. Tudi prodaja po ko
sih ni nazadovala, nasprotno. Npr.: letos 
smo prodali že 3.500 parov hlač in k ril iz 
programa Levvis. medtem ko smo lani pro
dali teh artik lov mnogo manj.«

BOJAN NOVŠAK, poslovodja trgo
vine s tehničnim blagom v Sevnici: »Pri 
nakupu trajnih dobrin se pozna predvsem, 
da ni več ugodnih posojil, k i so včasih 
predstavljala 60 odst. vseh nakupov. 
Kozmetika je pojmovana kot luksuz, trgo
vina tu nima zaslužka, podobno je pri žel
ezu in instalacijskem materialu. Kupci v 
trgovini pogledajo kakšno stvar po tr ik 
rat, kupujejo po malem. Nedavna akcij
ska prodaja pohištva ni bila posebno uspe
šna. Ob vsem tem je vendarle tudi 
prednost: skrajšali so se roki dobave, od 
nekdanjih 60 do 180 na vsega nekaj dni.«

TO N Č KA ŠVAJGER, vodja oddelka v 
manufakturi Izbira v Brežicah: »Količin
ska prodaja se zmanjšuje. Pozna se, da 
ljudje nimajo denarja. Preden blago ku
pijo, ga pridejo večkrat pogledat, medtem 
pa preračunajo razliko med metražo in 
konfekcijskim izdelkom. Predvsem ženske, 
ki same šivajo, raje kupijo blago. Konfek
cija je za mnoge že predraga. Več pa bi 
lahko kljub krizi prodali perila in bomba
žnih artik lov sploh, če bi jih  lahko več 
dobili.«
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kmetijstvo
Krave »zakuhale«vaški spor
Sestanek vaščanov še poglobil spor med Gornjim in Dolnjim Karteljevim

K A R T E IJ E V O  —  M o re b iti bi se vsa zadeva končala kaj drugače, ko bi 
se sestanka vaščanov G ornjega in Dolnjega Karteljevega pre jšn ji teden s 
predstavnikoma KS Bučna vas in novomeške km etijske zadruge udeležil še 
kdo iz ljub ljansk ih  m lekarn, tako pa je  več kot dveurno besedičenje, 
začinjeno z vp itjem , ža ljivkam i in oč itk i, še pog lobilo  spor, k i je  nastal ob' 
g radn ji nove zb ira ln ice  mleka.

PREDLOG ZA 
PODRAŽITEV 

ŽIVINSKIH POTNIH 
LISTOV

• NOVO MKSTO — Veterinarsko- 
higienska služba v Novem mestu, ki 

posluje za 7 občin, je v polletni bi
lanci 1984 izkazala 609.000 din iz
gube. zato bodo morali v občinah 
zagotoviti več sredstev za to službo. 
Zaradi hudrtih podražitev energije so 
prevozi pri odstranjevanju živalskih 
trupel ali njihovih ostankov vse dražji. 
Predlagajo odlok, s katerim bi od 1 . 
januarja 1985 veterinarsko- higienski 
službi zagotavljali nemoteno poslo
vanje. V tem primeru se bodo podraži
li živinski potni listi, višji pa bo tudi 
prispevek za vsako živo žival.

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
NOVO MESTO — V pone

deljek, 15. oktobra, je bila novo
meška tržnica dobro založena s 
kostanjem. Bil pa je dražji kot 
pred tednom dni. in sfcer so ga 
tokrat prodajali po 100 din k ilog
ram. Fižol v zrnju je vel jal 150 din 
k ilogram , merica kisle repe 40, 
din, solata 70 din. banane 500 din. 
lepa jabo lka  pa 50 din kilogram .
I udi to pot je bila velika izbira 
mačeh in drugega cvetja za na 
grobe, prav tako pa je b ilo  dovolj 
ozimnice. D obro je b il zaseden tu 
di obrtn išk i del tržnice, kjer pa ni 
bilo, videti posebnega prometa.

Sejmišča
N O V O  M E S T O  —  Pone

deljkov sejem ni b il posebno 
živahen. Rejci so p rip e lja li 191 
prašičev. od tega 91 . sta rih  7 do 
1 0  tednov, in 1 0 0 , s ta rih  1 0  do 
12 tednov. Lastn ika je  zame
njalo le 80 ž iva li. Za  mlajše 
prašičke je  b ilo  treba odšteti 
4.500 do 6.000 din, starejši pa 
so sta li 6.000 do 7.500 din.

B R E Ž IC E  —  Na sobotni 
sejem so re jc i p rip e lja li 274 
prašičev, s tarih  do 5 mesece, in 
10 starejših. P roda li so 163 
m la jših  in 6  starejših ž iva li. 
M la jš i so b ili po 260 din k ilog 
ram žive teže. starejši pa po 170 
din.

Najprej jc  treba pojasniti, da 
gradnjo zbiralnic predpisuje samou
pravni sporazum o pogojih odkupa in 
plačevanja mleka iz družbeno orga
nizirane proizvodnje, ki zahteva ob 
prevzemu na 8  stopinj ohlajeno belo 
tekočino. In tako so pač tudi v 
Karteljevem začeli razmišljati o gra
dnji takšne zbiralnice. Ogenj v strehi je 
nastal, ko so vaščani Dolnjega Karte
ljevega izvedeli, da je njihova krajevna 
skupnost (Bučna vas. op.p.) poslala 
KZ Krka dopis, po katerem dovoljuje 
gradnjo zbiralnice ob avtobusni pos
taji nekje na sredi med Gornjim  in 
Dolnjim  Karteljevim. Po njihovem bi 
namreč morala zbiralnica stati kakih 
2 0 0  metrov niže. v njihovi vasi. sa j od
dajo poprečno precej več mleka kot 
Gornjekartdjevčani.

»Resda je bil najprej govor, da bo 
zbiralnica v Dolnjem Karteljevem. 
vendar so temu ostro nasprotovali v 
mlekarni, saj njihov tovornjak ne bi 
zmogel hudega klanca in slabe ceste 
do predvidene lokacije, poleg tega pa 
so tudi vaščani Gornjega Karteljevega 
protestirali zaradi oddaljenosti zbiral
nice od njihovega kraja.•• pojasnjuje 
zaplete .lože Bobnar, upravnik TZO 
Kmetovalcev K i l  Krka. »Povem naj.

Prekinjen 
odkup jabolk 
za predelavo

Slovin Bizeljsko-Bre- 
žice ima z Vitalom v 
Mestinju pogodbo za 

350 ton
PIŠLCL. B IZE LJS K O — l etos, 

je tukaj izredno dobra sadna leti
na. Stare sorte jablan se šibi jo pod 
težo pridelka. Veliko ga je že na 
tlehp nekaj /a to, ker ic sadje 
do/oreloi nekaj pa so ua pometale 
na tla nevihte. Kmet je soy skrbeh, 
da jim bo sadje /gnilo. ne da bi do
bili zanj kak dinar. Slovin Bizeljsko 
Brežice ga sicer odkupuje, vendar 
je m inuli teden odkup prekinil za
radi proizvodne okvare v Vitalu 
Mestinje. Dokler je no bodo od
pravili. bo sadje ležalo na tleh.

Jabolka odkupujejo /a prede
lavo po 8.5 din kilogram. To ni 
končna'cena. ampak ji bo sledil 
poračun. Veliko več pridelovalci 
najbrž ne bodo dobili, ker so se 
prevo/ni stroški zelo povečali. 
Ceno jim znižuje tudi dolga čakal
na doba na prevzem sadja v tovarni. 
Tovornjaki stojijo tam tudi po 24 
ur. čeprav dovažajo sadje v 
dogovorjenih količinah, to je po 
šest ion na dan. Slov in ima od Vit- 
ala pismeno /ugotovilo /a pre
vzem 350 ton. Zdaj se zaradi zast
oja v predelavi boji. da ne bo odku
pil vseh jabolk. Precej sadja bo 
medtem propadlo, razen tega pa 
kmetje nimajo več časa /a pobi-^ 
ranje in dovažanje sadja na /b i mu 
mesta pred trgovinama na Bi/elj- 
skem in v Pišecah. Pred vrati je tr 
gatev, začenja se pobiranje koruze 
in jesenska setev.

.1. 1

Kmetijski

Črvov meteorski vzpon
P«, ko m a j mesecu d n i sc \ ta ko tiček  spet v r a č a j o  deževn ik i, na

tančneje rečeno: rod  g n o jn i č rv i. Ne brez razloga, časopisi p rinaša jo  
senzacionalna p o ro č ila  o uspehih lu m b r ik u ltu re . o dosežkih rdečega 
ka lifo rn ijskeg a  deževnika l.um bricusa  rubc llusa . ki je najcenejši 
km e tijs k i delavec, k i mu po m a rljiv o s ti ni para . k i je  h k ra ti p lug  in 
tova rna  v m alem , /a  ekologe pa H e rku i. k i že rešuje ekološke 
p rob lem e v neka te rih  n a jb o lj.ra z v it ih  deželah sveta, ko t piše Nov i 
te d n ik , ko poroča o p rv ih  dveh g o jite ljih  na Celjskem .

Sicer pa pog le jm o, ka j p rav i o zadevi slov it i b rita n s k i gospodarsk i 
list T he .H conom ist. da ne bo kdo  nas d o lž il p re tiravan ja . Poroča, da 
je izm ed vseh gospodarsk ih  de javnosti ta čas po svo jih  poslov nih 
uč in k ih  v svetu na prvem  mestu računa ln iš tvo , na drugem  pa litn ib -  
r ik u ltu ra . gojenje k a lifo rn ijs k ih  deževnikov. Z an im an je  za to  de

ja v n o s t  je ponekod  v svetu, z lasti v Z D A . na Japonskem  in v Ita li j i ,  
iz redno ve liko , potrebe pa še večje, zakaj zem lja je .»že jna«  kva 
lite tnega organskega g n o jila , ka k ršn o  je  »črv ičn jak« . ž iv ina  pa be
ljakov inske  krm e. k i jo  je  mogoče p r id o b it i iz dežev n ikov . Č lov ek bi 
rekel, da se nam ku r p o n u ja jo  neizkoriščene m ožnosti.

•  Na Dolenjskem nam ni poznan še noben poskus, so pa zato na 
'P rim orskem , Štajerskem in v Pom urju. I.egla deževnikov g o jite lji za 
začetek kup ijo  v I ta l i j i ,  naprej pa jih  sami razm nožujejo. K a lifo rn ijsk i 
deževnik ni samo izredno delavna tovarna za predelavo organske snovi 
(s k riža n ji poskušajo vzgo jiti tud i takega, k i se bo lo t il p lastike), 
marveč se neverjetno naglo razmnožuje. Če je  na voljo dovolj hrane in 
prostora, im a lahko en sam deževnik v dveh le tih  dve m ilija rd i 
potomcev . Deževnik, k i je  sicer samoploden, pa lahko dočaka 18 let...

T ehn ika  go jen ja  je  ta k o  p reprosta , da b i jo  zmogel ta ko  rekoč 
JVsakdo. Potreben je  p ro s to r, organska snov (predvsem  sc obnese 
gove ji g no j), nadalje  leseni o k v ir j i,  v katere se v lo ž i leg lo  in gno j. 
spodaj m ora  b it i poc inkana  mreža, da se deževnikov ne lo t i jo  k r t i.  
te r še nekaj p rip ra v . Vsi poskusi, k i so začeti v S lo ve n iji, d o b ro  
kažejo in  k liče jo  po posnem ova lc ih . P rvi g o jite lji so navdušeni nad 
k a lifo rn ijs k im  deževn ikom , tem neu tru d n im  delavcem, k i »po
d ta ln o  deta brez prestanka. brez dopusta, brez nadur in katerega 
m arljivo s t so po ide ji m adžarsk ih  Znanstven ikov p rv i zna li iz k o r is t i
t i v Ž D A .

Inž. M . L.

daje v letošnjih devetih mesecih prišlo 
iz Gornjega Karteljev ega 25.747 litrov 
mleka, iz Dolnjega pa 70.193. kar je 
sedaj Dolnjekarteljevčanom tudi glav - 
ni adut v protestih zoper izbrano loka-

•  Sestanek vaščanov G. in D. 
Karteljevega se je  končal z vsega 
enim, po vsem sodeč, neobetavnim 
sklepom: z nadaljn jo  gradnjo zbi
ra ln ice se počaka, dokler vaščani 
ne najdejo enotnega jez ika. Bodo 
krave razumele takšen dogovor?

cijo. M i smo namreč na reakcijo mle
karne in G. Karteljevega zaprosili 
krajevno skupnost, da poenoti mne
nja. In tako smo od sveta KS Bučna 
vas prejeli dopis, s katerim dovoljujejo 
gradnjo zbiralnice na sedanjem avto
busnem postajališču. Ker smo mi le 
investitorji, smo dali naročilnico za 
material KS. vaščani G. Karteljevega 
pri so že pričeli z delom.«

V Dolnjem Karteljevem pravijo, da 
jih o takšni odločitvni nihče tli obves

til, da kra jev na skupnost dela na svojo 
roko in da je izbrana nova lokacija 
(čeprav gre le za 2 0 0  metrov, op.p.) 
hud udarec oddaljenim kmetovalcem 
iz Vrhovca. Knežine in še od kod. ki 
mleko prinašajo uro in več daleč.

»Odločitev o te j lokaci ji smo na sve
tu KS Bučna vas sprejeli v najboljšem 
prepričanju.' da bo sporov konec.« 
pravi Jože Brodnik, predsednik sveta 
KS Bučna vas. »Je vsega 200 metrov 
više od lokacije; predvidene v Dolnjem 
Karteljevem. poleg tega pa je ob ureje
ni lokalni,cesti. Očitajo nam tudi. da 
smo s to Lokacijo /asedli avtobusno 
posta jališče, v endar je naš sklep jasen, 
da se namreč z gradnjo zbiralnice pos
tavi tudi novo. urejcno*postnjališče.»

Vprašaje lokacije za novo zbiral
nico mleka v Karteljevem tako še 
danes ostaja odprto, kajti povsem je 
jasno, da sestanek ob taki) »trdnih« 
stališčih obeh strani ni mogel prinesti 
uspeha. Pravzaprav je sploh škoda, da 
je do njega prišlo, kajti izrečene 
žaljivke in očitki so prinesli nove pre
pire med kmete, v takem vzdušju pa 
kakšno poenotenje mnenj in stališč ni 
bilo mogoče. In v stilu takšne jalove in 
brezplodne razprave je nekdo duho
vito pripomnil, da so očitno za vse 
krive krave, ker sploh dajejo mleko.

B. BLIŽJA

Slaba žetev in setev
V trebanjski občini imajo težave pri odkupu krompi- 

rja in pšenice — Terjajo izpolnitev pogodb

TREBNJE — V Kmetijski zadrugi 
Trebnje se ne morejo pohvaliti z leto
šnjim pridelkom, pa tudi z odkupom 

' pridelkov ne. Za nameček jim  nagaja 
tudi vreme, tako da kasni jo  tudi pri se
tvi pšenice.
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Letos nameravajo s pšcnicoposcjati 
v organizirani tržni proizvodnji 260 
hektarov v zasebnem sektorju in 12 

hektarov ,na družbenih pov ršinah. I a- 
ko bo  obseg setve pšenice približno 
enak lanskemu. V zadrugi zagota
vljajo. da bodo prihodnje leto nudili 
enake pogoje kot lani. čeprav imajo

Namen je dober
Ob potezi ZIS

Resda šele t ik  p red  setvijo  —  
vendar bolje ko t n ik o li —  je  le dni 
zvezni izvršn i svet do loč il tako  
imenovane proizvodno prodajne in 
zaščitne cene p ride lko v  v p rihod 
njem lem. I.e -le  n a j In s svojo 
zaščitno vloga, ko t že im e pove. 
obvarovale poljedelce p red  negpto- 
■ vosi jo  in jim  pomagale p r i  odloča
nja p r i  sestavi setve.

Ro O d loč itv i zveznega izvršnega 
sveta bodo za le tino  7985naslednje 
proizvodno prodajne cene: pšenica 
50 din. koruza 27. soja in sončnice 
52.50: o ljna repica 79.50. sladkorna 
pesa 7.50 in surov tobak 560 din za 
k ilogram . Zaščitne cene bodo 
razen p r i pšenici neko liko  nižje, saj 
je  za koruzo predvideno 24.M) din. 
za sladkorno peso b. 70. za sojo in 
sončnice 74.20. za oljno repico 
71.50 in za surov tobak 542 din za 
kilogram . Določeni sta tud i ceni za 
bombaž in riž. k i  pa ju  p r i nas ne 
gojijo .

Seveda ostane brez zadovoljivega 
odgovora vprašanje, k o lik o  bodo te 
cene sredi prihodnjega le ta še spod- 
budne in ustrezne te r ko lik šn i 
m eri bodo svojo usmerjevalno 
vlogo sploh opravile. D ivjem u plesu 
cen navzlic rah lim  znakom u tru je 
nosti in popuščanja r itm a  še n i 
videti konca. In fla c ija  sp ro ti ruš i 
ekonomske odnose in onemogoča 
dolgoročnejše gospodarjenje in je  
zato za km etijs tvo  zaradi njegove 
narave dela pogubnejša k o l za 
druge gospodarske dejavnosti, k i  
so lahko b o lj prožne  v odločitvah.

M .  / . .

veljke težave pri nabavi koruze. K er so 
letos trebanjsko občino prizadele 
hude vremenske ujme. kasnijo tudi pri 
odkupu pšenice. Doslej so je odkupili 
le 360 ton. medtem ko so sklenili 
pogodbe za 520 ton. Čeprav je res. da 
so neurja uničila precej pridelka, bi 
lahko izpolnili okoli XI) odst. pogodb 
Tako je vsaj menil trebanjski izvršni 
svet. ko je obravnaval plane setve m 
odkupa.

Jud i pri odkupu krompirja ne 
manjka težav. Ta ne poteka po na
črtih. saj so ga letos odkupili 2 . 0 0 0  

ton. kar je komaj tretjino odkupa v 
istem času lani. V zadrugi siger me
nijo. da tako-slab odkup povzročajo 

Tudi neusklajene cene. vendar bodo 
dosledno vztrajali pri izpolnjevanju 
pogodb. Spomladi so namreč izplačali 
precej doplačil za semenski krompir, 
zato meni jo, da morajo-k met je svo je 
obveznosti izpolnili. Listi kmetje, ki 
ne bodo izpolnili svojih pogodbenih 
obveznosti, bodo pač utrpeli posle
dice. Kakšne, pa se sedaj še ne ve.

J. S.
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Gniloba 
priganja 
k trgatvi

V času. ko pisem ta prispevek, 
smo po dolgi dežev ni dobi le doča
kali nekaj sončnih dni. Kol so po
kazale zadnje meritve sladkobe gr
ozdja. v času deževja cel leden gr
ozdje ni pridobilo sladkorja. Upaj
mo. da bodo sedanji sončni žarki 
le pripomogli k boljšemu dozore
vanju. /lasti pri žametni črnini, pa 
tudi pri laškem rizlingu, ki še ne 
gnijeta. Zato bo-treba počakati s 
trgatvijo do konca oktobra: in to 
predvsem pri žametni črnini, ki 
neenakomerno dozoreva. Taki 
ekstremni primeri pri žametni 
črnini, ki jih  kaže letošnje izjemno 
leto. naj bodo primerno obeleženi 
s . posebnimi znamenji na dobro 
dozorelih trtah, od katerih bi tr- 
sničarji jemali cepiče za Cepljenje 
te najbolj, razširjene sorte na 
Dolenjskem. Glede tega naj se las
tn ik i matičnih nasadov in trsniča- 
rji potrudijo in matične vinograde 
ponovno pregledajo.

Z i/jemo žametne črnine gr
ozdje drugih sort gnije. Preteklo 
obilno dežev je je pov/ročilo. da 
jagode pokajo, zaradi nastalih ran 
pa. grozdje gnije kljub škropljenju 
z zaščitnimi sredstvi. Gniloba sili 
vinogradnike, da ali podbirajo ah 
pa na splošno trgajo, zlasti bele 
sorte, ne o/ira je se na predpisane 
roke trgatve, ker bi sicer utrpeli 
prevelik o ‘gospodarsko škodo, la 
kti je pričakovali, da bodo v inog
radniki ob izidu tega prispev ka na 
splošno trgali grozdje, j  izjemo 
žametne črnine in morda tudi 
laškega ri/linga ter rumenega 
plavca. 'M odra  frankinja sicer 
manj gnije kol bele sorte, vendar

gniloba po malem napada tudi to 
sorto. Pri modri frankinji in 
rumenem plavcu je značilna gnilo
ba grozdnih pecljev, /a to najdemo 
pri teh dveh sortah veliko grozdja 
na tleh.

Zaradi gospodarske škode, ki jo  
povzroča gniloba grrozdja. so bili 
vinogradniki prisiljeni s podbi- 
ranjem in trgatvijo rešiti pridelek. 
Zato vinogradnikov ne moremo 
obsojati in jih  s predpisi siliti, da 
utrpijo gospodarsko škodo. Ve
deti moramo, da gnilo grozdje 
kljub lepemu vremenu ne pridobi
va kvalitete, nasprotno, kvaliteto 
mošta in vina celo zmanjšuje 
(gnilega in napol gnilega grozdja 
delovne organizacije n iti ne odku
pujejo). propada pa tudi količina 
pridelka. T ako vinogradniki rešu
jejo to, kar se rešiti da.

Sladkanje mostov je nujno!
Zaradi opisanega stanja bo po

prava mostov z dodatkom sladko
rja nujna. Zato bi bilo prav. da 
občinski organi, pristojni za kme
tijstvo. i/da jo splosno dovoljenje 
/a  sladkanje mošta, kajti izdaja 
dovoljenj na prošnje posameznih 
vinogradnikov bi bilo potrebno 
administrativno delo. Ker pravil
nik o načinu in postopku doslad- 
kanja mošta /  dodajanjem sladko
rja (Ur. I. SRS št. 30/74) v 5. čl. 
občinskemu upravnemu Organu 
to možnost daje. je nujno, da se 
občinski upravni organi možnosti 
poslužijo. saj letos nobena sorta 
grozdja ne bo po naravni poti. 
dosegla 'normalne količine sladko
rja. Zaradi zadnje podražitve 
sladkorja se m bati. da bi vinog-, 
rudniki s sladkanjem mošta preti
ravali. doslajevali bodo le toliko, 
kolikor je potrebno, da bo vino 
užitno in primerno za promet. Do 
kakšne mere je treba mošt doslad- 

. kali. pa je bilo napisano v 
prejšnjem Dolenjskem listu

I DOBI RŠ! K

Dvomi že na začetku akcije
Novomeščani bi morali v letošnji jesenski setvi zagotoviti za leto 1985 1700 ton 

pšenice, taka zahteva republike pa se strokovnjakom zdi prehuda
N O V O  M l ST O  —  Za jesensko setev so nared semena in gno jila , ne pa 

zem lja, ker na njej se raste koruza. Zapoznelo dozorevanje jesenskih 
pridelkov ne kaže dobro za pšenično akcijo , k i pa bo v ce lo ti težko uspela še 
iz drugih vzrokov.

Po republiškem planu bi morala KZ 
Krka Novo mesto v zadružnem sekto
rju zagotoviti 1700 ton pšenice na 650 
hektarih površin. Novomeščani so 
takoj opozorili, da sov Ljubljani šteli 
/a žitno območje celotno območje 
zadruge, pri čemer ni upoštevano, da v 
Suhi krajini in v gorjanskem predelu 
nikakor ni možno pridelati 26 stotov 
pšenice na hektar. S privo litv ijo  
novomeškega izv ršnega sveta so pred
lagali /manjšanje plana na I400 ton. 
upoštevaje na šentjernejskem obm
očju pridelek 2 8  stotov na hektar, v 

os ta lih  zadružnih' tozdih pa le 20. V 
republiki pa v/tra ja jo  na prvotnem 
planu, /a to  akcija na terenu sicer 
poteka, o njenem popolnem uspehu 
pa tudi strokovnjaki že vnaprej 
dvomijo.

Djpl. inž. Miha Krn in. vodja 
pospeševalne službe KZ Novo mesto, 
je dejal: »Ne glede na to. da na nekate
rih območjih občine zaradi posebnih

Gozd izpodriva kmetijstvo
V 84 letih so se na Kočevskem gozdne površine po

večale za 2,5-krat — Nekaj misli iz razprave

K O Č E V .IE  — Javna ra /p rava  o 
predlogu sprememb družbenega 
plana občine Kočevje /a  obdobje 
1981-1985 je  b ila  šibka. Spre
membe in dopolnitve plana so 
sprejeli na zadnji seji zborov 
občinske skupščine, k i je  b ila  1 0 . 
oktobra , ko so v razpravi posvetili 
posebno pozornost prostorskemu 
delu plana.

Delegat gozdarstva Marko 1 igarje 
opozoril, tla je danes v kočevski občini 
62.162 ha gozdov ali 81.16 vseh ze
mljišč. kar je 2,5-krat več. kot jih je 
bilo po katastru leta 1900. Zaraščanje 
kmeti jskih zemljišč se še nadaljn je, kar 
pa ni želja gozdar jev Vzrok za to je. 
ker je podeželje redko poseljeno, saj je 
kar 85 odst. prebivalcev občine v 
kočevski kotlini. Delegat kmetijstva 
Janez Oven pa je povedal, da se je

pred dvema letoma sicer začelo 
ponovno osvajanje kmetijskih ze
mljišč (se pravi čiščenje grmovja in 
drev ja), vendar ta dela ne morejo dati 
h itro velikih rezultatov.

Plet Ista v niki občinske skupščine pa 
so v razpravi poudarili, da sedanja 
razprava ni potekala zadovoljivo in da 
je treba izvesti boljšo o naslednjem 
srednjeročnem planu, ko naj bi up
oštevali tudi priporočila sedanje raz
prave. l a razprav a bi se morala prak
tično že začeti, sicer bo spet zamuda. 
V naslednjem srednjeročnem obdobju 
bo dan poudarek policentričnemu 
razv oju občine. I žoslej se je v glavnem 
razv ijalo le Kočevje, podeželje pa se je 
praznilo. Zaradi lega so nastajali 
mnogi problemi tako v mestu kot na 
podeželju.

J. 1>.

pogojev nikakor ni možno to liko 
pridelati, kot v republiki zahtevajo, 
nas pesti še izredno slabo vreme. 
Jesenski pridelki pozno dozorevajo, 
njive ne bovlo pravočasno prazne za 
setev. Očitno je. da se bo setev zavle
kla. razen tega imamo po do sedaj 
sklenjenih pogodbah zagotov ljeno le 
polovico zahtevanih tržnih presežkov 
pšenice.

Kmetje se izgovarjajo, da so dobili 
pšenico slabo plačano, ne upoštevajo 
pa. kakšna je bila kvaliteta. Pšenica je ' 
bila v mnogih primerih nadpoprečno 
vlažna, zato so b ili odbitki za stroške 
sušenja. Naši pospeševalci in še drugi 
aktivisti so tako rekoč nepretrgoma 
na terenu, nagovarjajo in prepričujejo* 
ljudi, več pa ne moremo narediti. Na 
zalogj imamo dovolj semen, za 
pogodbenike tudi gnojila, pogoji za 
pogodbeno pridelavo pšenice pa so 
letos še ugodnejši kot lani. Iz republi
ških sredstev bo 2 0  dni regresa pri

MANJ DAVKA
KOČ I V.ll — Kočevska občinska 

skupščina je. podobno kot ribniška, 
sprejela odlok, po katerem se kmetom, 
ki so vključeni V družbeno organizi
rano proizvodnjo in oddajajo tržne 
presežke, /niža davek od K) do 60 
odstotkov. Na predlog delegatov so \ 
odlok zapisali, da.so.krpetjedolžni od
dati vse tržne presežke TOK, sicer ne 
bodo deležni olajšav. Doslej se je na
mreč dogajalo, da je bil TOK kmetu 
dober, ko je potreboval gnojila, seme. 
zaščitna sredstva itd., pridelke in 
živino pa je raje prodal tja. običajno 
na Hrvaško, kjer je zanje več dobil.

VEČ ZA HRANO
KOCT A  .IL — Na zadnji seji /borov 

občinske skupščine Kočevje je bil 
odlok o ustanovitvi samoupravnega 
sklada za intervencije v kmetijstvu in 
porabi hrane v občini ‘ Kočevje 
spremenjen tako, da se prispevek iz 
osebnega dohodka /a ta sklad zviša 
•od sedanjih 0.40 odst. na 0.60 odst. 
Proti je glasoval le en delegat (Itasa). 
češ da to pomeni dodatno obremenje
vanje gospodarstva.

nakupu kilograma semen, /ugotovlje
na je koruza /a zamenjavo, občinski 
interventni sklad pa bo pogodbenim 
pridelovalcem regresiral gnojila 6  din 
pri kilogramu, republiški sklad pa v ta 
namen prispeva še I din. Ob še lakti 
ugodnih pogojih in široko zasnovani 
akciji pa z uspehi do K), oktobra ne 
moremo b iti zadovoljni. K ritika  bo 
spel letela predvsem na pospeševalno 
službo, po mojem pa bi morali 
soodgovornost /a  uresničitev tako 
zahtevnega plana prevzeti tudi kmet-

R. BAČLR

Po poplavah 
50 milijonov 

dinarjev škode
Na cestah in mostovih

KOČEVJE — Septembrske po
plave in vihar so povzročili na 
območju občijie Kočevje v treh 
krajevnih skupnostih za okoli 50 
milijonov dinarjev škode, največ 
na kofnunalnih objektih, kot so 
ceste. pon. mostovi in vodne 
zgradbe.

Dokončni) je ocenjena škoda na 
kmetijskem in komunalnem podr
očju. Na kmetijskem jo  je skupno 
blizu 1.2  m ilijona dinarjev, od tega 
najv eč v krajev ni skupnosti Osilni
ca. in sicer 660.000 din. Največ 
škode je pri koruzi, kjer znaša
418.000 din. Kmetijska škoda je 
bila ocenjena na 14.5 ha. in to v 
krajevnih skupnostih Draga. Osil
nica in Kostel.

Ocenjena je tudi že škoda na ko
munalnem področju. Najbolj so 
bife poškodovane ceste Čabar— 
Trava. Papeži— Žurge. Osilnica- 
—Gašparei in Osilnica—Čačiči. 
Precej škode je bilo tudi pri gra
dnji mostu v Kužlju. Skupna ško
da je ocenjena na 40.526.860 din.

Dokončno pa še ni ocenjena 
škoda na gozdnih površinah in 
gozdnih cestah, kjer je je za okoli 
4.2 milijona dinarjev, na vodovod
nem omrežju, kjer je je za okoli
900.000 din. ter na stanovanjskih 
in gospodarskih objektih, kjer je je 
po dosedanjih ocenah za okoli m i
lijon dinarjev.

J. PRIMC
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IZ NKŠIH OBČIN IZ NlkŠIH OBČIN
Šentjernej 

hoče sodobno 
živeti

Priprave na gradnjo 
krajevne telefonske 

mreže
ŠENTJERNEJ — Krajevna skup

nost je  sredi priprav na eno največjih 
akcij v zadnjih letih. Ker nova avto
matska telefonska ccntrala že več let 
stoji, krajani pa so zelo zainteresirani 
za telefone, posebno po vaseh zunaj 
Šentjerneja, se lotevajo razpeljave 
krajevnega telefonskega omrežja. Ve
lika skrb je odpadla s tem. ko so kable 
že nabavili. PTT bo zagotovilo 
strokovna montažna dela, vendar jih  
bo morala krajevna skupnost plačati.

Gradnja telefonije bo gotovo veliko 
breme za krajevno skupnost, še bolj 
pa za novih 600 telefonskih naro
čnikov. ko likor jih  ATC še lahko 
sprejme, vendar k ljub »groznim« 
cenam menijo, daje bolje dela opraviti 
danes kot ju tri.

Vsekakor bo gradnja postopna, 
računajo pa, da bo celoten projekt v 
letu dni končan.

REPUBLIŠKI PRVAKI
NOVO MESTO — V soboto in 

nedeljo je  bilo  na Arehu na Pohorju 
letošnje republiško prvenstvo društev 
c iviln ih invalidov vojne, ki se ga je 
udeležila tudi ekipa novomeškega 
društva. Hribar. Božič. Jankovič. 
M arkovič in Šepetave so v močni kon
kurenci šestih društev zasedli prvo 
mesto in tako osvojili naslov republi
ških prvakov.

Edini primer?
ZK v Novotehni že sre
di akcije za razčišče

vanje odgovornosti
NOVO MESTO — Občinski 

komite ZK  meni. da so komunisti 
v Novotehni sami sposobni izpe
ljati razčiščevanje odgovornosti 
pri nepravilnostih v zvezi s stano
vanji.

Najdaljša razprava na seji ob
činskega komiteja ZK. ki je bila 
1 1 . oktobra sicer pod točko razno, 
je sledila informaciji o zadevi 
»Novotehnu«, ki je dobila javno 
publiciteto. Ob tem primeru so v 
komiteju širše razpravljali o kad
rovski po litik i, ki zlasti po mnenju 
mladih ni dosledna. Znova so 
potrd ili stališče, naj bi pri obča
nih. ki izpolnjujejo pogoje za up
okojitev. ne delali izjem. V občini 
je namreč že precej mladih stro
kovnjakov, ki nimajo zaposlitve 
ali pa opravljajo dela in naloge na 
povsem drugih mestih, kot bi mo
ra li glede na šolanje.

Z odkrivanjem primerov, kot je 
Novotchnin. ZK izgublja ugled, 
zato so se v razpravi tudi spraševa
li. ali je primer direktorja Novo- 
tehne res osamljen. V zvezi s tem 
pa so izpostavljali tudi vprašanje 
konca že začete akcije »Imaš hišo. 
vrni stanovanje«. Komunisti v 
bazi in delovni ljudje pričakujejo 
spiske brez izjem.

Očitno je. da komunisti v 
Novotehni v preteklosti niso odig
rali svoje vloge, kot je komite 
inform iral sekretar Ivo Longar, pa 
se »zadnje tedne politična akcija 
znotraj Novotchne pospešeno od
vija v pozitivni smeri«.

R B.

Niz prazničnih snidenj
Od 14. oktobra se v novomeški občini vrstijo 

športne, kulturne in druge prireditve

NOVO MESTO — V čast 29. 
oktobru, prazniku novomeške občine, 
je odbor za praznovanje sestavil kole
dar prireditev z osrednjo slovesnostjo 
27. oktobra, ko bo po slavnostni seji 
skupščine in družbenopolitičnih orga
nizacij otvoritev Jakčevega doma in 
na Lazah odkritje  spominskega obe
ležja.

Medtem ko so bila med 14. in 16. 
oktobrom pomembna športna sreča
nja. bo 20. oktobra ob 9.30 v Domu 
kulture zbor aktivistov nekdanjega 
Okrožnega odbora OF Novo mesto, 
ob 11. uri pa v Domu JLA  srečanje 
žena in staršev padlih borcev. Za 25. 
oktober je slavnost določena v IM  V. 
kjer bo svečana podelitev nagrad 
raziskovalne skupnosti, ob 17. uri pav 
Domu kulture otvoritev razstave 
znamk po likovnih predlogah Božida
rja Jakca.

26. oktobra ob 9. uri bo v Bršljinu 
ogled novih Petrolovih skladišč, ob 
16. uri v Dol. Toplicah in v Novem 
mestu tek prijateljstva in spominov.

Administracija 
postara tudi 
nove stroje

Dolga in mukotrpna 
pot do soglasij in do
voljenj za nakup novih 

strojev
METLIKA  — M c iliik i Kom a  s 

svojimi Moritvami za poslovne 
partnerje na Zahodu zasluži okoli 
2 ,4 milijonu mark na leto. ml lega 
mu ostane nekaj malega več kot 4$ 
otlst. deviz, s čimer mora uvoziti 
potrebni material z zahodnega 
tržišča, odplačevati anuitete za kre
dit. k i sicer niso visoke in znašajo 
110.000 murk na leto. ter kupovati 
stroje.

Prav s slednjim pa imajo največ 
težav. Kometovi Šivalni stro ji so na
mreč v veliki meri že amortizirani 
in odpisani, za nakup novih pa je cel 
kup administrativno-hirokratskih 
ovir. No. v začetku letošnjega leta 
je  Komet že dobil .17 novih šivalnih 
strojev iz Vzhodne Nemčije, od 
koder je  lažje uvažati. Sedaj pa 
pričakuje še J 7 specialnih, visoko 
sposobnih japonskih šivalnih stro
jev. k i jih  naj bi dobil še letos, posel 
pa vodijo s pomočjo mednarodnega 
kredita.

Zal pa postopek za pridobitev 
vseh mogočih in nemogočih soglasij 
in dovoljenj za uvoz traja tudi leto 
dni in več. toliko časa. da proizva
ja lc i v tem času ponujajo že nove 
modele. Kakorkoli že. teh novih .17 
japonskih strojev se ho Komelu 
precej poznalo in bodo v veliki meri 
pripomogli p ri odpravljanju zasto
jev in ozkih grl v proizvodnji.

A. H.

j
Inovatorji pri izigravanju

Dokler v vrstah ZK ne bo zaostrena odgovornost, tudi med delovnimi ljudmi ni 
_________ pričakovati zasuka pri uresničevanju političnega sistema

N O V O  M E S T O  —  Svojo privrženost političnemu sistemu morajo ko
munisti dokazovati predvsem z vsakodnevnim delom. N i sprejemljivo za 
ZK. da so v njenih vrstah člani, ki so pravi mojstri za izigravanje predpisov 
in dogovorov, je bilo med drugim rečeno v razpravi na seji novomeškega 
občinskega komiteja 11. oktobra pri obravnavi aktualnih vprašanj ure
sničevanja političnega sistema.

V uvodnem poročilu je Remzo 
Skendcrovič. izvršni sekretar predsed
stva. odgovoren za politični sistem, 
dejal, da si delovni ljudje ne želijo n i
kakršnega spreminjanja temeljev po li
tičnega sistema. M otijo  pa jih  številna 
neskladja med dokumenti, stališči in 
prakso. Očitno je, da politični sistem 
sploh še ni zaživel tako. kot je pre-

hkrati pa bo ob 16. uri v hotelu 
Metropol sprejem za 25- in 50-kratne 
krvodajalce s podelitvijo priznanj. Isti 
dan bo 17. uri v dvorani glasbene šole 
Marijana Kozine predstavitev antolo
gije Pesmi dolenjske dežele, ob 19. uri 
pa v istem prostoru literarno-glasbcni 
večer.

27. oktobra ob 10. uri bo v Domu 
kulture slavnostna seja skupščine in 
družbenopolitičnih organizacij; ob 1 1 . 
uri bo otvoritev Jakčevega doma; ob 
13.30 pa na Lazah pri Uršnih selih 
odkritje spominskega obeležja ob 40- 
letnici prvega zasedanja skupščine 
okraja Dol. Toplice in odkritje 
obeležja delovanja prve politične šole 
novomeškega okrožju.

28. oktobra ob 9. uri bo na Marofu 
strelsko tekmovanje ekip iz občin 
Črnomelj. Trebnje. Duga Resa. Velika 
Kladuša in Novo mesto, ob 14. uri pa 
v Stopičah otvoritev družbenega 
doma.

29. oktobra ob 9. uri bo v Bršljinu 
otvoritev prenovljene in nadzidane 
Dolenjkine trgovine, ob 17. uri pa v 
Mačkovcu razvitje prapora ZRVS in 
otvoritev nove Dolenjkine trgovine.

V novembru sta še dve prireditvi, ki 
spadata v sklop občinskega praznova
nja. in sicer: 9. novembra ob 11. uri v 
Srednji šoli tehničnih in zdravstvene 
usmeritve ogled novoopremljcnih šol
skih delovnih prostorov. 24. novembra 
pa bo ob 1 0 . uri v Žužemberku otvo
ritev prizidka osnovne šole, ki jo  bodo 
ob tej priložnosti poimenovali po 7. 
korpusu NOV.I.

dvideno. »Nemalo krivde je v tem. ker 
smo Jugoslovani. Novomcščani pa 
niso izjema, pravi inovatorji za izigra
vanje predpisov in družbeno dogovor
jenih norm.« je ena izmed ugotovitev' 
iz razprave.

Marsikaj bi lahko v sistemu tudi 
poenostavili, kar bi pripomoglo k 
hitrejšemu poslovanju. Kot primere 
za tako pobudo so navedli pretirano 
število raznih istovrstnih ali sorodnih 
institucij, kar povzroča visoko druž
beno režijo.

V krajevnih skupnostih »trobijo« o 
enakih težavah več let. ni pa zato nič 
bolje. Sc vedno imajo premalo kadrov 
za vse obvezne delegacije zlasti zato. 
ker tudi komunisti funkcije odkla
njajo z najrazličnejšimi izgovori. Še 
vgdno dobivajo preobširna in premalo 
razumljiva gradiva, osnovna težava 
pa je marsikje prostor za sestanke.

Opozorili so tudi na zakonitost, ki 
po mnenju občanov šepa. in na 
nesprejemljivo dejstvo, da je v sloven
skih zaporih okrog 180 komunistov, 
ker jih  v lastnih osnovnih organizaci
jah niso klicali na odgovornost. 
Zakonodajni sistem se ne premakne v 
smislu predlogov za spremembe, 
dogovorjene že pred več leti. Posebno 
poglavje v sklopu nerazčiščenih vpra
šanj predstavljajo interesne skupnosti. 
V razpravi so še posebej naglasili 
globok razkorak med stališči izva
jalcev — primer novomeškega zdravs-

PREDAVANJE ZA 
ZDRAV RAZVOJ 

OTROKA
NOVO M ESTO — Jutri. 19.oktob

ra. bo ob 15. uri v Domu JLA  preda
val o kulturnih, materijalnih in social
nih pogojih za zdrav razvoj otroka 
priznani strokovnjak dr. Ludvik I lo r- 
vat. Predavanje sodi v sklop prireditev 
ob tednu otroka in jo  pripravlja občin
ska zveza Društev prijateljev mladine. 
Starši, pridite in prisluhnile!

GLASBENI VEČER 
V DOMU JLA

NOVO MESTO — V novomeškem 
Domu JLA  so prejšnji petek uspešno 
stekli glasbeni večeri. Ju tri bo prog
ram še pestrejši, saj bo že ob 18. uri v 
besedi in glasbi predstavitev znanega 
ameriškega glasbenika Rvja Cpode- 
rja. Predstavitev pripravlja Dejan 
Gabrič. Ob 20. uri bo tematski plesni 
večer, ki ga bodo sestavljale predvsem 
skladbe skupine RollingStoncs iz vseh 
obdobij ansambla — od onih iz zgo
dnjih šesetdeset ih let do najnovejših 
uspešnic. (DV)

tva — in interesne skupnosti ter njenih 
organov.

Statistika prisotnih na sejah sku
pščin SIS in občinske skupščine je 
osnovna podlaga za oceno delti komu
nistov. Zakaj zadnje mesece le redko- 
katera skupščina izjemoma lahko 
začne zasedanje ob pravem času? 
Delegate kličejo po telefonu, seja se

začne z veliko zamudo, delegat, ki ga 
»snamejo s kljuke«, pa je .lahko le 
prisoten, ker gradiva sploh ne pozna.

Ob kopici odkrito  izrečenih napak 
bo morala slediti akcija, sicer delov
nim Ijudjem ne bo vrnjeno zaupanje v 
resnost raznih analiz in obravnav teh 
vprašanj. Pri tem se vse prevečkrat ko
nča. Tokratno sejo so novomeški ko
munisti šteli kot del razprave o predlo
gu sklepov za 13. sejo CK ZKJ. v 
dobršnem delu osnovnih organizacij 
ZK pa so lastno delo pri uresničev anju 
političnega sistema že prej ocenjevali.

R. BAČLR

Borčevska ost ni otopela
Borci zahtevajo odgovornost in doslednost — Kritizi
rana kadrovska politika, mlačnost v ZK in ideološko 

nesprejemljive teze med delom mladine
N O V O  M E S P O  —  »Ne more

mo se sprijazniti s tem, da v predlo
gu sklepov 13. seje CK ZKJ borci 
nismo niti omenjeni. Imamo se za 
pomembno družbenopolitično silo v 
boju za uresničitev dolgoročnega 
programa gospodarske stabiliza
cije in nočemo veljali le za sivo 
dekoracijo na proslavah,« je glavna 
pripomba novomeških borcev ob 
razpravi o tem pomembnem do
kumentu. Odločne zahteve so tudi 
po hitrejšem razreševanju zadev in 
napak, na katere opozarjajo občani 
in zahteva po odgovornosti za pi
sanje v Valju.

O dkrito  in zelo kritično so na 
občinski borčevski skupščini I I .  ok
tobra govorili o sedanjem družbenop
olitičnem času. v katerem so borci 
zaskrbljeni, posebno še nad mlačnostjo 
pri razreševanju pomembnih zadev. 
Menijo, da Zveza komunistov Jugo
slavije izgublja ideološko moč. kakr
šno je vselej imela in da bi morala od 
svojih članov dosledneje in ener- 
gičncjc zahtevali odgovornost za ure
sničevanje resolucij, dogovorov, skle
pov in raznih dokumentov. Navzlic 
kupom trikih dogovorov se mnogi ko
munisti obnašajo po stari praksi, tudi 
nekateri na vodilnih in najbolj odgo
vornih položajih. Prav zalo so zahte
vali diferenciacijo do sprejetih oprede
litev od vrha navzdol in odgovornost 
od federacije do baze in ne samo 
obratno.

Med drugim so spregovorili o 
kadrovski po litik i, ki je po mnenju 
borcev zelo daleč od dogovorjene. Na 
površje in med funkcionarje na vseh 
ravneh bi morali p riti le sposobni 
ljudje, ki imajo predvsem ugled v ok
olju. iz katerega izhajajo. Strokov
njakom pa bi morali Uriti polno ve
ljavo na strokovnih mestih.

Z zaskrbljenostjo nad ideološkop- 
olitično naravnanostjo posameznikov 
iz vrst novomeške mladine so se v raz
pravi največkrat dotaknili pisanja v 
mladinskem glasilu Valj. Borci se zlas
ti ob izidu letošnje junijske številke 
čutijo prizadele in užaljene. Ema 
Muser je v širši razpravi razčlenila in 
zavrnila posamezne očitke mladih 
borcem, prebrali pa so tudi pismo 
predsedstva. \ katerem zahtevajo od 
družbenopolitičnih sil v občini, naj 
zadevo Valj razčistijo. Razpravljalci 
so menili, da je pismo premilo in daje 
potrebno ostreje reagirati, kadar se 
blati NOB. pa čeprav v filozofsko in

Večina zmogljivosti za izvoz
V Kometu so s poslovanjem v devetih mesecih zadovoljni in upajo, da bo tako 

tudi ob koncu leta — Podvojen celotni prihodek, večji tudi osebni dohodki

M E T L IK A  —  Čeprav še niso znani natančni podatki o poslovanju v 
devetih mesecih letošnjega leta, v metliškem Kometu vedo, da bo poslovanje 
v tem obdobju dokaj dobro in da so lahko zadovoljni, saj računajo, da bodo 
tudi podatki ob koncu leta pokazali, da so dobro gospodarili.

domači trg. marveč tudi za izvoz na 
vzhodno tržišče. ^  ^

V letošnjih devetih mesecih so v 
Kometu celotni prihodek v primerjavi 
z enakim lanskim obdobjem podvoji
li. kar so dosegli tudi z večjo prodajo 
doma in z večjim izvozom, saj so več kot 
40 odst. celotnega prihodka v tem 
obdobju ustvarili z izvozom, od tega 
večino na zahodna tržišča. Za izvoz 
dela kakih 60 odst. Kometovih zmog
ljivosti in tako razmerje bo ostalo do 
konca leta in najbrž tudi drugo leto.

Seveda so vse Komctove zmogljivosti 
povsem zasedene, res pa je. da je veči
na izvoza na konvertibilno tržišče ta
ko imenovani »lohn posel.«

Dohodek v devetih mesecih se bo 
po oceni povečal v primerjavi z lan
skim develmcsečjcm za tr i četrtine in 
bo znašal oko li 185 m ilijonov d i
narjev.

Močno pa so se povečale 
obresti za kredite in je to letos več kot 
še enkrat večji strošek kot lani. Osebni

dohodki Kometov ih delavk so se letos 
povečali za 54 odst., se pravi za to liko, 
kot znaša uradno priznana stopnja infla
cije v polletju, tako da znaša sedaj 
povprečni osebni dohodek v tej delov
ni organizaciji 20 tisočakov. Z oktob
rom pa so osebne dohodke povečali še 
za 15 odst., tako da ne bodo več na re
pu slovenske tekstilne industrije. Tudi 
ob koncu leta pričakujejo soliden os
tanek čistega dohodka in bodo lahko 
v poslovni sklad namenili dovolj 
sredstev', kar je ob taki in flaciji pogoj 
za nadaljnje solidno poslovanje. Na 
domačem trgu gredo Kometovi pr
oizvodi — v glavnem gre za nedrčke in 
steznike — dobro v prodajo. V 
zadnjem času je precejšnja prednost 
to. da sedaj večino potrebnega mate
riala dobijo iz domačega Inpleta in 
morajo tivožiti manj kot tretjino 
potrebnih materialov, medlem ko so 
morali še pred dvema letoma uvoziti 
tudi 80 odst. materialov. Iz domačega 
materiala pa ne delajo le izdelkov za

večjemu delu mladih nerazumljivo na
pisanih stavkih.

Prčtlvsem so zavrnili očitek, da gre 
za konflikt generacij, saj je posebno na 
podeželju zgledno sodelovanje borcev 
z mladino. Do konfliktov pa prihaja 
— kot so nekajkrat poudarili — le s 
peščico iz vrst mestne mladine, zbrane 
okrog uradnega občinskega mladin- 
skega ulasila.

R. BAČF.R

KOTLOVNICA ZAČELA 
Z OGREVANJEM

ČRNOMELJ — V črnomaljski 
kotlovnici so to jesen prvič poskusno 
zakurili v noči od 9. na 10. oktober, 
sicer pa ob popoldnevih oz. večerih 
ogrevajo 247 stanovanj in poslovna 
prostora dveh strank od minule 
nedelje naprej. Včeraj se je sestal tudi 
kuriln i odbor, v katerem so predstav
niki skupnosti stanovalcev iz blokov 
na Čarilaku. komunale in stano
vanjske skupnosti. Kot so zatrdili na 
komunali, ki upravlja s kotlovnico, 
k ljub  še nekaterim pomanjkljivostim , 
ki pa jih  odpravljajo, težav z ogre
vanjem ne bo. Odprta ostaja le še cena 
ogrevanja. V pretekli kuriln i sezoni je 
ta znašala 40.90 din za kvadratni 
meter stanovanja? letošnja ekonom
ska cena. v katero je zajeta tudi amor
tizacija. pa naj bi bila 65 din. vendar je 
zaenkrat odobrenih le 58.08 din za 
meter stanovanjske površine. Na ko
munali utemeljujejo podražitev z ve
liko rastjo stroškov pri premogu, 
e lektrik i in amortizaciji.

Dom tudi na 
Božakovem

Gasilci so se ob pom
oči ostalih krajanov lo
tili obnove in dozidave 
 stare žole______

BOŽAKOVO — Spomladi so 
gasilci z Božakovega začeli obna
vljati in dozidavati bivšo božakov- 
sko Solo. pred zimo pa namera
vajo stavbo tudi pokriti. »Pravza
prav gasilci vso stvar vodijo, pri 
obnovi pa sodeluje cela krajevna 
skupnost, tako rekoč vseh 57 
gospodinjstev z Božakovega. Ra
kovca in iz Želebeja. saj so razen 
dveh hiš od vsake prispevali ali les 
za ostrešje ali pa. kjer nimajo goz
da. dali denar.« je povedal Jože 
Nemanič.

Za obnovo in dograditev stare 
šole so se odločili zato. ker gasilci 
nimajo zase primernega prostora, 
njihov sedanji dom je zelo slab. 
popravljati pa ga ne bi bilo 
smotrno, ker je slabo grajen in tu
di okoli doma ni nič prostora.

■ Poleg tega na Božakovem razen

Jože Nemanič: »Za obnovo in 
dograditev večnamenskega do
ma so prispevali tako rekoč vsi 
krajani.”

sosedske kleti nimajo nobenega 
prostora, kjer bi se krajani lahko 
zbirali, imeli sestanke, pripravljali 
prireditve itd. V dozidani in 
obnovljeni šoli pa bo za vse dovolj 
prostora, tako da bo to res pravi 
večnamenski dom.

»Seveda smo vse delo opravili 
prostovoljno, in tako bomo mora
li delati tudi naprej, saj je glavni 
problem prav denar. Upamo, da 
nam bo priskočila na pomoč me
tliška Beti, ki smo jo  prosili, da bi 
prevzela pokroviteljstvo nad na
šim gasilskim društvom, in nad 
domom. Največ dela seveda pade 
na gasilce, pa tudi tam niso vsi 
enako zagreti za prostovoljno 
delo. tako da morajo nekateri zato 
bolj poprijeti,« pravi Nemanič.

Gasilsko društvo na Božako
vem šteje 67 članov, imajopa tudi 
pionirje. Ker je krajevna skupnost 
Božakovo med manjšimi v občini, 
tudi njihovo gasilsko društvo ne 
more biti med večjimi in bolje 
opremljenimi in tudi gasilskega 
avta še nimajo. »Naša oprema je 
res stara in pomanjkljiva, vendar 
je društvo delavno, še posebej po
hvalno pa je. da so najbolj delavni 
mladi člani. Vsekakor bosta naše 
društvo in celotna krajevna skup- 
nixst z obnovljenim domom veliko 
pridobila.«

A. B.

Novomeška kronika
RAZPRODAJA s k e č e  — v 

Beogradu so prepričani, da žive v 
Novem mestu precej nesrečni ljudje, 
zato so nam na Glav ni trg poslali pro
dajalca Jugoslovanske loterije. Se 
sreča, da možak nima preveč dela, 
sicer bi mu morali dodeliti komu
nalnega delavca, ki bi za njim pobiral 
odvržene ovojnice srečk.

ŽALOSTNE REČI — Na novome
ških osnovnih šolah poznajo dve vrsti 
učencev: z ju tranjim  varstvom in brez 
njega. V topli učilnici najdejo zat
očišče otroci tistih zaposlenih staršev, 
ki premorejo (sicer majhen) denar za> 
jutranje varstvo, potomci manj pre
možnih pa čakajo 8 . uro pred 
zaklenjenimi šolskimi vrati. Sc res ne 
bi kje našel družbeni denar za va
ruško? Je ta brezplačni pouk socialnih 
razlik potreben?

M IN I A K C IJA  — Zima se bliža, 
otrokom so potrebni novi čevlji. Tok
rat smo spraševali, ko liko  približno 
stanejo najcenejši zimski otroški čevlji 
številka 30. V Asu. je treba «m je 
odšteti 270.000 din. v A lp in i 296.000. j 
v Borovu 290.000 din. Povsod pri
jazne prodajalke so povedale, da poz- | 
najo tudi dražje modele. Zdaj se ne 
čudimo več, kako lahko jugoslo
vanske tovarne obutve izvažajo čevlje 
za odrasle, ki stanejo v nemški trgovi
ni ubogih 28 mark (168.000 stari din). 
Razliko pokrije naš kupec.

Ena gospa je rekla, da se bo kljub 
letom prijavila za šoferski izpit, saj 
je  slišala, da so fantje z A M D  pri 
pouku nenavadno nazorni.

Sprehod po Metliki

V času od 4. do K), oktobra so v 
novomeški porodnišnici rodilc:Malči 
Škufca s Sela — Bojano. Marija 
Plaveč iz Črnomlja — Majo. Marija 
Sudac iz Jugovca — Suzano. Ana V i
dic s Krke — Zlatka. Milena Peterko- 
vjč iz Krškega — Mojco, Jadranka 
Gojmerac iz Jesenovicc — Ivano, Da
nica Flajs s Podboršta — Julijano. 
M arija Rober iz Štravberka — Da
mjana. Vida Božič z Gornjega vrha — 
Tadeja. Majda Zakrajšek iz Doln jih  
Ponikev — Mojco. Bernarda Kastrevc 
iz. Jablana — Katjo. Nada Luzar iz 
Dolenje vasi — Andrejo. Pavla Škri
njar iz Metlike — Darjo, Ivanka No
vak iz Podlipe — L id ijo . Mihaela 
Ivanež iz Kočevja — Matjaža. Silva 
Hajsen iz Jurovega — Dejana, Zehida 
Šarič iz Kanižarice — Ncrudina. L jud
mila Peterle s Cikave — Alojza. M ile
na Špiler iz Podgore — Samanto. Ma
rija Frankovič iz Nove Lipe — Tineta. 
Ljudmila M ik lič  iz Razborov — 
Klemena. Rozalija Lamut z Griča — 
Barbaro. M arija Pekolj iz Trebnjega
— Katjo. Liljana Brajdič iz Lokev — 
Mirana. Davorka Panjan iz Črnomlja
— Vanjo. Darinka Cvelbar iz Obrha
— Tino. Danica Škufca iz.Sadinje vasi
— Aleša. Marinka Bizjak z Rožnega 
vrha — Gregorja. Marija Judnič iz 
Vavpčc vasi — Aleša. Rada Juvane iz 
Trebnjega — deklico. Jožica Blatnik s 
Ple,ša — deklico. Gabrijela Mesenko iz 
Dolenje vasi — deklico. Marija Rojc iz 
Krmelja — deklico.

IZ  NOVEGA MESTA: Brigita Go
ričar iz Trdinove 14 b — Jureta. Stan
ka Virant s Ceste herojev 6 6  — Davo
rja. Danica Kermc z Mestnih n jiv 12
— Klemena in Vera Udovč s Ceste 
herojev 64 — Ksenijo. Čestitamo!

PRED ČASOM SEM SE V TEJ 
rubrik i petelinil, kako zamotana je 
pot v M etlik i, če hoče p riti človek do 
ribolovne dovolilnice. Da vse le ni ta
ko hudo resno, meje opozoril Edi Ma
carol iz bifeja Rajmer na Partizanskem 
trgu. Rekel je: »Vsak. kdor hoče riba
riti v čisti vodi in ne v kalnem, lahko 
kupi dovolilnico pri meni.« Ker bere 
te vrstice več tisoč ljudi, med njim i tu
di rib iči, bo naraslo zanimanje za 
Rajmerjev bife. ki pripravlja tudi 
dobre malice.

JESEN BO K M A LU  PO DALA 
ROKO Z IM I in ljubiteljska društva v 
naši občini bodo pričela z vajami in 
nastopanji. Med njim i tudi Radovci, 
ki se trenutno še ne morejo odločiti 
med dvema igrama: Vdovo Rošljinko 
in Sumljivo osebo. Še pred tem pa bi 
radi uredili oder, za kar pa jim  manj
kajo deske in denar. K ljub materialni 
suši so optimisti, saj upajo, da bodo 
spravili zadane si naloge v življenje. Ni 
hudič, saj so prebivalci te hribovske 
vasi dovolj žilavi in trmasti.

GRADCU PRAVIJO LJUDJE 
1LID I TEKSAS, nekaj menda zaradi 
številnih gostiln, v katerih je večkrat 
bučno, prepirljivo in diši po trdih 
pesteh. Vendar to nikakor ne velja za 
gostilno Branku Križana, ki je uredil v 
kletnih prostorih ličen disko. O dprtje  
do zgodnjih ju tranjih  ur. zato ne manj
ka obiskovalcev, kajti drugi belok
ranjski gostilničarji radi zgodaj ležejo 
v postelje.

4 DOLEiiiSiU LISI
«
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IZ NKŠIH OBČIN
V —

Črnomaljski drobir
OGREVANJE ZASTONJ — Sta

novalci blokov na Čardaku se radi po
hvalijo, da jim  je pozimi prijetno 
toplo, odkar se ogrevajo iz nove 
kotlovnice. Še bolj bi verj etno kurjavo 
hvalili tisti, ki v letu dni niso plačali za 
toploto v stanovanj niti dinarja, in še 
mnogo številnejši tisti, ki so »pozabi 
h« plačati ogrevanje tri. štiri mesece. 
Res je. da upravljalka kotlovnice, 
črnomaljska komunala. no more /ara 
di nekaj »pozabljivcev« izključiti 
ogrevanja celemu stanovanjskemu 
bloku, res pa je tudi, da bodo morali 
takšnim nevestnežem podkuriti nek
oliko drugače.

SODI ŠE POLNIJO — Zatišje v 
Črnomlju in drugih večjih krajih ob 
koncu tedna je dalo slutiti, da se je 
življenje preselilo v vinograde. Tako 
bodo ljudje ob stiskanju grozdja, pre
takanju moštva pozabili na kulturno 
zatišje, slabe filme in vse ostalo, kar 
jim  je na voljo, oz. naj bi jim  bilo na 
voljo za popestritev življenja. Popest- 
r ili si ga bodo pač sami, v zidanicah

Ribniški zobotrebci
OSKRBA ŠEPA — V Ribnici šepa 

oskrba s šipami in drugim obrtnim 
materialom pa tudi z drvmi. Občani bi 
se radi zavarovali pred zimo in 
mrazom, pa se ne morejo. Zdaj je 
prišlo tako daleč, da so zastavili dele
gatsko vprašanje občinski skupščini. 
Lahko se zgodi, da bo odgovor znan 
že spomladi.

POŠKODOVANA CESTA — Ces
ta H rib  (Loški potok) — Nova vasje 
bila obvozna, ko so posodabljali cesto 
Sodražica-Vagovka. Takrat je bila tu
di občutno uničena. Cerkničani so 
svoj del ceste že popravili, ribniški del 
ceste (in še marsikoga) pa šoferji še 
vedno kolnejo.

SLABA ZVEZA — Avtobusne 
zveze med Ribnico in Loškim poto
kom so zdaj slabše, kot so bile po 
prejšnjem voznem redu. Saj zdaj od
haja avtobus za Loški potok ob 7.15 
(prej je ob 8,10) in zgube Potočani v 
Ribnici tako rekoč ves dan,saj morajo 
čakati na avtobus do 15. ure.

občan
vprašuje £ v

odgovar ja

—  Zakaj trdile, da ste medvedje 
za razorožitev?

—  Ker vsi vpijejo, da je  danes 
glavno orožje hrana, mi pa to 
orožje kmetom pridno uničujemo.

(  7  ;

1 Drobne iz Kočevja
POSPRAVITI NAVLAKO  — Dok

ler je še lepo vreme, bi morali mesto 
očistiti nesnage in navlake, ki jo  
običajno ̂ puščajo za seboj izvajalci raz
nih del. Še posebno so nemarni tisti, 
ki opravljajo razna manjša popravila. 
Vse to je potrebno pospraviti še pred 
snegom.

POVSOD STEZICE — Krajevna 
skupnsot ima precej skrbi in stroškov 
z vzdrževanjem parkov in zelenic, Ta
ko se KS trudi z vzdrževanjem parka 
sredi mesta (okoli spomenika oz. pri 
Nami), občani pa so naredili preko 
njega veliko stezic, otroci igrajo v 
njem nogomet itd. Podobno velja za 
druge parke in zelenice. Nobenemu se 
ne ljubi narediti nekaj korakov več, 
čeprav bi to koristilo tudi njegovemu 
zdravju.*

—  Zakaj ste Kočevci tako poli
tično razgledani?

—  Ker dobimo časopise v pro
dajalnah že navsezgodaj, kruh 
precej kasneje, mleka pa včasih tu
di po ves dan ni.

Trebanjske iveri
ZA R A D I ZD R AVSTVA Z A M U 

D ILE  V LA K  — Ko so se zadnjič v 
Trebnjem spet zbrali vrhovi občinske
ga in medobčinskega ter še dolenjske
ga zdravstvenega centra, je bila raz
prava tako goreča in vneta, daje traja
la vse tia do železniške postaje. Pa še 
tam se nehala. Medtem koso ženske 
čakale na zeleni vlak, so reševale 
zadnje probleme. In ko je zeleni vlak 
pripeljal, še niso b ili vsi rečeni, zato je 
zeleni vlak meni nič tebi nič odpeljal 
proti Novemu mestu brez »zdravstve
nih« tovarišic. Ni kaj, nagrade vredna 
vnema je bila to.

SPRETNI H IPNOTIZER — V 
mirenski osnovni šoli sledijo sodob
nim pedagoškim metodam. Ker so 
slišali, da je v hipnozi učenje bolj hitro 
in bolj uspešno, so dovolili pretekli 
torek, da se je začel pouk s hipno- 
tizersko predstavo. Po prepričanju 
mnogih, je bil hipnotizer res spreten, 
saj je najprej hipnotiziral ravnatelja, 
potem še učitelje, medtem ko bo 
potrebno na boljši šolski uspeh 
učencev še počakati.

r ait IZ NKŠIH OBČIN
Slabi nosilci ustavili gradnjo

V viniškem Novoteksu upajo, da bodo kljub zastojem pri montaži novih proizvod
nih prostorov začeli delati v njih v začetku januarja — Že priučevanje

V IN IC A  —  Konstrukcijska dela pri gradnji nove Novoteksove hale v Vi
nici, ki jo je Gokov tozd Begrad začel graditi v začetku julija, so se čez dobre 
tri mesece ustavila. Prišlo je namreč do težav, k ijih  pred začetkom gradnje 
niso predvideli, vendar pa zastoj, če bo vreme ugodno, ne bo vplival na 
začetek proizvodnje v novih prostorih, ki naj bi bil v prvih dneh januarja.

Gradbinci so morali ustaviti mon
tažo armirane betonske konstrukcije, 
ker bodo morali ojačiti nosilne stebre 
in nosilce, ki bodo nosili loke za streho 
nove hale. tega pa prej niso predvideli. 
Obstoječa tovarna je bila seveda ob 
prevzemu tehnično pregledana, in 
četudi je garancijski rok že potekel, v

V dveh izmenah
Dragi prevozi, napovedu

je se prostorska stiska
V IN IC A  — Viniška osnovna šola je 

še edina v črnomaljski občini, ki ima 
pouk v dveh izmenah. Željo po„en- 
oizmenskem pouku utemeljujejo pre
dvsem s tem. da bi prihranili pri prev
ozih, saj sedaj dva šolska kombija in 
avtobusi, s katerimi so pogodbeno 
vezani, pripeljejo otroke dvakrat na 
dan kar s petih strani. Po drugi strani 
pa se jim  že sedaj napoveduje prostor
ska stiska, saj število otrok v viniški 
krajevni skupnosti narašča. Poleg tega 
obiskujejo šolo na Vinici tudi učenci s 
Hrvaške.

V okviru osnovne šole deluje otro
ški vrtec, v katerega so začeli lani siste
matično vključevati otroke, ki sicer 
niso v organiziranem varstvu. Pripra
vili so 160 do 240-urni vrtec, kamorso 
vključeni otroci od tretjega leta in pol 
do petega leta, v oddelku pa se zame
njajo vsaka dva do tr i mesece. Tako je 
bilo lani v takšno obliko vzgoje 
vključenih 96 odst. o trok iz. viniške 
krajevne skupnosti.

ADAMIČ PODROČNI 
POVELJNIK

R IBNICA — Znani gasilski delavec 
in dolgoletni poveljnik občinske ga
silske zveze Ribnica Tone Adamič je 
bil pred kratkim  izvoljen za področne
ga poveljnika. To področje zajema 
občinske gasilske zveze Kočevje, Rib
nica in Grosuplje.

M. G-č

ANDOLJŠEK NOVI 
PREDSEDNIK ZSM

RIBN IC A — Na programsko- 
• voliln i konferenci ZSM občine Ribni
ca, k ije  bila 1 1 . oktobra, so izvolili za 
predsednika predsedstva OK ZSM 
Ribnica C irila  Andoljška iz Rika Rib
nica. za sekretarja pa Janija Mateta, 
tudi iz Rika. Dosedanji predsednik 
Janez Mihelič je  odšel na novo 
službeno .dolžnost.

M. G-č

KOLIKO IZ
PRORAČUNA ZA 

KRAJEVNE SKUPNOSTI?
TREBNJE — Trebanjska občina 

bo letos iz proračuna namenila za f i
nanciranje krajevnih skupnosti 
1.328.000 din. Vsaka krajevna skup
nost dobi ne glede na velikost po 30 
tisoč dinarjev ah” skupaj 480 tisoč di
narjev. Sredstva v višini 1.278.00 din 
pa si bodo krajevne skupnosti razde
lile glede na število prebivalcev. Ta de
nar bodo krajevne skupnosti porabile 
za delovanje delegatskega sistema in 
potrebe SLO. 50 tisoč dinarjev pa 
občina Trebnje namenja za delovanje 
skupnosti krajevnih skupnosti Suhe 
krajin.

Več za varstvo
Delegati skupnosti otro
škega varstva sprejeli re
balans finančnega načrta

TREBNJE — Na zadnji seji skup
nosti otroškega varstva so delegati 
sprejeli rebalans plana. Rebalans f i
nančnega načrta je bil potreben zaradi 
vse večjih stroškov in pa seveda zaradi 
tega, ker je bilo za to dovolj dohodka.

Analiza o polletnem gibanju do
hodka v občini Trebnje je namreč po
kazala, da je letos možno povečati 
sredstva za skupno porabo za 46 odst. 
Na ta način naj bi izvajalcem zagoto
v ili 40-pdstotno rast sredstev za 
osebne dohodke, za pol večjo rast 
sredstev za materialne stroške in pe
tino več za amortizacijo. Vendar bo 
potrebno zaradi tega povečati prispe
vno stopnjo, ki bo od L oktobra 
znašala 0.93. namesto dosedanje 0.63. 
Denarne pomoči bodo ostale na dose
danji ravni, vendar jih  bodo v denarni 
ob lik i izplačali manj kot doslej. Po
večale pa se bodo funkcionalne 
oblike, to je v nadomestilih za pre
hrano otrok v vzgojnovarstvenih us
tanovah in v mali šoli.

enajstih letih nosilni stebri ne bi smeli 
popokati. Že ob gradnji sedanjih 
prostorov se je vedelo, da bodo nad
aljevali gradnjo proizvodnih prosto
rov, ki se bodo držali obstoječih, ven-

•  Ko bo zgrajena nova pr
oizvodna hala viniškega Novotek- 
sa, bo našlo v njej zaposlitev 90 lju
di. 30 sojih v Novoteksu v začetku 
septembra že sprejeli na priučitev, 
za več pa nimajo prostora. Boje se, 
da se ne bi gradnja zavlekla, saj 
bodo lahko začeli zopet zaposlovati 
šele takrat, ko bo • novi objekt 
popolnoma končan.

dar so sedaj ugotovili, da horizontalni 
nosilci niso dovolj močni, da bi lahko 
držali loke strehe nove hale. Zakaj ta

konstrukcija v resnici ni dovolj mo
čna. Se ugotavlja ljubljanski Zavod za 
raziskavo materiala in konstrukcij.

Vertikalnim  stebrom bodo gradbin
ci popravili samo estetski videz, ho
rizontalne »T« nosilce pa bodo ojačili 
z jeklenim i »rokami«, podporami. Po 
besedah nadzornika gradnje Janeza 
Beleta bodo sanacijo nosilnih stebrov 
končali do konca oktobra. V času. ko 
je montaža konstrukcije stala, so sicer 
opravili druga dela. vendar se bo gra
dnja kljub temu zavlekla za orkog 
mesec dni. Če bo vreme ugodno in jim  
bo uspelo pokriti stavbo pred mrazom, 
bodo lahko dela končali do L januarja 
prihodnje leto. ko naj bi po.prvotnih 
načrtih stekla proizvodnja v novih 
prostorih. Čas za gradnjo 70 metrov 
dolge in 1 2  metrov široke hale, v kateri 
bo prostor za proizvodnjo, skladišče 
gotovih izdelkov in odpadkov, garažo 
in razkladalno rampo, je bil namreč že 
prej precej omejen in ni dopuščal ni
kakršnih rezerv.

M .B E Z E K

Sprehod skozi investicije
Čistih gospodarskih investicij je malo

KOČEVJE — Na zadnji seji zbora 
združenega dela občinske skupščine 
Kočevje so delegatom posredovali po
datke o investicijah v občini, ki so bile 
odprte še sredi septembra in katerih 
skupna predračunska vrednost znaša 
preko 582 m ilijonov dinarjev.

Med 17 O ZD in KS jih  izvaja čiste 
gospodarske investicije le 5. čiste 
negospodarske pa le 3 skupnosti. 
Čiste gospodarske investicije so delov
ni prostori za instalacije Kovinarja, 
žaga L IK  v Podpreski, proizvodna ha
la Opreme, gozdarska cesta Videm— 
Prerigel—Tanči vrh (GG) in pitališče 
v Koprivniku (KG).

Tekstilana si ureja črpališče ob Ri- 
nži. Oprema adaptira obrat družbene 
prehrane. Prašičereja opravlja doda
tna dela pri čistilni napravi, Gramiz 
gradi stanovanja, v Predstrugah pa 
gradi stanovanja ZKGP. Elektro ima 
šest različnih investicij, MORC ku
puje dva računalniška sistema, sam
oupravna stanovanjska skupnost ima 
tudi začetih 6  investicij. Cestno 
podjetje pa ureja cestno vzdrževalno 
bazo.

Krajevna skupnost Stara cerkev 
ima v gradnji mrliške vežice irc. 
vodovod Lazina—Smuka—Stari log, 
KS Struge večnamenski objekt in KS 
Ivan Omerza Livold gradnjo mrliških 
vežic v Dolgi vasi in prizidek gasilske
ga doma v Livoldu.

Približno polovica vseh investicij po 
predračunski vrednosti je tistih, k ijih  
gradi samoupravna stanovanjska 
skupnost, med njim i pa je najdražji 
stanovanjski objekt za starejše občane

(preko 137 m ilijonov dinarjev. Pri čis
tih gospodarskih investicijah je (po 
predračunu) najdražja proizvodna ha
la Opreme (preko 34 m ilijonov), pri 
investijah KS večnamenski objekt v 
Strugah.

J. P.

Sodobnejše ceste
Bodo varnejše — Za 
asfalt še ni denarja

SV. GREGOR — Krajevna 
skupnost Sv. Gregor šteje okoli 
600 prebivalcev, ki se ukvarjajo 
predvsem s kmetijstvom. Tuje  116 
kmetij, med pjim i 34 usmerjenih v 
pridelavo mleka in mesa. Naj
boljšo čredo ima kmet Jože Rigler 
iz Praproč. Na tem območju je 
tudi hlevska skupnost »Pusti hrib« 
s 50 molznicami, ki oddaja zad
rugi Ribnica največ mleka.

»Naša krajevna skupnost je 
izrazito kmečka, kmetijstvo pa ne 
prinaša pravega dohodka. Zato 
pričakujemo, in pri tem tudi delno 
uspevamo, solidarnostno pomoč 
iz drugih, gospodarsko razvitejših 
območij.« pravi predsednik sku
pščine KS Sv. Gregor Stanko 
Lovšin.

Krajevna skupnost ima največ 
težav s preskrbo z vodo in ure
janjem krajevnih cest, ki jih  je 
okoli 30 km. Še nedavno so b ili to 
kolovozi, od leta 1976 do danes pa 
so razširili in izboljšali ceste proti 
Sodražici. Ortneku in Brinovščici 
oz. Črncu. Samo kilometer urejene 
ceste (seveda brez asfalta) velja 
okoli 3 milijone dinarjev. Drage 
investicije zmore KS tako. da 
gradi vse v lastni režiji, brez plača
nih uslužbencev, in da sta izva
jalca domača obrtnika Jože in 
Anton Adamič. Potrebni denar pa 
so zbrali vsepovsod: pri komu
nalni skupnosti Ribnica, delovnih 
organizacijah in krajanih, ki so 
prispevali tudi v lesu in delu.

J. P.

Krotijo rdečega petelina
Dve veliki gasilski vaji — Sto let GD Livold

KOČEVJE — Milana Simičiča, 
tehničnega tajnika občinske gasilske 
zveze Kočevje, smo zaprosili za 
razgovor o delu in načrtih zveze v 
oktobru, mesecu požarne varnosti.

»Najprej smo organizirali seminar 
za člane komisije za preventivno 
dejavnost. Udeležilo se ga je 24 
gasilcev iz 1 2  društev, iz devetih 
društev pa ni bilo na seminar nikogar. 
Te dni bomo organizirali še večjo vajo 
v gašenju in reševanju na pretakališču 
kemične tovarne.'

— Kaj imate še v načrtu?
»Skupaj s Hvdrovodom ugota

vljamo, kje so hidranti, saj je njihova 
sedanja evidenca nepopolna. Stano
vanjskih objektov ne bomo pregledo
vali le v oktobru, ampak vse do zime. 
Še ta mesec bo praznovalo 1 0 0 -letnico 
obstoja gasilsko društvo Livold. 
Razstavo sredstev in opreme za 
gašenje požarov bomo organizirali v 
kočevski osnovni šoli. da bomo tako 
oživili delo gasilskega krožka in 
ustanovili organizacijo »Mladi gasi
lec.« V oktobru je predviden še pre

vzem nove avtocisterne za potrebe 
gasilskega društva Stara cerkev.«.

— Že pred mnogimi leti ste načrto
vali gradnjo novega gasilskega doma, 
potem pazaradi pomanjkanja denarja 
le nadzidavo garaž...

«... ki bi veljala kar 35 m ilijonov 
dinarjev, kar je tudi predrago, zato 
bomo zelo verjetno preuredili le 
spodnje prostore gasilskega doma, 
kjer bomo posodobili servis, uredili 
sejno dvorano, garderobo, kopalnico 
in čajno kuhinjo. V glavnem je treba 
zagotoviti le še denar in gradnja se 
lahko začne.

J. PRIMC

Nejasen odgovor 
o odpadkih 
antraksa

O izpustu v kraške jame
KOČEVJE — Poročali smo o 

odgovoru na delegatsko vprašanje o 
spuščanju odpadkov antraksa (vra
ničnega prisada) iz občine Kamnik v 
kraško jamo na kočevskem. Delegaci
ja Zdravstvenega doma Kočevje- 
Ribnica z odgovorom Republiške 
veterinarske uprave ni bila zadovolj
na. ker se iz njega ni dalo razbrati, kdo 
iz občine Kočevje je dal dovoljenje za 
ta ukrep, s kom seje posvetoval, kdo 
je dal soglasje in če zakon v takem 
primeru predpisuje izpust v kraške 
jame. Vprašala je še, od kdaj je Kočevje 
kloaka za kužne snovi, ki se pojavijo v 
Sloveniji.

Novi odgovor Republiške veteri
narske uprave, posredovan na zadnji 
seji zbora združenega dela občinske 
skupščine, se tudi ne odlikuje z 
jasnostjo. Med drugim pravi, da je iz
biro te lokacije narekovalo dejstvo, da 
se tu giblje malo ljudi, in ker so zato 
ocenjevali, »da bo na ta način 
preprečeno alarmantno ali nestro
kovno obveščanje javnosti in da se ta, 
v sedanji situaciji, ne bo brez vzroka 
in po nepotrebnem vznemirjala. Oce
na tedanjega stanja obveščenosti in 
zdravstvene prosvetljenosti javnosti v 
primeru ugotovitve anktraksa v obči
ni Kamnik je namreč odločilno vpliva
la na to, da ni bila dekontaminirana 
gnojevka izpuščena na primernem 
kraju v občini, kjer je bila ta bolezen 
ugotovljena.

Zato je Republiška veterinarska up
rava pri vodstvu DO tega območja 
dosegla soglasje, da se lahko dekonta
minirana gnojevka izlije v določeno 
jamo... Ker je akcija prevoza in izliva
nja dekontaminirane gnojevke pote
kala na območju in preko območij več 
občin Slovenije, so jo  po svoji 
pristojnosti kontro lira li organi Repu
bliške veterinarske inšpekcije in je bil 
občinski veterinarski inšpektor o ak
ciji le obveščen.«

Iz odgovora^e da razbrati, da zara
di obveščenosti in zdravstvene pro
svetljenosti prebivalcev občine Kam
nik tega na njihovem območju niso 
mogli storiti in da so to lahko naredili 
v občini Kočevje, kjer so prebivalci 
neobveščeni in zdravstveno nepros- 
vetljeni. Med vrsticami se da tudi 
razbrati, da prevoz odpadkov vra
ničnega prisada preko več slovenskih 
občin le ni bil tako nenevaren, saj sicer 
ne bi bila potrebna kontrola Repu
bliške veterinarske inšpekcije.

Delegatka zdravstvenega doma je 
dejala, da se bo na delegaciji in v 
kolektivu pozanimala, če so s tem ne
jasnim odgovorom zadovoljni.

J. PRIMC

Za odgovornejšo izbiro
Kočevje: družbeni svet za kadrovska vprašanja

Pionirji—gasilci
V programe protipo
žarne varnosti vključiti 

tudi šolarje
TREBNJE — V trebanjski 

občini število požarov še ni 
doseglo kritične točke. Vendar 
škoda zaradi njih iz leta v leto na
rašča. Kako tudi ne, saj je v tovar
nah in na kmetijah vse več 
dragocene opreme. V času težkih 
gospodarskih razmerje zato vsak 
požar lahko prava katastrofa za 
delovne ljudi.

Ker sc je že doslej pokazalo, da 
-se da največ doseči s primerno 
vzgojo in osveščenjem ljudi, bodo 
tudi letos v trebanjski občini 
posvetili največ pozornosti pre
ventivnim akcijam, predavanjem, 
popularizaciji protipožarne zašči
te. Mesec protipožarne varnosti 
pa je seveda tudi priložnost za 
preverjanje vseh sistemov ob
rambe pred požari, opreme in pri
pravljenosti gasilcev. Zato bodo v 
tem mesecu pregledali vrsto delov
nih organizacij in krajevnih skup
nosti.

V občinski gasilski zvezi Treb
nje pa se zavedajo, da je največ 
vredno delo z mladimi. Zato po
skušajo krog odgovornih za proti
požarno varnost razširiti tudi na 
šole. Učenci bodo oktobra pisali 
naloge na temo Mesec varstva 
pred požarom — naša vsakdanja 
skrb. Najboljše naloge bo ocenila 
posebna komisija in za najboljše 
spise podelila tudi značke in 
knjige. Toda erta sama akcija je 
premalo, zato spodbujajo tre
banjske osnovne šole. naj ustano
vijo mladinska gasilska društva, 
kakršnih je po Sloveniji že več kot 
sto. Dejavnost prionirskih gasil
skih društev pa je vključena tudi v 
program jugoslovanskih pionir
skih iger Rastemo pod T itovo 
zastavo.

M ilan  Simičič

KOČEVJE — Na zadnjih sejah 
zborov občinske skupščine Kočevje so 
obravnavali odlok o ustanovitvi druž
benega sveta za kadrovska vprašanja 
občine Kočevje.

Na ta odlok je  imela pripombo dele
gacija Inkopa. V njej je bilo med dru
gim poudarjeno, da je kadrovanje v 
kočevski občini premalo javno. Pote
ka tudi preveč fam iliarno in neodgo
vorno. Izrazili so bojazen, da tudi v 
bodoče ne bo bolje. Premalo so razi
skani vzroki, zakaj dosedanja kadrov
ska politika ni dala pravih rezultatov. 
Zakaj ustanavljamo novi organ, ko 
nismo dosegli, da bi dosedanji delali 
dobro.

Podobne pripombe o javnosti in 
odgovornosti dela občinske komisije

za volitve, imenovanja in kadrovske 
zadeve so imeli delegati KS Kočevje— 
mesto že na prvi seji prve delegatske 
občinske skupščine. Med drugim so 
poudarili, da dobijo delegatski mate
rial za razpravo o smeteh, ne pa o tem, 
kdo je predlagan v komisijo za volitve, 
imenovanja in kadrovske zadeve, in 
da je o članih te komisije potrebna 
širša javna razprava. Rezultat je bil 
tak, da so b ili tisti delegati, ki so o tem 
razpravljali, zamenjani že takoj po 
prvem mandatnem obdobju.

Zdaj vsi odgovorni organi v občini, 
tudi vodstvo občinske organizacije 
ZK, ugotavljajo, da s kadrovsko poli
tiko  v občini ne moremo b iti zadovolj
ni.

J. PRIMC

Dovolj moči za ponoven začetek?
V KS Mokronog se pripravljajo na podaljšanje samoprispevka

M O K R O N O G  —  Opiranje na lastne moči vsaj v krajevnih skupnostih 
že dolgo ni več fraza. Krajani se namreč zavedajo, da je denarja za 
krajevne skupnosti iz proračuna vse manj, tudi delovne organizacije ne 
morejo več toliko prispevati, kot so nekoč. Tako se vrsta krajevnih 
skupnosti v trebanjski občini odloča za podaljšanje dosedanjih krajevnih 
samoprispevkov. Očitno pa se bo med njimi znašla tudi mokronoška 
krajevna skupnost.

Letos decembra namreč poteče zbi
ranje krajevnega samoprispevka, k ije  
bil namenjen za asfaltiranje cest, 
popravilo vaških cest in poti ter za 
druge namene. Zbranih je bilo okoli 
dve m ilijardi starih dinarjev, vrednost 
dela pa znaša še enkrat več. Zato pa je 
v krajevni skupnosti 14 kilometrov 
asfaltiranih cest povsem na novo, za 
popravilo makadamskih cest pa je 
bilo porabljenega 45 tisoč kubikov 
gramoza. Seveda s tem vprašanje cest 
v tej krajevni skupnosti še ni do kraja 
rešeno, prav tako pa po vsej verjetnosti 
ne bo denarja za njihovo vzdrževanje.

»Ker nam ni vseeno, kaj se bo v 
prihodnosti dogajalo z našimi pridobi
tvami. prav tako pa bi radi uredili še 
preostale ceste, smo se v vodstvih 
krajevne skupnosti in družbenopoliti

čnih organizacij odločili, da začnemo 
priprave za podaljšanje samoprispev
ka,« je povedal Ivan Vovk, predsednik 
sveta krajevne skupnosti. »To pot si 
bomo zastavili obnovitev in razširitev 
pokopališča, gradnjo pokopališke ve
žice, položili bomo asfaltni beton na 

•že asfaltirane ceste, del sredstev pa 
bomo seveda porabili tudi za vzdrže
vanje makadamskih poti in cest.

Računamo, da bi po prispevni stopnji 
2,5 odst. zbrali več kot dve m ilijardi 
starih dinarjev. Denarja pa še ne bi 
bilo dovolj. Tako kot doslej priča
kujemo pomoč komunalne in cestne 
skupnosti, pa tudi od prostovoljnih 
delovnih ur in pomoči v materialu in s 
stroji si obetamo veliko. Zavedamo se, 
da bo ta samoprispevek velika žrtev za

krajane, a v tem trenutku ni druge 
poti. Če pa bi prekinili razvoj, ki smo 
ga pred leti tako uspešno zastavili, je 
vprašanje, kdaj bi spet zbrali to liko 
moči in volje, da bi začeli znova. Zato 
smo se v vodstvu odločili, da začnemo 
akcijo. Seveda bo končno besedo 
rekla skupščina, ki se bo sestala 
novembra.« je dejal Vovk.

J. S.

NIŽJI OSEBNI 
DOHODKI

TREBNJE — Poprečni neto osebni 
dohodek je v polletju znašal 20.496 d i
narjev, kar je za 43,4 odst. več kot v 
enakem času lani. V gospodarstvu so 
poprečni neto osebni dohodki znašali 
nekaj manj kot 2 0  tisoč dinarjev, v 
negospodarstvu pa so poprečje občine 
presegli za 3 tisoč dinarjev. Trebanjski 
poprečni osebni dohodek zaostaja za 
14 odst. za republiškim. Življenjska 
raven Trebanjcev pa je letos padla za 
več kot 8  odst., kar je tud i znatno nad 
republiškim poprečjem.
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IZ NKŠIH OBČINIZ NKŠIH OBČIN
Bo Senovo najbolj 

urejen kraj v 
Sloveniji?

Prve pohvale društva
SENOVO — Aprilskemu pozivu 

SenoVčanom k akciji »Očistimo Seno
vo!« so se v tem rudarskem kraju prid
ružili najprej mladinci, takoj za temi 
pa tudi številni drugi krajani. Seno- 
včani so pokazali, da jim  ni vseeno, v 
kakšnem okolju živijo in kakšna je 
podoba kraja. Prav zato so se pri turis
tičnem društvu, ki ga uspešno vodi 
znani gostilničar Miha Senica, odloči
li, da se vključijo  v letošnje tekmo
vanje za najbolj urejen kraj v 
Sloveniji.

Posebna komisija društva, ki je 
ocenjevala urejenost okolice blokov, 
balkonov in individualnih stanovanj
skih hiš, ni imela lahkega dela. Zelo 
lepo in skrbno so za okolico in ocve- 
tličenje poskrbeli tile hišni sveti (US), 
ki so jih  pohvalili: Trg rudarjev 2 
(predsednik HS Ludvik Omerzel), Trg 
rudarjev 4 (predsednik HS'Drago A b
ram), T itova cesta 90 (predsednik HS 
Rudi Strnad) in Cesta Kozjanskega 
odreda (predsednica HS Bariča Va- 
lenčak).

Prav vzorno šo urejeni balkoni na - 
T itovi cesti, za kar gre posebna zahva
la urejevalcem C irili in Stefanu Strok.

Darinki in Ivanu Omerzu, Slavki in 
Janezu Boh, Jožici in Ivanu Budački, 
M arin i in F rancu Novak ter M ariji in 
Ivanu Oblak Komisija je težko odb
rala najlepše urejene zasebne hiše in 
jih  je pohvalila 1 2 , posebno priznanje 
pa zasluži celovita okolica Gubčeve 
ceste, kjer obiskovalci že na obrobju 
kraja dobijo prijeten vtis. Zelo lepo so 
poskrbeli za okolico tudi p ion irji na 
senovski OŠ 14. divizije in na OS K o
privnica. prav tako gre pohvala Rud
niku Senovo za ureditev in skrb spo
minskega obeležja borcem NOB na 
Senovem. p p

O POKOPALIŠČU 
PRED PRAZNIKOM

SEVNICA — Komunala vabi vse 
svojce, ki imajo pokojne na sevniškem 
pokopališču, da se udeležijo razgovo
ra v sindikalni dvorani prihodnjo 
sredo ob 17. uri. Podjetje želi z občani 
v bodoče tako skrbeti za poslednji 
dom njihovih svojcev, da bi bila ta jav
na površina vsem v ponos in v 
dostojen spomin. Kako to doseči, 
želijo prisluhniti pobudi vsakogar.

Dvakrat
premisiiti

Novo breme bi ljudje 
sprejeli zato, da jim 
ceste ne bi propadle

BREŽICE — Po krajevnih 
skupnostih že nekaj tednov teh
tajo argumente za novi samo
prispevek. Pri ljudeh vzbujajo raz
lično razpoloženje, vendar v večini 
KS menijo, da bi bila škoda za 
občane večja, če bi se mu odrekli. 
V tem primeru bi bilo 140 mi
lijonov dinarjev, ko liko r so jih  zb
rali in vložili v ceste v zadnjih dese
tih letih, vrženih stran. Ceste so 
bile sicer asfaltirane, vendar brez 
zapornega sloja, zato nezadržno 
propadajo.

'Občane v razpravah o novem ‘ 
referendumu najbolj m otijo ne
katere napake iz preteklosti, ma
lenkosti. ki pri dosedanjem astaL 
turanju niso bile urejene, za ljudi 
pa veliko pomenijo. To so pred
vsem neurejeni odtoki vode in 
dovozi z njiv, gozdov in travnikov 
na ceste. Zato zahtevajo, naj 
pristojne službe poskrbijo zanje še 
pred razpisom referenduma, v 
primeru da bi se občinska skupšči
na odločila zanj. Zahtevajo pred
vsem spoštovanje njihovih zahtev.

Novi samoprispevek naj bi bil 
nižji od dosedanjega, ko plačujejo 
zaposleni po 2  odst. od osebnega 
dohodka. V naslednjih petih letih 
predvidevajo, da bi ga znižali na 
1,5 odst. Tako bi zbrali 330 mi
lijonov dinarjev. J. T.

f r
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V bitko proti neodgovornosti
Komunisti zelo kritični do nezaželenih pojavov v ZK nasploh, manj v lastnem ok

olju — Ogorčeni, da so mnoge odločitve sprejete mimo delavcev

B R E Ž IC E  —  Razprave o 13. seji CK ZKJ so razgibale komuniste v 
osnovnih organizacijah in aktivih, zato je prav, da še pred iztekom zvemo, 
kaj so prinesle novega za delo v svojem okolju in kakšne pobude in pripombe 
so dodale k predlogu obravnavanih sklepov. Bralcem posredujemo o tem 
kratko informacijo skeratarja O K ZKS Stanka Zlobka.

— Dosedanje razprave so razen 
redkih izjem preveč splošne. Rešitve 
posmaneznih problemov pričakujejo 
predvsem od zunaj. Komunisti so ve
liko  bolj kritičn i tedaj, kadar obravna
vajo širše delovanje ZK , premalo pa 
tedaj, kadar ocenjujejo učinkovitost 
dela Komunistov in njihovo odgovor
nost za neizvajanje sklepov v svojem 
okolju.

— V ospredje silijo pretežno vpra
šanja povezana z uspešnostjo gospo
darjenja in uresničevanjem gospo
darske stabilizacije. Pri tem komunisti 
poudarjajo, da administrativne in eta
tistične intervencije z vsakokratnim 
posegom izničujejo odsedanje dosežke 
in napore delovnih ljudi in njihove 
samoupravne odločitve. Kot dokaz za 
to. da delavec ne odloča na vseh 
ravneh, navajajo, da večino pomem
bnejših sklepov še vedno sprejemajo 
mimo njih in da tudi najvišji organi 
ZK ne uveljavljajo svoje vloge, kadar 
gre za odločanje po nesamoupravnih 
poteh. Pri tem navajajo Obrovac, IN  A 
Nafta Lendava in druge primere. Ko
munisti v občini zahtevajo čimprejšnji 
sprejem gospodarskih ukrepov iz 
dolgoročnega programa stabilizacije, 
od najvišjih organov ZK v republiki in 
federaciji pa, da zaostrijo odgovornost 
posameznikov na ključnih položajih

do odpoklica. Nasploh pa v OO ugota
vljalo. da se program gospodarske sta
bilizacije ne uresničuje zaradi tega. ker 
se neodgovornost komunistov ne 
sankcionira. Razen tega se v vrstah 
ZK  preveč ukvarjajo s slabostmi znot
raj organizacije. Za vse drugo jim  
potem zmanjkuje moči in volje.

— In kako ocenjujejo informiranje 
v ZK?

— Do.tega so zelo kritični. Ugota
vljajo, da st) prav komunisti o nekate
rih stvareh prepozno obveščeni, vča
sih celo pozneje kot druge organiza
cije. Posledica tega je, da so pri delu 
premalo učinkoviti. Premalo je direkt
nega pretoka informacij v ZK . zato je 
njihova končna podoba v obeh 
smereh že predelana in olepšana. Ob
ravnava predloga sklepov 13. seje

FOLKLORA VABI
SENOVO — Delavsko ku lturno 

društvo Svoboda s Senovega ima 
razvejeno kulturno dejavnost kot le 
malokatero podobno društvo v Posa
vju. Med novejšimi skupinami pri 
senovski »Svobodi« je fo lklorna, ki še 
vabi ljubitelje folklore k sodelovanju. 
Prijavite se lahko ob petkih od 19. do 
20. ure v šolski dvorani na Senovem.

Bolje s pol manj uradnikov
V krškem Servisu Siovenijaavta so delavci bolj zadovoljni, odkar je bivši tozd »na

zadoval« v delovno enoto — Polovico manj režije, več dela in zaslužka
K RŠKO  —  Vse kaže, da je Servis Zastava avta v Krškem le splaval iz 

poglavitnih težav, ki so povzročale dokaj številno odhajanje dobrih de
lavcev, nezadovoljnih z nizkimi osebnimi dohodki in životarjenjem. Servis 
je imel vse manj dela, k čemur je prispevala tudi avtomobilska in gospodar
ska kriza, poslovne rezultate pa so že prikazovali z rdečimi številkami.

drugi delavci prejmejo.v kuverti tudi 
več, kot 40 tisočakov! Zasuk pa naj bi 
nastal, ko so pred približno dvema 
mesecema z novo samoupravno orga-

Od kod potemtakem naenkrat 
preobrat na boljše? Delavci pravijo, 
da so bolj zadovoljni, ker imajo zdaj 
več dela in občutno večje osebne 
dohodke. Najboljši avtomehaniki in

r  i EETRTK0V INTERVJU l \

Mladi v dobi računalnikov
Tarejo jih še stari problemi: kje najti prostor za 

shajanje — Pogovor z novim sekretarjem
SEVNICA — V sevniški občini 

so prve dni oktobra izvedli 
programsko-volilno sejo občinske 
konference ZSMS dosti prej, 
preden se bo pozno v jeseni in 
pozimi sprožila ta akcija po ostati 
Sloveniji.

V pripravah je bil nov način 
kadrovanja, ki so se ga tudi za naj
višje mladinsko vodstvo v občini 
lo tili mladi. Za predsednika irf 
sekretarja so evidentirali tudi po 
šest kandidatov. Po novem bo po
klicni sekretar študent računalni
štva Stojan Anzeljc. Dejaven je bil 
med mladimi že doslej, v sevniški 
godbi pa igra klarinet.

— Kakšna so pričakovanja mla
dih do svoje organizacije, ki jo  celo 
sami dostikrat grajajo kot preveč 
forumsko in torej odmaknjenih od 
njih samih? smo ga vprašali.

»Menim, da se mladi bolj 
zganejo in pokažejo svoj interes, 
ko jih  kakšna stvar prizadene, npr. 
štipendiranje, ni jih  pa dovolj čut
iti, ko takšnega vzgiba ni. Pri 
družbenopolitičnem delu moramo 
delovati seveda širše s smernicami 
in programi dela. da mlade prido
bimo za aktivnost po osnovnih or
ganizacijah. Tudi novo predsed-

r P
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Stojan Anzeljc — »V jeseni in 
pozimi bomo člani predsedstva 
obiskali vse mladinske orga
nizacije. Želimo res živ stik.«

stvo smo kadrovali tako, da bi 
imeli tesnejši stik z osnovnimi 
organizacijami.«

—  Pri čem ste b ili doslej najbolj 
uspešni?

»Na konferenci so se lahko po
hvalili z uspehi s centra za mla
dinsko prostovoljno delo, kjer so 
p ion irji— brigadirji letos osvojili 
trak akcije, mladi v kmetijstvu pa 
so postali celo republiški prvaki. 
Dobro je delala tudi komisija za 
obveščanje.«

— In vendar aktivnost precej' 
niha?

»Ni mogoče mimo dejstva, da 
mlade na terenu še vedno teži 
nerešeno prostorsko vprašanje. 
Očitno imajo to šc najbolje rešeno 
v Boštanju. M ladi v Sevnici so v 
preteklosti imeli celo že več delov
nih akcij, da bi prišli do svojega 
prostora. Na kraju so nas zrin ili v 
manjši prostor, velik okrog 4 x 4  
metra. M ladinski planinski odsek 
in orientacisti imamo tam sprav
ljene busole in kar je podobnih 
pripomočkov, za kaj več je 
pretesno, V anketi nam mladi iz 
Gornjega Brezovega odgovarjajo, 
da se sestajajo v gostilni, marljiva 
osnovna organizacija Trnovec — 
Podvrh je našla razumevanje, da 
sc lahko sestajajo pri kmetu Senici 
itd.«

— Posebni interesi mladih?
»To so številne kulturne in 

športne skupine. Nekateri ^ome
njajo posebno kulturo in pri tem 
govorijo o nekakšnem izkorišča
nju mladih, ker jih  po krajevnih 
skupnostih pač uporabljajo za 
proslave. Kjer so organizacije ak
tivnejše. najdejo pota tudi v dele
gacije, Z K |in  še kam. Mlade re
snično privlači računalništvo. V 
občini nameravamo mlade raču
nalnikarje povezati, saj je že v sa
mi Sevnici več hišnih računal
nikov. Ne smemo zamotavati 
začetnega zanimanja predvsem za 
igre.«

A. Ž E LE ZN IK

•  V krškem Servisu so založeni 
z deli kot v najboljših časih. Zdaj, 
ko imajo svoje skladišče in sposob
nega sodelavca Stefana Sobočana, 
pravijo, da je založenost kar 98- 
odstotna. Že dolgo bi radi .uredili 
parkirne prostore, hoteli so »modni 
salon« in prodajo »staro za novo«, 
a za prostorsko stisko na občini ni
majo posluha.

niziranostjo temeljito pometli z režijo. 
Ko je bil Servis še temeljna organizaci
ja združenega dela Siovenijaavta — 
DO Zastava avto iz Ljubljane, je. nek
o liko  grobo rečeno, 1 2  delavcev delalo 
za 12 režijcev. Zdaj pa. ko je Servis 
postal delovna enota v okviru iste 
delovne organizacije, oziroma sozda, 
so zmanjšali za pol število režijcev: 
med to šesterico prištevajo tudi dva re- 
klamanta, čeprav tudi ustvarjata.

Zdaj nimajo takih, ki bi ždeli v p i
sarnah, zato ne preseneča, da najdejo 
delavci marsikakšno lepo besedo tudi 
za prizadevnost svojih sodelavcev v 
pisarnah. »Računovodkinja Anica 
Pleterski je duša Servisa,« pravi novi 
vodja Servisa mojster Rudi Kadivnik 
in doda: »Prej je bila startna osnova 
nizka, zdaj pa moramo za višjo

pomeni vendarle korak naprej in aktiv 
komunistov borcev zahteva takšno 
obliko in metodo dela organov ZK na 
vseh ravneh.

— A li je bilo na vsebino sklepov 
kaj konkretnih pripomb?

— Načeloma povsod soglašajo z 
njihovo vsebino in doslej iz OK ZK 
nismo prejeli še nobene pisne p ri
pombe, Vsestranske in poglobljene so 
bile tudi razprave v nekaterih aktivih, 
posebej v družbenih dejavnostih. 
Izstopa zlasti razprava v aktivu 
prosvetnih delavcev, kjer so člani 
zahtevali, da enkrat za vselej opra
vimo z miselnostjo, daje šolstvo le po
rabnik. ne pa sestavni del združenega 
dela. Prosvetni delavci so zelo ogorče
ni zaradi nizkega vrednotenja dela,v

J .  f .

osnovo malo več delati, kar se pozna 
ob koncu meseca v kuverti. Povprečni 
osebni dohodek znaša zdaj okrog 26 
tisočakov.«

Imajo veliko pogodb o vzdrževanju 
službenih avtomobilov, predvsem s 
krškim delovnimi kolektivi. Pripetilo 
se je  že, da je obstal kakšen njihov 
poslovni partner s pokvarjenim avtom 
v Zagrebu, a so se delavci Servisa brž 
odpravili pomagat nesrečniku, da je 
nadaljeval pot. Servis ima edini v 
Sloveniji uvedene kartice o vseh delih 
na avtomobilih svojih strank. Te 
imajo olajšave pri delih, brezplačen 
tehnični pregled, zato pa morajo 
redno opraviti vse servise. I akih kar
tic oz. kartonov imajo že okrog 400, 
veliko lastnikov teh pa je iz Zagreba.

KOMUNISTI
AKTIVNI

S E V N IC A  —  Osnovne orga
nizacije Z K  se ne ukvarja jo  le 
same s seboj. Kom isija za in fo rm i
ranje je m inuli teden povabila no
vinarje, ker je b ilo  dostopnih pre
malo obvestil o dejavnosti po 13. 
seji C K  ZKJ. Od 49 osnovnih o r
ganizacij so razmere v luči tega 
gradiva do minulega tedna obrav
navali v večini osnovnih organiza
cij, kar v 35. Sestale so se tud i po
samezne komisije. Tako je npr. 
kom isija za organiziranost in 
razvoj ocenjevala delo kom u
nistov v drugih družbenopoliti
čnih organizacijah.

Nemi telefoni 
v pričakovanju 

zapisnika
Kdaj bodo zapeli novi 
telefoni na Senovem?

SENOVO — Že tri leta poteka 
akcija za razširitev telefonskega 
omrežja v senovski krajevni 
skupnosti, pr: čemer so največji 
delež 1 2 -milijonske naložbe pri- 
spevali sami krajani, nekaj dena
rja so zbrali tudi s samoprispev-

Ivan Knieteg; »Vemo, da je  
problem T rdinov vrh, saj smo 
začeli z akcijo za telefonijo že 
leta 1979. Toda če je Krško 
preveč vključevalo, ne moremo 
zato trpeti mi!«
kom. Pridobili naj bi 175 novih 
priključkov* nekaj številk bodo 
ohranili tudi za podeželje, za 
Dovško. Šedem, M ali Kamen in 
Reštanj. kjer so vaščani zbrali že 
oko li pet m ilijonov dinarjev. 
Senovčanom so priskočili na 
pomoč tudi brigadirji z letošnje 
M D A  »Trebče 84«.

»V tretji fazi načrtujemo razvoj 
telefonije v Gorenjem Leskovcu in 
Stranjah, kjer naj bi pričeli s pola
ganjem 1700 metrov kabla že 
prihodnje leto. v preostalem delu 
pa bo kabej potekal zračno, po 

• drogovih. Še zbirajo sredstva. 
Sicer pa so morali Senovčani 
plačati 45 tisočakov, ostali pa 50 
tisočakov: nekateri Senovčani so 
morali šc doplačati za drogove, pri 
drugih krajanih pa je obvezen 
prispevek za drogove ali pa jih  sa
mi priskrbijo. Iz ptt podjetja-Novo 
mesto so že pred več kot mesecem 
opravili tehnični pregled, a še 
doslej nismo prejeli zapisnika. 
Izgovarjajo se, da še nismo odpra
v ili pomanjkljivosti, a teh pravza
prav ni, razen če lahko moti, ker 
kakšna fasada ali prostor nista 
lepo popleskana,« pripoveduje 
prizadevni ta jn ik senovske kra
jevne skupnosti Ivan Kmetec.

P. P.

Skupnost ni več nebodije treba
Sevniška raziskovalna skupnost se uveljavlja s konkretnimi akcijami

S E V N IC A  — Občinsko raziskovalno skupnost so nekateri nted sisi še 
pred nedavnim imeli za tisto nebodijotreba, ki bi jo lahko hrez. škode ukini
li. Vrsta raziskovalnih nalog posameznih tovarn pa kaže, da vendarle ima 
svoj smisel.

V Stil lesu leta 1982 začeta razisko
valna naloga o izkoriščanju odpadkov 
masivnega lesa že daje sadove pri izde
lavi intarziranega lamelnega parketa 
iz teh lesnih odpadkov. Delo otežuje 
uvožen stroj, v tovarni pa kot inova
cijo razvijajo poseben stroj za razrez 
lesnih odpadkov. S celjskim Etolom so 
se celo povezali za raziskavo o prede
lovanju hrastovih odpadkov v aromate.
Ravno tako razvijajo tehnologijo za 
izdelavo aplikacij iz mlete lesovine.

Učinke že prinaša raziskava o od
pravljanju napak na visokofrekven
čnih sušilnicah v Kopitarni. Le-ta iz
važa polovico kopit na zahodno 
tržišče, težave pri sušenju jim  povzr
očajo prevelik izmet. Doslej so ugoto

v ili pomanjkljivosti v napravi za 
vlaženje v predsušilnici. Samo zame
njava te naprave velja 1 0  m ilijonov d i
narjev. Ko jo  bodo namestili, bo treba 
vse testirati na novo.

Svoje čase ni bilo programov, sedaj 
pa je zanje premalo denarja. Tako 
npr. Jugotanin prihaja z načrtom

•  Pri razvoju znanosti in izsled
kov ne bi smeli skopariti. Žal se pri 
revalorizaciji programov sisov v 
sevniški občini dogaja prav to. Po 
tem načrtu naj bi namreč razisko
valna skupnost dobila le okrog 120 
tisočakov pribitka na letni finančni 
načrt. Že doslej pa je bil dotok de
narja prav klavrn.

ekološke sanacije, k ije  ocenjen na 60 
m ilijonov dinarjev. Več raziskovalnih 
nalog se. lotevajo tudi v krmeljski 
Metalni.

Hvalevredna je podpora občinske 
raziskovalne skupnosti, tokrat na
menjena društvu. Sevniško čebelarsko 
društvo se je namreč lo tilo  odločnega 
zatiranja varoze. Pred nedavnim sta se 
dva čebelarja udeležila posvetovanja v 
Splitu.

V .razvojnih načrtih posvečajo 
pozornost tudi računalništvu. Pri tem 
usmerjajo delo v dve smeri: komisija 
pri izvršnem svetu skuša proučiti 
možnosti sodelovanja vseh delovnih 
organizacij v občini in sodelovanje s 
posavskim računalniškim centrom v 
Lisci, po drugi strani pa želijo z us
trezno klubsko dejavnostjo usmerjati 
Željo po ustvarjalnem delu z računal
niki /  mladino. £

Novo v Brežicah
»VESELA JESEN V BREŽICE j 

84» -jj- Pod tem žalostno napisanim 
naslovom so lepaki po mestu vabili 
občinstvo na nastop Ota Pestnerja. Še 
bolj Tot naslov je bralce zbodlo v oči 
nadaljevanje besedila »Vsak den špila 
domači orkester ... itd. Lep provod z 
ostalim ugostiteljskim ponujama.« 
Kako je mogoče, da si prireditelji 
lahko dovolijo tako malomarno po
slovenjeno besedilo za javno objavo? 
Po tej izkušnji sodeč, bi morali na 
občini ob prijavi nastopov predložiti 
tudi lepake, saj to ni prvi primer 
samovoljnega pačenja slovenščine za 
Slovence.

NI PREKRŠKOV — Zaradi slabe 
oskrbe s premogom ljudje s strahom 
pričakujejo mrzle dni, zlasti če so ku
rjavo naročili že spomladi. Na pritož
be, češ daje pri vrstnem redu nekaj na
robe, je tržna inšpekcija v tozdu trgo
vina pri GG Brežice pregledala knjigo 
kupcev in ugotovila, da vrstnega reda 
ne kršijo, da pa so količine premoga 
precej manjše od naročil. Veliko je tu
di naročnikov, ki se premislijo in 
premoga sploh ne pridejo vfdaTat. 
Najbrž so si medtem poiskali bližnjico 
in si oskrbeli premog na Senovem ali 
kje drugje. Rudnik Senovo ga je 
občanom in hišnim svetom prodal nad 
1690 ton, skupne potrebe občine pa 
znašajo okoli 9.500 ton.

V času od 28. septembra do 6 . 
oktobra so v brežiški porodnišnici 
rodile: Stanka Dobrun—Živič iz ,
Spod. Starega gradu — Žiga, Štefapija 
Gorupec iz Marije Magdalene — 
Marijana. Zorica Dordevič iz Brežic 
— Maria. Vesna Beiuhan iz K ra ja. 
Donjega — M ira, Anica Jankovič iz ' 
Samobora — M irno, Anica Pentek iz 
Samobora — Zlatka, Vesna Čačko iz 
Šibic — Renata, Vesna Skofljanec iz 
Gor. Skopic — Aleša, Olgica Stojano
vič iz Brežic — Davorja. Nada 
Gorišek iz Otoka — Gorana, Jožica 
Simončič iz Leskovca — Dejvida, L ju 
bica Palčič iz Kladja — Natalijo, 
Marica Vrbančič iz Otruševca — 
M arijo, Fanika Mrkša iz Krškega — 
Mladena, Pavla Arh iz Gržeče vasi — 
Anico, Anka Vuzem iz Samobora — 
Kristino, Zdenka Stupar iz Slanega 
dola — M arijo, Milena Hočevar iz 
Čerine — Milana, Jožica Godler iz 
Pečic — Vesno, Dušanka Kalin  iz 
Skopic — Dejana, Dubravka Prahin 
iz Žagreba — Kristijana, M arija 
Verstovšek iz Bojsnega — Martina in 
Jožefa Krejan iz Sevnice — Primoža.

Krške novice
UGODEN POGODBENI PREV

OZ — Na pobudo krajevnih skupnos
ti Senovo, Brestanica, Krško, Lesko
vec in Krško polje se je krški izletnik 
ogrel za posebno »dijaško lin ijo«, ki 
povezuje te kraje z Novim  mestom. 
Avtobus odpelje s Senovega ob 5.30 in 
pride ob 7.15 že do šole v Šmihelu, o d ' 
koder odpelje učence spet ob 14.15. 
Zadovoljni so tudi najbolj oddaljeni 
učenci, saj so najpozneje čez eno uro 
spet doma. Glede na hudo gnečo in 
razmere na novomeški avtobusni pos
taji ob konicah bi b ile ‘zelo potrebne 
nove linije.

DOBRO O BISKAN ZBOR ŠTI
PENDISTOV — Velika A dvorana na 
občini je bila spet premajhna ob ne
davnem zboru štipendistov iz vse 
občine, ki jih  je sklicala skupnost za 
zaposlovanje. Razveseljiv je, da je 
bilo med mladimi obrazi ntdi veliko 
staršev teh štipendistov.

SALO M O NSKA REŠITEV — Ob
činski komite ZK je 18. sejo po več kot 
treh urah le pripeljal h koncu, čeprav 
naj bi po dnevnem redu obravnavali še 
poročilo o uresničevanju družbenega 
plana občine Krško v letih 1981 do 
1984. Večina članov komiteja si je od
dahnila, ko je sekretar Blaž Kolar 
modro predlagal, naj spodbudijo 
sekretarje osnovnih organizacij ZK, 
da bodo o pomembnem gradivu za 
občinsko skupščino razpravljali v 
delegatski bazi. Samo zavoljo tega 
poročila pa so ta ponedeljek sklicali 
novo sejo komiteja. Volk sit in koza 
cela...

Sevniški paberki
PRIREDITVE LETA — O bobčin

skem prazniku se tudi v Sevnici obeta, 
težišče proslav bo letos v Loki p ri Z i
danem mostu, nekaj zanimivih ku ltu r
nih prireditev. V kino dvorani naj bi 
bila premiera novega slovenskega f il
ma »Nobeno sonce« Janeta Kavčiča. 
Po projekciji bo govor z ustvarjalci f il
ma, Gostovala naj bi tudi ljubljanska 
Opera za Gorenjskim slavčkom«. Na 
gradu bodo odprli prvi razdelek 
muzejske zbirke »Sevnica skozi čas« 
za obdobje NOB.

IŠČEJO TENORISTA — Kdor 
ima rad kakovostno petje, ima res 
izjemno priložnost, da se vključi v 
znani oktet Boštanjski fantje. Imeti 
mora prodoren I. tenor. Kako je s tem, 
lahko izve pri kateremkoli članu okte
ta ali p ri Francu Pernovšku v 
Dolenjem Boštanju 111, telefon 81238.

KONČNO MOST — Delavci novo
meškega Cestnega podjetja so končno 
pričeli še zadnje delo pri ozkem grlu 
na vpadnici v Sevnico, to je novi most 
čez Sevnično. Most naj bi bil nared čez 
tri mesece. Prej ni mogoče, beton ima 
namreč svoj čas sušenja. Cestarji bi b i
li pričeli že prej, a takrat ni bilo na
črtov in ne denarja.
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Za Slemence ni ovir
Na vaje prihajajo celo iz Ljubljane — Najmanj 

ena celovečerna igra na leto

SV. GREGOR — »KU D  Sle
mena deluje po vojni le 26 let,obs
tajal pa je tudi že pred vojno. Ima 
dramsko skupino in tudi šolska 
mladina deluje v okviru našega 
društva,« je povedal član upravne
ga odbora K U D  in bivši predsed
nik Janez Oblak.

Režiser Metod Jaklič pa je 
predstavil delo dramske sekcije, ki 
šteje oko li 20 članov. Delati je 
začela več kot 1 0  let po osvobodi
tvi, ko so obnovili kulturno dvo
rano. Vsako leto naštudirajo eno 
do dve celovečerni igri. Skupno so 
v tem obdobju naštudirali 40 iger 
in z njim i nastopali na domačem 
odru, v drugih središčih krajevnih 
skupnosti po ribniški občini pa tu
di zunaj domače občine. Običajno 
nastopijo vsako leto prvič za 1. 
maj. Dvorana je vedno polna, saj 
pridejo takrat sem skoraj vsi 
Slemenci, ki delajo ali se šolajo tu
di daleč naokoli.

Režisar ' Metod Jaklič pravi: 
»Čudim se. da po večjih krajevnih

%

*
Janez Oblak: »Ob kulturnih 
prireditvah je naša dvorana 
vedno premajhna.«

Metod Jaklič: »Naši igralci pri
hajajo na vaje peš do 4 km daleč 
ob vsakem vremenu, nekateri 
pa se vozijo celo iz Ljubljane. 
Zato ne razumem, da nimajo 
dramskih skupin po večjih kra
jih , kjer bi lažje hodili na vaje.«

središčih kot so na primer Sod
ražica, Ribnica in Kočevje, nimajo 
dramskih skupin, saj bi imeli tam 
igralci blizu za vaje. Naši pa so 
raztreseni po okoliških vaseh. Ne
kateri hodijo do 4 km daleč, pozi
mi po slabih cestah in skozi snežne 
zamete. Nekaj pa se jih  vozi na 
vaje od daleč, celo iz Ljubljane.«

Vendar ta zagnanost n iti ne 
preseneča. Igralsko osnovo dobi 
slemenska mladina že v osnovni 
šoli, ki tudi prireja igre. po šoli pa 
se vključijo v dramsko sekcijo. 
Poleg tega imajo Slemenci radi sv
oja rodna Slemena, ponosni so na 
svojo kulturno tradicijo.

J. PRIM C

Faksimili srednjeveških rokopisov
Zanimivo razstavo, ki jo je pripravil dr. Ivan Stopar iz Celja, bodo jutri ob 18. uri 
_________odprli v Galeriji Krško — Razstava bo prva na Slovenskem_________

KRŠKO —  V Krškem bi si težko omislili lepši začetek praznovanja 
letošnjega meseca knjige, kot ga pomeni, razstava »Eacsimilia selecta«, 
katere prvi del bodo ju tri zvečer odprli v prostorih tukajšnje galerije. Razs
tava, ki jo  je  pripravil dr. Ivan Stopar iz Celja, bo v Sloveniji prvič na 
ogled.

Razstavljeni bodo predromanski in 
romanski ilum inirani rokopisi, kj so
d ijo  v čas od 4. oziroma 5. stoletja do 
okoli leta I250. Vsega skupaj bo deve
tnajst rokopisnih enot od najstarejše
ga papeškega kodeksa, znanega pod 
imenom »Vergilius Valicanus« (4. do 
5. stoletje), do »najmlajših« v tem 
izboru, ki bodo razstavljeni pod imeni 
»Medicina antiqua«, »Runska vzor
čna knjiga« in »Bible moralissee« in 
sodijo v prvo polovico 13. stoletja.

Obiskovalci seveda ne bodo videli 
originalov, pač pa faksimile, ki jih  je 
natisnila založba Akademski tisk iz 
Graza. Ta avstrijska založba je ljubez
nivo dala na razpolago mnoge liste, ki 
bodo razstavljeni v Krškem.

Dr. Ivan Stopar pravi: »Naša razs
tava zaradi omejenih tehničnih in 
stvarnih možnosti ne prinaša komple-

NA OGLED SE 
KIPARSKA DELA 

IZ  KOLONIJE
R IB N IC A  — V Petkovi glaeriji v 

Ribnici so minuli petek odprli še razs
tavo kiparskih stvaritev letošnje likov
ne kolonije »Janko Trost«. Svoja dela 
razstavljajo kiparji Tone Demšar, Bo
ni Čeh. Lovro Inkret, Milena Bra- 
niselj, Dragica Čadež. Vlasta Zorko in 
Izidor Urbančič ter keramik Vrane 
Vidervol. O delih, ki bodo na ogled do 
26. oktobra, in umetniških iskanjih 
njihovih avtorjev je govoril umetnos
tni k r itik  Aleksander Bassin iz L ju 
bljane. Slikarska razstava del udele
žencev ribniške kolonije, odprta v 
začetku septembra v ribniškem Domu 
JL A , se je v domačem kraju že pred 
tedni iztekla, zatem pa je bila na ogled 
tudi v novomeškem Domu JLA . ki z 
ribniškim dobro sodeluje.

Že šestič Labodov ekstempore
Jutri v Dolenjskem muzeju otvoritev razstave nagrajenih del s prvih petih 

ekstemporov — Razstava bo prikaz kvalitetne rasti te likovne manifestacije
N O V O  M E S T O  —  Konec tega tedna bo tu v znamenju likovnih 

prizadevanj, ki jim  je od vsega začetka za organizatorja, mecena in »odje
malca« Labodov kolektiv. Gre za noyi, šesti slikarski ekstempore in za 
razstavo stvaritev, nagrajenih na prvih petih tovrstnih prireditvah. S tem 
bo Labod nekako strnil kulturni del obeležitve svoje letos praznovune 60- 
letnice, hkrati pa se z obema likovnima prireditvama vključil v prosla
vljanje novomeškega občinskega praznika, ki bo sicer \idno kulturno 
obarvan.

. Na letošnji ekstempore. ki se bo za
ključil z o tvoritv ijo  razstave v soboto, 
20. oktobra, v Labodovih prostorih v 
Ločni, so povabili nad 1 0 0  akadem
skih in ljubiteljskih slikarjev iz vse 
Slovenije. Organizatorji so pri razpisu 
tematike, s kakršno naj bi se ukvarjali 
udeleženci 6 . ekstempora, upoštevali 
priporočila stanovskih združenj likov
nikov. naj bi slikarji bolj kot do zdaj 
iskali motive s področja tako imeno
vane naravne in kulturne dediščine.

Zato je pričakovati, da bo na razstavi 
več del. ki jih  bo avtorjem nadahnila 
mestna arhitektura in značilni nasel
binski alementi sploh. Seveda pa raz
pis nikogar ne omejuje, da ne bi tega 
dela Dolenjske m otril skozi drugačen, 
manj konvencionalen likovniški okvir. 
Novost pa bo v tem. da bodo smeli 
razstavljati le avtorji najboljših del. ne 
pa tudi podpovprečneži. s čimer se bo 
ugled samega ekstempora prav gotovo 
povečal.

Že ju tr i (ob IH. uri) pa bodo v mali 
dvorani oddelka NOB Dolenjskega 
muzeja odprli neke vrste retrospek
tivo dosežkov na dosedanjih Labodo
vih ekstemporih. Na ogled bodo na
grajene stvaritve s prvih petih ckstem- 
porov. Razstava ne bo samo napoj 
najboljšega, kar je do zdaj nastalo, 
marveč bo omogočila tudi kritiške 
primerjave dosežkov iz posameznih 
let in prek tega kvalitetno rast likovne 
manifestacije kot take. Poudariti 
kaže. da so se prva leta na Labodovih 
ekstemporih pojavljali pretežno nea
kademski slikarji, medtem ko se za
dnja leta vključuje čedalje več aka
demskih likovnikov, med njim i tudi 
bolj znana imena. Prireditelji bodo iz
dali zloženko z osnovnimi podatki 
vseh razstavljalcev.

1. Z.

Javno, vendar brez javnosti
V Sloveniji onemogočeno učencem in učiteljem srednjih šol, pa še komu, razpra
vljati o temeljnih vprašanjih usklajenosti in enotnosti usmerjenega izobraževa

nja v državi — Zakaj in doklej tako?

K ako  v p rihodn je  ra z v ija ti us
merjeno izobraževanje? K a j v 
njem o p u s titi in  s čim  dopo ln iti 
dozdajšnje p rogram e? K ako  sle
d n jič  p r i t i  tu d i do večje medrepu
b liške uskla jenosti in  enotnosti 
na tem področju?

Taka in podobna vprašanja 
zadnje čase spet pogost ne/e in 
g lob lje  v rta jo  po m ožganih ljud i, 
k i  se s p rob lem atiko  usmerjenega 
izobraževanja ukva rja jo  po s tro 
kovn ih  in  tu d i p o lit ič n ih  zadolži
tvah.

Do odgovorov n ik a k o r n i lahko  
p riti.  Se posebej težavno je  
iskanje vzorca, k i  b i ga lahko  up
o ra b ili povsod  v državi. D vakra t 
težje zavoljo  raz ličn ih  izhodišč, 
sa j so sko ra j v vsaki rep u b lik i us
merjeno izobraževanje drugače 
zastavili. M edtem  ko se. denimo. 
v S loven iji splošno in  strokovno  
izobraževanje p rep le ta ta  že v 
p rv ih  le tn ik ih  srednjih šol. im a jo  
na Hrvaškem , pa še kje. zasno
vano dvostopenjsko izobraževa
nje. v katerem  p ride  strokovna  
snov do izraza šele v drugem delu 
—  v višjih  le tn ik ih .

M o ti pa še nekaj. M edtem ko  
hoče b i l i  slovenski »m odel« čim 
b o lj ustrojen po potrebah zd
ruženega dela. je  drugod  v sre
dišču pozornosti zunanja ob lika  
usmerjenega izobraževanja. Se

veda n i težko uganiti, k je  so bo lje  
in  k je  slabše do je li duha preob
razbe šolskega sistema.

Medrepubliško-pokrajinska ko
m is ija  za reform o izobraževanja, 
k i j i  g re  za to. da vendarle p ride  
do k o lik o r  to liko  enotne ob like  in 
vsebine v usmerjenih šolah po vsej 
Jugoslaviji, m ora■ dosedanjo raz
ličnost p r i tem še kako  upošteva
ti. Ž a l pa se je  do zda j vse 
prevečkra t odločala za nekakšno  
srednjo p o l p r i rešitvah, k a r  je 
b ilo  za nekatere seveda spreje
m ljivo, za druge pa ne. N ekako  
sredinsko rešitev je  ponudila  t' 
razpravo tu d i z zadnjim  do
kumentom. s predlogom  »Osnov 
za dograjevanje in usklajevanje  
usmerjenega izobraževanja od  
prve do pete stopnje strokovne  
izobrazbe  v SFRJ«. V S loven iji je 
ta  dokument povzroč il več ne
godovanja ko t dobrega razpolo
ženja. še posebej zato. ke r ugota
vljajo. da razprave o tako  po
membnih stvareh ne bo moč 
izp e lja ti dovo lj k va lif ic ira n o  in 
plebiscitarno, m arveč kvečjemu v 
ožjih  krogih.

Z a k a j tako  oženje razprave, k i 
b i mot a la  b it i javna  in za je li vse - 
zainteresirane od samih šolarjev 
do delovnih ko lektivov, izhaja iz 
nekaterih  dejstev. N a jp re j iz te
ga. da je  kom is ija  dokum ent ob

ravnavala in  sprejela že v začetku  
ju l i ja  in da smo njegov slovenski 
prevod d o b ili šele dva meseca , 
kasneje. Potem, da m ora b it i ja v -  
,na razprava končana do konca  
oktobra, k e r da bo dokument 
sprejel do konca letošnjega leta. 
Iz  navedenega n ik a k o r n i težko  
ugo lov jti. da prave javne  raz
prave ne more b it i in  da bo v 
S loven iji pač obvelja lo tisto, k a r  
bodo o dokumentu re k l i s trokov
ni. d ružbenopolitičn i in  splolt b o lj 
a li m an j za šolstvo p r is to jn i sveti 
in d rug i organi, ne pa tud i baza.

K o  je  že beseda o izk ljučenosti 
širše javnosti, povejmo, tk i je  h k 
ra ti s p rv im  dokumentom prispelo  
v javno razpravo gradivo, k i  ga je  
p rip ra v ila  za izobraževanje 
pris to jna  sekcija p r i zvezni kon
ferenci S /D l. .  T gradivu, k i  
govori o ak tua ln ih  vprašanjih p r i 
uresničevanju socialistične sam
oupravne preobrazbe usmerjene
ga izobraževanja in  vzgoje, med 
drug im  k r it ičn o  ugotavlja, tla  so 
bile  dosedanje tovrstne razprave  
prem alo javne, tla uč ite lji, učenci, 
študenti in  udeleženci ter njihove 
družbene organizacije  niso b il i 
dovo lj vk ljučen i v p rip ravo  spre
memb. v samoupravno in s tro 
kovno uresničevanje preobrazbe 
usmerjenega izobraževanja.

I. ZO R A  V

tnih laksim iliranih knjižnih enot. 
Zato se omejuje na določeno število 
predromanskih in romanskih roko-

•  Srednjeveški rokopisi, zlasti 
ilustrirani, sodijo prav gotovo med 
največje dragocenosti velikih ev
ropskih knjižnic. Originali so, 
razumljivo, spravljeni v posebnih 
trezorjih in jih ne razstavljajo, ker 
jim  že svetloba močno škoduje. Na 
ogled dajejo faksimile. Založba 
Akademski tisk iz Graza se je 
posebej usposobila za tiskanje fak- 
similiranih izdaj starih rokopisov.

pisov. predstavljenih s posamičnimi 
listi, ki pa naj vendar omogočijo 
vpogled v tisti del srednjeveškega us
tvarjanja. vezanega na samostanske in 
dvorne skriptorije. ki nam je bil doslej 
nemara najmanj poznan.«

Med listi, ki bodo na ogled, izvirajo 
mnogi iz kodeksov, ki pomenijo 
temeljne kamne v zgodovini srednje-

Posvet z 
odgovornimi

V Novem mestu dvo
dnevno srečanje ZKO

NOVO MESTO — V novome
škem Domu kulture se bo ju tr i ob 
1 1 . uri začelo dvodnevno delovno 
srečanje predsednikov in tajnikov 
občinskih in mestnih Zvez kultur
nih organizacij. Osrednja tema 
prvega dne bo posvečena teoreti
čnim in praktičnim  vidikom  spod
bujanja kulturne dejavnosti, o 
čemer bo v uvodnem referatu raz
glabljal dr. Vinko Skalar s F il
ozofske fakultete v Ljubljani. O 
temi. k ije  vsekakor zanimiva, in o 
Skalarjevih tezah bodo udeleženci 
posveta razpravljali v treh skupi
nah. Popoldne bo ogled kulturnih 
znamenitosti Novega mesta, zatem 
pa na Trški gori srečanje s kultur
nim programom. V soboto zjutraj 
se bo posvet nadaljeval. Govor bo 
predvsem o perečih nalogah ob
činskih Zvez kulturnih organiza
cij. pri čemer bodo osvetlili 
potrebo po sodelovanju le-teh z. 
društvi! Zvezami kulturnih orga
nizacij drugih občin in območnimi 
združenji. Tudi pogovor o tem bo 
potekal v treh skupinah.

veškega miniaturnega Mikarstva na 
evropskih tleh. pa naj gre za že 
omenjeni »Vergilius Vaticanus« ali za 
sloviti »Utrechtski psalter«. Po številu 
sicer skromen izbor bo. kot rečeno, 
prvič v Sloveniji pokazal tisti del 
srednjeveške umetnostne ustvarjal
nosti. ki po mnenju dr. Stoparja šele 
lahko zaokroži »naše poznavanje 
sočasne arhitekture, kiparstva, fre- 
skantskih stvaritev in nemara tudi 
srednjeveške literature. | £

BRANKA JURCA 
MED NOVOMEŠKIMI 

BRALCI
NOVO MESTO — Pionirska kn ji

žnica. ki deluje v okviru Študijske 
knjižnice Milana Jarca, slavi letos 20- 
letnico ustanovitve. V torek. 23. 
oktobra, jo  bo obiskala slovenska pi
sateljica Branka Jurca. Z avtorico šte
vilnih knjig za mladino bo pogovor v 
veliki čitalnici Študijske knjižnice. 
Sodelovali bodo člani literarnih in no
vinarskih krožkov iz osnovnih šol ter 
bralci, ki so se jim  zgodbe te pisateljice 
najbolj priljubile in radi segajo po nje
nih knjigah.

OKROGLA MIZA
RIBN IC A — V petek, 26. oktobra, 

bo ob 17. uri v domu JLA  v Ribnici 
okrogla miza na temo »Kultura v 
občini«. Pogovorili se bodo tudi o tra
dicionalnih likovnih srečanjih v Rib
nici. Na ta pogovor o ku lturi niso 
vabljeni le ku lturn i delavci, ampak tu
di ostali občani.

Ekspresivni
figuralik

V Dolenjski galeriji razs
tavlja Zdenko Huzjan
NOVO MESTO — V Dolenjski 

galeriji so m inuli petek zvečer odprli 
novo slikarsko razstavo. Z izborom 
deL nastalih v letih 19S0 do 1984. se 
predstavlja 36-letni Zdenko Huzjan, 
akademski slikar iz Ljubljane.

Razstavljalec je  novomeškemu ob
činstvu že nekoliko znan. saj sc je 
udeležil Dolenjske oziroma Novolek- 
sove slikarske kolonije in tedaj tudi 
razstavljal. Seveda so zdajšnje Huz- 
janovc slike precej drugačne od tistih v 
prejšnjih. Kot je povedal umetnostni 
zgodovinar Gregor Moder, se v 
Dolenjski galeriji predstavlja kot 
ekspresivni figuralik. Z besedo eks
presivnost označujejo tudi vsebino 
kot stil Huzjanovcga slikarstva.

Razstava bo odprta do 25. oktobra.

Knjižnica 
k Delavski 
univerzi

Valvasorjeva knjižnica 
v Krškem bo po dvaj
setih letih prenehala 
biti samostojna orga

nizacija
KRŠKO  — Na drugem mestu 

pišemo o tem. da Valvasorjeva knji
žnica ne izpolnjuje pogojev za ma
tično ustanovo v krški občini, ker 
da nima n iti dovolj prostorov n iti 
zadosti knjig v fondu glede na šte
vilo prebivalcev in tudi kar zadeva 
strokovni kader, n i na najboljšem. 
Poseben problem so. ko l še v marsi
kateri občini, denarna sredstva za 
nabavo novih knjig. V slabem spo
minu imajo še vedno leto 1982. ko 
knjižnica za nakupe n i dobila n iti 
dinarja. To se kajpada še zdaj poz
na. saj je  knjižnica takrat izgubila 
precej stalnih bralcev.

Taki in podobni problemi tarejo 
Valvasorjevo knjižnico tako rekoč 
od začetka, vseh dvajset let. 
Prihodnje leto bo namreč praznova
la 2b-letnico ustanovitve. Ker, sa
ma razumljivo, zapleteni problema
tik i ni mogla in še vedno ne more bi
t i kos. je  prišlo tako daleč, da je  
posta! vprašljiv njen pravni status. 
Same knjižničarke ugotavljajo, da 
Valvasorjeva knjižnica pravno ne 
more b ili več samostojna. Zato seje 
začela akcija za združitev z De
lavsko univerzo v Krškem.

Kaže. da bo do združitve kmalu 
tudi prišlo, saj združujoča se kolek
tiva ne vidita ovir za življenje pod 
skupno streho . Knjižničarke želijo 

le. da bi Valvasorjeva knjižnica v 
novi organizaciji obdržala dose
danje ime in še. da bi združitev ne 
škodovala razvoju knjižničarstva.

Predvsem pa naj bi združevanje 
ne bilo zgolj formalnost, nekakšna 
modna muha. marveč naj obema 
kolektivoma prinese življenje z 
manj problemov. koTsta jih  imela 
do zdaj. i  y

Spet bogata slikarska žetev
Sadovi letošnje, 7. slikarske kolonije Krke od ponedeljka na ogled v Krkini avli v 
Ločni — Letošnji udeleženci izbrani prek Društva slovenskih likovnih umetnikov

N O V O  M E S T O  —  Dolenjska pokrajina in njen človek sta spet zaživela 
v slikarskih delih, tokrat v akvarelih, gvaših, temperah, risbah in drugih 
tehnikah, ki so jih ustvarili udeleženci letošnje. 7. slikarske kolonije Krke 
in so od ponedeljka, 15. oktobra, na ogled v avli Krkine upravno-poslovne 
stavbe v Ločni. Na razstav i prevladujejo motivi iz okolice Otočca, kjer so 
bili slikarji nastanjeni.

V 7. slikarski ko lon iji Krke (do zdaj 
so to likovno srečanje imenovali 
svobodna slikarska akademija), ki se 
je začela 8 . oktobra, so ustvarjali 
akademski slikarji Dušan Lipovec. 
Jože Marinč. Slavko Kores. Miloš 
Požar in M ilan Lorenčak ter slikarja 
Jožica Medle in Viljem Jakopin. Sko
raj vsi so se te kolonije udeležili prvič. 
Dolenjsko oziroma domače zastop
stvo sta v tej druščini ustvarjajočih 
tvorila akademski slikar Jože Marinč, 
likovni pedagog na kostanjeviški 
osnovni šoli in Jožica Medle, članica 
likovne skupine »Vladim ir Lamut« iz 
Nov ega mesta. Akademski slikar Jože 
Trpin se. kot osmi udeleženec, kolo
nije iz objektivnih razlogov ni mogel 
udeležiti.

Umetnostni k ritik  Janez Mesesnel 
je ob letošnji koloniji zapisal: »7. sli
karska kolonija novomeške tovarne 
zdravil se opira na organizacijsko in 
umetniško bogato tradicijo, ki jo  je 
oblikovalo prejšnjih šest. To izročilo 
obvezuje tako organizatorje kot ume
tnike. da nadaljujejo s plodno začetim 
delom in ohranijo raven.

Nekatere novosti sicer omogočajo 
morebitna nihanja. Tako letos udele
žencev niso izbirali neposredno, am
pak šele po prijavah, ki so prispele na 
Društvo slovenskih likovnih ume
tnikov. Prav tako bi lahko pričakovali 
večje spremembe pri likovni beri 
letošnje kolonije, saj so letošnji pri
javljene) in udeleženci skoraj vsi no
vinci. Povezav in neposrednega, oseb
nega prehajanja izročila med udele
ženca tokrat ni bilo.«

Tovarna zdravil Krka ponuja šte- 
vilnc,.možnosti umetnikom, ki slikajo 
na njenih vsakoletnih in torej že tradi
cionalnih kolonijah. Poleg sprotne or
ganizacije in nekaterih odkupov ter 
zaključne razstave še možnost samo
stojnem razstavljanja med letom v

njenih prostorih, kakor tudi vključe
vanje izbranih del v njeno zbirko. 
Slednje pa ni nepomembno, saj nasta

ja v okviru Krke pomemben fond 
slovenskega pretežno krajinskega ak- 
varelncga slikarstva in risbe v širšem 
pomenu. »Spričo del. ki visijo po ste
nah številnih objektov Krke in preds
tavljajo res kvaliteten izbor iz žetve 
dosedanjih kolonij, to zagotovo ni 
zanemarljivo.« pravi Janez Mesesnel.

L Z.

Tihožitja po otroško
Ob 3. slikarskem ekstemporu mladih belokranj
skih likovnikov — Dosežki tudi priznanje 

mentorjem
T re tji s lik a rs k i ekstempore m ladih  liko vn iko v  Rele k ra jin e  je  b il 

letos povezan s tihožitjem . Z  m otivom  tisočerih  možnosti, v tem  
prim eru  še to lik o  bolj. ke r je  šlo za ustvarjalnost, k i  ne pozna meja.

Česa vse niso naslika le  rokeAidelcžencev, česa niso videle njihove  
oč i! O d trad ic iona ln ih  belokran jsk ih  predmetov, k i  mogoče prev la
dujejo (pa navsezadnje n ič  zato), do cvetlic  in šo lakih  potrebščin. 
O d natančnega opazovanja in k a r neverjetnega obvladovanja  
perspektive te r sploh vseh elementov gradnje s like  do nerodnih, 
zvrnjenih predmetov, ka te rih  podajanje pa n i zarad i lega n ič  slabše, 
nasprotno, celo b o lj p ristno, b o lj o troško  se nam zdi. Letos je  opazi
t i  tu d i več raz ličn ih  tehnik, k a r je nedvomno treba pohva lili.

K ako  to re j e najkra jšem  ocen ili s likarstvo teh naših o tro k ? 
d o v o lit i  zgo lj o ustvarja lnosti se m i zdi premalo, tu d i likovnost nas 
ne p ripe lje  na p ra v i tir. Nemara lahko  spregovorimo  v te j zvezi o 
o tro šk i umetnosti. O delčku tiste velike umetnosti, v k a te r i so m is li 
o tip ljive  in  resnični celo bogovi, v k a te ri so sk rivnos ti m an j s tra
š ljive  in se čas ustavi. Z a k a j ne? Poskušajmo enkra t razm iš lja ti tud i 
e te j sm eri!

In  še beseda o m entorjih . O lis tih  spodbujevalcih, k i  otrokovem u  
ustvar ja lnemu hotenju navadno dodajo p iko  na i. A li  drugače. K ljub  
vsem sposobnostim, k i  j i l i  o tro c i kažejo, m ora h it i  n jihovo tlelo 
vodeno. In  če je vodeno dobro, z ve liko mero potrp ljen ja , so dobri 
tu d i rezu lta ti. To pa je  vsekakor najlepše priznan je  m entorjem  za 
vložen trud. N it i  m ateria lna s tim ulac ija  n it i  sam vzgojnoizobrazbe- 
n i program , k i  daje prednost pojmovnemu m išljen ju in izražanju z 
besedo, ne b i p rite g n ila  likovn ih  pedagogov k tako  zagnanemu delu. 
če ne b i /e-lega pogrešali sami.

N a j se ekstempore nadaljuje, n a j narašča kva lite ta  ustvarjenih  
tlel. čeprav je  b ila  že t r ik ra t  doslej na d o ka j zav id ljiv i ravni. Le tako  
bo ta p rired itev  v resnici postala del nas. mogoče pa bo počasi 
p ro d rla  tud i med tiste, k i  takšnih in podobnih duhovnih obogatitev  
še vedno ne potrebujejo.

AND RFJA R R A N C F U



pisma 
in 
odmevi
MED OSKRBOVANCI 

NI RAZLIK
Rad bi odgovoril trem starim ženi

cam, s katerimi sem se peljal na vlaku 
iz Karlovca proti L jubljani in ki so me 
spraševale o hišnem redu v Domu 
starejših občanov v Šmihelu. Po treh 
tednih bivanja v domu lahko rečem, 
da med oskrbovanci ni nikakršnih 
razlik ne glede na narodnost ne na 
versko prepričanje. Izhod iz doma je 
popolnoma prost, oskrbovanci se 
lahko nemoteno udeležujejo sestan
kov ali verskih obredov, prav tako pa 
ima tudi duhovnik prost vstop v dom.

R U D O LF BOBNAR

ŽELIJO SI DOMOV
»Čeprav je naša lepa Dolenjska 

daleč, se je vendarle vedno Spomi
njamo!« pravijo delavci na začas
nem delu v tu jin i, ki jih  je še. 
posebno veliko v ZRN. Večina jih  
misli na vrnitev, toda iz različnih 
razlogov podaljšujejo svoje bi
vanje zunaj domovine. Tudi na 
badenvviirttenberškem območju 
živi precej naših ljud i in med njim i 
kar precej Dolenjcev. Njihova 
mehka, pojoča govorica pričara 
pred oči valovito pokrajino, vino
grade, mamljivi vonj domačega 
kruha in sladkega mošta. »Poz
nate Novo mesto?« me sprašujejo. 
Naši zemljepisni pogovori so polni 
topline in zastrtega hrepenenja. 
Zlasti otroci, čeprav rojeni v tu ji
ni. si želijo domov, 'tu d i na 
Dolenjsko, kjer imajo stare starše, 
strice, sestrične, prijatelje. Želijo 
se vrn iti, a čas teče in tujina še ima 
tisto, kar ni njeno.

M A R JA N A  POŽUN 
učiteljica slov. 

dopolnilnega pouka 
Nagold

9 /n / J f c
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ŠOLA IN DELO
Hodim v četrti razred. Že v začetku 

šolskega leta nam je tovarišica pove
dala, da bomo tudi letos imeli nekaj ur 
družbeno koristnega dela. Najprej 
smo začeli z nabiranjem šipka. Nekaj 
smo ga podarili domu počitka, ostali 
šipek pa smo shranili za naše malice. 
Druga naša delovna akcija v letošnjem 
šol. letu je bila na delovišču. Učenci 
vseh treh četrtih razredov smo s 
podstrešja nekdanje šole, ki jo  sedaj 
prenavljajo, znosili na_ kamion 7000 
kosov strešne opeke. Čeprav delo ni 
bilo lahko, smo peli. Komaj čakam, 
da bomo lahko zopet delali.

M E TK A  PEZDIRC, 4. c 
OŠ Metlika

NEKAJ NOVIC 
IZ  ŽUŽEMBERKA

OB DNEVU DELAVCEV 
KPD DOB

POJASNILO O 
KRAJI URE

V Dolenjskem listu št. 40 z dne 4. 
oktobra je na str. 18 v rubrik i po 
Dolenjski deželi objavljen zapis o kra
j i  ročne ure. Zapis je netočen in mi je 
povzročil kup neprijetnosti.

Tistega dne (15. 9. 1984) je res imela 
1GD Beti Metlika srečanje na Vino- 
meru, toda v prostorih stavbe, za 
katero sem bil tisti čas odgovoren. Ta
ko sem v kuhinji pripravlja l vse 
potrebno za pogostitev. Ročno uro 
»SEIKO quartz šport 100« sem dal v 
v itrino  v kuhinji, od koder mi je v 
odsotnosti zmanjkala. Torej ni bila v 
žepu. Da bo kraja bolj razumljiva, naj 
zapišem, da sem bil takrat organizator 
srečanja gasilcev 1GD. Tudi sam sem 
član 1GD, vendar v taki sredini ne 
bom več deloval. Ura mi je bila drag 
spomin na pokojnega sorodnika, zato 
meje kraja še bo|j prizadela. Vrednost 
same ure pa je preko '25.000 din.

Da ne bo izzvenelo, kot da so kraje 
kriv i vsi člani 1GD, naj omenim, da jih  
(nas) je b ilo na srečanju le oko li 35. In 
od teh je storilec le eden, ki se morda 
spozna tudi na trgovino z urami.

A LO JZ  KOČEVAR 
Gradac 08

9  V soboto, 6 . oktobra, smo imeli 
športni dan. Tekmovali smo v krosu 
in športnih igrah.

•  Iskra nam je podarila dva raču
nalnika. in tako bo na šoli deloval 
računalniški krožek. Zanimanje je 
zelo veliko.

9  Učenci sedmih in osmih razredov 
smo imeli literarnozgodovinsko ek
skurzijo.

9  K naši stari šoli dozidavajo nov 
del, v katerem bo kotlovnica za cent
ralno ogrevanje. Upamo, da bo delo 
končano še pred zimo.

BERNARDA BRULEC. 8 . b 
lit.-novin. krožek 

Žužemberk

Delavci KPD Dob imajo vsako leto 
svoj praznični dan. Letos smo jim  
učenci naše šole pripravili ku lturn i 
p ro d  am na Lanšprežu. Bilo je veliko 
gostov iz vse Slovenije. Nastopili smo 
s flavtami in igrico. M arljiv im  de
lavcem z Doba so podelili nagrade. Po 
končanem nastopu smo si ogledali 
kapelo, v kateri je živel znani čebelar 
Peter Pavel Glavar. Veseli smo, ker 
smo tudi mi dali svoj prispevek k 
dobremu sodelovanju naše šole s to 
delovno organizacijo.

ROZE R AD O V AN , 7.r 
OŠ dr. Pavla Lunačka 

Šentrupert

ŠE O POČITNICAH
Na počitnicah sem bil v Sloveniji. 

Največ časa sem preživel pri starših v 
Ribnici. Pomagal sem pri delu na vrtu 
in v hiši. Bil sem tudi pri babici in ded
ku in jima pomagal delati na polju, 
grabil seno in podobno. V prostem 
času sem tudi jahal konja. Teden dni 
pa sem preživel ob morju, kjer sem se 
veliko kopal, saj je bilo lepo vreme.

ROMAN BOŽIČ 
5. r. slovenskega 

dopolnilnega pouka 
N A G O LD

OBČNI ZBOR 
KULTURNEGA 

DRUŠTVA
V četrtek. 11. oktobra, smo imeli 

člani kulturnega društva Doma za 
učence Majde Šilc občni /bo r, kjer 
smo pregledali delo v preteklem 
šolskem Tetu ter sprejeli programe 
vseh dejavnosti za letos, ki zajemajo 
široko kulturno področje od literarne
ga krožka, pevskega zbora, folklore, 
ritm ike, novinarskega krožka do ma
njših pevskih skupin. JOŽE ARH

Šofersko teror ned bolniki?
Vozniki reševalnih vozil v ZD Trebnje pojasnjujejo svoj odnos do bolnikov
11. oktobra je bil v Dolenjskem listu 

na 2 . strani objavljen članek »Šoferski 
teror nad bolniki?« novinarja Jožeta 
Simčiča, ki j?  za šoferje reševalnih 
vozil v /J )  Trebnje žaljiv in zelo 
enostransko predstavlja problem, zato 
zahtevamo objavo tudi našega mne
nja o tej problematiki.

Zdravstveni dom Trebnje ima na 
skrbi tudi prevoz bolnikov v bolni
šnico oz. druge zdravstvene ustanove. 
V ta namen ima 3 reševalna vozila in 8  

vozil, ki se uporabljajo za obiske na 
domu, prevoz lažjih bolnikov ipd. Za 
ta vozila skrbimo samo šoferji, če le 
niso potrebna servisne obdelave. Or
ganizacijo prevozov so do pred dveh 
let imeli na skrbi šoferji sami. sedaj pa 
to dela drug delavec v ZD. Glede na 
število vozil in potrebnih voženj je 
voznikov premalo in smo zelo obre
menjeni (ker imamo opravka z bolni
mi, tudi psihično), zato ni čudno, če 
včasih ni vse, kot bi moralo biti. Na 
vse skupaj pa vplivajo tudi razmere v 
ZD . o katerih je bilo že veliko 
napisanega.

V članku nam je očitano prefinjeno 
maltretiranje bolnikov. Kakšno? Na
vedena je vrsta primerov, da smo šofe
rji izrabljali svflj službeni položaj in da 
smo nepravilno ravnali z bolniki. Te 
trditve želimo pokazali še z druge pla
ti. Zelo težka'je obtožba, da smo pusti
li slepega bolnika pred bolnico. T r
dimo, da sc v naši praksi to Se ni zgo-

nike, ker so nas to prosili, pa rezervne 
dele za službena vozila, poleg tega 
smo vozili v popravilo razne aparate 
zdravstvenega doma. Pri tem delu so 
gotovo nastajale tudi zamude, za kar 
pa so objektivni vzroki. Res je, da bol
nike (prav na dializo) vozimo s slabši
mi vozili, ki porabijo manj goriva, to 
pa ni naša želja, ampak potreba v sta
bilizacijskih prizadevanjih. Seveda to 
naj ne bi vplivalo na bolnikovo zd
ravstveno stanje. Razumljivo, da je hi
šnik peljal bolnika v boljših razmerah, 
saj je imel na voljo novo posebno 
vozilo, namenjeno prav prevozom v 
najslabših razmerah, medtem ko smo 
mi vozili z R-4, ki je edini ostal za up
orabo. Ob tem naj še povemo, da 
vozimo sami brez spremljevalca z reše
valnim i vozili tudi najtežje primere.

Zanimivo je. da se pritožujejo samo 
bolniki, k i jih  vozimo na dializo. Kaj 
pa drugi? Ob vseh obtožbah bi bilo 
prav. da bi. novinar preveril dejansko 
stanje in resničnost podatkov tudi pri 
šoferjih ŽD  Trebnje, o katerih je bil 
pred kratkim  objavljen članek, ki 
govori povsem drugače.

V O Z N IK I REŠEVALNIH VO ZIL 
ZD TREBNJI

res ni. toda v ZD  Trebnje se tudi sedaj 
vozijo dializni bolniki z vozilom, ki ni 
reševalno, in z voznikom, ki ni 
strokovno usposobljen ne v medi
cinskem ne v vozniškem pogledu (h i
šnik!). M islim, da ta rešitev res ni 
preveč posrečena.

©  O g las ila  se je  tud i M ilk a  Perko 
iz Trebnjega, Rimska 8 A, katero 
presenečajo obtožbe na račun tre 
banjskih voznikov reševalnih vozil. 
Iz lastn ih izkušenj ve, da so p rija zn i 
in v ljudn i. Razume, da je  treba na
nje včasih nekoliko počakati, saj 
im a jo  še nujnejše prim ere, ko gre za 
človeško življenje. Piše še, da bi 
m ora li b it i tud i bo ln ik i bo lj strpni.

O  O  O

•  Jožica Smrekar iz Trebnjega, 
Heroja Majcna 6, nam je pisala,da 
jo  je  presenetila kritika delavcev v 
trebanjski reševalni službi. Že 
večkrat je  bila potrebna njihove 
pomoči, pa so bili večinoma točni. 
Tudi od vozila do ambulante so jo  
vedno pospremili. M isli, da so tudi 
bolniki včasih preveč zahtevni, in 
upa, da se bodo odnosi med bolniki 
z dialize in vozniki reševalci uredili.

dilo. Ne zanikamo, da smo pripeljali 
bolnika z buškami, toda bile so posle
dica vožnje, ker seje šofer umikal vozi
lu, ki mu je vozilo nasproti po njegovi 
strani. Preveč je poudarjena točnost 
pn j,i evo/u dializnih bolnikov ter tr
ditev, da se je njihovo zdravstveno 
stanje poslabšalo zaradi nas. Ko smo 
vozili- bolnike na dializo še v L ju
bljano. smo odhajali že ob treh zjutraj 
v vsakem vremenu, v Ljubljani pa so 
čakali na vrnitev z ljubljanskim i reše
valci tudi po 5 ur. Domov pa so jih  
vozili prek Kočevja in Ribnice in jih  tu
di niso pripeljali do hiše. Danes pa ne 
bi mogel tak bolnik 2 0  (ali pa 1 0 0 ) 
metrov do doma po lepem vremenu? 
Dalje so b ili vsi prevozi, ki sojih opra
v ili drugi, s pristankom bolnika.

M oj namen ni polemizirati z dializ
nimi bolniki n iti z vodstvom ZD 
Trebnje, pač pa bi rad seznanil javnost 
še z drugo platjo, kar nočem, da izzeni 
kot zagovarjanje trebanjskih reše
valcev, ampak kot prikaz dejanskega 
stanja.

Najbrž vsi vemo, kakšno je delo 
voznika, k ije  hkrati tudi reševalec (za 
kar je seveda strokovno usposobljen). 
Intervencija voznika reševalca je npr. 
nujno potrebna pri prometnih in dru
gih nesrečah, pri porodnicah, kapeh. 
in farktih , krvavitvah, zadušitvah itd. 
Poleg vsega tega opravljajo prevoze 
dializnih bolnikov. Seveda vozniku 
reševalcu ni in ne sme biti vseeno, ko je 
z dializnim  bolnikom nekje v hribih, 
prav takrat pa se zgodi prometna ne
sreča ali je potrebna kakšna druga nu
jna intervencija, in ve. da bo prišel na 
kraj nesreče v najboljšem primeru šele 
v pol ure. Zaradi tega lahko ugasne tu
di človeško življen je. N i čudno, če v ta
kih primerih vozniku »popustijo«

Dializni bolniki očitajo voznikom 
zasebne opravke med službo. Verjet
no upravičeno, toda le kdo od nas — 
razen tistih za tekočim trakom — še 
n iko li med delom ni kupil kruha. Ci
garet. šel na kavo ipd? Tudi za zamu
janje, ki ga očitajo reševalcem, nisem 
prepričan, da so kriv i oni.

Čudno se mi zdi. da ni nikjer zasle
d iti očitkov trebanjskim reševalcem 
od bolnikov, ki so nujno potrebovali 
njihovo pomoč. Prav nasprotno, za 
svoje delo in odnos do bolnikov večk
rat slišijo pohvale. M islim, daje prav, 
da se v ZD Trebnje začnejo urejati 
odnosi tudi v smislu sklepov 13. seje 
CK ZK. nisem pa prepričan, da so se 
tega lo tili na pravem koncu.

’ ALO JZ D R A G A N

Ne zanikamo, da smo med delom 
opravljali tudi nekatere druge stvari 
— vendar zelo redko za sebe. Naj
večkrat smo namreč nabavljali za bol-

Mcnim tudi, da voznik reševalec ni 
kriv za slabo organizacijo reševalne 
službe v ZD  Trebnje. Prevoze dializ
nih bolnikov bi si lahko organizirali 
drugače, tudi ceneje (kot npr. v 
Krškem, Brežicah in Sevnici, k jer jih  
vozijo ali taksiji ah kako drugače, vse
kakor pa ne reševalci, ki morajo biti 
na v o ljo  za nujne primere). Mogoče bo 
k ili ' rekel, da lak način cenejšega prev 
oza ni strokovno utemeljen. Mogoče

ENOSTRANSKO 
PISANJE O • 

TREBANJSKIH 
REŠEVALCIH

V zadnji številki Dolenjskega lista 
sem prebral članek o šoferjih v treba
njski reševalni službi, nad katerim sem 
zelo ogorčen. Zakaj ni navedem) 
mnenje še kakšnega drugega bolnika? 
Sam se že več let bolnik in trebanjski 
reševalci me vozijo v Ljubljano in 
Novo mesto. Ti fantje so zelo v ljudni, 
človeški, znajo pomagati bolniku, 
zato sem z njim i zadovoljen. Vozili so 
me tudi novomeški in ljubljanski reše
valci. pa z njim i nisem bil tako 
zadovoljen. Zakaj tako obsojanje tre
banjskih fantov , ki jim  mora biti mar
sikdo hvaležen? M islim, da je še kdo 
mojega mnenja.

Paciant. B. L. 
(ki želi ostali neimenovan)

TELEVIZIJSKI SPORED
19. X.
petek
1
8.50 T V  V S O LI: T V  koledar, Kaj 
dela, kako dela. Svetloba v barvi. 
Angleščina, M arko  m arulič. Po
ročila
10.35 T V  V ŠO LI: Dušanov zako
nik —  Srednjeveško gospodar
stvo, Risanka, Planet Zemlja: 
A tm osfera, Zem ljin  zračni obroč. 
Vojna svetov. Risanka, Teorija 
književnosti. Na konicah prstov
17.05 —  23.35 T E LE T E K S T
17.20 P O R O Č ILA
17.25 D O M A Č I A N S A M B L I: 
Ansambel Antona B irtiča »Bene
ški fantje«
17.55 JA C K  H O LB O R N , nem
ška m ladinska nadaljevanka

18.25 O B ZO R N IK  L J U B L JA N 
SKEG A O M B O Č JA
18.40 R A D IA L N A  K E R A T O - 
TO M IJA - in K R IO  PO M ENI 
Z M R Z N IT I, znanstvenotehnična 
film a
19.10 R IS A N K A  *
19.26 ZRNO  DO  ZR N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREM E

DRUGI PROGRAM
17.15 Test —  17.25 Dnevnik —
17.45 Vsak petek na začetek —
18.15 D ružinski magazin —  18.45 
Zdravica —  19.30 Dnevnik —
20.00 Iz koncertnih dvoran —
21.35 Rossiniana (madžarska ba
letna oddaja) — Sijajn i dokto r 
Clitterhause (ameriški film )

20.00 M A N JŠ IN E  —  B O G A 
STVO EVROPE: Nema proble
ma, dokum entarna oddaja o H r
vatih na Gradiščanskem
20.35 NE PREZRITE

TV ZAGREB

20.50 B. Binns: PROTI VETRU 
—  Ko gre za življenje in smrt, 
avstralska nadaljevanka
21.40 D N E V N IK

21.45 R A ZS E LJE V A N JE  U L I
CE A N G E L , avstralski film

20. X.
sobota

7.45 —  12.00 in 16.35 — 23.00 
T E LE T E K S T
8.00 P O R O Č ILA
8.05 PEDEN JŽEP
8.35 ZBIS: T illove  dogodivščine
8.55 S M O G O V C L otroška serija
9.25 PU STO LO V Š Č IN A : M ali 
princ, otroška oddaja
9.55 T. Seliškar: BR A TO V Š Č I
N A  S IN JE G A  G A L E B A , mla
dinska nadaljevanka
10.45 S K R IV N O S T N I SVET A. 
C L A R K A : Zm aji, dinozavri in 
orjaške kače. angleška dokum en
tarna oddaja
11.15 M A N JŠ IN E  —  B O G A 
STVO EVROPE: Jezik srca —

jezik kruha? dokum entarna odda
ja  o Retoromanih v Švici
11.55 P O R O Č ILA
16.50 P O R O Č ILA
16.55 Leipzig: N O G O M E T  — 
N D R  : JU G O S LA V IJA
18.45 Č U D E Ž I N A R A V E : Oze- 
lo t ali leopardja mačka, kanadska 
poljudnoznanstvena serija
19.10 R IS A N K A
19.26 ZRNO  DO  Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VR E M E
20.00 P O LIC IJS K A  P IŠ TO LA  
357, francoski film
22.05 Z R C A L O  T E D N A
22.25 K R O N IK A  BO R Š TN IK O 
V EG A  SR EČ AN JA
22.55 PPO RO ČILA

film ) —  17.00 40 let svobode 
Beograda (prenos prireditve) —
18.00 Ponovitev drame —  19.00 
Spominski album —  19.30 Dnev
nik —  20.00 U lični pevci —  20.30 
Č lovek jn  čas — 21.15 Poročila —
21.20 Športna sobota —  21.40 
Glasbena akademija vam preds
tavlja —  22.00 Cervantes (špan
ska nadaljevanka) —  22.50 TV  
galerija (oddaja iz kulture)

TV ZAGREB

DRUGI PROGRAM
15.25 Stekleni čeveljček (ameriški

8.50 T V  v šoli — 16.10 K ritična 
točka — 16.40 Poročila —  16.45 
T V  koledar —  16.55 Leipzig: 
nogomet N D R  : Jugoslavija —
18.45 Medtem (oddaja iz kulture)
—  19.30 Dnevnik — 20.00 D o
mači igrani film  — 21.45 Dnevnik
— 22.00 Včeraj, danes, ju tr i

21. X.
nedelja

22.209.05 — 13.20 in 14.35 
TE LE T E K S T
9.20 P O R O Č ILA
9.25 ŽIV' Ž A V , otroška matineja
10.15 JA C K  H O LB O R N , pono
vitev mlad. nadaljevanke
10.45 M A R C O  POLO. ponovitev 
italijanske nadaljevanke
11.55 625, oddaja za stik z gledalci
12.15 K M E T IJS K A  ODLJAJA
13.15 K M E T IJS K A  O D D A J A
13.15 P O R O Č ILA
14.50 ČEZ TR I GORE: Šentjer- 
nejski oktet
15.20 P O R O Č ILA
15.25 N E P R E M A G L J IV I, ame
rišk i film

To je eden najbolj značilnih 
holiywoodskih izdelkov svojega 
časa. Gre za spektakel o prvih na
seljencih v A m erik i in se dogaja v
18. stol., ko'so začeli Angleži na
seljevati vzhodno ameriško obalo. 
Naseljenci so b ili bodisi bivši k r i
minalci ali ekonomski em igranti, 
ki so prišli s trebuhom za kruhom  
. Km alu so od k rili, da je  Am erika 
dežela neslutenih možnosti, kjer 
se da z lovom, trgovanjem in z z l
očini dobro zaslužiti; V tem ok
o lju  se odvija zgodba čednega ka
pitana in lepe kaznjenke, ki jo  je 
kapitan odkupil.
17.50 ŠPORTNA P O R O Č ILA
18.05 T V  K V IZ . 2. oddaja
19.05 R IS A N K A
19.26 ZRNO  DO  Z R N A

20.00 Ž. Kozinc— H. Andics: 
K U G Y  —  K A P IT E L  IX . nadalje
vanje in konec

DRUGI PROGRAM

19.30 D N E V N IK
19.55 VREM E

22. X.
ponedeljek
1 /

na konicah prstov
17.05 — 23.00 T E LE T E K S T
17.20 P O R O Č ILA
17.25 SM O G O V C L otroška seri

ja
8.50 T V  V SO LI: T V  koledar. 
Začetek, Jeziki narodov in na
rodnosti SR Hrvatske — Slo- 
vaščina. Predstavljamo vam. Pu
ščava Blača, Poročila
10.35 T V  V ŠO LI: T V  berilo. R i
sanka. Angleščina, Prvaki v zna
nju. Risanka, Poklici — tapetnik.

17.55 O R O D JA  PR IH O D N O S 
T I: Človek in stroj, izobraževalna 
serija
18.25 PO DRAVSKI O BZO R N IK
18.40 PET M IN U T  Z A  REKR E
A C IJO

19.15 R IS A N K A
19.26 ZRNO  DO ZR N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREM E
20.00 Ferenc Deak: ČAS Č ISTO 
K R V N IH  PSOV, drama T V  Novi 
Sad

18.45 V ID E O  SO LA, oddaja za 
mlade

m a m m u a m

23. X.
torek

9.00 T V  V ŠO LI: T V  koledar. 
Beograd, naše glavno mesto. Bi je
li Potoči. Izbra li smo za vas. M o- 
slavina. Poročila
10.35 TV  V ŠOLI: Kemija povsod. 
Risanka. M etropolitanski muzej: 
Egejska dediščina. Šola. Risanka.

Glasbeni pouk. Kdor več zna, 
hitreje bere
16.20 — 22.10 T E LE T E K S T
16.35 ŠOLSKA TV : Kemija, S li
karstvo 20. stol.
17.35 P O R O Č ILA  '
17.40 ZBIS: Ciciban teče v zeleni 
dan

18.40 R U D N IK  IN  N JE G O V A  
O KO LIC A-, ameriški k ra tk i film
18.55 K N J IG A
19.10 R IS A N K A
19.26 ZRNO  DO ZR N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREM E

17.55 S LO VEN SKA LJU D S K A  
G L A S B IL A  IN G O D C I: V i
olinske citre
l«  ">4 G O R F N  IS K I O B Z O R N IK

20.00 A. J. C ronin: C IT A D E L A , 
angleška nadaljevanka

20.55 A K T U A L N O
21.55 D N E V N IK

24 X.

sreda

8.45 T V  V SO LI: T V  koledar. Po
štni nabira ln ik . K u ltu ra  govora. 
Nadnacionalne družbe. H išni ra
čunalnik. Poročila
10.35 T V  V ŠO LI: Ž ivljenjske 
skupnosti: Delib latska puščava. 
Risanka. Ob teniškem igrišču.

H oja, Risanka. Kocka, kockica. 
Slike iz Slovenije
17.50 —  22.35 T E LE T E K S T
18.05 PO RO ČILA
18.10 C IC IB A N . DOBER D A N : 
G lina
18.25 Z A S A V S K I O B ZO R N IK
18.40 A N T IČ N A  IN  SRED NJE
VEŠKA N A S E LJA  IN M ESTA 
V M A K E D O N I. il:  P r ilepo d9 .d o  
sredine 12. stoletja, dokum entar
na oddaja
19.10 R iS A N K A

19.26 ZRNO  DO Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREM E

25. X.

četrtek

8.50 T V  V SO LI: T V  koledar. 
Povej m i. povej: M orje. Živ i svet 
Prim orja, Vse o celici. Odm or. 
Energija iz odpadkov.' Poročila

10.35 IV  V ŠO LI: Kemija v in
dustriji: Jugovin il iz Splita. Risan
ka. I /  arhiva šolske TV: G rafika
19. stol.. D ijašk i magazin
16.35 — 22.10 T E LE T E K S T
16.50 ŠO LSKA TV : Kemija, 
Slikarstvo
17.50 P O R O Č ILA
17.55 T. Seliškar: B R A TO V ŠČ I
NA S IN JE G A  G A L E B A , mia-

16.30 Videostrani —  16.40 T V  v 
šoli —  17.40 Poročila —  17.45 
Vsak petek na začetek —  18.15 
TV  koledar —  18.25 K ron ika 
občine R eka—  18.45 T ribuna —
19.30 Dnevnik —  20.00 Šogun 
(ameriška nadaljevanka) —  20.55 
Form ula 1 (zabavna oddaja) -—
21.40 Dnevnik —  21.55 Šahovski 
kom entar —  22.10 V petek ob,22h 
(ku ltu rn i mozaik) / ■—

m

21.15 ŠPORTNI PREG LED
21.45 R EPO R TAŽA Z NO G O 
M E TN E  T E K M I?  O L IM P IJ A  : 
M A R IB O R
22.15 PO RO ČILA

10.55 Velika šolska ura (prenos iz 
Kragujevca) — 14.00 M ednarod
ni tu rn ir v rugbvju — 15.30 Boks 
Budučnost — Slavija —  16.30 |  
Konjeništvo —  16.55 Glasbeno - 
popo ldne— 18.25 Vaterpolo Par- ; 
tizan — Vasas— 19.30 Dnevnik :
20.00 Svet v letih 1900-1939 —  C
21.00 Včeraj, danes, ju tr i — 21.20 
Citadela — 22.10 T V  esej (oddaja 
iz: kulture)

21.35 D O K U M E N T A R E C  M E 
SECA:
Eden proti
22.15 D N E V N IK
22.25 K R O N IK A  B O R ŠTN IKO 
VE G A SREČANJA

20.00 35-mm F IL M S K A  D E 
L A V N IC A : Ob belgijskem film u 
Daulaghiri — Velik i izziv
21.50 M A JH N E  S K R IVN O S TI 
V E L IK IH  K U H A R S K IH  M O J
STROV
21.55 D N E V N IK
22.05 K R O N IK A  BO R Š TN IK O 
V EG A  SREČ ANJA

dinska nadaljevanka
18.25 D O LE N JS K I O B Z O R N IK
18.40 N A  S E D M I STF.Z1
19.10 R IS A N K A
19.26 ZRNO  DO Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 .VREM EL
20.00 T E D N IK
21.05 J. Clavel: ŠO GUN, ameri
ška nadaljevanka

8  » *  M i Št. 42 (1836) —H8. oktobra 1984



javnosti, ni ljud i, ki bi se ukvarja li s tem, 
d irektorjem  ni mar za inovatorje.

In vendar gre m arsikje na boljše, d rugod pa 
se počasi prebujajo. Anketa, ki jo  je pripravil 
svet za znanost, kaže, da se je število 
predlogov v zadnjih  dveh letih povečalo od 109 
na 445. Povečanje je izredno, vendar bi moralo 
b iti to  število domala desetkrat večje, da bi se 
po tej p lati lahko kosali z razvitim i državami. 
Pri nas namreč pride en inovacijski predlog na 
100 do 200 delavcev, d rugod je teh predlogov 
desetkrat več. Seveda je potrebno tudi te šte
vilke jem ati z rezervo. Polepšana podoba je 
lahko odraz klime, stanje je morda slabše, kot 
ga kaže anketa. S icer pa je m nogo delovnih o r
ganizacij in tozdov, kjer sploh ne poznajo te 
dejavnosti, druge spet pa so za naše razmere 
nadpoprečne. Mednje je  treba prište ti »Krko«, 
kjer je zlasti razvita poklicna raziskovalno- 
inventivna dejavnost. O tem govori število 
izumov, ki je na Dolenjskem  slej ko prej naj
večje. Potem so tu Iskrine tovarne, kjer je tudi 
precej inovatorjev in skrb zanje nemara večja 
kot v drugih delovnih organizacijah. V 
zadnjem času se prebuja Novoles in še bi 
lahko naštevali.

D rugo poglavje zgodbe o inventivni de
javnosti so gospodarska koris t in z njo po
vezane nagrade. Gospodarska korist se je po
večala, a manj kot bi se lahko glede na število 
inventivnih predlogov. Skupna korist v š ti
ridesetih de lovn ih 'o rgan izacijah  in tozdih na 
Dolenjskem  znaša prek 75 m ilijonov dinarjev. 
Inovatorji, izum ite lji pa so za to korist dob ili 
p rib ližno  3 m ilijone dinarjev, kar znaša manj 
kot 4 odst. Tudi tu ne zdržim o prim erjave z raz
vitim  svetom. Kot je dejal dr. Pretnar, so mu 
pred leti priš li v roke podatki o nemški avtom o
b ilski tovarn i BMW, kjer znašajo nagrade tre t
jino  gospodarske koristi. In pri nas je bilo iz
plačanih komaj 167 nagrad, kar je le tretjina, 
medtem ko m orajo ostali čakati še na sprejem 
praviln ika ali enoletno preverjanje inventivne
ga predloga. Kaže, da pri nas inovatorji še 
do lgo časa ne bodo bogateli, kar pa se je do
gajalo pred leti nekaterim  našim zdomcem. 
Znan je p rim er takega inovatorja v tovarni A u
di. ki je dobil nekaj deset tisoč mark nagrade, 
avtom obil in boljše delovno mesto. Tudi o na
šem strokovnjaku za dializne aparate je bilo 
veliko slišati.

A li bo poslej z inventivno dejavnostjo kaj 
bolje, je težko reči. Velika večina delovnih o r
ganizacij je odgovorila , da za to nim ajo 
potrebnih aktov, kom isij in referentov, pa tudi 
denarja ne p lan ira jo  za to. Seveda podatek 
preseneča, saj v isti sapi domala vsi trd ijo , da 
niso zadovoljn i s tehnološko ravnjo v svojih to 
varnah. In za nameček: precej naših tovarn je 
tud i odvisnih od licenc in sploh tu je pomoči.

Dr. Pretnar sicer meni, da so se razmere v 
zadnjih dveh le tih  izboljšale. Zastavo nosijo 
pri tem večje in bolje organizirane delovne o r
ganizacije s 500 do 1000 zaposlenim i. Pri osta
lih je stanje inventivne dejavnosti še vedno v 
povojih. Kaj s to riti?  Vodiln i delavci bi morali 
sprejeti poslovno in po litično  obveznost, da 
dejavnost razvijejo. Nagrajevanje bi m oralo b i
ti bolj velikodušno, hitrejše, odveč ne bi bile 
tudi m oralne spodbude. Zveza sindikatov, 
Zveza kom unistov, občinske raziskovalne 
skupnosti, sveti za znanost, društva (o, ko liko  
je teh, ki bi lahko več prispevali!) bi morali 
inventivno dejavnost populariz ira ti. Najbolje 
pa bi se verjetno popularizira la, če bi bila 
dovolj nagrajena. Tako pa ni, kerše vedno vla
da uravnilovka pri nagrajtevanju. Bolj sposob
ni, izna jd ljiv i ljudje, ki jim  v resnici gre za na
predek proizvodnje, so večkrat deležni šikan 
kot pa nagrad. Žal se potem to liko  bolje 
znajdejo kot obrtn ik i. Že v Novem mestu bi 
lahko našteli take primere, kakšni bi b ili šele 
podatki od drugod!

In če sklenemo tole prem išljanje, potem 
lahko rečemo, da glede na očitno  gospo
darsko korist inventivne dejavnosti ne bi smeli 
prepovedati, ampak bi jo  m orali spodbujati.

Pred dvema letoma je o tem sprejela Zveza 
kom unistov S lovenije vsa potrebna stališča. 
Letos je bila izrečena podpora temu gibanju 
tudi na problem ski konferenci o inventivni de
javnosti. Pred dnevi pa je predsednik Zveze 
kom unistov Slovenije Andrej Marinc ob dnevu 
inovatorjev v M ariboru dejal, da bi b ilo pa
radoksalno, če samoupravno usmerjeni 
socializem  ne bi bil sposoben uveljaviti mn
ožične inventivne dejavnosti. To namreč terja 
tudi program  uresničevanja do lgoročne eko
nomske stabilizacije in opiranje na lastne sile 
je ena izmed najpom em bnejših sestavin tega 
programa.

J. SIMČIČ

Prepovedan sadež na jbolj tekne, pravi 
pregovor. To ljudsko  m odrost bi m orali upora
b iti na področju  inventivne dejavnosti. Prepro
sto bi jo m orali prepovedati. Morda bi bila taka 
psihološka ukana večja spodbuda za inven
tivnost, kot pa so bile učinkovite vse dose
danje kampanje. Čeprav se zavedamo, da je bil 
naš dosedanji gospodarski razvoj preveč 
ekstenziven — veliko smo vlagali v zidove-in 
tehnolog ijo , ki pa potem ni dajala to liko , kot 
smo od nje pričakovali — ne moremo in ne 
moremo začeti kvalitativnejšega razvoja. Tu 
ne gre samo za tako imenovano m nožično 
inventivno dejavnost, ampak tudi za znanstve
no raziskovalno delo po ozdih, inštitu tih .

Dolenjskem u gospodarstvu ta hip ne gre 
najbolje. V stiski človek začne črpati vse svoje 
umske in telesne rezerve. Pričakovali bi, da bo 
tako tudi v združenem delu ali v ce lo tn i družbi. 
A ni tako. Inventivna dejavnost noče postati 
množična, temu prim erna je tudi p roduk
tivnost, kvaliteta proizvodnje. Kaj sto riti v ta
kem prim eru? Pri nas začnemo z akcijam i, 
kampanjam i, »treba bi bilo«, »moramo« so 
besede, ki jih  je največkrat slišati v takih prim e
rih. Resnične angažiranosti, čeprav se za večjo 
iaventivno dejavnost zavzemajo tako kom u
nisti kot s indikati, ni opaziti ne pri poslovodnih 
organih ne pri delavcih.

Vzrokov za tako stanje je več, meni dr. Borut 
Pretnar, predsednik sveta za znanost pri 
občinski konferenci SZDL Novo mesto. Inova
cijske ku lture pri nas še ni, nagrade za teh
nične izboljšave, koristne predloge in izume 
so prenizke, pogosto pa jih  n iti ne izplačajo. 
Pri nas precej delovnih organizacij in tozdov 
nima praviln ika o nagrajevanju inventivne de

IZUMITELJI 
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V neobvezen premislek

ČETRT STOLETJA 
ZAOSTANKA

Sejem e lektron ike v L ju 
bljani je vsekakor dovolj velik 
razlog za vprašanje o da
našnjem stanju jugoslovan
ske e lektron ike  v luči svetov
nih razmer in dosežkov. S tro 
kovnjaki napovedujejo, da bo 
v razvitih državah na prehodu 
v novo tisočle tje  industrija  
e lektronskih  proizvodov do
segala desetino vrednosti na
c iona ln ih  dohodkov. Če up
oštevamo, da bo razmerje 
storitve : pro izvodnja v teh 
deželah takrat 90 : 10, to 
p raktično pomeni, da bo 
večina vrednosti pro izvodnje 
tvorila  ravno e lektronska in
dustrija!

Kako je pri nas? Vrednost 
pro izvodnje elektronske in
dustrije  je bila leta 1982 45 
dolarjev na prebivalca. T o li
ko so industrijsko  razvite 
države Zahodne Evrope do

segale pred 15, Am erika in 
Japonska pa pred 20 leti. 
Delež e lektron ike v družbe
nem proizvodu držav na naši 
stopn ji razvoja je bil ali je do 2 
odstotka, pri nas pa manj kot 
odstotek.

Proizvodnja e lektron ike v 
svetu raste eksplozivno. Z 
začetka stoletja do leta 1960 
je vrednost skupne svetovne 
pro izvodnje e lektron ike na
rasla na četrt m ilijarde do la r
jev, v naslednjih desetih letih 
se je proizvodnja podeseteri
la. Če bo pro izvodnja na
raščala po enaki stopnji (brž
kone pa bo še večja), bo 
svetovna pro izvodnja elek
tron ike  leta 2000 presegla 
vrednost tisoč m ilija rd  do lar
jev, E lektronika bo temelj 
največjega tržišča na našem 
planetu, osnova za graditev 
novega sveta, je s liko v ito  op i

sal bodočnost eden naših na
črtovalcev prihodnosti,- in v 
isti sapi povedal, da so 
m ikroprocesorji pri nas dele
žni p rib ližno  take obravnave 
kot otroške p lastične igračke 
ali pa še slabše.

Delež S lovenije v sicer 
skrom ni jugoslovanski e lek
tronski industriji je kar 43 
odstotkov, razveseljivo je tu 
di, da je povprečna stopnja 
rasti pro izvodnje e lektron ike 
v naši repub lik i še vedno 18 
odstotkov, to je razvito pov
prečje, medtem ko je jugo 
slovanska rast v slabih dese
tih  letih zdrsnila  s 14 ods to t
kov na 4. Rodovitna leta 
jugoslovanske e lektronske 
industrije  (Slovenija naj bi b i
la delna izjema) so se konča- ■ 
la leta 1977. Zamujenega 
seveda ni m ogoče nadokna
d iti v enem letu, kar precej se 
bo treba potrud iti, da bomo 
sedanje zaostajanje za sve
tom, ki znaša 17 do 25 let (!) 
zm anjšali na desetletje, kar 
pa je, posebno v e lektron ik i, 
še vedno zelo velik razkorak.

Tem eljn i vzrok zaostajanja 
jugoslovanske e lektronske 
industrije  za svetom je po
manjkanje strategije  razvoja. 
E lektronika je že do lgo  časa 
bistvena in frastrukturna in
dustrija  za katerokoli držav
no gospodarstvo. Kot taka ne 
bi smela b iti prepuščena sa
ma sebi in naključn im  tržn im  
zakonitostim . E lektronika bi 
tud i pri nas morala dob iti 
svoje zaveznike in zaščitnike, 
ti pa so lahko predvsem vla
da, armada, pam etno vodena 
po litika  š iroke potrošnje in 
orjaški sistem i kot sta na 
prim er PTT in železnica.

E lektron iko je treba v vsaki 
državi usto lič iti zavestno, va
ša ali moja ljubezen do raču
naln ikov ali video rekorderjev 
je žal veliko premalo, je le 
potrošn iško opredm etena 
podoba nedosegljivega.

MARJAN BAUER______ _ ______J

jnmaubuifliMsnni

VOJAŠKI KOTIČEK

VELESILI
PIŠETA
SCENARIJ
ZA
»VOJNO ZVEZD«

Posnetek sovjetske jedrske 
eksplozivne glave, ki so ga 
m ontira li v kon ico rakete 
»minuteman 1«, je startal z 
ameriškega latalskega opo 
rišča Vandenberg v južni 
Ka lifo rn iji. Poletel je v smeri 
pacifiške otoške skupine 
Kvvajalein, ki je skoraj 8000 
km. oddaljena od oporišča 
Vendenberg. Kakih 20 m inut 
kasneje se je z otoka Meck v 
skupin i Kvvajalein vzpela v 
nebo prestrezna raketa in se 
usmerila proti nasproti leteči 
»sovražni raketi«.

Oprem ljena z in frardečo 
iskalno glavo neverjetne ob
ču tljivosti je prestrezna rake
ta, nekajkrat h itrejša od zvo
ka, uzrla svoj c ilj. Računalnik 
v raketi je sproti določal 
popravek smeri. S h itrostjo  
več kot 20.000 km na uro sta 
se obe telesi visoko v vesolju 
b liskovito  p rib liža li in se 
raztreščili.

Malo pred trčenjem  se je 
ob konici prestrezne rakete 
razprostrla nekakšna mreža, 
podobna dežnikastemu dro- 
govju, arm iranem u z železno 
kroglo, s prem erom  okrog 5 
metrov. Brez eksplozivne gla
ve, samo s silno m očjo naieta 
sta se obe leteči telesi spre
menili dobesedno v prah, 
kakor so ugotovili opazovalci 
pri radarskih zaslonih.

To je bila zadnja od štirih  
načrtovanih preskusnih iz
stre litev v okviru vojaškega 
programa »Homing Overlay 
Experiment« (HOE), kar je 
kratica za poskus, s katerim  
je mogoče prestrezati sov
ražne medcelinske rakete v 
s lo jih  nad atm osfero. Vojaški 
škorenj se vse bolj seli v 
vesolje. Kot tehn ično zani
m ivost naj povemo, da so s 
tekočim  helijem  hlajeni sen
zorji, ki z odsevanjem top lo te  
do ločajo  lego cilja, neznan
sko občutljiv i. Proti h ladne
mu ozadju vesolja bi b ili pa 
razdaljo 1600 km sposobni 
zaznati top lo to , ki jo  oddaja 
človeško telo!

V velikem scenariju »Vojne 
zvezd«, ki ga tako pridno 
pišeta obe jedrski velesili, pa 
bi imela nedavno preizkuše
na nejedrska obram bna rake
ta le podrejeno vlogo. Ta 
sistem sam ne bi zadoščal niti 
za notranji obram bni pas 
blizu ameriške celine. Treba

bi b ilo  zgraditi še dodatno 
končno obram bo, ki bi prest
rezala tis te  nasprotnikove iz
strelke, ki bi se izmuznili 
mreži raket z »dežnikom«.

Razen tega bi b ilo  mogoče 
prestrezni sistem, kakršnega 
so pre izkusili, sorazmerno 
lahko preslepiti. Če bi namreč 
Sovjeti po vesolju v zadost
nem številu posejali ponared
ke svojih napadalnih raket, bi 
ti preobrem enili ameriške ra
darske naprave in napravili 
zmedo.

S icer pa Sovjete najbrž bolj 
vznem irja drugi, vesoljsko- 
vojaški vid ik nedavno testi
ranega orožja. Nove prestre
zne rakete bi Am eričani uteg
n ili uporabiti tudi proti sov
jetskim  satelitom . Gre torej 
za orožje, ki bi nasprotnika 
og luš ilo  in oslepilo. Novemu 
ameriškemu orožju so postali 
dosegljivi tudi opozoriln i, 
opazovalni, in form acijski in 
radarski sateliti, ki so jih 
Sovjeti izstre lili na razmero
ma nizke krožnice.

V strahu pa so tudi Ame
ričani. Sovjetska zveza pre
more zdaj dve laserski napra
vi, ki sta sposobni oslepiti 
ameriške opazovalne sate
lite. Izvedenci om enjajo tudi 
ogrom no radarsko m otilno 
napravo, ne nazadnje pa tudi 
»vesoljske mine«, ki jih  je 
mogoče danes posejati po 
vesolju, v prim eru spopada 
pa aktivirati.

r n  - T l®

Eden od najbolj znanih 
topov v zgodovin i je bila 
Debela Berta, s katero so 
Nemci med prvo svetovno 
vo jnoo obstre ljevali Pariz iz 
oddaljenosti 130 km. Top je 
dobil ime po Berthi Krupp 
von Bohlen und Halbach, p ri
tlikavi in p rilično  okrog li las
tn ic i slovite in orjaške tvrdke 
za pro izvodn jo  topov in d ru 
gega orožja. Tovarno je na
sledila za svojim  očetom  
Friederickom  Kruppom , ki se 
je leta 1902 ubil, potem ko so 
nekateri ita lijanski časniki 
objavili podrobnosti o n jego
vih dom nevnih hom oseksu
aln ih dogodivščinah. Sam 
nemški cesar Vitjem II, je 
ukazal, da se mora Bertha 
poroč iti z baronom  G usta
vom von Bohlen und Hal
bach, ki je na ta  v njenem 
imenu vodil tvrdko. Bertha je 
preživela oba svetovna spo
p a d a ,^m rla  je leta 1957.

•
Na dražbi, ki je bila leta 

1890 v L iverpoolu, so prodali
180.000 m um ific iran ih  mačk 
iz eg ipčanskih grobov. Pro
dajali so jih  na težo za tono je 
b ilo  treba odšteti 330 funtov 
šterlingov.

Med svojo kariero zbiralca 
znamk je angleški kralj G eor
ge V. napoln il 325 debelih 
albumov.

Po oceni am eriških stro 
kovnjakov bi podpis Ju lija  
Cezarja na dražbi dosegel 
ceno najmanj dveh m ilijonov 
dolarjev.

•
Leta 1972 je obram bni p ro

račun Andorre znašal, pre
računan v dinarje, 1 m ilijon 
dinarjev.

Leta 1887 je farm ar iz 
oko lice Carlisla v A ng liji p ro
dal svojo ženo za 20 fun tov in 
psa novofundlandca. Zlasti 
vesel je bil psa.

Še v začetku tega stoletja 
glavni vir svetovne trgovine s 
s lonovo kostjo ni bila A frika, 
ampak S ib irija , kjer so izko
pavali okle prazgodovinskih 
mamutov.

S povprečno dobrim  svin
čnikom  je mogoče na dobrčra j 
papirju narediti črto, dolgo 
55 kilom etrov.•

Pobudo za ustanovitev jav
nih stranišč v Londonu je 
dalo 1852 združenje tam kaj
šnjih likovnikov. Prvo leto je 
to prepotrebno javno ustano
vo obiskalo natanko 57 go
spodov in 25 najbolj hrabrih 
dam. M orebiti pa vmes hi bila 
hrabrost, ampak sila?

•
Penis neke vrste pajka je 

nameščen na vrhu ene izmed 
njegovih nog.

•
Leta 1789, nekaj tednov 

pred izbruhom  francoske re
volucije, je kralj Ludvik XVI. 
izdal naredbo, da so žepni 
robci v prihodnje.lahko samo 
Štririoglati. •

Popea, žena rimskega^ce- 
sarja Nerona, se je najmanj 
dvakrat na teden kopala v 
oslovskem mleku. V ta namen 
so imeli na dvoru 350 oslic.

Glasba

NAJBOLJŠA REKLAMA 
JE PREPOVED

Nedavno se je v Londonu, 
p resto ln ic i pop glasbe, zgo
d ilo  nekaj, kar je zgodovi
narje moderne glasbe spom 
nilo na nora šestdeseta leta in 
dneve absolutne prevlade 
Beatlesov. Za presenečenje 
je posrkbela skupina »Fran
celj gre v Hollywood« (Fren- 
kie Goes to H o llyw ood), ki si 
je zagotovila mesto v glasbe
nih analih pc samo dveh iz
danih sam ostojnih ploščah.

Njihova druga plošča »Dvo
je plemen« (TvvoTribes), ki jo  
reklam irajo kot p ro tivo jno 
himno, je prispela na prvo 
mesto top liste, še preden se 
je posušila barva na ovitk ih. V 
32.letih, to liko  časa delajo te 
sezname, se je nekaj tako 
presenetljivega zgod ilo  samo 
še enkrat ali dvakrat.

Prva pošiljka plošče »Dvoje 
plemen« je bila razprodana tri

ure zatem, ko je priš la v 
liverpoolske trgovine, v na
slednjih osm ih dnevih so v 
A ng liji prodali 750.000 izvo
dov uspešnice. O velikosti 
uspeha govori podatek, da 
večina plošč prispe na čelo 
top list šele po treh do štirih  
tednih. Za prvq. mesto naj
večkrat več kot zadostuje na
klada 200.000 prodanih p ri
merkov. Franceljni so s ploščo 
»Dvoje plemen« ponovili us
peh Beatlesov iz leta 1964, ko 
je v samo nekaj urah pošla 
naklada pesmi »Ne moreš me 
kupiti, ljubezen« (Can't Buy 
Me Love).

Pravijo, da je uspeh Fran
celjnov zasluga dveh ljudi: 
managerja Paula M orleya in 
ambicioznega producenta Tre- 
wora Horna. Možakoma je 
uspelo, da so prepovedali

te levizijsko reklamo, ki je na
povedovala n jihovo prvo pe
sem »Sprosti se« (Relax). 
Razlog za prepoved-preveč 
seksa. Malo kdo je vedel, da 
je prepoved samo prvi korak 
v dobro izračunani reklamni 
akciji. Paul M orley pa je 
kasneje izjavil: »Pri nas je vse 
načrtovano, tudi prepovedi. 
Pop glasba je zelo vsakdanje 
delo. Na prodajo plošč je tre 
ba gledati podobno kot na 
prodajo nove brezalkoholne 
pijače.«

Pri drug i plošči si je  b ilo  
treba izsm isliti nekaj novega. 
Za »Dvoje plemen« so spet 
posneli te levizijsko reklamo, 
vendar so se tokra t izognili 
seksu in lo tili po litike. Dva ig
ralca, eden je bil podoben 
Reaganu, drugi pa Č ernjen- 
ku, so postavili v ring za boj 
petelinov. Televizija se je ta
ke reklame seveda branila, za 
to so »zvedeli« novinarji, od 
njih pa javnost. Plošča je šla 
in gre za med, producent na
poveduje 20 m ilijonov proda
nih primerkov.
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Pogovor Dolenjskega lista

OD METRA 
BLAGA 
ŽIVI PREVEČ 
NEPRO
DUKTIVNIH 
LJUDI

V zadnjih dveh letih je b ilo  na različnih 
ravneh večkrat poudarjeno, da je jugos lo 
vanska tekstilna industrija  ena pd redkih 
panog, ki so lahko takoj sledile stab ilizac ij
skim usmeritvam k večjemu izvozu naše 
države. Rečeno je b ilo  celo, dajugoslovanski 
izvoz rešujejo pravzaprav »reveži, kar je kar 
dobra oznaka za tekstilnce in konfekcionarje 
z n jihovo večinoma zastarelo tehno log ijo  in 
n izkim i osebnim i dohodki. Novoteks iz 
Novega mesta je po podatkih za letošnje 
prvo po lle tje  na tretjem  mestu med desetimi 
največjim i izvozniki slovenske tekstilne in
dustrije. N jegov izvoz (izvaža samo na 
konvertib ilno  obm očje) je znašal 4,154.000 
dolarjev, pokritost uvoza z izvozom pa je bila 
121-odstotna. Do konca septembra se je izv
oz povečal že na 6,469.000 dolarjev, pok
ritost uvoza z izvozom pa je dosegla indeks 
132. Naš današnji sogovornik je Slavko Pa
vlin, d irek to r Novoteksa. Z njim  sta se pogo
varjala novinarja Marjan Bauer in Bojan 
Budja.

Dolenjski list: Kaj je po vašem mnenju vzrok, 
da so se jugoslovanski tekstilci tako hitro in so
razmerno dobro znašli na tujih tržiščih?

Pavlin: »Rad bi nekoliko popravil vašo trditev. 
Poudariti je treba namreč, da je jugoslovanska 
konfekcijska in metražna pro izvodnja trad ic io 
nalno usmerjena v izvoz na svetovni trg. Razlog 
za to so predvsem ogrom ne jugoslovanske ka
pacitete, doma ni b ilo  in ni mogoče vsega pro
dati. Tekstilc i pa od izvoza v predstabilizacijskih 
časih nismo imeli veliko. D inar je bil nasproti 
do larju  precenjen, izvoznih stim ulacij ni bilo. 
Venomer so pretile izgube, ki smo se jih  izogiba
li na račun nizkih osebnih dohodkov, akum ula
cija je bila nizka, posodabljanje tehnolog ije  
počasno. Ko smo se v letu 1981 začeli na 
svetovnem trgu pojavljati tud i z državnim 
blagoslovom, se je sprem enil tudi odnos družbe 
do tekstilcev—izvoznikov. D inar je dobil realno 
vrednost, banke so začele verjeti v tekstil. Ne-

VARČEVANJE Z ENERGIJO
Novoteks ne spada med velike porabnike 

energije, vendar so lani porab ili za ogrevanje 
in pro izvodnjo tehnološke pare 3250 ton 
srednjega kurilnega o lja  in 28.533 litrov ben
cina in nekaj več kot 100.000 litrov plinskega 
olja D1 za prevoze. Za potrebe tehnolog ije  
so porabili 1,160.000 kubikov vode, 7800 l/m 
inuto kom prim iranega zraka in 11 m ilijonov 
k ilovatn ih ur e lektrične energije. V investi
c ijsko  vzdrževalni službi so izdelali predlog 
ukrepov za racionalnejšo porabo energije, ki 
se v prvi vrsti nanašajo na izkoriščanje od
padne toplote.

1

\

s m & m m

nadoma smo v Jugoslaviji spoznali, da terja od
piranje delovnih mest v konfekciji najmanj de
narja na zaposlenega, izdelek pa je mogoče celo 
izvažati. Industrija, ki je bila prej pastorka, se je 
prelevila v ljub ljenko  družbe. V pol leta smo v 
Jugoslaviji odp rli 20.000 novih delovnih mest, v
13.000 prim erih  gre za mesta, na katerih je 
opravek s tekstilom  ali konfekcijo. V strukturi 
izdelka tekstilne industrije  je največji strošek 
delo, manj s tro ji in ureditev delovnega mesta. 
Delo pri nas pa je poceni. G lede na to so naj
cenejše nove tekstilne tovarne; ki jih  je mogoče 
odpreti tako rekoč povsod, na prim er v preureje
nih hlevih. Delovna sila ni problem, čas priučitve 
na preproste delovne operacije zelo majhen.«

Dolenjski list: Se vse večja medsebojna kon
kurenca jugoslovanskih tekstilcev pozna tudi 
pri Izvozu? Je mogoče naš tekstilni nastop v tuji
ni primerjati z lesarstvom, kjer predvsem v Ame
riki nelojalno izrivajo drug drugega?

Pavlin: »Med starim i tekstiln im i izvozniki n ik
oli ni šlo za izvoz za vsako ceno, vsaj doslej ne. 
Sem pa črnogled, saj se danes ne bo jim o kon
kurence s Formoze, ampak iz Jugoslavije. Stare 
izvozne mačke neko liko  rešujeta so lidnost in 
trad ic ija . Doživljam o pa’ hude udarce. Novo 
pečena konkurenca ponudi na tujem  20 odst. 
n ižjo ceno in seveda tudi dobi naročilo. Nam 
prav nič ne pomaga, če ta konkurenca naslednje 
leto za vedno zgine s tistega trga, tudi mi smo 
namreč morali znižati cene. Zaradi m edseboj
nega nagajanja dosegamo danes v tu jin i cene, 
ki so jih  tekstilc i iz drug ih  držav preseli že pred 
trem i leti! Tujih  naročil za našo tekstilno  indust
rijo  je še vedno veliko, skrbeti pa bi nas moralo 
dejstvo, da je raven teh naročil čedalje nižja. Na
raščajo predvsem tako imenovani »lohn posli«,

pri katerih je naše tako rekoč samo delo. K la
sičen izvoz upada ali pa z n jim  dosegamo nižje 
cene, kar je predvsem posledica padca kva
litete. Zaradi starih strojev smo zlasti v proizvo
dnji tkanin zelo zaostali za svetom. Navedel bom 
podatke o odpisanosti Novoteksove proizvdne 
opreme: v Tkanin i je  odpisanost 99-odstotna, v 
Prediln ici 90, v novomeški Konfekciji 100, vv in i- 
ški 94, v Konfekciji T rebin je pa 78-odstotna! Ob 
izvozu je treba povedati tudi, da na lib ijsko  in 
iraško tržišče zaradi p lačiln ih  težav teh dveh 
držav ni m ogoče več računati, zahtevnejših 
zahodnih naročil pa nismo sposobni uresničiti. 
Konkurenca z Daljnjega vzhoda je vse močne
jša. Ce bi imeli m odernejšo tehno log ijo  in z njo 
boljšo kvaliteto, nas izvoz sploh ne bi skrbel. 
Svet je za tekstil še vedno široko odprt. Žal pa se 
moramo vse bolj oprijem ati »lohn poslov«, pri 
katerih smo zaradi poceni dela še vedno kon
kurenčni. M orebiti bi na tem mestu postregel z 
nekaj podatki. Do konca septembra je Novoteks 
naredil več kot 2,700.000 metrov tkan in  in plete
nin ter nekaj več kot m ilijon kosov konfekcije.

PRIVARČEVANO V ŽEP DELAVCEV
Strokovni in vodiln i delavci v Tkanin i so 

ocenili, da je mogoče z ukrepi, ki jih  predla
gajo samoupravnim  enotam, privarčevati v 
drugi polovic i letošnjega leta za 14 m ilijonov 
dinarjev materialov. Da bi to  kar precejšnjo 
vsoto tudi zares prihran ili, so predlagali, naj 
bi vrednost polovice dejanskega učinka 
varčevanja nam enili za osebne dohodke, 
ozirom a dodatke, ki bi jih  izplačevali ob 
če trtle tn ih  period ičn ih  obračunih.

POMOČ ŠTUDENTOM
Delo preko študentskega servisa je v 

zadnjem času doseglo velik razmah. V Slove
n iji dela preko servisa več kot 30.000 mladih, 
ki si p ris luž ijo  več kot 500 m ilijonov din in 
opravijo več kot 6 m ilijonov delovnih ur. 
Š tudentom  je roko ponudil tud i Novoteks. 
Lani je nekaj več kot 1200 članov servisa 
opravilo  v tej delovni organizaciji nekaj čez
130.000 delovnih ur. Ura je bila nagrajena s 
105 dinarji.

Načrt je nekoliko presežen. Izvozili smo 40 odst. 
izdelane metraže in 60 odst. konfekcije. Oboje je 
v okviru letnega načrta. Računamo, da bomo do 
konca leta izvozili za 8,5 m ilijona dolarjev 
izdelkov, uvozili pa za 7,5 m ilijona dolarjev. 
Pozitivna razlika bo m ilijon dolarjev.«

Dolenjski list: Vrnimo se na domače tržišče. 
Če je doma res taka konkurenca, kot trdite, bo 
upravičeno pričakovali, da se bodo cene 
znižale. Vendar ni tako. Oblačenje, oziroma 
obnova garderobe postaja za prenekatero 
jugoslovansko družino nerešljiva želja.

Pavlin: »Cene so se res dvignile, kar je, ve
rjamete ali ne, posledica povečanega izvoza. 
D olar je  glede na d inar rasel še vedno prepoča
si. D inar je še vedno precenjen. Izgubo v tu jin i je 
treba om iliti z večjim i dom ačim i cenami. Velike 
cene na domačem trgu pa so tudi posledica 
manjše ponudbe. Vendar že prihaja do preobra
ta. Kupcev ni, volnarska grupa je ža bila p ris ilje 
na poceniti blago. Na velikih razprodajah. Pre
pričan sem, da se bo začelo obdobje  cenejše 
ponudbe. Sicer ne bomo mogli prodajati in žive
ti. Tudi Novoteks je letos doma prodal nekaj 
manj, kot smo načrtovali. Kupna moč Jugoslo
vanov usiha. Po drug i strani pa dela v jugos lo 
vanski tekstiln i industriji več kot 400.000 ljudi ali 
8 odst. vseh zaposlenih pri nas. Kako bomo 
preživeli, če se stanje na svetovnem tekstilnem  
trgu spremeni, če ne bomo več konkurenčni? 
Nekako ni pošteno, da smo dom ači trg zaradi 
izvoza zanemarili, pri čemer m islim  na vse 
jugoslovanske tekstilce. Boljše stvari so šle v tu 
jino, domača ponudba pa je zadnja tri leta zelo 
nazadovala. Kako osvežilno se delovale nekoč 
odprte meje! Prinesle so ideje, konkurenco in 
zmerne cene. Nisem prerok, vendar moram še 
enkrat poudariti, da na področju  tekstila lahko 
prav kmalu pričakujem o velika znižanja cen in 
kvalitetnejšo ponudbo.«

Dolenjski list: Zdi se, da se Novoteks zaveda 
pomena domačega kupca, saj ste v časih, ko 
vam sploh ne gre slabo, dali na tržišče konfek
cijo za mlade TEENS. Odmev je nenavadno 
močan in ugoden. Kolekcijo je spremljala obse
žna propagandna akcija. Se je račun izšel?

Pavlin: »Novih podvigov se je treba lotevati v 
dobrih, in ne slabih časih. Kreacija TEENS je bi
la res nadvse ugodno sprejeta, kar je nedvomno 
sad dobrega sodelovanja raziskovalcev tržišča, 
kreatorjev, propagandistov, nabavnikov, pro- 
dajnikov itd. Odziv na TEENS je celo tako velik, 
da nas nekoliko skrbi, ali bom o lahko zadostili 
povpraševanju. TEENS je sad logičnega razm i-

KAVA, KAJENJE IN 
DISCIPLINA

V Novoteksu je po pisarnah in obratih 
prepovedano kuhanje kave. Dopoldanska 
izmena ima možnost kupiti kavo od 6.30 do 
7.30, poleg tega pa se kava dobi v menzi v 
času malice. Nočna izmena dobi ob malici 
kavo zastonj. Zadrževanje v garderobah ni 
dovoljeno. Kadi se lahko samo v kadilnicah. 
Kajenje je  prepovedano tudi na dvorišču in 
hodnikih. Delavec je dolžan ves delovni čas 
prebiti na delovnem mestu. O dsotnost z dela 
mora odob riti nadrejeni. V mesecu dni lahko 
Novoteksov delavec zamudi v službo največ 
5 m inut.

šljanja. Vse manj je ljudi, ki nosijo klasična 
oblačila, težnja k sproščenosti v oblačenju je 
vse večja. TEENS je poskus odgovora na to 
dejstvo. Na lovorikah ne m islim o zaspati«

Dolenjski list: Kako ocenjujete današnji tre
nutek jugoslovanskega gospodarstva?

Pavlin: »Z ekstenzivnega bi morali v naj
krajšem času pre iti na intenzivno gospodarstvo. 
Vlagati bi morali v panoge, pri katerih imamo za
radi naravnih in drugih pogojev prednosti, na 
prim er v turizem  in, recimo, les. Poskrbeti bi mo
rali za č im pre jšn jo  razbremenitev gospodars
tva. Odstotek razpolagalne pravice z devizami 
se ne bi smel sprem eniti. Kar se naše panoge 
tiče, bi morali prenehati odp ira ti nova tekstilna 
delovna mesta, ki rastejo kot goba po dežju iz 
enega samega razloga: ker so najcenejša. 
Predvsem pa bi morali zmanjšati režijske 
stroške in zgraditi uč inkovit sistem nagrajeva
nja po delu. Pri nas je v delu nov sistem anali
tične ocene delovnega mesta. Eden od temeljev 
bo razmerje osebnega dohodka delavca v p r
o izvodnji in na navadnih režijskih delovnih mes
tih. Prepričan sem, da sta pri nas dober delavec 
in dober strokovnjak vedno slabše plačana. Ne 
m oremo najti meril za doseženo delo. Kar pa se 
p roduktivnosti tiče, je moje mnenje, da pri nas ni 
problem  majhna produktivnost, ampak previso
ka družbena režija. Od enega narejenega avta, 
od stkanega metra blaga živi preveč neproduk
tivn ih ljudi. Bojim  se, da največ na svetu!«

Priloga dolenjskega lista
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Dolgolaska se je v najinem avtodomu kaj hitro znašla. Vajeno se 
je zavrtela po kuhinji, odpirala omare, hladilnik, preizkusila štedil
nik, zmajala z glavo ali odobravajoče pokimala, potentpa razložila 
svojo kramo na jedilno mizo, še malo šarila po njej, nama pa na
mesto okusnega kosila pomolila pod nos mikrofon in zažvrgolela v 
čisti slovenščini: »Poslušalce švedskega radia bo gotovo zanimalo, 
zakaj sta se odpravila na dolgo pot vse do Severnega rta, zlasti pa 
jih bo zanimalo vozilo, s katerim potujeta. Povejta kaj o vajinih na
črtih in o avtodomu!«

SLOVENŠČINA V ETRU
Dolgolaski je ime Jasna in je us

lužbenka Švedskega radia. Njen 
priim ek je s icer Carlčn, vendar pa se 
je včasih pisala Kuhar in prihaja iz 
Ljubljane. Precej let je že tukaj na 
Švedskem, tu ima moža in otroke, tu 
si služi vsakdanji kruh. Je ena redkih 
Slovencev na Švedskem, ki si reže 
kruh z dom ačim  »orodjem,« se pravi z 
m aterin im  jezikom .

Z Jasno sva se pogovarjala kar v 
avtodom u, ki sva ga parkira la pred 
vhodom  v ogrom no poslopje Šved
skega radia. M imo so h ite li številn i 
uslužbenci in se ozira li na nena
vadno vozilo  z jugoslovansko reg ist
racijo, nekateri so celo radovedno 
pokukali v notranjost, nas pa to ni 
m otilo. Pogovor je bil obojestransko 
koristen. Ona je opravila neka jm inu
tn i intervju z nama za svojo slovensko 
oddajo, midva pa sva spoznala 
razmere na' Švedskem radiu, zlasti 
tis ti del, ki se ukvarja s pripravljanjem  
oddaj za naše izseljence na Šved
skem.

Kaj preveč rožnato nama ni orisala 
svojega položaja, čeprav so razmere, 
ob jektivno gledano, idealne. Prise
ljenske redakcije, med katerim i je 
jugoslovanska ena največjih, imajo 
blok oddaj na drugem  program u, s 
posameznim i pro jekti pa lahko p ro 
dre jo  tudi med švedske oddaje na 
prvem in tretjem  kanalu ter v lokalnih 
radijskih postajah. Do tod vse lepo in 
prav. Kot je že skoraj v navadi, se 
zaplete na domačem pragu. Švedi 
namreč časa za oddaje, ki so na
menjene Jugoslovanom , niso razde
lili po posameznih jezikovnih skupi
nah, ampak so v jugoslovanski tabor 
vrg li celo kost. Kaj je od te kosti os
ta lo  za Slovence in Makedonce? Za

vsake po petnajst m inut na teden! In 
to k ljub  temu, da posamezniki in d ru
štva stalno zahtevajo, naj bi tiste pol 
ure na dan, ko liko r je časa na razp
olago Jugoslovanom , vsaj enkrat na 
teden ne de lili, ampak bi bila samo 
slovenska, oziroma makedonska. »Ta
ko bi b ilo  tud i lažje načrtovati oddaje, 
pripraviti gradivo in pripravljeno tudi 
sm otrno uporabiti. V petnajstih m i
nutah pa ni prostora za poročila , za 
intervjuje, za obvestila, za glasbo in 
za otroške oddaje, ampak le za 
drobce tega.«

Tako pripoveduje Jasna o svojem 
sedaj že štirile tnem  delu v tej redak
ciji. Š tirideset tisoč Jugoslovanov, 
ko liko r jih  je  sta tis tično  na Švedskem 
(tistih, ki so že prevzeli švedsko držav
ljanstvo, statistika ne upošteva), torej 
ima svoje radijske oddaje, žal nekate
ri med njim i samo form alno. Zavest o 
pravični bratski delitv i dobrin, ki jih 
tu jec ponuja zastonj, je, kot kaže, 
marsikdo pustil doma. Na žalost so 
razmere na te le v iz iji/k je r imajo tudi 
oddaje za Jugoslovane, za Slovence 
in Makedonce menda še bolj neu
godne.

KAMOR STOPIŠ 
— GLEJ, SLOVENEC

Med štirideset tisoč Jugoslovani 
na Švedskem je menda 5 do 7 tisoč 
Slovencev. Točno število je težko 
ugotoviti. Eni pravijo, da zato, ker je 
precej Slovencev starejših prise ljen
cev — po dvajset in več let so že na 
Švedskem in so sprejeli že švedsko 
državljanstvo, se pošvedili — drugi 
pa, da zato, ker so tako tih i in skrom 
ni, da jih  še opaziti ni.

Slovenci na švedskem imajo v predmestju Stockholma svoj dom. Člani 
stockholmskega slovenskega društva so sami obnovili star gradič in si v njem 
uredili prostore za kulturno in družabno dejavnost.

Pavel Udir je član uredništva in 
fotograf slovenske revije Naš glas.

Jasna Carlen, urednica slovenskih 
oddaj na Švedskem radiu.

Med jeziki, ki jih je slišati v osrčju življenja velemesta, na podzemni železnici, ima svoje skromno mesto tudi slovenščina' 
Neka švedska umetnica je pri oblikovanju zunanje podobe podzemne postaje uporabila celo Prešer nove verze v 
slovenščini.

No, midva sva jih  nekaj opazila, 
čeprav je b ilo  že poletje, to  se pravi 
čas, ko se rojaki kot ptice selivke od
pravijo na jug. Med m nožico tu ris tov 
sva najprej spoznala Andreja in 
Gusteljna. Tako živo sta krilila  z roka
mi in zraven po slovensko robantila, 
ko sta se gnetla med sprehajalci, ki 
so zapuščali narodni park Skansen, 
da ju nisva mogla zgrešiti. Pozdravila 
sva ju in zelo sta se naju razvese lili. 
Še bolj vesela sva bila midva, ko sva 
zvedela, da je bil Andrej Šepic, ki je 
na Švedskem več kot po lovico svoje
ga življenja, že na Severnem rtu. Rad 
nama je postregel s podrobnostm i o 
poti, kaj lahko pričakujeva ob njej ter 
česa naj se paziva.

Srečanje s Sonjo  je b ilo  kar malo 
dram atično. Enega od naju je pozna
la že od prej in je, živahna kot mlad 
vražič, na podzemni železnici med 
skupino Švedov vzela dolg zalet za 
skok v p rija te ljsk i objem. »Fanta, zdaj- 
pa k meni na kosilo!« je dejala. 
Razveselila sva se vabila. Kako tudi 
ne, saj naju ni vabil kdorsibod i, am
pak d ip lom antka švicarske hotelske 
šole, bivša hotelska d irektorica  in se
daj tu ris tična  svetovalka za Skandi
navijo pri Jugoslovanskem  tu ris 
tičnem  b iro ju . Mandat ji poteka in v 
kratkem se bo vrn ila  v dom ovino. In 
ko naju je iz naslanjača s pletilkam i v 
roki opazovala, kako se še baševa z 
n jenim i dobrotam i, je vmes razpredla 
zanim ivo teo rijo  o straniščih.

RODOLJUB Z METLO 
IN CUNJO

»Kar groza me je, ko pom islim , da 
se bom zopet srečala z jugoslovan
skim i stranišči. Smrad, umazanija, 
pokvarjene školjke, pipe, omarice, 
n ik jer papirja, brisač... In sram me je, 
ker vem, kako se turis ti, ki jih  poši
ljam o v Jugoslav ijo  na letovanje, 
počutijo . Kaj pom agajo vse naravne 
lepote, kaj nizke cene, ko pa še tako 
majhnih stvari, ko t so stranišča, ne 
m oremo ured iti! Nekaterim  se zdi to 
nepom em bno, toda povem vama, iz
kušnja me je naučila, da so to stvari, 
ki im ajo v turizm u veliko večji pomen, 
kot bi jim  človek na prvi pogled priso
dil. Včasih se ukvarjam z m islijo , da bi 
storila  nekaj radikalnega na tem 
področju, saj je govoriti ljudem, ki jim  
je osnovna h igiena tuja, vse zaman. 
Ustanovila bi posebne straniščne 
leteče patrulje, ki bi lastn ikom  zane

m arjenih stranišč vse počistile  in po
pravile in pustile tud i masten račun. 
Nekaj takih obiskov bi lastnika javne
ga lokala gotovo spam etovalo in 
stvari bi se počasi prem aknile na 
boljše. P rišlo bi v zavest ljudi... Ja, le 
smejta se, ampak kako je  na videz 
drobna stvar pomem bna za turizem  
in vse, kar je z njim  povezano, vemo 
le mi, ki srečujem o turiste  tudi 
potem, ko se vrnejo z dopusta. Če bi 
naši po litik i in tu ris tičn i gospo
darstveniki vedeli, ko liko  deviz zgu
bim o zaradi takih m alom arnosti, bi 
šli sami kot dobri rodo ljub i, z metlo in 
cun jo  v stranišča in jih  počedili «

ZLIVANJE GNOJNICE
V S tockholm u sva se srečala tudi s 

Kranjčanom  Pavlom Udirjem . Pra
vzaprav bi mu že bolj pristajal naziv 

^Stockholm čana, kajti tud i on živi že 
skoraj pol življenja v švedskem 
glavnem mestu. In ne vidi konca te
mu bivanju. Poročen je s finskim  
dekletom  in ima že petnajst let staro 
hčerko, ki je  odrasla na Švedskem. 
Tako bo, že zaradi družine, kot veči
na naših rojakov tudi Pavel verjetno 
za vedno ostal v tej nord ijsk i deželi. 
Povabil naju je na dom, v p rije tno in 
lepo oprem ljeno stanovanje, ki kaže 
podobo visokega švedskega stan
darda. Medtem ko se pogovarjamo, 
videorekorder avtom atsko snema 
te levizijsko nadaljevanko za ženo in 
hčerko, ki sta trenutno na dopustu na 
Finskem, vmes pa nama Pavel, vnet 
fotoam ater, še razvije nekaj film ov in 
napravi slike za sprotno rabo. Pavel 
se veliko ukvarja s fotografiran jem , 
največ za g lasilo  slovenskih društev 
Naš glas, ki izhaja sedaj že deseto 
leto. Prav sedaj, ob desetletn ici, se je 
nad to glasilo, ki ga financira  vseh 
osem slovenskih društev na Šved
skem, precej pa prispevajo tudi 
švedske ku lturne organizacije, zgrn i
la kopica črn ih  oblakov. O tem nama 
pripoveduje Pavel z ža lostjo  v srcu in 
videti je, kako je navezan na to 
edinstveno revijo med povojnim i 
slovenskim i izseljenci v Evropi. Več 
kot šestdeset številk je že izšlo v 
desetih letih in vsaka od teh je spod
bujala narodnozavedno delovanje 
Slovencev v tu jin i, n jihove ustva
rjalne sposobnosti in voljo, da kljub 
oddaljenosti in p ritisku  tu jega okolja  
ostanejo to, kar so, in da del svoje 
slovenske ku ltu re  prenesejo tud i na 
svoje potom ce.

»Zadnji čas je priš lo  v uredništvu 
do nesoglasij. So nekateri, ki bi radi z 
ostro besedo pokazali na nepra
vilnosti v društvih in v Zvezi jugoslo
vanskih društev tudi za ceno odsto
pov in m oreb itn ih  razdorov, drugi pa 
bi zaradi ljubega m iru v hiši zopet vse 
radi ublažili. In ker je  b ilo  v zadnjih 
številkah kar nekaj člankov, ki so ob 
debati o skupnih jedrih, ki je tekla v 
dom ovin i, hote li pokazati tud i na ne
pravilnosti v vodstvu jugoslovanske 
zveze na Švedskem, to nekaterim  ni 
šlo v račun.« Pokazal nama je izrezek 
iz Našega delavca, časopisa, ki za 
naše delavce v tu jin i izhaja v L jub lja 
ni. V članku o desetletn ici Našega 
glasa ni b ilo  n ič napisanega o kul
turnem  poslanstvu te publikacije , o 
prizadevanjih in prostovoljnem  delu 
in odrekanju uredniškega odbora, 
veliko pa o nesoglasjih v njem in o 
gno jn ic i, ki naj bi jo  v svojih člankih 
zlivali na bratstvo in enotnost te r na 
dom ovino. In to samo zato, ker je 
član odbora, in to  vidno podpisan, pi
sal k ritično  o delu Zveze jugoslovan
skih društev. »Za nas pa zveza ni 
dom ovina, ampak skupina ljud i, ki 
lahko dela tudi napake. N jeno delo 
mora b iti javno in kot tako izpos
tavljeno kritik i. Z lasti pa to kaže, da 
pisec v dom ovini ne pozna razmer, o 
katerih je pisal. Žal je s počeznim  pi
sanjem povzročil veliko škode in 
malodušja.«

Vezi, ki povezujejo naše rojake na 
Švedskem, so tanke in občutljive, če 
kdo doživi za prostovo ljno delo ih 
trud, ki ga je vložil z dob rim  na
menom, še nepravično kritiko , to 
to liko  bolj boli.

V uredništvu Našega glasa pa niso 
samo Slovenci. Tehnično ga ureja 
Šved Sten Ofors, ki tud i stavi vse 
slovenske tekste. Pri tem se je že tako 
izuril, da mu slovenščina kar gladko 
teče tud i v pogpvoru. Pomaga mu 
žena Alja, Celjanka, ki jo  je na 
Švedsko pripelja l esperanto. Preko 
tega jezika je spoznala svojega Ste
na, vnela se je ljubezen in sedaj sku
paj delata za Naš glas.

Med Slovenci na Švedskem je še 
veliko takih vezi. Družine so največk
rat dvojezične, z m ajhno prevlado 
švedščine, ki pa je to likan j odločilna, 
da jih  bo verjetno večina ostala tam- 
In ne sme nam biti žal. D okler bodo 
delali in po slovensko m islili, so še 
vedno naši, seveda če jim  ne bomo 
sami metali polena pod noge.

(Se nadaljuje)

Sonja Černčič, turistična delavka in 
pobudnica akcije »Očistite javna 
stranišča!«



Gostovanja

DOVOLJ 
MAKARONOV, 
PLESOV IN PETJA

Metliška folklorna skupina »Ivan Navratil« je postala 
belokranjsko izvozno blago. Mladi plesalci in tambu
raši, med njimi je tudi nekaj osnovnošolcev, se še niso 
dobro vrnili iz Lorete pri Anconi, kjer so uspešno 
nastopali na mednarodnem folklornem festivalu, že so 
odpotovali v Varese pri Milanu na tamkajšnji peti med
narodni foklorni festival. Pot do tja in nazaj bodo 
poravnali z milijon italijanskimi lirami, ki so jih prejeli 
kot plačilo, če pa bo manjkal kak dinar, ga bodo pri
maknili iz dohodkov od organizacije veleveselice 
Razkošje v stelji. Ni kaj, navratilovci so delovni, iznajd
ljivi, in kar je najvažnejše: dobro plešejo, igrajo in 
pojejo. No, v Varesi na vseh nastopih le ni bilo tako, k 
čemur pa je prispevala svoj delež dolga in naporna pot 
z več krajšimi postanki in z večjim v milijonskem Mila
nu. V avtobusu je bilo ves čas veselo, razigrano, včasih 
celo preveč glasno za vse tiste, ki bi radi spali. Na 
mejnem prehodu v Sežani je deževalo, treskalo, 
grmelo, bliskalo, tudi toče ni manjkalo, kljub temu pa 
so bili cariniki prijazni in kmalu smo zapeljali v Italijo, 
ki se je kopala v popolni temi, kajti luč jim je crknila. 
Zato pa sd njihove ceste toliko bolj široke od naših. 
Šofer koprskega Kompasa Sergio se je razveselil tega 
dejstva, mi smo kot muhe počepali na sedeže in bolj

sveži smo bili videti šele v Milanu. Do našega cilja je 
manjkalo še približno sto kilometrov. Na pot smo šli v 
petek ob 21. uri, na dogovorjeno mesto v Varese pa 
smo prispeli v soboto ob 16h. Organizatorji so nas 
zapeljali v planinski dom, približno štirideset kilome
trov iz mesta. Spali smo v skupnih spalnicah, tudi 
zajtrkovali smo zgoraj. Dom je bolj skromen, toda dve 
noči se je že dalo vzdržati kljub mrazu, ki ni tukaj 
konec septembra nič nenavadnega, saj je kraj le nekaj 
kilometrov oddaljen od Švice.

Pogled na švicarske Alpe je bil čudovit: polne snega 
so se svetile v soncu. Toda časa za občudovanje ni 
bilo, kajti skupina je morala nastopiti že ob 21. uri, in

sicer v kraju Cazzigo BrabbiaTna Piazzi della Chiesa, 
pred osvetljenim cerkvenim pročeljem. Na Piazza 
della Chiesa se je zbralo približno sto petdeset gle
dalcev, zato pa so toliko bolj ploskali in se po koncu 
enournega programa živo zanimali za belokranjsko 
folklorno izročilo. Brez zakuske in dobrega vina ni šlo, 
nič čudnega ni torej, če je odmevala belokranjska 
pesem krepko čez polnoč...

Nedelja, 23. septembra, je bila čemerna: iz črnih 
oblakov je drobno pršel dež in kazalo je, da bo pokvaril 
dopoldanski sprevod vseh sodelujočih skupin po 
mestu Varese. Toda oblaki so se usmilili orga
nizatorjev in nastopajočih in sprevod se je pričel viti

z lepega vrta občinske hiše po ulicah Varese. 
Zbralo se je veliko gledalcev, da bi pozdravili 
folkloriste iz Nemčije, Francije, Švice, Jugoslavije 
in Italije. Najtemperamentnejši so bili Italijani, ki 
so se pripeljali na sever z juga; peli, igrali in 
plesali so tako glasno, da so prevpili nežnost belok
ranjskih tamburic, vendar so našo skupino na vsakem 
koraku pozdravljali s ploskanjem in vzklikanjem. Med 
gledalci je bilo slišati tudi slovensko govoreče ljudi. 
Gospa Kogoj mi je povedala, da živi že več let z možem 
zdravnikom v Varesinu, da je sicer doma iz Mirna pri 
Novi Gorici in da si ni mogla kaj. »Morala sem vas priti 
pogledat. Tako lepo mi je, če lahko spregovorim vsaj 
nekaj besed po naše, po slovensko.« In bila je ganjena, 
ko nam je zaželela dpbro počutje in veliko uspehov.

V veliki športni dvorani (Varese je bilo nakdaj 
znano po dobri košarkarski ekipi Ignis) se je zbralo 
nekaj več kot tisoč ljudi. Nastopi posameznih skupin 
so trajali od 16. do 19. ure, Metličani pa so nastopiti 
zadnji, takoj za temperamentnimi Italijani s Sicilije. 
Razumljivo je torej, da so bili deležni manj pozornosti 
kot drugi nastopajoči, vendar moramo mlade navra- 
tilovce res pohvaliti. Ko so zapuščali prizorišče z 
»Bodimo veseli«, je dvorana prevzela takt...

Nekaj pozornosti zasluži tudi menza, v kateri smo se 
prehranjevali. Bila je organizirana na samopostrežni 
osnovi in med čakanjem na vrsto se je vrstila pesem za 
pesmijo. Zdaj so peli Nemci, in ko so ti utihnili, je kot 
nadaljevanje sledila slovenska, italijanska ali švicar
ska pesem. Tišine ni bilo, meja tudi ne. Kljub 
napornemu urniku nastopanja ni manjkalo plesa in 
vsi, ki smo bili v Varese, smo se do sitega naužili 
plesov, petja in makaronov. Slednji so bili pri vsakem 
obroku.

TONI GAŠPERlC

Varstvo spomenikov

ZAPEČATENA 
USODA 
KOBETIČEVEGA 
GRADU

Toliko besed, kot jih je bilo izrečenih v zvezi z usodo 
Kobetičeve hiše v Črnomlju, gotovo ni bila deležna 
nobena izmed maloštevilnih zgodovinskih stavbvtem 
kraju. In četudi je usoda Kobetičevega gradu, kakor 
ga raje imenujejo domačini, očitno zapečatena — vsaj 
tako je moč soditi po sklepu o rušitvi, ki sta ga pretekli 
teden sprejela zbor združenega dela in zbor krajevnih 
skupnosti črnomaljske občinske skupščine — je prav, 
da širša javnost zveza argumente, ki govore za rušitev 
oziroma obnovo ene najstarejših stavb v Črnomlju.

Kobetičev grad v Ulici Lojzeta Fabjana je bil zgrajen 
v dveh gradbenih fazah okrog leta 1850 in v drugi 
polovici 19. stoletja. Stoji na robu starega mestnega 
jedra in zapolnjuje veduto Črnomlja. Zavod za 

•družbeno planiranje Novo mesto, OE za varstvo na
ravne in kulturne dediščine, se je začel za stavbo zani
mati leta 1981, ko so pregledovali objekte v starem 
mestnem jedru za študijo Preventivni spomeniško- 
varstveni režim v Črnomlju. Že na prvi pogled je bilo 
moč ugotoviti, da je grad v slabem stanju ter da zaradi 
rušenja ogroža sosednjo hišo in stanovalce. Sedanji 
lastnik Janko Kobetič je bil že takrat pripravljen hišo 
prodati, saj je sam ni bil sposoben urediti. Zavod pa je 
poleti leta 1981 opozarjal, da je delno udrta strešna 
konstrukcija potrebna takojšnje sanacije, ter na
povedoval, da jo bo verjetno že prva zima porušila in, s 
tem povzročila celotnemu objektu veliko škodo. Zani
mivo je, da je bilo opozorila o dotrajani, a še vedno 
nedotaknjeni strehi slišati tudi na avgustovski seji 
črnomaljske kulturne skupnosti, pa septembrski seji 
zborov občinske skupščine, torej tri leta po tem, ko je 
zavod napovedal skorajšnjo porušitev. Vegasta streha 
je vsa ta leta kljubovala in še vedno kljubuje vremen
skim neprilikam, izpostavljena strokovnim in manj 
strokovnim ocenam o tem, ali bi jo bilo bolje porušiti 
ali popraviti.

Ljubljanski Zavod za raziskavo materiala in konst
rukcij je pred dobrim letom po pregledu gradu podal 
mnenje, v katerem navaja, da je objekt zaradi močnih 
poškodb tako rekoč vseh nosilnih konstrukcij v dokaj 
slabem stanju ter da je popolnoma izgubil svojo 
prvotno varnost. Zaradi razpok in medsebojne nepo
vezanosti zidov ter dotrajanosti stropnih konstrukcij 
obstaja resna nevarnost, da se bo hiša, predvsem v 
primeru potresa, porušila. Do rušenja strehe, so meni
li v Ljubljani, pa lahko pride že zaradi močnejših 
sunkov vetra ali obtežitve s snegom. Zato so sklenili 
svoje mnenje s tem, da je sicer iz dolgega opisa 
potrebnih sanacijskih del razvidno, da je sanacija 
objekta možna, vendar zaradi velikih stroškov ne bi bi
la smiselna. Ob rekonstrukciji bi ostali od obstoječega 
objekta le nosilni zidovi, ki bi jih morali prav tako sani
rati, vse ostale konstrukcijske elemente pa bi morali 
obnoviti.

V strokovnem mnenju, ki ga je podal Splošni projek
tivni biro iz Ljubljane oziroma njegov projektant, 
strokovnjak za protipotresne sanacije inž. Stojan Rib

nikar, se navaja, da sfavba trdno stoji na vodo propus
tni živi skali in na zidovih v pritličju kljub pomanjkanju 
horizontalne izolacije ni opaziti vlage. Grad ima dobro 
ohranjene osnovne gradbene elemente, kot so nosilni 
zidovi in obokani stropi, in to kljub večletnemu propa
danju. Inž. Ribnikar trdi, da bi sanacija in revitalizacija 
spomenika veljala približno toliko kot novogradnja 
brez stroškov rušenja. Pravi pa, da je po priporočilu 
strokovnjakov Unesca smiselno obnoviti kulturni 
spomenik, če so stroški sanacije in revitalizacije do 60 
odst. večji od stroškov rušenja in gradnje novega 
objekta.

Zavod za varstvo naravne in kulturne dediščine iz 
Novega mesta trdno zagovarja stališče, da sedanja 
podoba Kobetičevega gradu ne bi smela biti razlog za 
rušitev. Zato so dali marca letos predlog za začasno 
razglasitev gradu za kulturni spomenik, saj je to poleg 
obeh cerkva najstarejša hiša v Črnomlju, njena vloga v 
mestni sliki pa je izredno pomembna in nenadomest
ljiva. Zatrjujejo pa, da bi moral biti narejen najprej na
črt sanacije gradu in novogradnje, šele potem bi se 
lahko pogovarjali o nadaljnji usodi. Čeprav se jim, ne

glede na ekonomski vidik, rušenje nikakor ne zdi 
potrebno, opozarjajo tudi na vrsto težav, če bi do tega 
prišlo: iz značilne mestne slike bi izginil eden od klju
čnih objektov kulturne dediščine, priča mestne 
zgodovine; novogradnja na istih temeljih ne bo mog
oča, ker so sedanji odmiki za novogradnjo nespreje
mljivi, rušenje brez poprejšnjega posnetka stanja ni 
mogoče, ni smotrno ne pametno; za novogradnjo bi 
potrebovali kompleksen projekt za to območje, prav 
tako za novi objekt ali objekte; še vedno ostane 
nerešeno vprašanje majhne stanovanjske hiše ob ju
žni fasadi gradu, ki je neustrezna. Predlagajo tudi, 
čemu naj bi služila obnovljena hiša. Ohranjene kletne 
prostore bi namenili lokalom, pivnici, prodaji drobnih 
izdelkov, klubskim prostorom. Ostali prostori v pritli
čju, prvem nadstropju in na podstrešju bi bili primerni 
za stanovanja ali prodajalne, najlaže pa bi bilo urediti 
prostore za društvene dejavnosti, muzejsko zbirko.

Republiški komite za kulturo prepušča skrb zavaro
vanja objektov s spomeniško vrednostjo skupščini 
občine, s tem da upošteva vlogo občinske kulturne 
skupnosti. Črnomaljski komite za družbeni razvoj je 
zato skupaj z izvršnim svetom skrbno pretehtal vse 
možnosti za ustrezno rešitev problema. Ugotovili so, 
da bi samo sanacija strehe veljala 8,51, milijona di
narjev, ukrepati pa bi morali takoj, saj se hiša ruši in 
ogroža varnost prometa in bližnjih stanovalcev. Poleg 
tega bi po ocenah strokovnjakov s področja gradbeni
štva sanacija stavbe veljala po sedanjih cenah 65 mi
lijonov dinarjev, kar je okrog 57 odst. več kot novogra
dnja, s tem denarjem pa bi lahko zgradili 25 novih 
standardnih stanovanj. Prepričani so, da so doseda
nja strokovna mnenja dovolj utemeljena in ni 
potrebno iskati dodatnih. Sedaj je stavba še zasebna 
last, a je že pripravljena pogodba za odkup. Jasno je, 
da lastnik ne bi zmogel ne stroškov za rušitev ne za 
adaptacijo, kajti izpolnil ni niti tega, kar mu nalaga 
lanskoletna decembrska odločba občinskega komite
ja za družbeni razvoj, namreč: odstranitev strešne kri
tine, ometa in delov stavbe, ki bi lahko odpadli, zaprtje 
objekta in postavitev opozorilnih napisov. Komite je 
zato predlagal delegatom zborov občinske skupščine, 
naj sprejmejo sklep o porušitvi, s tem da se predhodno 
opravi popolni posnetek objekta; ko bi bile dane 
ugodnejše ekonomske možnosti, pa naj bi na istem 
mestu zgradili stavbo enpke oziroma podobne histo
rične oblike. Delegati so s pripombo, da stavba nima 
historične vrednosti, soglasno glasovali za rušitev. 
Tako je — vsaj kaže — usoda Kobetičevega gradu zap
ečatena, nikakor pa ni konec polemik, ali je takšna 
odločitev zares najboljša.

M.BEZEK

Zabava_______ ________ ________

VESELICE
ZAČASNO
NEMOGOČE!

Ena izmed notic v novomeški kroniki, objavljeni v 
40. številki Dolenjskega lista, je prinesla tole: »Na 
Dolenjskem pravo ljudsko veselje ni več mogoče. V 
ozadju te presenetljive trditve stoji dejstvo, da so veči
ni pribljubljenih narodnozabavnih ansamblov zaradi 
sumljivih carinskih papirjev zasegli inštrumente. Kako 
se bo zadeva končala, ni jasno. Tisti, ki so glasbila 
videli (vsa na enem kupu), trdijo, da bi jih bili veseli 
celo dunajski filharmoniki.«

Teh nekaj vrstic, katerim so pravo ozadje' vedeli le 
kriminalisti novomeške UNZ in pa, seveda, vsi priza
deti, je sprožilo val govoric in ugibanj med občani, 
hudomušneži so po vsem tem hitro našli vzrok po
manjkanju veselic, bili so celo taki, ki so prihodnost 
glasbenega življenja na Dolenjskem videli le še v 
priložnostih koncertih godb na pihala. Pa šalo na st
ran, kajti novica ki je prinesla toliko govoric, je v bistvu 
docela resnična.

Kriminalisti novomeške UNZ so pred časom prišli 
do podatkov, da kar precej dolenjskih ansamblov igra 
na inštrumente, ki jih pri nas ni moč kupiti. Podrobne
jši pregled je seveda odkril marsikaj, saj se je po
kazalo, da je glasbenaoprema nabavljena v nasprotju 
s pri nas veljavno carinsko in devizno zakonodajo. Po 
zagotovilih uslužbencev UNZ bi objava spiska 
zaseženih glasbenih inštrumentov in pripomočkov za
vzela kar polovico časopisne strani, zato se raje 
zadovoljimo s podatkom, da gre v glavnem za

ozvočenje, električne bobne, mešalce tona, električne 
orgle in podobne stvari, katerih vrednost pa uradno še 
ni ocenjena. Takole na grobo pa bi lahko rekli, da 
vrednost zaseženih predmetov dosega kakih 500 mi
lijonov starih dinarjev, če pa tej številki pribijemo še 
vse potrebne dajatve, ki obremenjujejo uvoženo 
blago, je znesek dosti večji.

Precej bolj zapletena pa je razlaga osumljencem 
očitanih dejanj. Vsi so očitno dobro vedeli za predpis,

po katerem naša zakonodaja dovoljuje »registriranim« 
glasbenikom uvoz inštrumentov v vrednosti do
200.000 din. Ta ugodnost, ki velja le za glasbenike, so 
spretno izkoristili. Vedeti je pač potrebno, da je 
vrednost glasbenih inštrumentov in pripomočkov 
precejšnja, da torej tistih 20 starih milijonov še zdaleč 
ni znesek, s katerim bi bilo moč opremiti pravkar us
tanovljen ansambel. Nekdo seje potem domislil (imen 
tokrat iz dovolj utemeljenih razlogov ne objavljamo>in

sklenil s trgovcem v tujini dogovor, po katerem mu je 
ta za nakupljeno blago napisal precej nižji račun, ta
kšnega pač, da je še šel v okvire tistih 200.000 din. Na 
podlagi tega računa so bili potem izdani tudi vsi 
potrebni carinski papirji. Primer je h itro . našel 
posnemovalce in dogajalo se je celo, da so trgovci v 
tujini našim kupcem pošiljali prazne račune, na katere 
so si ti vpisovali želene, carinskim predpisom pri
lagojene zneske. Po tej poti je prišlo do potrebnih inšt
rumentov in pripomočkov vsaj pet dolenjskih an
samblov in nekaj posameznikov, ki se lahko danes iz 
že znanih razlogov poskušajo le še v petju.

Ne gre pa v teh primerih le za carinske in devizne 
prekrške (kajti povsem jasno je ob tem, da devize čez 
mejo niso šle legalno), pač pa za kaznivo dejanje po
narejanja listin (beri: računov) in kaznivo dejanje 
nedovoljene trgovine. 2ig na carinski deklaraciji 
povsem različno obvešča, da lastnik najmanj 4 leta ne 
sme robe nikomur odprodati, kar pa nekaterih 
osumljencev ni prav nič motilo, da z uvoženimi inšt
rumenti in pripomočki ne bi trgovali. Glasbena opre
ma je danes na jugoslovanskem trgu izredno iskana in 
cenjena.

Da sklenemo: storilci bodo nedvomno kaznovani. 
Pa odmislimo kazenske ovadbe in potem še postopek 
pred rednim sodiščem, dovolj je že, če zapišemo, da 
znaša kazen za na ta način uvoženo blago najmanj 
dvakratno vrednost utajenega zneska. Ni posebej 
težko izračunati, da bodo šle kazni za storjene devizne 
in carinske kršitve v več deset starih milijonov.

In kakšna bo usoda zaseženih glasbil, ozvočenj, 
ojačevalcev in mešalcev tonov? Resda gre sedaj le še 
za začasni odvzem, toda slej ko prej bo pri tem tudi os
talo. Dokončno bosta o tem sicer odločila devizni in 
carinski inšpektorat, vendar zakon dovolj jasno pre
dvideva, da se v takih primerih poleg izrečene kazni 
določi še odvzem zaseženih predmetov. Njihovim 
nesojenim lastnikom ostaja le še upanje, da na kasne
jši razpisani licitaciji ne bo prehude konkurence.



Zdravje

DOLENJCI 
UMIRAJO 
ZA INFARKTOM

„Število zdravstvenih pregledov in storitev nenehno 
raste, bolezni, ki so včasih največkrat povzročale smrt, 
so premagane. Ljudje ostajajo dlje pri življenju, daljša 
se starostna doba, hkrati s starostjo pa narašča število 
arterioskleroznih obolenj, sladkorne, kroničnih plju
čnih bolezni, bolezni sklepov in drugih. Vse to pome
ni, da je starejše prebivalstvo invalidno, potrebno 
stalnega zdravljenja. Prav bolniki teh vrst so največji 
potrošniki storitev v zdravstvenih ustanovah.” Tako 
pravi dr. Albin Pečaver, predstojnik Zavoda za 
socialno medicino in higieno dela v Novem mestu, us
tanove, ki je tudi za minulo leto pripravila zanimivo zd
ravstveno statistiko.

•  Koliko prebivalcev pride na enega zdravnika v 
dolenjski zdravstveni regiji?

..Kakšno je v resnici stanje na terenu, pričajo podat
ki o številu prebivalstva na enega zdravnika v 
ambulantno-poliklinični službi. V poprečju za pet 
občin, kjer je poleg Črnomlja, Metlike, Novega mesta 
in Trebnjega, všteto še Krško, pride na enega zdravni
ka v teh ustanovah 1.490 ljudi. Med občinami so glede 
tega razlike, podatki se spreminjajo iz leta v leto, v 
splošnem pa se obremenjenost zdravnikov zlagoma 
manjša.

Za boljše razumevanje stanja na terenu navajam še 
obremenjenost medicinskih sester in zobnih te
rapevtov. Očitno imajo najmanj medicinskih sester v 
ambulantno-poliklinični službi krške občine, kjer 
pride na eno sestro 1052 občanov, največ pa v Metliki, 
kjer ena medicinska sestra opravlja delo za 634 ljudi.

Zobni terapevti vseh petih občin pa so precej 
obremenjeni. Medtem ko znaša regijsko povprečje 
2.173 ljudi na enega zobnega terapevta, pa so znatno 
na slabšem v Krškem, Črnomlju, Metliki in Trebnjem, 
Novomeščani pa imajo na enega zobnega terapevta le 
1.826 prebivalcev.”

D olen jsk i p u n ta rji

PARTIZANSKA 
ZASEDA

Se preden se je velika italijanska ofenziva v Lju
bljanski pokrajini jeseni 1942 končala, so se 
slovenski partizani že lotili takrat najpomembnejše 
naloge. Vse dotlej pridobljene izkušnje so morale 
biti kar najprej uporabljene za ofenzivo proti oku
patorju in naraščajoči beli gardi. Na to pa se je bilo 
treba temeljito pripraviti.

Iz monografije Zapadnodolenjskega odreda 
povzemamo odlomek, ki priča, kako se je ta 
pomembna narodnoosvobodilna enota z akcijo 
pripravljala na partizansko protiofenzivo v Slove
niji. Knjiga z naslovom »Dolenjski pontarji — 
Zapadnodolenjski odred« bo izšla letos pri založbi 
Borec v Ljubljani.

9. septembra 1942 sta se odredova 1. in 2. bataljon 
razšla nad Globodolom. Prvi je s štabom odreda krenil 
proti Mirni peči z namenom, da gre prek dolenjske 
železniške proge k Tihaboju, drugi pa je ostal v 
širokem rajonu Ajdovca. Medtem ko so se čete 1. 
bataljona nekaj dni zadrževale v območju Blatnega 
klanca, je 2. bataljon že iskal priliko za vojaški podvig. 
Ta naj bi imel dober moralno-politični učinek med 
civilnim prebivalstvom, poleg tega pa bi moral dati'
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•  Značilnost zdravstveno razvijajoče se dolenjske 
regije je upadanje števila rojstev. Bi hoteli to dejstvo 
osvetliti in navesti še podatke iz zdravstvene službe za 
dojenčke in predšolske otroke?

..Število rojstev je v letu 1983 precej nazadovalo v 
primeri s prejšnjimi leti. Lani je bilo na območju 
dolenjske regije rojenih 1.976 otrok, leto poprej pa 
2053. Dejstvo pa je, da je skrb zdravstvene službe in 
staršev za predšolske otroke velika. Če vemo. da je 
bilo lam v vseh petih občinah 14 124 predšolskih 
otrok, med temi 1.966 dojenčkov, in da je bilo 
ugotovljenih v ambulantah, dispanzerjih in v pediatri
čni ambulanti bolnišnice ter v ostalih specialističnih 
ambulantah 114.471 pregledov teh otrok (zdravih in 
bolnih), potem.je bil v poprečju prav vsak več kot 
osemkrat pri zdravniku.

Samo dispanzerji za otroke šo lani opravili 41.981 
pregledov/ugotovili pa so karpri 23.382 otrokih bolez
ni dihal. Te bolezni pravladujejo. Kar 7.850 otrok je 
imelo bolezni živčevja in čutil, 2.337 jih je imelonalez- 
Ijive in parazitarne bolezni, 655 bolezni krvi in 
krvotvornih organov, pri 8 predšolskih otrokih so bile 
ugotovljene novotvorbe in pri 627 prirojene nakaze."

•  Za šolarje obstajajo posebne šolske ambulante. 
Katere najpogostejše bolezni so zasledili v teh 
ustanovah?

_,V šolskih ambulantah vseh petih občin so na 
29.927 pregledih prav tako zabeležili nad polovico 
obolenj na dihalih, po številu obolenj med šolarji pa 
sledijo z 2.415 primeri poškodbe in zastrupitve, nato 
bolezni živčevja in čutil. V 32 primerih so bile tudi pri 
šolarjih ugotovljene novotvorbe.

Na sistematičnih pregledih pa so ugotovili, da ima 
tretjina vseh pregledanih otrok slabo telesno držo, ve
liko je tudi deformiranih hrbtenic. Deformacija prsne
ga koša je bila ugotovljena pri 973 otrocih in pri 1.757 
šolarjih deformacija stopal.”

•  Bržkone je bilo največ dela opravljenega v ambu
lantah splošne medicine, kamor zaide največ ljudi po 
pomoč. Kaj pove zdravstvena statistika s tega 
področja?

nekaj orožja. Tega so partizani takrat prav zares nujno 
rabili, vendar so ga lahko dobili le pri sovražniku.

Pri tehtanju več možnosti je prišel borec Srečko 
Preželj, ki je dobro poznal teren okoli Novega mesta, s 
predlogom, da bi napadli 'italijansko patruljo, ki nad
zoruje železniško progo od Kandije do .Birčne vasi. 
Ker je bila v septembru in oktobru 1942 na tem odseku 
dolenjske proge le ena takšna partizanska akcija, so 
se laški vojaki pri svojem opravilu obnašali že kar 
preveč površno. Tudi razmere v naravi so zaradi dolge 
in lepe jeseni omogočile prikrit dostop do prostora, 
kjer naj bi napad izvedli. Bataljonski obveščevalec 
Mirko Pirc-Miki je nato zbral potrebne podatke o sov
ražni patrulji, predvidel kraj in čas napada ter izbral 
pot, po kateri naj bi borci varno prišli do mesta akcije 
in nazaj v tabor.

Ugotovil je, da šteje italijanska patrulja na tem 
železniškem odseku okrog 10 mož, oboroženih s 
puškami in puškomitraljezom. Iz Kandije proti Birčni 
vasi je v tistih dneh odhajala okrog 7.30. Kot najbolj 
primeren kraj za napad je Pirc predvidel progovni vsek 
pod vzpetino, na kateri je samevala znana gostilna »Na 
hribu«. Obdana z redkim gozdom je stala na gričku 
med progo in cesto, ki pelje iz Novega mesta skozi 
Velike Skrjanče proti Beli krajini. Tik pod njo pride 
železniška proga iz približno 25 metrov dolgega in 6 
metrov globokega useka ter nadaljuje pot proti 
predoru pod Ruperč vrhom. Ta je bil važen opozorilni 
objekt za primer nepričakovanega prihoda vlaka iz 
smeri Birčna vas. Do prostora, predvidenega za 
napad, se je prišlo iz Topliške doline po gozdu. Za čas 
napada je obveščevalec Mirko predvidel nedeljo, 25. 
oktobra, dopoldne. V Češči vasi so se zaščitniki OF 
obvezali, da bodo poskrbeli za prehrano borcev pri 
njihovem odhodu na akcijo in ori vrnitvi z nje.

..Skupno je bilo v enotah splošne medicine opravlje
nih 477.740 pregledov (prvih in ponovnih), od tega od
pade na aktivne zavarovance 321.020 pregledov, na 
kmetijske zavarovance 30.920 pregledov itd. Na domu 
pa so zdravniki opravili 16.215 obiskov. V ambulantah 
splošne medicine so ugotavljali, da občani najčešče 
obolevajo za boleznimi dihal — teh je nad 33 odst. vseh 
— sledijo poškodbe in zastrupitve, bolezni prebavil, 
bolezni.živčevja in čutil, bolezni kosti in gibal, bolezni 
obtočil, bolezni kože iri podkožja. Bolniški stalež 
zaposlenih v dolenjski regiji se je doslej gibal pod re
publiškim poprečjem, zadnje čase pa ugotavljamo na
glo rast števila odsotnih pod navedbo bolniška.

Rast ali padec bolniškega staleža sta odvisna od 
mnogih činiteljev, vse od tega, kako ljudje stanujejo, 
od kod hodijo na delo, kako gre delovni organizaciji, 
kjer so zaposleni, pa do medsebojnih odnosov v 
kolektivih. Upoštevati je potrebno še v resnici bolne in 
tudi pristop zdravstvenih delavcev. Praksa kaže, da ob 
nastopu novega zdravnika stalež naglo raste. Tre
nutno je Stanje tako, da je že potreben znak za alarm. 
Stalež proti pričakovanju narašča, vemo pa, da ta v 
največ primerih ni posledica bolezni, ampak ostalih 
činiteljev, ki sem jih že omenil.”

•  Žene so glede na materinstvo deležne posebne 
družbene skrbi in pomoči. Kaj so ugotavljali v dispa
nzerjih za žene in kakšni so zadnji podatki v zvezi s 
splavi?

„2ene v generativni dobi so tiste, ki so stare 15 do49 
let, teh je po statističnih podatkih v vseh petih občinah 
čez 31.000 ali dobrih 24. odst. vsega prebivalstva. V 
zdravstvenih domovih in v bolnišnici ter v posvetoval
nicah so lani opravili 49.669 pregledov, upoštevani pa 
so prvi in ponovni obiski. Materinska šola za nose
čnice je bila organizirana v Krškem in Novem mestu v 
19 tečajih, obiskovalo pa jo je skupno 209 bodočih 
mamic Ugotovitve zdravstvenih pregledov teh žena 
kažejo, da je največ obolelih na mokrilih in spolovilih, 
1.350 primerov je bilo komplikacij v nosečnosti, v času 
poroda ali v poporodni dobi, 192 primerov novotvorb,

Ni bilo kaj pomišljati. Bataljon je sestavil desetino 
prostovoljcev, poveljstvo je prevzel komandir Anton 
Strah-Srp. Oddelek je 24. oktobra pred mrakom 
zapustil tabor pod Brezovo rebrijo in z nočjo prišel 
v Češčo vas. Po večerji se je hitro in varno prepeljal s 
čolni na desno stran Krke ter še pred jutrom prišel do 
škrjanč pod Šmihelom. V gozdu pred to vasjo je imel 
oddelek odredovcev daljši počitek, med katerim so si 
vodje skupine ogledali teren in določili zasedbo pol
ožajev. Približno ob 10. uri so se vsi primaknili k želez
niški progi in razporedili po robu vseka, trojka s 
puškomitraljezom pa je šla čez progo, da bi od tam 
posegla v boj oziroma v potrebi krila umik.

Italijanska patrulja 10 mož je prišla z zamudo. Ko se 
je skupina približala partizanski zasedi na kakih deset 
metrov, je komandir Strah dal znamenje za ogenj, na 
nesrečo pa je že pri prvem naboju odpovedal puško- 
mitraljez. To je zadoščalo, da so se Italijani v položaju 
znašli in organizirano zoperstavili: odgovorili so s 
puškami in strojnico.

Po desetih minutah obstreljevanja, v katerem so 
borci imeli položajno prednost, ježe postalo jasno, da 
bodo Italijani prej dobili pomoč, kot pa odredovci 
dokončali akcijo. Zato je eden od izkušenejših par
tizanov pozval tovariše v naskok, borci so se kot en 
mož dvignili iz zaklonov in se pognali nad sovražnika v 
vseku. Ta je prepaden dvignil roke k vdaji: le vojak pri' 
strojnici je kar naprej divje streljal, dokler ni bil ubit. Z 
utišanjem njegove strojnice je streljanje v vseku 
prenehalo.

V napadu je bilo ubitih pet okupatorjevih vojakov, 
eden je obležal ranjen, druge pa so zajeli. Tik pred 
naskokom na sovražnika je smrtno zadet padel tudi 
komandir Anton Strah. Sesedel se je, kakor bi se med

poleg ostalih bolezni, ki pa po številu niso tako 
pomembne.

Zamisliti pa bi se morali nad dejstvom, da je bilo v 
petih občinah rojenih 1976 otrok, hkrati pa registrira
nih 1 .365 prekinitev nosečnosti. Od tega v črnomaljski 
občini 169, na področju Krškega 351, v metliškem 
koncu 89, v novomeški občini 626 in v občini Trebnje 
130. Število splavov na 100 živorojenih otrok je bilo po 
podatkih iz leta 1982 najvišje v krški občmi in Metliki, 
najmanjše pa v Trebnjem. Komisija prve stopnje za 
prekinitev nosečnosti v Novem mestu je (podatki tudi 
za leto 1982) obravnavala 1162 zahtevkov za odpravo 
plodu, med prosilkami pa je bilo skoro 10 odst. deklet 
pod 16. letom starosti, medtem ko je bila večina starih 
19 do 24 let. Približno polovica žena, ki jez zahtevkom 
prišla pred to komisijo, otrok še ni imela, dobrih 45 
odst. med njimi pa je bilo zaposlenih. Odlika zd
ravstvene službe za varstvo žena pa je vtem, da zaradi 
materinstva ali bolezni s tem v zvezi žene skoroda ne 
umirajo več.

•  Lani je v dolenjski zdravstveni regiji umrlo 300 
ljudi več kot leto poprej. Kakšne bolezni pretežno po
birajo naše ljudi?

„V preteklem letu je v petih občinah umrlo 1.638 lju
di, med temi 859 moških in 779 žensk. Splošna umr
ljivost na 100 prebivalcev je bila lani najvišja^v 
Trebnjetji, najmanjša pa v novomeški občini. Med 
umrlimi je bilo 33 otrok do 6. leta starosti, 7 otrok med 
7. in 14. letom, 16 v skupini do 24 let, kar 95 obča nov je 
bilo starih 25 do 44 let, 392 ljudi je umrlo v starosti od 
45 do 64 let, 354, starih do 74, in 741 v starosti nad 75 
let.

Najpogostejši vzrok smrti so bile bolezni obtočil (sr
ca in ožilja (skoro 60 odst. vseh), nato z dobrimi 13 
odst. vzrokov smrti sledijo novotvorbe, nato bolezni 
dihal, poškodbe itd. Vseh ostalih primerov je tako 
malo, da so v zdravstveni statistiki zajeti z manj kot 1 
odstotkom.”

•  Nega bolnikov na domu se je pri nas šele začela 
uveljavljati, koliko dela je bilo opravljenega na tem 
področju in v patronažni službi?

..Patronaža, babiška služba in zlasti nega bolnikov 
na domu je bila lani okrepljena. Kljub vzponu te de
javnosti pa sodi nega na domu na Dolenjskem še 
vedno med slabše razvite v republiki. Lani je bilo pri 
negi na domu opravljenih 15.429 storitev pri 395 varo
vancih. Bolniki so potrebovali nego na domu 
predvsem pri boleznih srca in ožilja, pri boleznih kosti 
in dihal, pri boleznih kože, oboleli na živcih in čutilih 
ter rakavi loolniki. Patronažna služba, ki pa je že skoro 
na ravni republiškega poprečja, je opravila v 
preteklem letu kar 28.229 obiskov."

•  Je res reševalna služba v letu 1983 naredila čez 
milijon kilometrov voženj; kako to pojasnjujete?

„V reševalni službi dolenjske zdravstvene regije 
imamo 20 šoferjev, ki so opravili 12.469 prevozov, 
skupno pa so naredili 1,058.408 kilometrov voženj, 
povprečno 85 kilometrov na en prevoz. Število prev
ozov in prevoženih kilometrov je res veliko, vedeti pa 
moramo, da smo po številu naselij med prvimi v državi, 
in upoštevati moramo tudi oddaljenost naselij od zd
ravstvenih ustanov. Tako pride po statistiki na vsake
ga prebivalca, zdravega in bolnega, 8,3 prevoženega 
kilometra, vemo pa, da večina ljudi ni niti enkrat klica
la na pomoč rešilca."fi'

Če bi hoteli predstaviti celotno delo zdravstvene 
službe, potem bi morali navesti še opravljeno delo v le
karnah, laboratorijih, predvsem v boinišnicah, pa tudi 
v zdraviliščih, kar pa v enem zapisu ni mogoče. 
Povsem je izpuščeno tudi delo epidemiološke službe, 
higienskih raziskav in ostalih zdravstvenih služb, kijih 
pa naša statistika ni prezrla. Kdor zna brati 142 strani 
samih tabel, jih primerjati, si lahko ustvari mnenje, kje 
smo z zdravstveno službo danes in kakšno je zdravje 
ljudi. Po besedah dr. Albina Pečaverja pa je ..statistika 
le na prvi pogled zbirek nezanimivih številk, kajti iz 
njih sledi zakonitost dogajanj in povezanost pojavov. 
Posameznosti se v statističnih prikazih navadno iz
gube, na dan pride generalna resnica."

RIA BACER

streljanjem ulegel, zato ni bil v prvem trenutku na to 
nihče posebej pozoren. Šele med zadnjimi streli so 
borci ugotovili, da je njihov priljubljen komandir 
mrtev. Za trenutek je nastala tesnoba, nato pa ga je 
nekaj borcev odneslo globlje v gozd in pokopalo. Od 
drugih ni bil nihče ranjen.

Takoj po zadnjih strelih so borci pobrali vse naspro
tnikovo orožje in strelivo, poleg enega puškomitralj- 
eza še 8 pušk, eno pištolo, okrog 300 nabojev, več 
ročnih bomb in razno vojaško opremo. Vse ujetnike so 
spustili nazaj v postojanko, kajti med pobiranjem 
orožja in opreme je prišla vest, da prihaja napadenim 
pomoč z derezinami.

Bojna skupina odreda je zapustila položaje, pre
čkala cesto Novo mesto—Birčna vas in predanila v 
gozdu nad Praprečami. V temi seje prek Krke in Češče 
vasi naslednjega dne dopoldne vrnila v tabor.

Novica o uspešni partizanski zasedi pred Šmihelom 
pri Novem mestu je močno odjeknila med prebi
valstvom. Ovrgla je sovražno, zlasti belogardistično 
propagando, da so bili partizani med italijansko ofe
nzivo uničeni, dokazala njihovo ponovno navzočnost 
v predelih, ki jih je ofenziva že čistila, potrdila je bojno 
moč osvobodilnega gibanja in trdno pripravljenost 
slovenskega naroda, da nadaljuje oborožen boj proti 
okupatorju.

O uspehu zasede pri Novem mestu so 1. novembra 
1942 poslali poročilo glavnemu poveljstvu člani 
njegovega namestništva, naslednji dan pa tudi 
komandant odreda. Čeprav italijanskih poročil ni, to 
ne zmanjšuje splošne ocene, da je to bila naj
uspešnejša akcija obnovljenega Zapadnodolenjskega 
odreda v jeseni 1942. In tako so se začeli njegovi borci 
pripravljati na partizansko ofenzivo.

VELIMIR KRAŠEVEC—IGOR

priloga dolenjske



1 I

| PREBRALI 

O Golem otoku
Po izdaji slovenskega prevo

da »Hipa 1« je založba Borec 
poslala na knjižn i trg še nad
aljevanje te knjige »Hip 2«, s 
katero je srbski pisatelj A n to 
nije Isakovič že ob izidu 1982. 
leta in ves čas po njem prožil 
valove polemik, ocen in sporov. 
Zaradi obravnavane tematike, 
ki dobiva svoj lite rarnozgodo
vinski naziv golootoška litera
tura, je knjiga sprožila tudi 
takšne odmeve, ki s o ji p ritisn ili 
žig naši družbi škod ljiv ih  knjig. 
Založba Borec je.pokazala svoj 
realističen občutek, ko je kljub 
temu pripravila in izdala slo
venski prevod tega dela. S tem 
je izrazila tud i svoje zaupanje v 
bralce, da so dovolj zreli, da 
presodijo sami, ali . gre za 
dobro literaturo (kakršne so 
sicer vajeni pri Isakoviču) ali 
res za z lorabljan je literature v 
politikantske in sovražne na
mene. K branju »Hipa 2« pa ne 
spodbuja le takšna aktualnost 
knjige, marveč tudi dejstvo, da 
je Isakovič zanjo prejel nagrado 
Nina.

Antonije Isakovič

»Hip 2« je zasnovan enako 
kot »Hip 1«, tore j kot pripoved 
upokojenega partizanskega 
komandanta namišljenemu so
govorniku Čeperku, vendar se 
je v deseti pripovedi odm aknil 
od enobejevske tematike, zna
čilne za prejšnjih devet p ripo 
vedi iz »Hipa 1«, k zapisovanju 
povojnega doganjanja, pred
vsem k obdobju obračuna z 
Inform birojem . Ta nedvomno 
prelom ni in za nadaljn ji razvoj 
mlade revolucionarne Jugo
slavije nadvse pomem bni čas 
je bil hkrati čas boleče strez
nitve in težkih notranjih  kon
flik tov  za mnoge iskrene privr
žence sovjetske revolucije  in 
Stalinove častilce, ki so postali 
žrtve ukrepov za obvarovanje 
notranje varnosti države hkrati 
z res sovražnim i elementi.

Avtor pripoveduje o sreča
njih z ljudm i, ki so preživeli 
Goli otok, zloglasno kazensko 
taborišče, o katerem se še pred 
nekaj leti ni smelo javno nič 
vedeti, nič govoriti, n ič pisati. 
Razmere na otoku so bile 
peklenske, takšne pa so ustva
rjali kaznjenci sami, seveda ob 
tihem dopuščanju in s privo lje 
njem oblasti. Goli o tok je bil 

.strašna preskušnja, strahotni 
mlin, ki je zmlel mnoge trde 
značaje in unič il notranji mir 
tudi tis tim  na strani Službe, kar 
je v romanu razvidno iz lika 
»človeka Službe«, ki svoja zad
nja leta preživlja v osami in 
zagrenjenosti.

»Hip 2« je sicer napisan kot 
zb ir različnih pričevanj, Isako
vič je v roman vnesel celo 
nekatere dokum ente, kar vse 
naj bi dajalo pripovedi zunanjo 
preprič ljivost žal pa pisatelja 
pušča na cedilu njegov lastni 
slog. Bralec se ob branju zave, 
da vsi junaki, sicer tako oseb
nostno različni govore in m islijo 
na enak način. To kaže, da 
slog, ki se je v krajših pripove
dih »Hipa 1« izkazal kot zelo 
učinkovit, ni najprim ernejši, ko 
gre za daljšo, razvejeno in bolj 
zapleteno zgrajeno pripoved 
»Hipa 2«.

Prevajalec Bogdan Gradišnik 
najbrž ni imel lahkega dela in je 
bil pastem Isakovičevega pisa
nja kos, le ponekod je pokazal 
prem alo skrbnosti in je  po 
nepotrebnem zameglil pisate
ljevo misel. Tak prim er je , ko 
Isakovič uporablja kot pomoč 
za ubeseditev m isli o mineva
nju veličastnega izraze iz 
astronom ije, ki pozna umiranje 
in ginevanje zvezd v rdeče in 
bele pritlikavke. Prevajalec je 
te izraze poslovenil v nerazu
m ljive rdeče in bele škrate.

M. MARKELJ

Sonet o mleku
Zbirka »Sonet o mleku«, ki .je 

izšla nedavno pri Mladinski knjigi, 
je novo pesniško dejanje Tomaža 
Šalamuna, pesnika, ki mu je lite
rarna zgodovina priznala prelomno 
vlogo pri oblikovanju naše pesniške 
avantgarde v šestdesetih letih in še 
posebej pri dotlej nesluteni in 
drzni razširitvi meja pesniškega 
jezika. S to knjigo je avtor priložil 
pomembno delo k svojemu dose
danjemu opusu, ki ga sicer uvršča 
med najplodovitejša slovenska pe
sniška peresa, to pa hkrati dokazu
je, da pesnik tudi še po dvajsetih 
letih, kar je vstopil v slovensko lite
raturo, ustvarja z nezmanjšano vit
alnostjo in energijo. Se pravi, da 
piše z njemu lastno, lahko bi rekli 
šalamunsko eruptivnostjo, s pro- 
bojnim in še vedno avtentično 
presenečajočim nabojem.

Tematsko se »Sonet o mleku« 
navezuje na pesniško in človeško

izkušnjo, delno znano že iz nekate
rih zadnjih Šalamunovih zbirk. 2e 
na prvi pogled pa preseneča dvoje 
za to knjigo pomembnih dejstev. 
Kot prvo, da je pesnik v knjigo uvrs
til nenavadno število pesniških 
besedil (knjiga ima nad 120strani), 
kot drugo pa, da so ta besedila 
upesnjena v pravilnih kitičnih obli
kah, česar pri pesniku do zdaj 
nismo velikokrat srečevali. Toda 
čim bolj se vživimo v vsebino teh 
pesmi, okusimo njih pesniški sok 
in poskusimo slediti glavni spor
očilni črti, tem bolj se nam jasni, 
zakaj tako in ne drugače, namreč 
zakaj toliko pesmi in zakaj take 
oblike.

Vodilni »motiv«je postalo pesniku 
mleko in srečamo ga žev uvodnem 
sonetu, ki je dal zbirki naslov. 
Sonet sam je namreč tudi ključ za 
umevanje pesnikovega tokratnega 
hotenja in tudi za dojemanje spor
očila, ki ga knjiga prinaša. Pri tem 
je pomembno razvozlati pomen 
mleka. Za Šalamuna je mleko 
pesniški simbol rojstva, večna spo
minska vez z otroštvom. Drugače 
povedano, pesnik s tem nakazuje 
vrnitev k poeziji, ki jo simbolizira 
sonet, hkrati pa vrnitev k rojstvu 
kot izviru življenja, ki ga simb
olizira mleko. Nekako tako je spor
očilnost samega naslova knjige 
razložil tudi Boris. A. Novak v 
spremni besedi.

Tomaž Šalamun torej v pričujoči 
knjigi v glavnem govori o toku 
življenja, razpetem med rojstvo in 
smrt. Rojstvo kot izvir in smrt kot 
izliv pa skupaj tvorita tako imeno
vano reko življenja. Kajpak brez 
ljubezni, brez erotike tok življenja 
ne bi bil osmišljen, popoln. Lju
bezen je izhodišče in konec vsega, 
je tudi sama poezija. To je tudi sre
diščna ugotovitev, ki se izlušči 
bralcu po branju te Šalamunove 
knjige. Kajpak šele po aktivnem in 
nikakor ne površnem branju.

I. ZORAN

Jurčičevo delo 
je zbrano

S 140. kn jigo je v zbirki 
Zbrana dela slovenskih pesni
kov in pisateljev pri Državni 
založbi doživelo zaokrožitev 
slovstveno delo še enega slo
venskega klasika, Josipa Ju r
čiča. Kako pomem bni sta za 
pregled nad ce lo tno Jurčičevo 
ustvarjalnostjo 10. in 11. knjiga 
njegovega Zbranega dela, smo 
poudarili že pred dvema leto
ma, ko se je v 10. kn jig i začela 
razkrivati izjemno obsežna be
ra Jurčičevega časnikarskega 
delovanja. Za literarnim i članki, 
podlistki in ocenami je tamkaj 
objavljen tudi prvi del p o liti
čn ih člankov, nadaljevanje teh 
pa je težišče 11. knjige.

Tako je zdaj zbrano večidel 
tistega,- s čim er je Jurč ič  polnil 
stolpce Slovenskega naroda, 
izjemoma še katerega časnika

iz izložbe

Letos praznujemo Slovenci častitljivo in 
pomembno obletnico dveh dejanj, ki sodita v 
same korenine slovenske narodne zavesti: 
Štiristoletnico prevoda Biblije in izida prve 
naše slovnice. Jurij Dalmatin je s prevodom 
Svetega pisma slovenski jezik dvignil na 
raven svetovnih jezikov in pokazal njegovo 
izrazno bogastvo, saj je v slovenščini lahko 
zapisal vse zapleteno izrazje tega staro
davnega teksta, ki sega na najrazličnejša 
področja človekove dejavnosti, od literature 
in prava do gradbeništva in filozofije. Adam 
Bohorič pa je s svojo slovnico kodificiral

slovenščino ter opravil pionirsko delo izjem
ne važnosti.

V počastitev tega jubileja je Cankarjeva 
založba izdala v priljubljeni zbirki miniatur* 
izbor besedil slovenskih protestantskih pi
scev pod naslovom »Trubar in njegovi«. Izbor 
je sestavil in mu napisal spremno besedo dr. 
Jože Pogačnik^Vanj je vključil odlomke in 
krajša besedila Primoža Trubarja, Boštjana 
Krelja, Jurija Dalmatina, Adama Bohoriča, 
Jurija Juričiča in Matije Trošta, seveda pa je 
zdaleč največji delež Trubarjevih besedil.

Pogačnik je odlomke razvrstil na tematske 
sklope, ki govore o slovenskem jeziku, 
narčdu, družbi, veri, sosedstvu, slovanstvu, 
sovražniku, ustvarjalcu, izročilu, šoli, knjigi, 
pesmi in pomenu. Urednik je torej izbral naj
bolj zanimive in še aktualne odlomke iz 
protestantskih tekstov, pisanih bodisi v 
takratni slovenščini, nemščini ali latinščini, s 
tem da je prve pustil v glavnem nespremenje
ne, oziroma je posodobil samo pisavo, 
latinske in nemške pa objavil po odličnih 
Sovretovih in Ruplovih prevodih. Knjiga je 
tako zaokrožena v celoto in predstavlja »cve
tnik reformacijske misli, razsežnosti in obzo
rij, ki utegne še danes zamikati širši krog 
bralcev«, kot je zapisal v spremni besedi 
Pogačnik.

MiM

ali revije. Razvidni so Jurčičeva 
esejistična podoba, njegovi 
literarni in kritišk i nazori pa 
tudi smer in ostrina njegovega 
političnega delovanja in pisa
nja v dobi, ko je  bil slovenski 
živelj deležen neprizanesljivega 
narodnega in gospodarskega 
zatiranja.

Ko je na začetku sedem
desetih let prejšnjega stoletja 
Levstik zapustil po litično  (in 
časnikarsko) prizorišče, je na 
Jurčiča padla vsa odgovornost 
za »Slovenski narod«. Prek 
njega je prem išljeno, z dokajš
njo mero spravljivosti obravna
val domače po litično  dogaja
nje, nepopustljiv pa je bil do 
om ahljivcev in narodnih od
padnikov, kadar je b ilo  treba 
zagovarjati slovenske narodne 
pravice. Pri tem ni pozabljal na 
slovanstvo Slovencev, prepri
čan je bil, da brez tesnejše po li
tične povezanosti z drugim i 
jugoslovanskim i narodi ne bo
do mogli obran iti svoje narod
ne b iti pred nemškim potu jče
vanjem. Zaradi takih pogledov 
je Jurč ič  pogosto prihajal na
vzkriž z oblastm i, ki niso okle
vale z zaplembo »Slovenskega 
naroda«.

Izbor po litičn ih  člankov v 11. 
kn jig i prinaša še več drugih 
sestavin Jurčičevega po lit ič 
nega pisanja, s katerim  je 
domala desetletje, vse do pre
zgodnje smrti, tako rekoč sam 
stal na bojišču za obram bo 
slovenstva. Precej po litične  
vsebine je tud i v Jurčičevih 
pism ih številn im  naslovnikom, 
v zadnjo kn jigo njegovega 
Zbranega dela pa je urednik 
Janez Logar uvrstil še dva 
leposlovna odlomka, um anj
kale kajpak niso niti izčrpne 
literarnozgodovinske opom be 
k posameznim besedilom. Ka
kor druga že zaključena Zbra
na dela je tudi Jurčičevo 
oprem ljeno s kronološkim  sez
namom pisem, Osebnim kaza
lom, celotnim  kazalom Ju rč i
čevih del pa razlago psevdo
nimov in šifer, za vse to pa je 
poskrbel Jože Munda.

Se tole. S priču jočo  knjigo je 
Jurč ič  obdelan do konca, kar 
pa ne pomeni, da je resnično 
dostopen, vsaj na knjižnem 
trgu ne: mnoge od poprejšnjih 
knjig so namreč že zdavnaj 
pošle, celo tiste, ki so jih  že 
ponatisn ili. Zato je nerazu
m ljivo, da pri založbi tako 
do lgo odlašajo s ponatisi. To 
ne velja samo za Jurčiča, 
ampak še za prenekatero drugo 
kn jigo ali pisca iz zbirke, ki je 
že desetletja zgled, kako zna, 
če hoče, majhen narod poskr
beti za celovito predstavitev 
svojih velikih slovstvenih mož.

DRAGO RUSTJA

PRIROČNIKI

Naučimo se 
dobro spati

Dokler človek, ko leže po konča
nem dnevu v posteljo, mirno in 
sladko zaspi, se seveda ne sprašu
je, kakšne moči so na delu, da mu 
noč za nočjo prinašajo krepčilen in 
krepak spanec. Ko pa se sreča z 
nespečnostjo, ko spanec beži od 
vek in se človek nemočno preme
tava med rjuhami, odkrije, kakšen 
blagoslov in dar je spanec. I n ker je 
v dandanašnjih časih vse več ljudi, 
ki jih muči nespečnost, ne morejo 
je pa kar tako odgnati z najraz

ličnejšimi uspavali, ki so samo 
kratkotrajna rešitev, je razumljivo, 
da iščejo pomoč pri zdravnikih, 
znancih, starih nasvetih itd. Po-

Prisluškuje
sebi

Daniel Brkič, petindvajsetletni uči
te lj kem ije in b io log ije  na škocjanski 
osnovni šoli, sicer pa Novomeščan, 
je tih  in m iren fant. Ko govori, ne 
povzdigne glasu, a vendar je ču titi v 
njegovih besedah napon moči, če 
teče pogovor o stvareh, ki so mu 
blizu in ga prizadevajo. Pobliskne z 
očm i izza naočnikov, potem pa 
um irjeno, od ločno pove, kar m isli, ne 
da bi svoje m išljenje vsiljeval. V 
njegovem izrazu je nekaj tistega, kar 
sodi v trad ic iona lno  podobo naših 
pesnikov, nekakšna tihota.

Daniel se res ukvarja s poezijo, kot 
bi lahko suhoparno zapisali, da se ne 
bi m učili z opisovanjem zapletenosti 
in večplastnosti tega početja, te 
g loboke notranje usm erjenosti in 
predanosti, ki se ji reče poezija.

»Zakaj pišem pesmi? Zato, ker 
iščem lepoto!« Tako odgovarja Brkič 
na to vsakdanje vprašanje, ki pa je, 
kakor je preprosto, polno pasti, saj 
povprašuje podobno, kot bi vprašali, 
zakaj človek diha. »V poeziji ne iščem 
resnic, to je stvar znanosti. Zame je 
lepota nad resnico. Poezija je splet 
med srcem in možgani, ne moreš je 
n iti samo razumeti n iti samo čutiti.

Pesem se začenja tam, kjer preneha 
govorica. Poezija je nekakšno izre

kanje drugačne resnice o človeku, 
kot jo  izreka znanost ali filozofija.«

Ko Brkič tako opredelju je  pesnje
nje in svoj odnos do njega, je čutiti, 
da je o tem svojem početju veliko 
prem išija l in da je že davno s tis tih  
stezic, ki jih  ubira prenekateri zače
tn ik, ko mu bolečine odraščanja vse
kajo prve rane v pričaku joče srce, pa 
si ga hladi s kovanjem bolj ali manj 
posrečenih verzov.

»Res ne vem, kdaj sem začel pisati 
pesmi. Zdi se mi, da jih  že od nekdaj 
pišem,« pravi.

Da pa se zaslediti, kdaj je njegov 
odnos do poezije resnejši in odgo
vornejši. Brkič meni, da se je to zgo
dilo  v lite rarn i ko lon iji v Gradišču 
kam or ga je usmerila njegova šolska 
mentorica Milka Bobnarjeva. Od 
takrat naprej se pravzaprav začenja 
prava Brkičeva pesniška pot, ki jo  je 
do danes med drug im  zaznamoval 
tudi z objavam i svojih pesmi v 
šolskem glasilu, M entorju, Samoras
tn iški besedi, D olenjskih razgledih in 
Pesniških lis tih  novomeškega lite 
rarnega kluba ter s sodelovanjem na 
literarn ih večerih v Gradišču, Novem 
mestu, Metliki, Kočevju, Trebnjem  in 
Lenartu.

Doma se mu je nabralo že za lep 
kup pesmi. Nekaj izbranih naj bi v 
kratkem objavil tud i v osrednji 
slovenski reviji Sodobnost, nekaj jih

bo našlo pot med bralce v novi 
številki Pesniških listov in še v kakšni 
drugi pub likaciji, na samostojno 
pesniško zb irko v kn jig i pa Brkič ne 
misli. Ne zato, ker bi ne imel dovolj 
zaokroženih sklopov pesmi, bolj kot 
to  botru je tej za današnji mladi 
pesniški rod nenavadni neam bici
oznosti poseben odnos, ki ga ima 
B rkič do objavljanja. Ni mu do tovrs
tn ih uspehov, ker jem lje pesmi 
g loboko osebno. Piše predvsem 
zase, prepričan, da mora ostati 
človek najbolj zvest svojim  notranjim  
vzgibom in ne sme slediti modnim 
muham in zahtevam drugih.

»Mislim, da zares uspejo tisti 
pesniki, ki niso uspešni v običajnem 
pomenu besede,« pojasnjuje ta na
sprotja.

V pesmih se tore j srečuje s samim 
seboj na najbolj pristen način, 
zavezan tako m išljen ju kot čutenju. 
Razumljivo je potem, da Brkič zelo 
ceni notranje, duhovno bogatenje 
posameznika,- Le takšen dozorel 
posameznik lahko polno biva v svetu, 
ga »pravilno bere«, s icer pa je vse 
»štiriperesna dete ljica goljufiva, tudi 
in te ligenčni kvocient, tud i smrtnost, 
tud i razpela stonogih  bogom oljk, 
tud i Van Goghova Sončnica in 
Griegov koncert«, kot je zapisal v 
svoji pesmi.

MILAN MARKELJ

iščejo jo lahko tudi v priročniku, ki 
ga je pred kratkim izdala Can
karjeva založba, saj je avtor prof. 
dr. Dietrich Langen svojo knjigo 
»Nespečnost« napisal kot pomoč 
vsem tistim, ki jih mučhhespečnost. 
Naj torej v urah nespečnosti polis
tajo po novi knjigi. Morda jim bo 
res pomagala.

2e osnovna misel, ki jo avtor raz
vija skozi vse svoje delo, je spod
budna. Po Langenu se je namreč 
mogoče naučiti, kako se dobro spi,

' saj odločno zatrjuje, da popolne 
nespečnosti ni in da si »sposobnost 
spanja lahko pridobimo s pošto- . 
pnim učenjem«. Avtor povede 
bralca v skrivnost spanja in zgo
ščeno in poljudno poda odgovor, 
kaj je spanje, kolikor je .mogoče 
takšen odgovor dati, saj se znanost 
s tem vprašanjem ukvarja šele sla
bih trideset let. V tem delu knjige 
obravnava tudi sanje, ki so biološka 
neizogibnost spanja, nato pa se 
loti motenj pri spanju, njihovih 
vzrokov in posledic. Motnje lahko 
izvirajo iz zunanjih vzrokov (nepri
merna temperatura v spalnici, 
postelja, brup), lahko so plod sla
bih življenjskih navad, lahko pa 
tudi posledica določenih psiholo
ških in telesnih činiteljev.

Ko tako razloži spanje in nespeč
nost, se avtor loti načinov zdravlje
nja, pri čemer pokaže več uspešnih 
poti do zaželenega spanca, od 
psihoterapije, avtogenega treninga 
do zares učinkovitih uspaval, ki pa 
so lahko le pomoč. Brez »učenja« 
namreč nobeno uspavalo trajno ne 
odpravi nespečnosti.

Za ugankaije
Trebanjsko ugankarsko društvo 

Dometi je v svoj program med dru
gim zapisalo založniško dejavnost. 
Ze letos spomladi, ko so v Treb
njem pripravili prvo srečanje slo
venskih ugankarjev, so izdali prvo 
knjižico iz načrtovane zbirke Dom
novi priročniki, in sicer priročnik 
za reševalce in sestavljalcekrižank 
in drugih ugank i-Mitološki slo
varček«. Prva izdaja, vsega 150 
izvodov, je hitro pošla, zato so pri
pravili drugo, ki je zdaj na voljo 
vsem ljubiteljem ugankarstva v 
precej večji nakladi 850 izvodov in 
seveda z vsemi potrebnimi poprav
ki napak, ki so se prikradle v prvo 
izdajo.

»Mitološki slovarček« je prva 
tovrstna publikacija na Sloven
skem. Nastajala je več let. V ugan
karskem društvu so se odločili za 
mitološko tematiko, ker so imena 
bogov, boginj, polbogov in drugih 
mitoloških bitij zelo pogosta v 
križankah in drugih ugankah. Za 
priročnik so izbrali najpogosteje 
uporabljene pojme iz arabske 
mitologije, iz mitologije Bližnjega 
vzhoda, egipčanske, germanske, 
nordijske, grške, indijske, iranske, 
judovske, rimske in slovanske 
mitologije. Najobsežneje so obde
lani pojmi iz starogrške mitologije.

Prvi del slovarčka je urejen tabe
larično. Mitološki pojmi so izpisani 
glede na število črk znotraj vsake
ga pojmovnega sklopa. Obsežnejši 
drugi del so razlage posameznih 
imen in pojmov. Na koncu je 
natisnjena še vzporedna pregled
nica grških in rimskih bogov. Vseh 
gesel je 750, imena in pojmi pa so 
zvečinoma poslovenjeni in le izje
moma navedeni v izvirni obliki.

Če odmislimo nekaj res redkih, a 
žal še vedno prisotnih tiskovnih 
napak in nekaj ne povsem točnih 
opisov pojmov, potem zaslužijo 
trebanjski ugankarji za svoj zalo
žniški podvig vso pohvalo.

MiM
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»NAJ TRTA 
PIJE
ZLATO SONCE!«

Ljubenska gora je zadnje dneve zopet oživela. 
Ž jesenskim  lišpom  okinčene zidanice nagajivo 
mežikajo preko gozdnatih do lin  onim  tja na 
pobočjih  Cerovca, Lakovniškega hrbta, Jurne 
vasi, Podgrada in vse tja do Koroške vasi, brž ko 
se ju tran je  megle to likan j dvignejo, da je videti 
Podgorje kakor na dlani. Gospodarji, ki ž ivčno 
sl )p ica jo d o l v vinograd, pa zopet v klet, letos ni
majo dosti časa, da bi opazovali lepoto pod 
sabo. Mudi se, vse je le tošn jo  jesen zaradi 
do lgotra jnega deževja pa tudi zaradi slabega 
poletja precej zapoznelo in izkoris titi je treba 
težko pričakovane lepe dneve v ob ilic i slabega 
vremena. Škoda, da se tud i sedaj ne da nič pre
hitevati. Koruza na po ljih  tam spodaj je še na pol 
zelena, tukaj gori v v inograd ih  pa je m arsikateri 
grozd še kisel kot že do lgo  ne. Nekateri bodo še 
m alo počakali, upajoč, da bo zlato poznojesen
sko sonce še prida lo  nekaj sladkorja grozdnim  
jagodam , drug i pa za letos ne verjamejo več v 
naravo, ampak pobira jo  to, kar je, dodelavo pa 
prepuščajo lastnim  spre tnostim  in izna jd ljivosti.

Tudi Janez Primc iz Podljubna, po domače 
Prim čkov oče, se je  od ločil, da bo še malo poča
kal s trgatvijo . Enainosemdeset jeseni je že 
v idelo njegovo oko tukaj pod L jubenskim  
hribom , m arsikatero tako , da so ljud je  vriskali 
po več tednov in prepevali od veselja nad dobro 
bero, pa tud i take, ko so bile trga jve kot pogreb 
in |e gospodar stočil več pijače spočitim  bi- 
r '.-m kot pa jo  je lahko stisn il iz tistega ka, hu 
je vinograd dal.

V izob ilju  se Primčkov ata ni kopal n iko li. Saj 
ne da bi bila njihova kmetija med na jbo lj ubo- 
žmmi, nekaj čez dvanajst hektarjev je b ilo  pri 
hiši, to  pa za podgroske razmere ni tako tnalo. 
Vendar pa je b ilo  treba iz te zemlje nahraniti in 
obleči vedno veliko ljud i N jegov oče je. tako kot 
m nogo njegovih tedanjih vrstnikov, m islil, da bo 
presekal začarani krog revščine in pom anjka

nja. pa je šel preko luže s luž it .boljši kos kruha. 
Ni bil do lgo tam. Dosegla ga je novica o ženini 
bolezni. Domov je prišel ravno prav za pogreb. 
Ostali so mu tr ije  o troci, g run t in ve liko  dela. 
Poiskal si je drugo ženo. ki mu je rod ila  še pet 
o trok. Tako je leta sedemindvajset, ko se je pri 
L ipovcu v Suhi kra jin i ravno na b inkonštn i 
ponedeljek sesula apnenica in pod sabo poko
pala A lojza Primca, brez očeta ostalo že osem 
Prim čkovih o trok iz Podljubna. Janez je bil po 
starosti d rug i in ko je pozneje z doto odpravil 
enega za drug im , je postal gospodar na 
P rim čkovin i. >
Preživljal se je s vozarstv_om.in s Kupčijo. Ni ga 
b ilo  sejma ne b ližn ji ne v d&ljnji oko lic i, kam or 
Primček ne bi prišel z repem ali dvema ali pa tajn 
kaj kupi! Tako je b il do druge svetovne vojne 
hlev poln živine, hiša pa zopet polna o trok. Ko je 
izbruhnila  vojna, se jezače l boj za preživetje, ki v 
podgorski vasici sredi gozda n ikakor ni bil la
hak. Zapokalo je zdaj z ene, zdaj z druge strani. 
Janez je moral m arsikatero noč prespati v goz
du nad vasjo ali vz idan ic i na Ljubnu. Sovražniki 
so vedeli, da je Prim ček partizanski terenec in 
zaščitn ik, zato so mu večkrat nastavljali pasti. K 
sreči se je vse dobro izteklo, nekajkrat pa je tud i 
vse viselo na nitk i. Tako takrat, ko je bil nekaj 
časa v partizanih, pa so jih  na Ušivcu beli obk
o lili in so se partizani rešili, kot je kdo vedel in 
znal. Janez jo  je pred brenčečim i krog lam i pop i
hal v B irčno vas, kjer se je tik  ceste skril v jašek 
ob progi. Dosti prostora s icer ni b ilo  in komaj je 
dihal, b latno je b ilo  da kaj, vendar mu je b ilo  
življen je še vedno pri srcu, zato je neprem ično 
ždel v jašku nekaj ur in počakal, da so se Nemci 
in beli pobrali iz vasi.

Po vojni so se podgorski kmetje znašli skoraj 
brez vseh sredstev za preživljanje. Kašče so bilp 
prazne, hlevi pa so se z obvezno oddajo h itro  iz
p razn ili tud i tam, kjer je še bila kaka glava pri 
jaslih. Janez je bil sam pri krajevnem odboru in 
je skrbel, da je šla oddaja ko liko r to liko  pra
vično. Ko pa je osta lo v vasi I t  nekaj repov, so 
m orali prenehati tud i z oddajo. T istih  nekaj krav, 
ko liko r jih  je  ostalo, so vaščani spregali skupaj 
in jih  uporablja li za vožnjo, oranje in vsa druga 
dela tako, da kaj prida mleka od n jih  ni bilo. Cez 
prve krizne čase so se pa le nekako pre to lk li, saj 
volje do dela in do napredka takrat še ni m anj
kalo. G radili so zadružne domove. Prim ček je bil 
med prvim i, ki so organiz ira li vse potrebno za 
g radn jo  doma na Ruperč vrhu. Delali so pač, kot 
so vedeli in znali, zato stavbe niso bile najlepše 
pa tud i svojemu namenu ne služijo  več, saj se je 
od tedaj zam enjalo več lastnikov, ki so se 
čedalje bolj odm ika li od tiste ideje, ki je te nena
vadne kolose na našem podeželju spravila sku
paj. Medtem se je praznil tud i Prim čkov dom  v 
Podljubnu, dokler ni te jeseni ostal Janez na 
km etiji sam z bo lno hčerko. K ljub enainosem 
desetim letom je poln hum orja in vedrine. Ko se 
bodo njegovi berači zapodili v nedeljo med trte, 
jih bo gotovo pripravil do smeha in žvižganja. 
Zakaj m orajo ob trgatvi ob ira lc i žvižgati, pa vejo 
le gospodarji sami

TONE JAKŠE
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VSAKDANJI KRUH 
NA TISOČ 
NAČINOV

PO POKLICU KONJIČKAR
V ž iv ljen ju  74-letnega Jožeta Medica iz 

Naklega, vasice, ki se s 14 hišami stiska v 
hrib, s katerega je lep pogled na velik del 
Bele krajine.se že od nekdaj m očno preple
tata preteklost in sedanjost. Izbral si je 
takšne konjičke, da bi sedanjim  in p riho
dn jim  rodovom  ohran il vsaj delček pretek lo
sti. Vendar se je z m nogim i od njih začel 
ukvarjati povsem po naključju . O svojem 
živ ljen ju  najraje pripoveduje na razglednem 
sto lpu, ki si ga je pred leti sam postavil med 
sadnim  drevjem.

Jože se je pri očetu izučil za sodarja in leto 
po tem, ko je leta 1933 prišel od vojakov, se je 
lo til svojega prvega konjička, ki mu je zvest 
že pol sto letja  — čebelarjenja. Prišla je vojna 
vihra, Jože je za partizane delal puškina 
kopita in sestavljal orožje. A ju lija  1942 je bil 
izdan. Pred Ita lijan i je  pobegnil v gozd nad 
vasjo, ko pa so zagrozili, da bojo zažgali 
dom ačijo, če, se ne vrne, se je vdal. Tri dni so 
zbira li ljud i v Č rnom lju , nato pa so jih  z 
vlakom odpe lja li na Reko, nadaljn jih  6 ur pa 
so porab ili za vožnjo na Rab. O življenju v 
tem taborišču Jože nerad pripoveduje, saj 
pravi, da bi raje skočil v vodo, če bi vedel, 
kam gre, tako je trpel na Rabu. Ita lijan i so ga 
imeli namreč za kom unista, čeprav sam še 
prav vedel ni, kaj je  kom unizem . Poslali so ga 
na Reko, kjer se mu je god ilo  boljše, a le dva 
meseca, kajti zaradi suma, da pripada 
»rdečim«, je znova sledila prem estitev, tokrat 
v Videm, k jer je dočakal kap itu lac ijo  Italije. 
»Veseli poraza Italijanov, smo v taborišču 
peli pesem Lepa naša dom ovina, a so nam 
zagrozili, da ne bomo dob ili hrane. Po sto na 
dan' so nas spuščali domov, kam or smo se 
odpravili kar peš. Be lokranjc i smo hod ili do 
doma osem dni. V Logatcu so nas zajeli 
Nemci in nas z vlakom pelja li na komando, v 
Preserjah pa smo p obegn ili«  se spom inja 
Medic.

Doma so ga izvo lili v narodnoosvobiln i 
odbor. Za partizane je zbira l hrano, Orožje 
obleko. »Takrat so bile bogate letine, kot bi 
tud i narava vedela za naše gorje. Za bo ln i
šnico na Bazi 20 sem dal 10 k ilogram ov 
voska, meda pa nič ko liko. T o liko  medu 
nisem natočil n iko li več,« priznava Jože. 
Proti koncu vojne, ko si je že opom ogel, je 
moral v partizane. Delal je v puškarski delav-

nici na Talčjem  vrhu. Po osvoboditvi L ju
bljane so se naselili v tehn iški šoli na 
Aškerčevi cesti, potem pa na Parmovi. 
Svojim sodelavcem je od doma večkrat prinesel 
za pribo ljšek med, in ker niso imeli ničesar, s 
č im er bi mu lahko poplačali dobroto , se je 
eden izmed n jih  spom nil na star denar. Jože 
ga je vzel kot spom in na tovariša. Kmalu se je 
med sodelavci razvedelo, da Medic rad 
vzame v zahvalo za med star denar, in tako je 
začel Jože s. svopim  drug im  konjičkom . 
Danes ima vsvo ji zb irk i tisoč kovancev in 250 
bankovcev. Najstarejši denar je iz leta 1436, 
največjo nom ina lno vrednost pa imk banko
vec z datum om  1. septem ber 1923, in sicer 
sto m ilijonov mark. Zanim iv je partizanski 
denar ozirom a bon za 10 lir, ki so ga ponare
d ili dom obranci, a je prišel v roke par
tizanom . ki so na h rb tno  stran napisali: »Ta 
denar je  prav taka ničla kakor ob ljube iz 
Moskve in Londona.«

Po vojni se je Medic ukvarjal razen s čebe
larstvom predvsem z v inogradništvom  in 
sadjarstvom . »Pri nas je zelo dobra lega za 
sadno drevje, saj redkokdaj pozebe, tako  da 
je letina ob ilna  in kvalitetna. Za kvalitetno 
sadje in med sem že leta 1964 dobil na čebe
larski razstavi v Č rnom lju  diplomo,« pravi 
Jože, ki je daleč naokrog še vedno poznan po 
dobrem  medu, čeprav priznava, da one
snaženo okolje , škropiva, izpušni p lin i vp li
vajo tud i na čebelji pridelek.

S icer pa največ časa preživi v delavnici, v 
kateri je ob pre lom nic i sto letja  začel s 
sodarsko o b rtjo  njegov oče in ki je danes 
spom eniško zaščitena. Jože ima prav zaradi 
tega neko liko  slabo vest: pred dvema letoma 
je moral streho prekriti, in ker ni dob il slame, 
se je moral zadovoljiti s sa lon itn im i plošča
mi. Izpod n jegovih spretn ih rok je v tej delav
nici nastala vrsta zanim ivih izdelkov: leseno 
toč ilo  za med, voščen čebelnjak za 24 panjev, 
cela vrsta m erilcev vetra, ki jih  ima razpos
tavljene po strehah, leseni vijaki za skobelne 
mizarske mize, ki jih  stari m izarji še vedno 
uporablja jo, a ni skoraj n ikogar več, ki bi jih  
izdeloval. Sam naredi vse orodje, ki je 
potrebno pri hiši, včasih pa se lo ti tudi 
k ljučavn ičarskih  del. Sodov pa ne dela in ne 
popravlja več, čeprav ve, da bi imel veliko 
dela, saj sodarjev marijka.

Pred leti se je M edic od loč il, da tud i sam 
ohrani kanček iz nekanjega življenja Belok
ranjcev. O d loč il se je za izdelavo pom a
njšane stiska ln ice grozdja, kakršnih danes 
razen še ponekod ob hrvaški meji ne upora
b lja jo  skoraj n ik je r več. »Za to  belokranjsko 
prešo so kmalu zvedeli ljud je in mi prigova
rjali, naj jo  naredim  tud i zanje. Tako sem jih  v 
nekaj letih naredil okrog 85; mnoge med 
n jim i so danes v Am eriki, Kanadi, Avstra liji in 
po m nogih evropskih državah,« pravi Jože. 
K o liko r mu je znano, je to  najstarejši tip  
belokranjske preše. Izdelek je  narejen v 
glavnem ročno, v eno stiska ln ico  pa je vlože
nih pet dni dela. Mediceve stiskaln ice imajo 
celo uporabno vrednost, saj so narejene 
tako, da je v n jih  moč stiskati maline, jagode 
ali tud i posamezen grozd. Za Jožeta je zani
miva predvsem kom binacija  barv: v eno sti
ska ln ico vgradi tud i po pet in več različn ih 
vrst lesa.

Čeprav mu sin prigovarja, da je to delo 
počasno in da se prem alo zasluži, Jože vzt
raja ob svojem konjičku. Ne gre mu za 
zaslužek, pač pa-zato, da ohrani in tud i razši
r ja  še eno belokran jsko izvirnost.

M . B E ZE K



NAGRADA V 
NOVO MESTO

IV IC A  Š T IR N  iz Novega mesta 
je imel srečo pri žrebu, ki mu je 
dodelil zanimiv in poljudno napisan 
zdravniški priročnik »Pogovori z 
revmatologom« našega znanega 
strokovnjaka Antona Franoviča. 
Ce on (ali ona?) še nima problemov 
z revmo, kar mu tudi ne želimo ne 
zdaj ne kasneje, pa mu bo znanje, ki 
si ga bo nabral s prebiranjem priro
čnika, koristilo. Lahko pa knjigo 
podari kakšnemu trpinu, ki revmo 
že ima. Naslednjič bo žreb izbral 
nagrajenca, ki bo prejel leposlovno 
knjigo. Rešite križanko in jo naj
kasneje do 26. oktobra pošljite na 
naslov: Uredništvo Dolenjskega 
lista, Germova 3, Novo mesto, s 
pripisom K R IŽA N K A .

prgišče 
& misli

Edini popolnoma srečni čas v 
našem življenju je  čas, k i ga 
prebijemo med spanjem.

K. M A N N

Vsak se v svoj mali, slepi svet 
zapira.

J. M E N A R T
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Odgovori so zapisani v krvi
Krvni vzorci kot prstni odtisi, vsak ima svojega — Pogled v kapljico krvi je lahko 
_________ tudi pogled v zgodovino — So Baski neolitsko ljudstvo?

DL

ARAB.
SREBRNIK

DL

KLICNO
ZRNO

TAJNO-
CVETK

Pri tekanju ob cestah se v pljučih nabirajo škodljive snovi. (Foto: M iM )

Tek, ki škodi zdravju
Tekanje ob prometnih cestah bolj škodi, kot koristi

V kap ljic i človeške krv i je zapi
sana vsa zgodovina našega rodu, 
le prebrati bi m ora li to  odprto  st
ran v kn jig i narave. Tako menijo 
s trokovn jaki, ki se že dobra štiri 
desetletja ukvarja jo  s svojevrstni
mi analizami krv i. Ob pomoči 
najnovejših raziskovalnih nači
nov,.od biokem ičnih, b io fiz ika l- 
nih do m ikrokinem atografskih in 
izotopskih tehnik analiz krv i, 
strokovnjaki prod ira jo  v skrivno 
govorico te življenjske tekočine.

Da k ri ni voda, so vedeli že naši 
davni predniki. B ilo je  celo veliko 
rasizma v nekaterih polznanstve- 
nih poskusih, da bi ugotov ili bolj 
plerrtcnite skupine krv i. G ovo rili 
30 o čisti, m odri k rv i in podobnih 
nesmislih, ki pa im ajo v osnovi le 
neko resnico. Ljud je im ajo zares 
različne tipe krvi. K ot je na prelo
mu stoletja ugotovil avstrijski zd
ravnik Karl Landsteiner, je mo
goče ljud i porazdeliti po krvn ih  
skupinah A, B, AB in 0. Njegovo 
teorijo  so praktično preskusili 
francoski in britanski zdravniki 
med prvo svetovno vojno v G rč iji 
in M akedoniji. O pravili so precej 
uspešnih transfuzij, kar vse je 
po trd ilo  pravilnost Landsteiner- 
jeve teorije, zavrn ilo pa tud i vz
višene besede o plemeniti k rv i, saj 
so življenja Evropejcev reševali s 
transfuzijam i krv i ind ijsk ih , sene
galskih in anamitskih vojakov.

Kasneje so o d k rili še druge 
značilnosti posameznih tipov k r
vi. Sam Landsteiner je 40 let 
kasneje od k ril Rh fak to r, kasnejši 
raziskovalci pa so razdelili še 
značilnosti posameznih podskupin.

Po letu 1952 pa se je z o d k rit ji 
antigenov, encimov, platelet in 
drugih sestavin krv i izkazalo, da 
je mogoče podobno kot s prstnim i 
odtisi zapisati za vsakega človeka 
le zanj značilen krvn i vzorec, pri 
tem pa je nemogoče, da bi dva 
človeka imela enakega, samo pri 
enojajčnih dvojčkih so zasledili 
enake osebne krvne vzorce. Ven
dar so hkrati ugotovili, da je 
mogoče v osebnih vzorcih najti 
določene značilnosti, ki kažejo na 
sorodstvene povezave, rasno p ri
padnost, vplive okolja ipd. Stro
kovnjak tako lahko iz kapljice k r
vi prebere marsikaj o posamezni
ku, o njegovih prednikih, načinu 
življenja, zdravju.

Ljudje, katerih življenje poteka 
na velik ih nadmorskih višinah, 
kot Indijancem v pogorju Andov, 
im ajo tud i do dvakrat več rdečih 
krvničk v krvi kot prebivalci 
obm orskih krajev. N im ajo pa v 
krvi nekaterih snovi, ki prebivalce 
nižjih predelov ščitijo pred razli
čnim i boleznimi. Tako so zdravni
ki presenečeni ugotavlja li že pred 
zadnjo svetovno vojno, da so nad
vse krepki in zdravi bo liv ijsk i In 
dijanci hudo obolevali in um irali, 
ko so jih  poslali kot vojake v 
borbe v nižinskih tropskih goz
dovih.

Znanstvenika Jean Bernard in 
Jaxques Ruffie sta stopila še ko
rak naprej in začela iskati v krvi 
ključ za pojasnjevanje preseljeva
nja ljudstev v davnini. N juni 
izsledki so presenetljivi. Desetlet
ja  so se znanstveniki m učili z. 
vprašanjem, od kod so prišli ame
riški Indijanci Odgovor na to

uganko so našli zapisan v n jihovi 
krv i. Leta 1955 so raziskovalci 
od k rili, da im ajo p ripadn ik i ind i
janskega plemena Diego posebno 
krvno podskupino, kakršne niso 
zasledili n ikjer drugje. Ker je to 
pleme živelo zelo izo lirano v ven
ezuelski džungli, so znanstveniki 
menili, da gre za predstavnike naj
bolj d irektn ih potomcev prvih 
ameriških Indijancev. Takšno krvno 
podskupino so našli samo še pri 
ljudeh, ki žive na severovzhodu 
Azije. Znanstveniki so na osnovi 
teh od k ritij prepričani, da imajo v 
rokah znanstven dokaz, da so se 
predniki ameriških Indijancev 
preselili iz Azije preko Beringove 
ožine v svojo sedanjo domovino.

Po mnenju Bernarda in Ruffie- 
ja  je v krv i zapisan tud i odgovor 
na še eno zgodovinsko vprašanje: 
zakaj so tako h itro  usahnile velike 
indijanske civilizacije v Srednji in 
Južni A m erik i, ko so se soočile s 
peščico evropskih osvojalcev. Po 
prepričanju obeh znanstvenikov 
so Ind ijc i ob preselitvi v novo 
dom ovino im eli zgrajen sam
ozaščitni sistem za vse bolezni, ki 
jih pozna Evroazija. toda ker so 
po naselitvi naleteli na deviško d i
v jino brez drugih ljud i in se 
določene bolezni sploh niso mogle 
več po javiti, ker bolezenskih klic 
niso prinesli s seboj, je  samozašči
tni sistem zoper nje v tisočletjih iz

g in il. S prv im i osvajalci ameriške
ga kontinenta pa so ponovno 
prišle številne bolezni, katerim  In 
dijanci niso b ili kos. Koze. gripe, 
ošpice, škrlatinka, to so b ili tis ti 
»bojevniki«, ki so tako rekoč čez 
noč potisnili na kolena bojevite 
Azteke in Inke. Ind ijanski im peri
j i  so izgubili b itko  z boleznim i, ne 
s peščico krvoločn ih in po zlatu 
hlepečih konkvistadorjev.

S pomočjo sodobnih krvnih 
analiz strokovn jaki iščejo tudi 
odgovore na demografska vpraša
nja. A na liz ira li so že krvne 
vzorce, značilne za Baske, ki so v 
družin i evropskih narodov nekaj 
posebnega, saj govore jezik, ki ni 
v sorodu z nobenim drugim 
evropskim jezikom . U gotovili so. 
da imajo »baskovski« krvni vzorec 
tud i prebivalci nekaterih odm ak
njenih krajev v G alic iji, na Sardi
n iji, Škotskem. Islandiji in v viša
vju severne A frike . Prav lahko, da 
so Baski in drugi, po krv i njim  
podobni, preostanki neolitskega 
človeka, k i so ga pred 3.000 leti v 
odmaknjene kraje potisnila ljuds
tva z Vzhoda. Tu so oh ran ili svojo 
identiteto, ki je  prav pri Baskih 
najmočneje izražena še danda
našnji.

M iM
(V ir: Reader s Digest)

Dandanes se mnogo ljud i ukva
rja s tekom ali tako imenovanim 
joggingom. Za tekališče si izbero 
kar prometne ulice in ceste. 
Misleč, da si krep ijo  telo in zd
ravje, si v resnici dragoceno zd
ravje uničujejo.

Po dolgoletn ih raziskavah so 
ugotovili, da se nabere tekačem, 
k i tečejo ob prometnicah določe
na količ ina ogljikovega m onoksi
da v p ljučih in krvi. To je strupen 
p lin , ki preprečuje, da bi rdeče 
krvničke vezale nase kisik, k i je 
nujno potreben za življenje. Og
ljikov  m onoksid se nahaja v izpu
šnih p lin ih  mimovozečih avtom o
bilov. Tekači vdihavajo onesna
žen zrak in tako pride og ljikov 
monoksid v telo.

Največ tekačev v id im o v velik ih 
mestih, ki v b ližn ji oko lic i nim ajo

Čebele ekologi
Leteča pomoč

Namesto dragih in zamud
nih znanstvenih raziskovalnih 
ekip bodo v b ližn ji bodočnosti 
morda po terenu letale čebele 
in opozarjale na m orebitno 
onesnaženost okolja.

Znanstveniki so namreč ugo
tov ili. da se v cvetnem prahu 
odrazi sestava tal, na katerih 
rastlina raste. Z natančno ana
lizo je mogoče zaslediti večino 
mineralov, značilnih za tista 
tla. In ker čebele pri nabiranju 
medu preletajo precejšnje p o v -/ 
ršine, zberejo vzorce cvetnega 
prahu, z njim  pa seveda tudi 
vzorce mineralne sestave tal 
na tem območju.

Cvetni prah poberejo s čebel 
s pomočjo posebne naprave, 
potem pa zberejo vzorce, k ij ih  
analizira jo glede na to, kje so 
se čebele pasle. Analize po7 
kažejo med drugim  tud i delce 
svinca, cinka, bakra, magnezi
ja in celo zlata ter srebra. Za 
onesnaženje je še posebno 
važno, da pravi čas ugotove 
naraščanje svinca v oko lju  ali 
drugih škod ljiv ih  snovi. Ta
kšno odkrivanje pomeni ugo
tavljanje onesnaženosti že v 
prvih stopnjah, ko ves življenj
ski krog še deluje. Pravočasno 
odkrivanje pa omogoča tudi 
pravočasno ukrepanje.

Tako marljive »muhe« člo
veku koris tijo  na še en način.

DOMAČE TRNJE
•  Kdo pravi, da ne upošte

vamo domačega znanja! V 
mnogih podjetjih še kako ce
nijo domače znanje — spolne 
vzgoje.

•  Izrek, da gresta gospo
darstvo in standard rakovo pot, 
je zastarel, rak namreč lahko z 
gibanjem nazaj vsaj kam pride.

MARJAN BRADAČ

Za zdrave zobe
Varuje jih poljubljanje
V vsakem zdravniškem priročniku 

je mogoče prebrati, da se nekatere bol
ezni prenašajo tudi s poljubljanjem, 
pa vendar se kanadski zobozdravnik 
Sam Creen ni dal zmesti ob tej stari 
ugotovitvi, temveč je javnost presene
til z zamislijo, da bi se morali ljudje 
bolj pogosto poljubljati, da bi imeli 
bolj zdrave zobe.

Razlaga te zamisli je preprosta. 
Poljubljanje spodbuja izločanje sline v 
ustih, slina'pa izpira ostanke hrane in 
drugih snovi na zobeh ter hkrati zma
njšuje koncentracijo kisline v ustni 
votlim .

»To je naravno tuširanje zobovja.« 
pravi Creen. »Poljubljanje je najbolj 
učinkovit način spodbujanja izločan ja 
sline, hkrati pa tudi najprijetnejši.«

Vendar pa je treba na ta prijeten na
čin varovati zobovje pred škodljivim i 
vplivi vsaj sedemkrat na dan. Tu pa se 
stvar lahko zaplete, saj ni ob vsaki uri 
dneva pri rokah soproga ali izbranka.

e

zelenih površin. Tudi pri nas so 
ljudje, ki tečejo ob avtom obilskih 
magistralah, čeprav imamo veliko 
gozdov in zelenic. Bolj zdravo je 
teči po oddaljenih kra jih  s čiste
jšim  zrakom. K lju b  temu da si v 
mestih uničujejo zdravje, pa je ta
kih tekačev vse več.

P. Š.
(V ir: Parade)

Barvanje
mojstrovin

Računalnik barva stare 
filmske mojstrovine

Bi radi videli dobre stare filme iz 
zlate dobe komedije, dram in prvih 
spektaklov tudi v barvah? Najbrž bi. a 
zdrava pamet pove. da so ti lilm i na
stajali takrat, ko Ulmska tehnika še ni 
poznala barvnih filmov. Torej lahko o 
barvnih starih film ih le sanjamo? Ne! 
Mogoče jih  je videti tudi v barvah, 
čeprav niso bili posneti na barvni film. 
To čudo je omogočil računalnik.

Dve ameriški družbi. Colorization 
in CST. sta razvili računalniško 
tehnologijo, s katero je mogoče prede
lati v barvne stare črno-bele filme in 
televizijske oddaje. Prve video kasete z 
barvnimi starimi film i so že v prodaji.

Postopek teče tako. da elektronski 
skaner filmsko sliko razdeli na 
525.000 pik in podatke o vsaki spravi v 
računalnikov pomnilnik. Potem ume
tniški vodja barvan ja določi za vsako 
stvar v kadru, kakšne barve naj bo, 
računalniški tehnik pa to prevede v 
računalnik, ki da vsaki od točk zahte
vano barvo in tudi skrbi, da so na vseh 
naslednjih sličicah barve istih predme
tov enake. Ko se v kadru pojavi nov 
predmet, mu je treba seveda na enak 
način določiti barvo, Tako gre posto
pek skozi ves film . ki ga nato po 
snamejo na video kaseto. Postopek |i 
dokaj zamuden in zahteva smisel za 
barve, možno pa je seveda, da isti film  
pobarvajo različno in se z barvami tu 
di ustvarjalno igrajo. Za minuto video 
filma mora računalniški tehnik delati 
z računalnikom cele štiri ure.

Poslovneži si veselo manejo roke. 
saj pričakujejo, da bodo video kasete s 
pobarvanimi starimi filmskim i moj
strovinami in najbolj priljubljenim i 
film i vrgle velik dobiček, medtem ko 
so filmski umetniki v dvomih, saj pra
vijo. dit je mogoče črno-belo filmsko 
mojstrovino starih mojstrov z bar
vanjem tudi uničiti in estetsko pokva
riti.

M iM  
(V ir: Time)

TOMO
KRIŽNAR MOJE AFRIŠKE

N ikjer na svetu še nisem tako 
pel, plesal, metal otrok v zrak, vriskal... Rekli so mi, 
naj ostane. Do žetve, pa še naprej, za vedno...

Zenske so zadaj za bajto prekopale zemljo. Vračev 
bližnji sodelavec je v brazdo nasul nekaj okrog lih  
semen in dejal, da bo zraslo nekaj „ketir, ketir, kvejs", 
se pravi zelo zelo dobrega.

Pravzaprav želenega miru ni b ilo  nikoli. Stalno so 
prihajali obiski. Zalog je h itro zmanjkovalo. Zato sem 
začel odhajati na obiske še jaz. Ved no so me nahrani
li. Če niso im eli nič za v usta, so si sposodili. Pogova
rja li smo se in se smejali, danes sam ne vem več, 
čemu.

Smeh je neke vrste nubski šport, zna očarati in je 
sila nalezljiv.

Ob mraku smo vsak večer odšli skupaj dol v sa
vano. Tam na ravnem so se vsak večer dogajale 
pomembne reči: ples, rokoborba, obredi. N ikdar ni 
b ilo  dolgčas in televizije nisem prav nič pogrešal. Pri
hajalo je staro in mlado. Najstarejši ljudje so pazili na 
najmlajše. Nobenih osam ljenih pogledov nisem 
opazil. Vse je b ilo  povezano in harm onično.

Ko sem gledal nubsko kočo, tis ti par votlih  buč, 
lončene lonce na ognjišču, par kopij in ščitov iz 
nosorogove kože, m otiko in cepec, nekaj obrednih 
pripom očkov, kar predstavlja pravzaprav vse imetje 
nubijske družine, me je postalo sram, da jaz ob vseh 
naših s tro jih  nisem več sposoben tako človeškega 
obnašanja. N jihovi običaji in tabuji se razlikujejo od 
naše zavrtosti in gotosti. Spolnost mladih je svobod
na, poroka ni nobena nujnost. Zakonske zveze se 
sicer sklepajo, vendar ne predstavljajo kletke. 
Zakonca skupaj lažje skrbita za otroke, a če jima že 
tako prija, delata vsak po svoje. Pri Nubih igra čus
tvo ljubezni pom em bno vlogo, vendar zakonski mož 
vedno posvoji otroka, ki ga je žena pridelala z d'rugi- 
mi, in če gre za lepega in mladega bojevnika, je  nanj 
zelo ponosen. A zgodi se, da mož v navalu besa 
pretepe takega člana triko tn ika, včasih pa tudi žena 
pretepe svojo tekm ico.

N ub i,, so veliki ljub ite lji otrok, zapuščenih sirot 
nisem videl nikjer.

Veliko dejstev priča, da jem lje jo  življenje kar se le 
da naravno in enostavno, vendar spoštujejo tudi ta
buje, ki so na prvi pogled dokaj nenavadni. Tako 
žena ne sme jesti hrane skupaj z možem in otroki. 
U m akniti se mora v drugo hišo, šele ko moč odloči, 
da je žena pridna in dobro dela, se ji potrdi ta socialni 
položaj. Dve ženski n ikdar ne smeta živeti pod isto 
streho. Ta tabu bi morda rešil marsikatero nevzdržno 
stanje tudi pri nas.

Spolno občevanje z nosečo žensko je prepove
dano. Po rojstvu otroka se mora ženska še dve leti 
odpovedati spolnim  užitkom. Če grešnico zalotijo, jo  
javno zasmehujejo.

Ko se mladi par sklene poročiti, se mora dekle pred 
poroko za mesec dni osam iti v posebno kočo. Dneve 
preživlja zaprta v mraku, na obisk prihajajo le najblji- 
žji sorodnik i in ji prinašajo hrano, precej boljšo, kot 
je običajna. Na prosto sme le ponoči, posuta s 
pepelom, ki je Nubom svet. Za poroko pripravijo  
veliko prosenega piva. Fant začne zidati hišo, in 
dokler ni končana, dekleta ne sme videvati. Na obisk 
pride le ponoči in še takrat se pogovarjata skozi 
steno hiše. Fant medtem spi daleč v savani, v tabo
rišču, kjer se pase govedo. Na tej več ur dolgi poti, ki 
jo  mora prehoditi k svoji ženi, mu nihče ne sme ponu
diti hrane in pijače. Hišo dogradi brez ženine pom 
oči, a po selitvi večino težaškega dela za vseživljenje 
pravzame žena. Ženine nezakonske otroke cenijo 
enako kot zakonske. Več ko ima mož žena, bolj je 
spoštovan. Tudi premožnejši bo, saj so žene 
dragocena delovna sila, ki ustvarja presežno 
vrednost, za prodajo arabskim trgovcem. MoškCTnu 
ne preostane drugega kot m latenje prosa po žetvi, 
modrovanje in vojaške vaje.

Nubski klan sestavljajo družina in sorodstvo. Vo
dja klana je član, ki uživa največjo avtoriteto. To je 
lahko tud i ženska. Pri večini Nubov se rod. las
tn ištvo in nasledstvo sicer štejejo po očetu; vendar

obstajajo tudi skupine, organizirane na matriarhatu. 
V nekaterih krajih ima vsak klan določeno dolžnost, 
ki jo  opravlja v prid celotne družbe. Tako en klan up
ravlja, drugi se ukvarja z magijo, tre tji vodi določene 
verske obrede.

Primeri se tudi, da se Nubi po svojem klanskem 
članstvu zapletejo v rodovne spore. Dolžnost pripad
nikov klana je, da za mrtvega izterja jo odškodnino, 
prim eri pa se tudi, da pride do krvnega maščevanja.

Vzgajanje mladeži prevzame materin brat, ki ima 
za to več pravic kot pravi oče. Najbolj zdrave in 
močne dečke pošlje jo v taborišče, kjer pasejo krave 
in se vzgajajo za borce rokoborbe. Mlade deklice no
sijo vodo, ostali čas pa so popolnom a svobodne. 
Predvsem pa prosti čas porab ijo  za olepšavanje. Pre
badajo si ustnice in nosnice in vanje vstavljajo lesene 
čepke. Prve dni mi nubske lepotice niso bile kaj p ri
da všeč, kasneje pa, ko se mi je razvil okus zanje, so 
se mi zdele domače slovenske čudno bledikave, 
krmežljave, brez tiste sijoče radosti in veselja do 
življenja.

Stari ljud je so zelo spoštovani. Starost se jim  v 
glavnem ne da ugotoviti. Nekateri se spom nijo bitk iz 
časov egipčanskih vpadov. Kadar starci zbole, 
njihove družine cele dneve presede ob njih. Lokal
nim bolničarjem , ki so jih v nekaterih večjih vaseh na
stavile sudanske medicinske organizacije, ne zau
pajo, vendar pa domača medicina, ki je nekoč pozna
la sredstva za skoraj vse tukajšnje bolezni, tone v 
pozabo.

Še po nečem so Nubi znani. Raziskovalcečlove- 
ških ku ltu r že od nekdaj mika prodreti v bistvo pome
na n jihovih rokoborb.

Ko stojim  z Nubi okrog borečih se šampionov 
dveh vaških skupnosti, mi je dano čutiti, da jim 
rokoborbe niso samo športni-užitek, ampak tudi ne
kaj več.

Rokoborbe organizira jo vsako leto v drugi vasi v 
nočeh polne lune, po spravljeni žetvi ob koncu sušne 
dobe.
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IZT O Č IL  BENCIN — Med 5. in 8 . 
oktobrom je nekdo vlom il v osebni 
avto. last Doma starejših občanov v 
Šmihelu, in iz njega iztočil blizu 15 
litrov  goriva. Lastniki so s krajo 
oškodovani za 1.500 din.

O BNESEL LE KROM PIR — 
Konec minulega meseca je nekdo vlo
m il v drvarnice Riharda Andrejašiča, 
Ivana Bundiča in Jožeta Židanika v 
Novem mestu. Najbolj prizadet je bil 
slednji, saj mu je iz drvarnice izginilo 
2 0  kilogramov krompirja.

OB O BLE KI IN SRAJCI — Še nez
nan storilec je 9. oktobra vlom il v 
stanovanjsko hišo Zdravka Selka iz 
D oblič in mu odnesel dve moški oble
ki in dve srajci. Tatu iščejo.

V LO M  V BARAKO  — 10. oktobra 
je Novomeščan Jože Černe prijavil 
m iličnikom , da mu je nekdo vlom il v 
barako na Regerških košenicah in iz 
nje odnesel 10 litrov vina, 5 steklenic 
radenske, 5 piv in 20-litrsko plastično 
posodo, v kateri je bilo 1 0  litrov benci
na. Lastnik je z dejanjem oškodovan 
za 3 tisočake.

O ŠKODOVAN TR AKTO R IST — 
V noči na 1 0 . oktober je neznanec 
odvil s traktorja, ki je last Antona 
Kastelca z Jablana, kardansko os in 
tako oškodoval lastnika za najmanj 3 5  

tisočakov. M iličn ik i za tatom še 
poizvedujejo.

dolenjski 
deželi

O Gume. ki jih  pod jugoslo
vanskim soncem ni moč najti, se 
dobi v IM V! To je dokazal zmi
kavt. ki je v času med 5. in 8 . 
oktobrom  iz skladišča v tozdu Pr
oizvodnja avtomobilov odnesel 
kar 14 avtomobilskih gum za 
kombije, poleg tega pa Se 4 gume 
/a osemnajstico. Ker jih  ni mogel 
'k r i t i  v žep. je ob vsem tem še naj
bolj zanimivo vprašanje, kako so 
se gume. katerih vrednost je blizu 
1 0 0 .()()() din. znašle onstran tovar
niške ograje.

O Nič manj zanimivo ni tudi, 
kako je z dvorišča hiše Eda Mikca 
v Straži izginilo 130 kilogramov 
betonskega železa. Sledovi na
mreč kažejo, da ga je zmikavt očit
no lastnoročno odnesel. Storilca 
gre. po tem sodeč, iskati med ime
tn ik i trištevilčne telesne teže.

® Zastonj vožnjo si je hotel 
prejšnji teden privoščiti 32-letni 
Anton Grabljevec iz Tihaboja. In 
to še s taksijem! Po prespani noči 
med mokronoškimi m iličniki ga 
čakata dva neporavnana računa. 
Enega mu je že izdal taksist, druge
ga pa bo dobil od sodnika za 
prekrške.

•  Iz zajčnika Boža Šušteršiča 
sta v noči na 1 2 . oktober izginili 
dve zajčji materi z več mladiči. 
Določene zakonitosti družinskega 
življenja storilec torej kar dobro 
pozna.

Utišali rdečega petelina
Vzorna usposobljenost Krkinih gasilcev za boj s 
požarom — V Kraljevu pred dnevi postali državni 

prvaki med industrijskimi društvi
NOVO MESTO — Pred dobrimi desetimi dnevi je  bilo v Kraljevu letošnje ’ 

državno tekmovanje gasilskih enot, ki je novomeškemu gasilstvu prineslo 
verjetno največji uspeh doslej. V konkurenci industrijskih gasilskih društev je 
med štirinajstimi ekipami, ki so si nastop v Kraljevu zagotovile na predhodnih 
republiških izbirnih tekmovanjih, zmagalo moštvo novomeške tovarne zdravil 
Krka; druga je bila Destilacija Teslie, 3. zemunska Galenika.

»Naš rezultat je vreden še veliko 
več. če vemo. da smo gasilci iz Krke 
že vrsto let v vrhu jugoslovanskih in
dustrijskih gasilskih društev,« pravi 
Jože Bevc. ta jn ik 1GD Krka. »Že le
ta 1976. vsega dobrih šest let po us
tanovitvi društva, smo na enakem 
tekmovanju v Makarski dosegli 2. 
mesto, prav tako pa smo bili drugi 
pred štirim i leti v Tjentištu. Sicer pa 
je tovrstna veja gasilstva na Sloven
skem precej dobro organizirana. V 
ilustracijo naj navedem le. da smo v 
moški konkurenci na zadnjem repu
bliškem prvenstvu, ki je b ilo v G or
nji Radgoni, zasedli 3. mesto, 
medtem ko so bile ženske prve. na
stop v Kraljevu pa smo si zagotovili 
na izbirnem nastopu letošnjega jun i
ja  v Slovenski Bistrici.«

Industrijsko gasilsko društvo K r
ka, ki je bilo ustanovljeno leta 1969. . 
šteje danes kar 312 članov, ima ene
ga višjega gasilskega častnika, 1 1 

»navadnih« in še 13 nižjih čas
tnikov, poleg tega pa je imelo vse do 
lani še 60 usposobljenih gasilcev. Do 
lani zato. ker seje sedaj po opravlje
nih tečajih njihovo število povzpelo 
že na 1 1 0 .

»Proizvodnja zdravil in pa veliko 
dela z raznimi kemičnimi snovmi 
zahtevajo še posebno dobro us
posobljeno gasilsko službo. Prav 
zategadelj smo si v K rk i zastavili 
cilj, da slehernega delavca usposo
bimo za pravilno ukrepanje v prime
ru požara ali eksplozije. Seveda je

•  Naslov najboljšega indust
rijskega društva v državi so Krki
nim gasilcem v Kraljevu priborili; 
Dušan Ivandič, Anton Radešček, 
Robert Oberč, M iran  Bele, Boris 
Golob, Franc Mravinec, Stane 
Butalin, M arjan Štangelj, Brane 
Granda, Silvo Kostrevc, Gorazd 
Kovač, M arjan Šuštaršič in 
trener .Janez Smole.

povsem napačno m isliti, da bodo vsi 
požari sedaj takoj pogašeni, dovolj 
je že. če znamo ogenj do prihoda po
klicnih gasilcev zajeziti, nuditi po
moč morebitnim ponesrečencem in 
podobno. Vse te naloge posebej 
temeljito preverjamo sedaj v oktob
ru, mesecu požarne varnosti.«

Jože Bevc; »V sakega delavca mo
ramo usposobiti za boj proti 
požaru.«

M orebiti velja ob vsem tem ome
niti, da imajo v K rk i vsi požarno 
bolj ogroženi objekti svoje hišne 
požarne rede. v okviru katerih najde 
sleherni delavec svojo nalogo, med
tem ko so kemijski obrati varovani s 
posebnimi gasilskimi in alarmnimi 
napravami.

»O skrbi Krke za varstvo pred 
požari priča tudi to. da imamo 
poseben oddelek za požarno varstvo, 
poleg tega imamo komisijo za 
varstvo pred požari, v njeni pristoj
nosti pa so redni preventivni pregle
di po vseh tozdih, opozarjanje na ne
pravilnosti in tudi ukrepanje. M i
slim, da so rezultati takšnega dela 
več kot očitni. Sicer pa smo v Krki 
letos imeli nekaj začetnih požarov, 
na primer v orodjarni ali v Bršljinu. 
vendar so bili po zaslugi naših de
lavcev in gasilcev takoj omejeni in 
pogašeni.«

B. B.

Odškodninski cenik »sedi«
Ustavno sodišče zavrnilo pobudo za oceno zako

nitosti c'enika o povračilu škode na ribah
LJU BLJA N A  -— Nedolgo tega 

je  prišla na ustavno sodišče Slove
nije pobuda, da se oceni ustavnost 
in zakonitost odškodninskega ceni
ka za povračilo škode na ribah. 
Resda so kazni za vsako pri krivo lo
vu ujeto ribo, za množične pogine 
ob raznih zastrupljanjih voda in 
podobnih primerih uničevanja vod
nega življa izredno visoke, vendar 
to ne more in ne sme b iti razlog za 
dvom o zakonitosti in pravilnosti 
takšnega odškodninskega cenika.

Podobnega mnenja je bilo tudi so
dišče. Sporni cenik določa merila za 
obračunavanje škode, povzročene na 
ribjem življu z brezpravnim lovom ali 
na kakšen drug način, ter tudi škode v 
ribolovni vodi. Po 2. členu istega ceni
ka se plačuje odškodnina za vsako 
ujeto, odvzeto ali uničeno ribo. 
školjko, raka in žabo po vrednosti 
živih primerkov tako. da se vsakokra
tna tržna cena za kilogram pomnoži z 
določenim količnikom, ki je seveda 
različen glede na posamezno vrsto 
ujete ali uničene vodne živali. Tako iz
računana odškodnina pa se za posa
mezno žival, ujeto ali uničeno v lovo
pustu ali celo v varstvenih vodah, še 
pomnoži s faktorjem dva. Poleg vsega 
cenik pri elementih obračuna de
janske škode upošteva še površino 
morebitnega uničenega vodotoka, na
seljenost rib. tržno ceno uničenih rib. 
stroške za vzpostavitev voda v prvotno

stanje in vrednost iker. uničenih na 
drstišču. Prav po tem ceniku je bila 
ugotovljena tudi škoda na vodotoku 
reke Krke od čistilne naprave navzdol, 
ki so jo, kot smo že poročali, ocenili 
kar na 126 milijonov dinarjev.

Zapišimo ob tem še, da so bili po
budniki /a oceno pravilnosti in us
tavnosti tega cenika seveda prizadeti 
krivoldvci, vendar sodišče v pripra
vljalnem postopku ni našlo prav. 
nobenega vzroka, na podlagi katerega 
bi se lahko ti izognili plačilu odmerje
ne odškodnine. Cenik je namreč ses
tavni del zakona o sladkovodnem rib i
štvu. ki ga je sprejela skupščina SRS.

B. B.

Dva mrtva pri 
trčenju na 
magistralki

Nova huda prometna ne
sreča pri Pluski

PLUSKA — V hudi prometni 
nezgodi, ki seje pripetila 1 0 . oktobra 
nekaj pred osmo uro zvečer na magist
ralni cesti med Ljubljano in Zagrebom 
pri Pluski blizu Trebnjega. sta izgObila 
ž«ljenje 39-letni voznik kombija 
Radovan Tešinovič in njegov 19-letni 
sopotnik Ranko Tešinovič.

Do nesreče je prišlo. kojeTešinovič 
s kombijem v nepreglednem levem 
ovinku prehiteva! kolono vozil in mu 
je iz nasprotne smeri pripeljal tovor
njak s polpriklopnikom . Voznik kom
bija se je skušal kar se da hitro uma
kniti na levo polovico ceste, pri tem pa 
je zaradi prehitre vožnje izgubil oblast 
nad vozilom, kombi se je prevrnil in 
bočno drsel po cesti, dokler ni silovito 
treščil v osebni avto, ki ga je nasproti 
pripeljat 25-letni Zdravko Bračun iz 
Brestanice. Oba Tešinoviča sta. kot 
smo že zapisali, izgubila življenje, laže 
pa sta se poškodovala voznik osebne
ga avta Bračun in sopotnik Jože Fer
lan iz Krškega.

Materialno škodo so ocenili na 
2 0 0 . 0 0 0  din.

NEPREVIDNO 
STOPILA NA 

CESTO
M E T L IK A  — 16-letna Željka La

tin iz Kolenovca pri Dugi Resi je šla
1 0 . oktobra peš s skupino sošolk po. 
pločniku. Nenadoma pa je. ne da bi se 
prepričala, ali je cesta prosta, prečaka- 
la vozišče. Prav takrat je iz smeri 
Jurovski brod pripeljal z avtomo
bilom Darko Popovič z Radoviče. S 
prednjim blatnikom je zadel dekle in 
jo  zbil po tleh. Latinovi so nudili zd
ravniško pomoč v metliškem zd
ravstvenem domu, materialno škodo 
pa so ocenili na 30 tisočakov.

Hišniku deset let zapora
Večkrat spolno občeval s tremi mladoletnimi 
šolarkami — Pomagal si je s pornofilmi in pijačo

LJU B LJA N A  — Na 10 let zapora je bil 10. oktobra obsojen po 
večdnevni tajni obravnavi nekdanji hišnik kočevske osnovne šole Zbora 
odposlancev Franc Kerec. star 52 let. in sicer za spolne napade na tri 
šolarke, mlajše od 14 let. Sodba Se ni pravnomočna.

Obsojen je bil za tr i kazniva dejanja, ki jih  je zagrešil lani in predlani, 
za eno pa je bil oproščen, ker ni bilo dokazov, da bi s šolarko spolno 
občeval, še preden je decembra lani dopolnila 14 let.

Ugotovljeno je bilo. da je hišnik Franc Kerec z eno izmed šolark petk
rat spolno občeval, z drugo najmanj dvakrat (pri tem je bila navzoča še 
ena šolarka), s tretjo pa do UFkrat (tudi v tem primeru je bila pogosto 
navzoča druga šolarka). Vsa kazniva dejanja je oprav il v priročnem skla
dišču šole. Pri zapeljevanju si je pomagal s prikazovanjem pornografske
ga filma. Na njegov predlog so posnemali dogajanje na tilmu. Deklicam 
je postregel tudi s pijačo.

fran c  Kerec je dejanja v glavnem podrobno opisal, zagovarjal p;t seje. 
da je bil prepričan, da so dekleta stara nad 14 let. saj je vedel, da pona- 
v 1 jajo razred.

Sodišče je zaslišalo kot priče štiri oškodovanke, njihove starše, 
socialno delavko in psihologinjo šole. enega učitelja, sedanjega ravnate
lja in socialno delavko občinske socialne službe.

Pri izreku sodbe je sodišče upoštevalo kot obteževalno okolnost. da je 
kazniva dejanja storil v šoli in da je pri tem pokazal izredno v ztrajnost. pa 
tudi. da je grozil nekaterim oškodovankam in staršem, ter seveda splošni 
preventivni namen kaznovanja. Edina olajševalna okolnost je bila. da 
doslej še ni bil kaznovan. • ®

Sodišče je menilo, da ima pri vsem tem,svoj delež odgovornosti tudi 
nestrokovno m neorganizirano delovanje nekaterih na šoli in v občini, 
nezainteresiranost učnih dejavnikov pa je povzročila dolgotrajnost opra
vljanja kaznivih dejanj.

TRGOVCI OB 
DVAJSET TISOČAKOV
DVOR — Med 6 . in 8 . oktobrom je 

nekdo vlom il v trgovino KZ  Krka iz 
Žužemberka na Ajdovcu pri Dvoru. 
Storilec je najprej iz denarnice ene 
izmed prodajalk ukradel 1.700 din. iz 
registrske blagajne pa nadaljnjih 2 . 0 0 0  

din. Sprehodil se je še po trgovini in 
vzel dvajset zavitkov dvajsetdekag- 
ramske kave in 20 salam. Trgovci so 
tako oškodovani za 19.400 din. Tatu 
še iščejo.

UKRADEL 60 
KILOGRAMOV 

SUHIH GOB
RDEČI K A L  — Zvonko Kastelic z 

Rdečega kala je v soboto prijavil m ili
čnikom. da je nekdo vlom il v trgovino 
trebanjske kmetijske zadruge v Dobr
niču. Neznani storilec je vedel, kaj je 
iskal, saj je iz skladišča odnesel ka r'60 
kilogramov suhih gob, po hajbolj gro
bi oceni vrednih kakih 1 2 0  tisočakov. 
Ljubitelja gob še iščejo.

VOZIL BREZ 
PRIŽGANE LUČI

GABRJE — Gabrčan Tone Boltes 
seje 30. septembra peljal s kolesom od 
doma proti Hrušici. Med vožnjo po 
klancu navzdol, ko je peljal brez pri
žgane luči. je zaradi slabe vid ljivosti 
zadel pešakinjo Jožefo Boltes. prav ta
ko iz Gabrja. Slednja seje pri nezgodi 
huje poškodovala in je ostala v 
novomeški bolnišnici na zdravljenju.

Ceste in ulice 
le dobile 

nadzornika
Inšpektorja za javne ceste 

čaka veliko dela

NOVO MESTO — Že dalj časa je 
moč slišati veliko pritožb na račun 
vrste nepravilnosti pri vzdrževanju 
cest. veliko je tudi samovolje odgovor
nih. sedaj pa bo. kot kaže. vendarle ve
čji red tudi na tem področju. Nedolgo 
tega je namreč novomeška uprava 
inšpekci jskih služb dobila inšpektor ja 
za javne ceste, področje, za katero 
doslej dejansko nihče ni skrbel.

V pristojnosti novoimenovanega 
inšpektorja je nadzor nad lokalnim i in 
nekategoriziranimi cestami in ulica
mi. njihovim vzdrževanjem, očišče- 
nostjo. ne nazadnje pa tudi nadzor 
nad delom cestnega podjetja. Kot za
nimivost naj ob tem omenimo, da 
doslej na Dolenjskem ni bilo nikogar, 
ki bi lahko kakorkoli upravno ukrepal 
proti vrsti nepravilnosti na tem podr
očju. pa naj gre le za previsoko po
raščene žive meje ali nadzor nad orga
niziranostjo m izvajanjem zimske 
cestne službe.

IZGINILA  
LIKALNIK IN 

MLINČEK
ČRNOMELJ — M iličn ik i so 11.» 

oktobra prijeli Zuhrijo  K., ki je 
osumljen, da je malo pred prijet jem v 
tamkajšnji samopostrežni trgovini 
Emona market ukradel električni li
kalnik in kav ni .mlinček. Ukradene 
stvari so mu zasegli in vrn ili trgovcem, 
poleg tega pa bo zoper njega napisana 
kazenska ovadba temeljnemu javne
mu tožilcu.

Alarmi kar na 16 krajih
Prizadevni gasilci ob požarnovarnostnem mesecu

SEVNICA — Ob letošnjem požar
novarnostnem mesecu, za kar je bil 
proglašen oktober, so sevniški gasilci 
in občinska gasilska zveza izvedli šte
vilne akcije. V sredo, 10. oktobra, so 
se gasilci odpravili v tukajšnje stano
vanjske bloke. Ni treba posebej pou
darjati. da je tudi v družbenih stano
vanjih. zlasti ker stanuje skupaj veliko 
ljudi, nevarnost pred rdečim pete
linom precejšnja. Hišni sveti niso sto
r ili vsega, če so obesili nekaj gasilnih 
aparatov ali garnitur reševalnega oro
dja (za to gasilci včasih ugotavljajo, da 
ga stanovalci raznesejo po vrtičkih).

NAŠLI 
ZOGLENELO 

TRUPLO
R E G E R Č A  V A S  —  V 

četrtek dopo ldne  so v gozdu 
p r i Regerči vasi našli pogo
rišče barake, v njem  pa 
zoglenelo m oško tru p lo . K a 
sneje se je  izkaza lo , da gre za 
21-letnega Jožeta B ruda rja  iz 
Šm ihela. K r im in a lis t i novo 
meške U N Z  ta čas še raz i
sku je jo  vzroke  požara, pred
vsem pa to , ka ko  in zaka j je 
B ruda r zgorel.

Gasilci niso naleteli povsod na 
omembe vredno število sobesednikov 
med stanovalci, čeprav je bila izbrana 
popoldanska ura kar primerna. O ak
ciji je stanovalce pismeno obvestila še 
stanovanjska skupnosl.

Zvečer so se gasilci odpeljali na 
Bučko. V sodelovanju z občinsko ga
silsko zvezo so v vasi sprožili alarm. 
Pred vrati gasilskega doma je namreč 
»gorel« avtobus. Kdorkoli je prihotel. 
je moral gasiti s primernim gasilskim 
aparatom. Le-te imajo sedaj tudi po
samezna gasilska društva. Dovolj 
urno je prišlo na Buški 14 gasilcev. 
Dokazali so tudi primerno strokovno 
usposobljenost.

A* Ž.

Kdo je 
razstrelil 

spomenik?
Gnusno dejanje orga
ni za notranje zadeve 

še raziskujejo
M U LJA V A  — Po dokaj sko

pem poročilu republiškega ko
miteja za informiranje je ozadje 
rastrelitve partizanskega spomin
skega obeležja na M uljavi pri Sti
čni še zmeraj zavito v skrivnost.

8 . oktobra okoli 2 2 . ure je bilo v 
Muljavi slišati močno eksplozijo, 
ki je raznesla obeležje, ki ga je v 
spomin na smrt štirih partizanov, 
ustreljenih 29. decembra 1944 iz 
sovražne zasede, postavila krajev
na organizacija ZZB Muljava v 
neposredni bližini vasi. Omenjeno 
granitno obeležje .je b ilo ses
tavljeno iz granitnega podstavka 
in marmornate plošče, na kateri so' 
bile izpisane tele besede: »Po iz
dajstvu so 29. decembra 1944 tu
kaj pod streli iz zasede belogar
distov izgubili življenje Alojz 
Bučar. Milan Kušar. Ivo A lič in 
neznani tovariš«.

SPOSOJENO TRNJE
•  Kdor trdi, da smo Jugoslo
vani dobro informirani, bere 
tuje časopise.

(Iz Pavlihe)

MOTORIST 
PODLEGEL 

POŠKODBAM
STARI 1 RCi — 45-letni Peter 

Kapš iz Laz pri Predgradu seje 8 . 
oktobra peljal na motornem kole
su iz Predgrada proti Staremu tr
gu. Na križišču v Deskovi vasi je 
zavijal desno na lokalno cesto, 
prav takrat pa je v križišče zapeljal 
tudi voznik osebnega avtomobila 
M arko Šterbenc iz Jelenje vasi. Ta 
je med zavijanjem v levo zadel 
motorista, ki je vozil po sredi poti. 
Kapš je padel po .cesti in se hudo 
poškodoval, tako da je že kmalu 
po nesreči ranam podlegel. Mate
rialno škodo so ocenili na 17.500 
din.

NASA GASILSKA 
GODBA NA 

GORENJSKEM
Člani loške godbe, žene godbenikov 

in častni člani smo se odpravili na izlet 
po Gorenjski. Prva postaja je bila v 
Mošnjah pri gradu Podvinj. V Begu
njah smo si ogledali muzej NOB. Pot 
smo nadaljevali proti soteski Vintgar. 
Potem smo se odpeljali v Bohinj, kjer 
smo po kosilu izvedli že prej najavljeni 
koncert. Obiskali smo še slap Sayico. 
Na poti domov smo se ustavili še na 
Bledu, vendar je bilo že pozno in 
nismo mogli iti na otok. Z nami pa so 
ostali lepi in nepozabni spomini na 
Gorenjsko.

AND REJA C IZELJ 
Gasilska godba na pihala 

Loče pri Dobovi

DEŽURNI POROČAJO
U KR A D E L ŠUNKARICO — 

Med 11. in 13. oktobrom je nekdo 
iz stanovanjske hiše Alojza Anto
nčiča v Vinjem vrhu ukradel sa
lamo šunkarico in 1 0  zavitkov ci
garet. Predrzneža še iščejo.

O D V IL  EI.EKTROM OTO- 
MOJ ORJA — Neznanec je v času 
med L in 10. oktobrom iz dveh 
mešalcev, ki sta stala v skladišču 
Kurivoprodaje v Bršljinu. odvil 
elektromotorja in tako oškodoval 
podjetje za preko 2 0  tisočakov.

IZTO Č IL PLINSKO OLJE — 
Nekdo je v noči na soboto iz 
traktorja Antona Murglja iz Dolj- 
nega vrha iztočil 30 litrov plinske
ga olja in lastnika oškodoval za 2  

tisočaka.
R AZG R AJA L NA D VO R I

ŠČU — M iličn ik i so imeli v soboto 
opravka z 38-letnim Janezom 
Bobnarjem iz Jablane, ki je razgra
jal na sosedovem dvorišču. Čaka 
ga pot k sodniku za prekrške.

U KR A D E L KOLO Z M O
TORJEM «7- Vinko Homljanec iz 
Osrečja je 13. oktobra ostal brez 
prevoznega sredstva, ki si ga je 
sposodil še neznan storilec.
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Kokošjemu 
tatu že 
na sledi

Ena najtežjih noči za pod- 
turnske kokoši

POD I I  RN — Tamkajšnje kokoši 
so prejšnji teden cjo/ivclecno najtežjih 
noči \ svojem sicer kratkem življenju. 
Zaenkrat še neznan storilec, za kate
rim pa so  m iličn ik i našli že povsem 
oprijem ljivo sled in ho verjetno že v 
kratkem za zapahi, je med svojim no
čnim pohodom obiskal kar tri koko
šnjake. da pa bo mera polna, je z njim 
odšel tudi pes.

Tako so  iz kokošnjaka A lo j/a  No
vaka i/g in ile  m  kokoši. Anton l jubi 
je pogrešal purana, medlem ko je bil 
ukradeni pes last Jožeta Žagarja.

- s. M *■ M. 4» m

Nova zastrupitev s hrano
V črnomaljskem Beltu se je 45 delavcev pritože- 
valo zaradi prebavnih motenj — Analize še ni

ČRNOMELJ — Iz črnomaljskega Belta je konec prejšnjega meseca 
pricurljala vest o tem. da se je več delavcev pritoževalo zaradi prebavnih 
motenj in da je bila koj zatem zaprta kuhinja tamkajšnjega obrata 
družbene prehrane.

Podobne težave so se v črnomaljskem Bellu dogajale že večkrat, ven
dar ne v takšnem obsegu kot tokrat. Po sieer še neuradnih podatkih je 
imelo prebavne motnje kar 45 delavcev, vendar ni znano, ali je kateri med 
njim i iskal tudi zdravniško pomoč. Inšpektorji, ki so zaprli kuhinjo.so 
odvzeli tudi brise osebja in hrane, vendar rezultatov analize, ki jo  opra
vlja Zavod za socialno medicino in higieno v Novem mestu, ta čas še ni. 
Skoro povsem zanesljivo pa je vendarle moč trd iti, da je šlo pri vseh pre
bavnih motnjah za težave, ki jih je povzročila hrana.

B. B.

PREHITRO V OV INEK — Vid Z i
dar iz Moravč se je 8 . oktobra peljal s 
kombijem po cesti med M irno m 
Sajevcami Zaradi prevelike hitrosti 
ga je v nepreglednem levem ovinku 
zaneslo, tako da je trčil v tovornjak s 
polpriklopnikom . ki ga je nasproti 
pripeljal Mladen Novak iz Čakovca. 
Zidar sc je v nezgodi laže poškodov al, 
prvo pdmoe pa so mu nudili v l i
tijskem zdravstvenem domu.

NI V ID E L PEŠCA — 9. oktobra je 
33-letni Dušan Krštinc iz Praproč 
vozil tovornjak iz Dolenjskih Toplic 
proti Novemu mestu. Ko se je na Dr- 
ski približal križišču, je zaradi ne
primerne hitrosti in megle na prehodu 
za pešce spregledal 37-letnega Borisa 
J refkoviča iz Novega mesta in ga 
podrl. Pešec se je ob tem huje 
poškodoval in so ga prepeljali na zd
ravljenje v novomeško bolnišnico.

Št. 42 (1836) — 18. oktobra .1984



odbojka

II. ZVEZNA LIGA, maski, ZA
HO D, 1. KO LO : R A D N IČ K I — 
PIONIR 2 : 3 (8 . 13.-11,-14,-8).

Pionir: Vernig, _ Brulec, Gre- 
gurek. Kosmina. Škrbe, Smrke, 
Petkovič, Graberski, Pečar, Bab
nik. Berger.

V 2. kolu igra Pionir doma z 
Mežico.

SOL, ženske, 1. KOLO: PAR
T IZ A N  V ič  — KOČEVJE 0 : 3 (- 
14, -2. -5)

KOČEVJE: K ljun, Levstik. La
pajne, Ahac. Kočevar, Piškur, 
Turk, G ornik, D im itrov, Uran.

V 2. kolu igra Kočevje doma z 
Partizanom Tabor.

rokomet
.11. ZVEZNA LIG A, ženske, SE
VER, 3. KOLO: NOVO MESTO 
— RUDAR 24 : 26 (12 : 15) 

NOVO MESTO: Udovč, Pelko 
2, Simončič, T. Zupančič 1. Sitar, 
Jakše, Kramar 6 , Godler 4, Kaste
lic, Mršnik 11. Jerman.

LESTVICA: 1. Split 5 „ zadnje,
12. Novo mesto 0.

V 4. kolu igrajo igrajo Novo- 
meščanke v gosteh z Dinamom. 
SRL, moški, 6 . KOLO: ASTRA 
JA D R A N  — INLES 23 : 30(10 : 
15)

INLES: Gelzel. Sile. J. Ilc, Lu
kič 1, T. Ilc, Tanko 8 , Ambrožič 7, 
Mate 9. Eajdiga 3. Lesar 1, 
Parezanovič.

JEK LO TEH N A IZ O L A — PO
N IK V E  20 : 19 (10 : 10)

D VZ PONIKVE: Jambrovič, 
Bambič 3, Vrbanc 3. Vujinovič 4.

M. Strnad 4. D. Strnad. Drab 2. 
Pugelj 3. Škantelj. Pavlič.

MOKERC K IG  — KRŠKO 19 : 
24 ( 8  :_ 10)

KRŠKO: Kastelic. Kekič 5. 
Junkar 1, Božič 2, Starc 7. Avgu
štin, Rakar 1, Šerbec 7. Iskra 1. 
Pereč.

LESTVICA: 1. Ajdovščina 11, 
3. Inles 9. 6 . Ponikve, 7. Krško, 
oba po 5 točk. itd.

Pari naslednjega kola: Inles — 
Jeklotehna, Krško — Ormož, 
D V Z  Ponikve — Mokerc itd.

SRL, ženske, 6 . KOLO: FUZI- 
NAR — ISKRA 17 : 17 ( 6  : 10) 

ISKRA: Bohte. Gorenc 1. Do
lar 2, Kovačič 8 , Simončič, Turk 3, 
Rangus 2. Vide I, Kotar. Kos.

1TAS KOČEVJE — ŠMARTNO 
25 : 24(16 : 15)

ITAS: Štefanišin, Klarič 1, Faj
far 2. Novak 3. M. Jeič 11. Bejto- 
vič 1. Oražem 3. Zalar 3, Saftič. S. 
Jerič 1.

LESTVICA: 1. Burja 11 točk, 5. 
Iskra 7, 12. ltas Kočevje 2 točki.

Pari naslednjega kola: Rudar — 
ltas Kočevje, Iskra Šentjernej — 
Branik itd.

nogomet

SNL, 8 . KOLO: T R IG LA V  — 
BREŽICE 1 : 0 ( 1 : 0 )

BREŽICE: Rožman, Kranjc. 
Brdik. M irkac, Ratkajec, Kos, 
Golobič. Predanič (Hode). Ko- 
zanski. Barbič. Konjar.

LESTVICA: 1 Rudar T  12 
točk, 8 . Brežice 7.

V 9. kolu igrajo Brežičani dpma 
z Izolo.

Se v tretje ostale praznih rok
Novomeške rokometašice tudi po tretjem kolu II. ZRL brez osvojene točke — 

Inles drži stik z vrhom — Prva zmaga Kočevk v republiški ligi
Tudi v tretjem drugoligaškem nastopu so novomeške rokometašice os

tale praznih rok. Takšen izkupiček je še tolikanj bolj boleč, ker so varo
vanke trenerja Janeza Štruklja kar d v^ re ča n ji odigrale doma, v obeh pa 
predvsem po svoji krivdi zapravile priložnost za prve drugoligaške točke.

Vidmarju petkrat zlato
SPLIT — M ladi Igor Vidmar, član 

novomeškega Kluba za podvodne ak
tivnosti. je ob koncu minulega tedna 
postal najuspešnejši tekmovalec dr
žavnega prvenstva v plavanju s,plavu
tmi in hitrostnem potapljanju v Splitu, 
saj je dosegel kar pet naslovov 
državnega prvaka. Tudi v skupnem 
seštevku je novomeška vrsta dosegla 
žel jeni cilj, saj je bila tretja, medtem ko 
je bila moška ekipa druga, ženska pa 
tretja.

Prvo zlato si je Vidmar priplaval v 
disciplini 50 m na dah, njegov klubski 
kolega Knap je bil 3., Gorenc 5.. Jor
dan pa 10. Novo zmago je Igor zabel
ežil v plavanju na 1 0 0  metrov s plavu
tmi, Knap je bil vnovič 3., 7. do 13. 
mesto pa so si razdelili Gorenc. No
vinec, Durmič, Avguštin, Jordan, 
Pavletič in Žunič. V hitrostnem potap
ljanju na 400 metrov je Vidmar tretjič 
prepričljivo zmagal. Knap je bil 5.. 
Durmič pa 7.; v isti disciplini na 800 
metrov je Vidmarjevo zmagoslavje

•  Igor Vidmar, najuspešnejši 
udeleženec sobotnega in nedeljske
ga državnega prvenstva, bo že jutri 
odpotoval na tekmovanje za evrop
ski pokal v Pariz.

dopolnil Durm ič s 5. mestom, svojo 
Peto zmago pa je Igor zabeležil v 
hitrostnem potapljanju na 1 0 0  metrov. 
V tej'disciplini je bil Knap 3.. Durmič 
Pa 6 . Poleg vseh naštetih zmag si je 
Vidmar priplaval še 2 . mesto v plava
nju s plavutmi na 2 0 0  metrov.

Še pogled v žensko konkurenco. V 
plavanju s plavutmi na 1 0 0  metrov je 
bila Pavletičeva 7.. medtem ko je na

800 metrov dolgi progi zasedla 5 . 
mesto. Enako uvrstitev je ponovila v 
plavanju s plavutmi na 2 0 0  metrov, 
prav tako peta pa je bila še na dvakrat 
daljši progi. Dobre uvrstitve so 
novomeški plavalci dosegli tudi v šta
fetnih disciplinah. Fantje (Jordan, 
Gorenc, Knap in Vidmar) so b ili 2. v 
štafeti 4 x 200 metrov v plavanju spla
vutmi, medtem ko so v pol krajši progi 
Knap, Gorenc, Novinec in Vidmar 
dosegli bron, njihova druga ekipa 
(Jordan. Avguštin. Žunič in Pavletič) 
pa je bila 4.

B. B.

Za razliko od srečanja z Zrinskim 
pred štirinajstimi dnevi so Novo- 
meščanke v soboto tekmo z Rudarjem 
začele izredno obetavno, povedle že s 6  

: 3, potem pa, kot da so se ustrašile 
vodstva. Gostje so spretno izkoriščale 
zmedo v domači vrsti in dobile polčas 
s tremi zadetki prednosti. Tudi drugi 
del srečanje sp Novomeščanke začele 
izredno dobro, rezultat pa kmalu ize
načile, vendar so priložnost za prve 
točke v finišu tekme zapravile. Zapra
vile so kar štiri napade, ko je bil rezul
tat na semaforu 24 : 24, Pelkojeva je 
zadela vratnico, in tako so igralke Ru-

DOBOVA — RUDAR 
21:33 (8:13)

DOBOVA — V srečanju 5. kola II. 
SRL je moštvo Dobove doma za
služeno močno izgubilo proti Rudarju 
z. 21:33 (8:13). Najboljši strelec tekme 
je bil Rudarjev igralec Vrdnjak s 13 
zadetki, medtem ko v domači'vrsti 
prav nihče ne zasluži posebne pohvale.

M. FLO RJANIČ

VISOKA ZMAGA 
ALBATROSA

TREBNJE — Tokrat je bilo odig
rano 4. kolo občinskega prvenstva v 
malem nogometu. Rezultati: Vejer — 
Hrastovica 3:0, Tottcnham — Polet 
3:1. Albatros — Mirna 5:1, Velika Lo
ka — VP (neodigrano).

TEKLO 195 
TEKMOVALCEV

KOČEVJE — V počastitev občin- 
skegaT praznika je bil organiziran tra
dicionalni tek po ulicah Kočevja, kise 
ga je udeležilo kar 195 tekmovalcev v 
desetih starostnih kategorijah. Zma
govalci po kategorijah so Kordiš, Ko
vačič. Nemetova^ Briški. Vidic, med 
člani je zmagal Šmalc, pri veteranih 
Š tine .v  štafeti starejših p ionirk 8 . d 
OŠ in v štafeti mladincev d ijaki 1. A 
NM T.

M. G-č

PRIČENJA SE 
ALPINISTIČNA ŠOLA
NOVO MESTO — 24. oktobra ob 

18. uri se bo v prostorih novomeškega 
planinskega društva pričela alpinisti
čna šola. Udeležijo se je lahko vsi. ki 
jih  veseli alpinizem, turno smučanje in 
hoja po brezpotju.

Cujnik prvo ime prvenstva
Dobra udeležba in dobri rezultati na odprtem 
atletskem prvenstvu Dolenjske — Kopje preko 70 m

V nedeljo dopoldne je bilo po ne
kajletnem premoru v Novem mestu 
spet odprto _ atletsko prvenstvo 
Dolenjske. Čeprav je atletske 
sezone konec in že trkajo na vrata 
jesenski krosi, so se ga udeležili 
atleti ŽA K  Ljubljana, AK Brežice 
in domači tekmovalci.

Po tekmovanju so tovarne Beti. 
Labod in Novoles s svojimi izdelki na
gradile štiri novomeške državne re
prezentante. ki so letos osvojili tr i na
slove državnih prvakov in eno srebrno 
medaljo na mladinskih Balkanskih ig
rah. Praktične nagrade teh kolektivov 
pa je dobilo tudi 6  najboljših v moških 
in ženskih disciplinah.

ŠPORTNI KOMENTAR

Skupnost kot peto kolo?
Delegati želijo celovita obvestila — »Kiksi« na 
bazenu — Sevniško avtomatsko kegljišče 

odpisano? _____________
SEVNICA — Seja skupščine 

telesnokutlurne skupnosti je imela 
m inuli teden več zapletov, kot si 
jih  za takšen forum spodobi.

Moteče je. če zbori niso skle
pčni. tokrat seje to primerilo zbo
ru uporabnikov. Prav nerodno je. 
če svoje obveznosti ne vzamejo 
resno n iti predsedujoči, ki so pod
pisani v vabilu za sklic. Tako ni 
b ilo nobenega od predsednikov, 
sejo je nato vodil namestnik.

Že na prejšnjih skupščinah so se 
delegati domenili za poročanje o 
gradnjah, ta k o  je b ilo  na kraju 
poletja že nekaj kopalnih dni v 
novem sevniškem bazenu. Delega
ti so pričakovalMehtnejše poročilo 
še tembolj, ker je vse preveč nelju
bih govoric o tem novem bazenu, 
za katerega so se nazadnje v mestu 
borili kar osem let. Ko je bilo to za 
silo le ustno podano (bolj s fi
nančne plati), se je izkazalo, da z 
bazenom res ni vse tako, kot je 
treba. Gradbinci so ga dobili

kratko malo nazaj, odpraviti mo
rajo za sedem tipkanih strani po
manjkljivosti! Učitelji plavanja 
imajo glede nove naprave hude 
strokovne pomisleke.

Predvsem kegljači so ogorčeni 
ob govoricah, da namerava Gos
tinsko podjetje (ABC) ukiniti 
avtomatsko kegljišče in avtomate 
prodati. Namerno je zapisano 
govorice, zakaj tega na takšnem 
uradnem mestu, kot je skupščina 
telesnokulturne skupnosti, ni bilo 
mogoče preveriti. Dejansko je 
kegljišče že dolgo vse drugo, prav 
to pa v mestu priliva stare dvome v 
gostince kot upravljalce športnih 
naprav. Eden od delegatov je ob 
pogledu na prazne stole gostov iz 
vrst občinske skupščine in druž- 
benopoitičnih organizacij opozo
ril na 13. sejo CK ZKJ in 
odgovornejši odnos, da ne bi pos
tali skupnost, kjer le nekaj govo
rijo. odločajo pa drugi.

A .Ž E L E Z N IK

Prvi rezultat tekmovanja je dosegel 
Darko Cujnik v metu kopja z rezul
tatom 70.98 m, drugi je bil povratnik 
iz JLA  B. Okleščen z 49.72 m v metu 
diska, tretji pa Šikonja v teku na 1 0 0 0  

m z najboljšim letošnjim dosežkom 
2:28.2. ki ga je  dosegel povsem brez 
konkurence in na slabi stezi. Četrti po 
vrednosti je bil Žužkov tek na 3000 m 
(8:38.4). ki pa ima še posebno težo 
zato. ker je to njegov prvi nastop po 
preboleli zlatenici. Peto nagrado je 
osvojil metalec kopja Černe (ŽA K
I .j .). šesti pa je bil mladinec Primc.

Vladka Lopatič (AK Br) je bila naj
boljša med dekleti, saj je zmagala v 
skoku v višino s 160 cm in v teku na 
100 m s 13.1 s. Nagrade so prejele še 
Erženova za zmago v skoku v daljino 
in v teku na 300 m. Hribarjeva za 1.’  
mesto v metu kopja. Hrovutičevaza I. 
mesto v teku na 800 m in Hrastarjeva 
za rezultat 155 cm v skoku v višino. V 
teku na 300 m je zmagal drž. prvak 
Gabrijel s solidnim i 36.8 s. v teku na 
100 m pa je bil 1. Jeriček ( 11.8 s).

U SPEŠNA V R N IT E V  —  Na 
prvem nastopu po vrnitvi iz vojske 
je  bivši državni prvak in reprezen
tant Boris Okleščen z metom diska 
blizu 50 metrov zelo prepričljivo 
najavil svojo vrnitev k atletiki.

Dolenjsko prvenstvo je bilo dobro 
organizirano, žal pa je odpadel 
Cooperjev test. ker se zanj ni prijavil 
noben občan. 1 a preskus, ki je na
menjen rekreativcem vseh starosti, je 
ostal naloga atletskih delavcev za ene
ga od naslednjih lepih jesenskih 
poppldnevov. Datum Cooperjevega 
testa bo objavljen v D L . po preskusu 
pa bo kratek sestanek z vsemi, ki se 
želijo pod strokovnim vodstvom 
ukvarjati z rekreativnim tekom.

J. P.

darja z. dvema zaporednima zadetko
ma odločile srečanje v svoj prid. Vse 
torej kaže, da bo pred prvenstvom zas
tavljen cilj Novomeščank. obstanek v
II. ligi, izredno težko dosegljiv. Se

NAKLO — ELAN 
5:0 (0:0)

N A K LO  — Morebiti gre vzroke za 
tako hud poraz Novomeščanov v 
srečanju 8 . kola II. SNL pripisati te
mu, da so v Naklo prispeli z veliko za
mudo -tik pred srečanjem in da so 
tekmo pričeli neogreti. Navzlic temu 
so v prvem delu še obdržali neodločen 
rezultat in dosegli celo zadetek, ki ga 
je sodnik neupravičeno razveljavil, do 
poloma pa je prišlo v nadaljevanju. 
Sodnik je namreč najprej izključil Pa
vlina. po prigovarjanju pa še Rajliča in 
tako oslabljeni' gostje so b ili za do
mačine lahek zalogaj.

M. GORENC

posebej, ker so doma izgubile proti 
ekipam, ki vsaj na papirju sodijo v 
spodnji del lestvice. Skoroda zagoto
vo je. tla bodo Novomeščanke brez 
točk tudi po soboti, ko bodo gost 
ekipe Dinama.

V moški republiški ligi je sobota mi
nila brez večjih presenečenj. Inles je v 
gosteh brez večjih težav opravil z 
Astro-Jadranom in lakti obdržal stik z 
vrhom, medtem ko so Krčani na
posled z dobro igro zmagali tudi v 
gosteh. Veliko lega pa bo jasno že po 
sobotnem 7. kolu, .ko se bosta med 
seboj pomerila poleg Inlesa največja 
kandidata za vnovično vrnitev v II. 
zvezno ligo Lipa in Šoštanj. Inles in 
Krško tokrat s svojima nasprotniko
ma ne bi smela imeti večjih težav.

Razveselila so tudi dekleta v ženski 
republiški ligi. Šentjernejčanke so v 
zadnjih sekundah odščipnile točko 
Ravenčankam in tako obdržale 5. 
mesto, medtem ko so igralke 
kočevskega Itasa šele v 6 . kolu dosegle 
svoje prve ligaške točke, vendar rezul
tat in igra ne napovedujeta kaj boljših 
časov, predvsem pa ne zagotavljata 
bega s konca lestvice.

B. B.

PIONIR IM A  DEVET DRŽAVNIH PRVAKOV — Minulo sredo so v SGP Pionir 
prvič pripravili sprejem za vse svoje delavce, ki so letos osvojili naslov državnega 
prvaka. Spominska knjižna darila so prejeli: tesarji Anton Grubar, Jože Pepel, 
Karel Kajič in Franc Malenšek, kolesarji Branko Novak, Srečko t i  livar in Darko 
Papež, atlet Gorazd Gabrijel (držav ni in balkanski prvak na 400 m ovire), reprezen
tant v goju Dušan Jukič in ev ropski in državni prvak v full-contactu Sead Hajder. Na 
sliki: predsednik poslovodnega odbora Slavko Guštin se o načrtih in uspehih pogo
varja s kolesarjema Srečkom Glivarjem in Darkom Papežem, (l oto: J. Pavlin)

Proti Mežici 
že druga 

zaporedna zmaga?
Uspešen start Pionirje

vih odbojkarjev
NOVO MESTO — V soboto se 

je pričelo tudi odbojkarsko prven
stvo v drugih in prvih zveznih li
gah. Novomeški Pionir, član 
,/ahodnc skupine II. lige. je že na 
začetku zabeležil izredno pomem
bno zmago v Slavonskem Brodu.

Varovanci trenerja Vladim irja 
Jankoviča so proti ekipi, ki seje še 
pred dvema letoma borila za 1 . 
mesto v' tej lig i. pokazali zares 
dobro igro. predvsem pa odlično 
psihično pripravljenost, ki je bila 
še nedolgo tega najslabša točka v 
novomeški ekipi. Pionirjevci so 
namreč uvodno srečanje prvens
tva izgubljali že z 0 :2 . vendar so še 
zmogli to liko  moči. da so tret ji set 
odločili v svojo korist, neverjetno 
zbranost pa so pokazali v četrtem 
setu. Domačini so namreč vodili 
že z 12:6 in nato še s 14:9. pri tem 
pa imeli kar sedem zaključnih žog. 
vendar so Novomeščani la set na 
razliko dobili. 1  o je verjetno tudi 
odločilo srečanje. V dobri in ize
načeni novomeški vrsti se je še 
posebej izkazal mladi Petkovič.

Na startu prvenstva osvojeni to
čki sta vsekakor za novinca v ligi 
velika spodbuda še posebej zato. 
ker se bodo v soboto prvič preds
tavili tudi domačemu občinstvu V 
dvorano pod Marofom prihaja 
ekipa Mežice, s katero imajo Pio
nirjevi odbojkarji še nekaj nepo
ravnanih računov iz preteklosti, 
ko so se jim  prav po njihovi zaslugi 
zaprla vrata 1. B lige. Pomoč gle
dalcev v sobotnem srečanju, iz 
katerega pionirjevci pričakujejo že 
drugi par točk. bo vsekakor 
dobrodošla.

Za konec naj še omenimo, da je 
Pionirjeva ekipa, ki tekmuje v II. 
SOL. v Kamniku premagala do
mače istoimensko ekipo s 3:2 
(9:15. 16:14. 15:10. 14:16. 15:12).

METLIČANI USPESNI
M E T LIK  A — Tako kot že na mno

gih letošnjih dirkah so metliški kolesa
rji tudi na zadnji preizkušnji preteklo 
soboto v Kobaridu uspešno zastopali 
svoje društvo. Dirke za pokal Koba
riške republike, k ije  bila za Metličane 
najtežja doslej, saj je bila gorska, so se 
udeležili štirje tekmovalci. Med pioni
rji je Otmar Sturm zasedel 2., Borut 
Omerzel pa 3. mesto. Ekipno so bili 
metliški kolesarji najboljši in so prejeli 
pokal, prvi v kratkem času. kar 
tekmujejo.

OBČINSKI DERBI 
BREZ 

PRESENEČENJA
SEVNICA — V soboto so sevniški 

rokometaši v II. slovenski lig i zabel
ežili že šesto zaporedno zmago. Na 
svojem igrišču so igrali s Krmeljčani. 
Po prvem polčasu so se razšli z 19 : 10. 
v končnem izidu je bila razlika ma
njša. 34 : 29.

MARN IN 
PAPEŽ V 
ITALIJI

BERGAMO — Te dni sta se iz ita li
janskega Bergama vrnila kolesarja 
Marn in Papež, ki sta zastopala 
jugoslovanske barve na neuradnem 
evropskem prvenstvu parov. V kon
kurenci vseh najboljših kolesarjev sta 
zasedla dobro 9. mesto s poprečno 
hitrostjo preko 48 kilometrov na uro. 
Zanimivo, da sla zmagala Švicarja 
pred parom iz Italije, članoma zmago
vite vrste na olimpijskih igrah v Los 
Angelesu.

Kuezmič in Šali 
druga za pokal 

!—AdriaAlpe-
Izreden uspeh naše po
sadke v močni mednarod- 
 ni konkurenci_____

NOVO MESTO — Z avtomobilisti- _ 
čnim rallvjem Vallecamonica so se ko
nčali letošnji nastopi za pokal Alpe- 
Adria 1984. V zadnji d irk i v ita li
janskem Varjo Terme sta Jugoslovana 
Kuezmič in  Šali Še potrdila letošnje 
izredne rezultate, saj sta zasedla od
lično tretje mesto za d v uma italijanski
ma posadkama, medtem ko sta v 
skupnem seštevku točkovanj za pokal 
Alpe-Adria izvrstna druga, le nekaj za 
zmagovito italijansko posadko.

Nedeljskega rallvja se je.udeležilo 
kar 146 posadk iz Italijo. Avstrije in 
Jugoslavije, prevoziti pa so morali 403 
kilometre težke proge, na kateri je b ilo 
118 kilometrov hitrostnih preizkušenj. 
Kuezmič in Šali sta v tako močni kon
kurenci vozila res izredno in pred 
seboj pustila le posadki na močnejših 
avtomobilih.

Želimo atletiko ali ne?
Odprto pismo novomeškega Atletskega kluba
Ob rob dvema mnenjema: Strokovni svet Atletske zveze Slovenije 
je med 12 slovenskih kandidatov za O I v Seulu uvrstil Sikonjo in 
Primca, Strokovni svet za vrhunski šport pri Z TK O  Novo mesto pa 
je  pred tem ocenil letošnje novomeške atletske dosežke kot 
stagnacijo

Ocena Strokovnega sveta za vrhunski šport ZTKO v Novem mestu se 
lepo ujema s predlogom valorizacije programov klubov, društev in dru
gih telesnokulturnih organizacij, kjer novomeški atletiki m namenjena 
niti prebita para. Strokovni svet za vrhunski šport pri ZTKO  Novo mesto 
je ocenil tudi. da strokovno delo v novomeški atletiki ni zadovoljivo. To 
je samozavestna ocena, če pomislimo, da med ocenjevalci ni telesnokul
turnih strokovnjakov, trenerska organizacija AK Novo mesto pa 
premore 2  diplomirana trenerja atletike, trenerja, k ije  tik  pred diplomo 
na FTK, in dva ki sta študenta višje trenerske šole ob delu — smer atleti
ka. Bibliografija strokovnih člankov in prevodov ter priredb tujih 
strokovnih knjig enega od slednjih pa je tudi dovolj zajetno dokazilo o 
permanentnem strokovnem izpopolnjevanju.

Pa na stran z diplomami in naslovi, delo in strokovnost ocenjujemo po 
rezultatih!

V predpotopnih delovnih razmerah je atletski klub letos požel eno 
srebrno medaljo na mladinskih balkanskih igrah, naslov seniorskega 
državnega prvaka. 3 naslove mladinskih državnih prvakov in naslov e re
publiških prvakov. V seniorski reprezentanci sta nastopila dva.v junior- 
ski državni prav tako dva in v reprezentaci mlajših seniorjev trije atleti. 
Strokovnost in rezultati dela gredo torej kar dobro z roko v roki.

O negativni oceni, ki jo  je dal letošnjim prizadevanjem novomeških 
atletskih amaterskih delavcev Strokovni vet za vrhunski šport ZTKO. 
niti ne bi bilo vredno govoriti, ker jo  je skupaj z oceno ostalih športov 
zadnja skupščina ZTKO  zavrnila kot nedodelano, toda ta cenitev je odl
očilno vplivala na valorizacijo že omenjenih programov.

Večina klubov, društev in organizacij bo dobila do konca leta denar, s 
katerim naj bi pokrili rastoče stroške prevozov, prehrane itd.

Eden od kriterijev^pri razporejanju tega denarja naj bi b ili delovni us
pehi, uspehi moštev in izjemni uspehi posameznikov. Strokovni svet za 
vrhunski šport pri ZTKO Novo mesto atletiki vse to odreka. Kaj pa 
Strokovni svet Atletske zveze Slovenije?

Na seji, ki je bila v nedeljo. 7. oktobra, v Ljubljani, je najvišji strokovni 
organ Atletske zveze Slovenije, ki ga vodi prvi slovenski doktor kin- 
eziološke znanosti, prof. FTK Jože Sturm, ocenil letošnje dosežke in na
predek atletov Šikonje in Primca za tako spodbudne, da ju  je uvrstil na 
spisek kandidatov za naslednje OI v Seulu, ki ga bo zveza predlagala 
ZTKO  Slovenije. V spisku altetov. ki jih  čakajo velika mednarodna 
tekmovanja, pa so še Cujnik. Lapanje in Gabrijel. Ni treba spraševati, 
čigav a ocena ima večjo strokovno težo. čeprav strokov nega sveta, ki je v 
novomeški ZTKO oblikoval mnenje o vrhunskem športu, ni več. Toda 
ostala je njegova ocena, ki atletiki odreka karkšnakoli sredstva iz valo
rizacije programov za leto 1984 nav kljub dejstvu, da brezpogojno ostaja 
republiška prioriteta, edini šport, ki naj bi mu kot temeljnemu nudili vso 
podporo celo ne glede na rezultate, ki jih  dosega!

Sev eda bi se na-oceno lahko požvižgali, če ne bi tako odločilno rezala 
športnikom njihovega kosa kruha. Ta kruh pa bo žal moral nahraniti tu
di zahtevne programe olimpijskih kandidatov, v katere sodijo uporaba 
sodobne tehnologije treniranja, specialne priprave.oprema, regeneracija 
in še kaj.

Nočemo, da bi se pot naših olimpijskih kandidatov končala pred glav
nim ciljem, čeprav znamo ceniti tudi stranske cilje, kot so naslovi držav
nih prvakov , medalje z balkanskih in mediteranskih iger in še kaj. Se naj
manj pa želimo, da bi o športni usodi ljudi, ki so nadpov prečno nadarje
ni in pripravljeni nositi luč do še neraziskanega skrajnega roba 
v rhunskega treninga, odločali tisti, ki z njim i ne delajo in se niti to liko  ne 
potrudijo, da bi se o njihovem napredku in obetavnosti pozanimali pri 
izvirih.

In končno še kritika samih sebe. Čc je kaj slabega v novomeški atletiki, 
je to organiziranost pionirske vadbe, ne pa strokovnost trenerskega dela. 
Ker pa zdajšnji mladinski in članski držav ni reprezentantje in olimpijska 
kandidata niso zrasli na tu jih zelnikih, ampak so to nekdanji novomeški 
p ionirji in mladinci, najbrž lahko upamo, da bo včerajšnji model dela s 
pionirji poskrbel tudi za boljši ju tr i novomeške pionirske atletike.

Upravni odbor 
AK Novo mesto
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Iniciativni odbor za ustanovitev 
Centra za socialno delo Brežice

razpisuje
prosta dela in naloge

začasnega individualnega poslovodnega 
organa Centra za socialno delo Brežice

za nedoločen čas, s po ln im  delovnim  časom

Poleg splošnih, z zakonom določenih  pogojev morajo 
kandidati izpoln jevati še naslednje pogoje:
— pravnik, ekonom ist ali psiholog s 5 leti delovnih iz
kušenj pri podobnih  delih in nalogah ozirom a z 
opravljeno usposobitv ijo  iz predzakonskega in zakon
skega svetovanja.
Kandidati naj svoje ponudbe z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošlje jo In iciativnem u odboru za ustanovitev 
Centra za socia lno delo Brežice v 8 dneh po razpisu. 
Kandidate bom o o izb iri obvestili po sprejemu sklepa na 
skupščin i O bčinske skupnosti socialnega skrbstva 
Brežice.

709/42-84

Po sklepu kom isije za delovna razmerja 

tozd PKM Brežice z dne 19. 9. 1984

objavljam o
prosta dela in naloge:

1. 3 izvajalcev za opravljanje splošnih ključav
ničarskih del KV

Pogoj: poklicna šola kovinske stroke — KV ključavničar 
od tega:
2 izvajalca z 2 letoma delovnih izkušenj 
1 iz va ja le c -p rip ra vn ik

2. 1 izvajalca za opravljanje zahtevnih varilskih 
del

Pogoj: varilec z opravljen im i atesti 
5 let delovnih izkušenj

Splošni pogoji:
Od 1 — 2: odslužen vojaški rok, poizkusna doba 2 mese
ca. Dela in naloge so za nedoločen čas, s polnim  delov
nim časom. Osebni dohodek po praviln iku o delitv i OD. 
Kandidati naj prošnje z dokazili dostavijo v 15 dneh po 
objavi kadrovski službi SCT TOZD Proizvodnja Kme
tijske mehanizacije Brežice. Kandidati bodo o izbiri 
obveščeni v roku 15 dni.

710/42-84

Mercator, kmetijski kombinat 
Sevnica 
TOZD Proizvodnja
Razpisna kom isija

Pri razpisu prostih del in nalog

individualnega poslovodnega organa TOZD Pr
oizvodnja — direktorja z dne 11. 10. 1984

je  nastala napaka v drug i alinei.
Druga alinea se pravilno glasi:

— pet let delovnih izkušenj na vodilnih delovnih 
mestih.

»Novoles«, lesni kombinat 
Novo mesto-Straža, n. sol. o.

tozd Tovarna ploskovnega pohištva 
T rd inova 45, Novo mesto

Kom isija za delovna razmerja 
objavlja
prosta dela in naloge

1. ključavničarja II (1 delavec za nedoločen 
čas)

2. pomožna dela v strojnem oddelku (5 delavcev 
za določen čas)

3. izmenovodje v lakirnici 1 delavec za ne
določen čas)

4. tajnice samoupravnih organov (1 delavec 
za nedoločen čas)

5. tehnologa vzdrževanja (1 delavec za nedolo
čen čas)

pod naslednjim i pogoji:
Pod 1: poklicna šola kovinske smeri (rezkalec) in 1 leto 
delovnih izkušenj. Poskusno delo tra ja 45 dni.
Pod 2: končana osnovna šola, delovne izkušnje 
zaželene. Poskusno delo tra ja 45 dni.
Pod 3: srednja šola lesne smeri (lesni tehn ik) in 3 leta 
ustreznih de lovnih  izkušenj. Poskusno delo tra ja 60 dni. 
Pod 4: srednja šola adm inistrativne ali druge ustrezne 
smeri, 1 leto delovnih izkušenj ter uspešno opravljen 
predhodni preizkus znanja. Poskusno delo tra ja 45 dni. 
Pod 5: srednja šola stro jne  smeri in 3 leta ustreznih 
delovnih izkušenj. Poskusno delo traja 60 dni.

Kandidati lahko oddajo vloge z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 8 dneh po objavi na naslov: NOVOLES, lesni 
kom binat, kadrovsko-socia lna služba, 68351 Straža. 
Podrobnejša pojasnila o prostih  delih in nalogah lahko 
dobite  v TOZD TPP.
Kandidate bom o o izb iri obvestili najpozneje v 30 dneh 
po končanem zb iran ju  vlog.

705/42-84

Gostinsko podjetje 
Daj-dam, p. o., Ljubljana, 
Resljeva c. 38,

objavlja proste naloge in dela:

1. vodja strežbe
2. 2 kuharici
3. pomivalka čistilka

za novoobnovljeno PE gostilno  Dvor na Taboru 9

4. kuharica
5. natakarica

za gostilno  Pod skalco, Gosposka ul. 19 

Pogoji:
1. poslovodska šola ali VK in 3 leta delovnih izkušenj 
2.,4.,5. gostinska šola in 2 leti delovnih izkušenj 
3. osnovna šola in 6 mesecev delovnih izkušenj

Tečaj iz higienskega m inim um a.
Za vse naloge in dela velja dvomesečno poskusno delo. 
Pismene ponudbe sprejema kadrovska služba 8 dni po 
razpisu, o izbiri bom o kandidate obvestili v zakonskem 
roku.

703/42-84

OBVESTILO

Kom ite za družbeni razvoj skupščine občine Novo 
mesto na podlagi 5. člena zakona o vinu (Uradni lis t 
SRS, št. 16/74)

DOLOČA  
ČAS TRGATVE GROZDJA V LETU 1984

Vinogradnik i, ki imajo nasade žlahtne trte, ne smejo 
pričeti s trga tv ijo  modre frankin je  za predelavo in 
prodajo

pred 20. oktobrom 1984

Cas trgatve je določen na podlagi meritve sladkorn ih  
stopenj, ki jo  je opravila strokovna kom isija  na obm očju 
celotne občine.

Petrol DO Gostinstvo 
Ljubljana 

TEDNI KULINARIKE

TEDEN GOB 17. do 22. 10. 1984 
TEDEN PRAŠNIKOV 24. do 29. 10. 1984 
KOSTANJEV TEDEN 31. 10. do 5. 11. 1984 
MARTINOV TEDEN 7. do 12. 11. 1984 
TEDEN KOLIN 14. do 19. 11. 1984

IZBIRNI TEDEN: 21. 11. 26. 11. 1984

m o t e l  Č a t e ž  — r e s t a v r a c ij a  i — t e d e n  r ib
— RESTAVRACIJA II — TEDEN DOM AČEG A ZAJCA 
MOTEL PODLEHNIK — TEDEN FLAM BIRANIH JEDI 
MOTEL LOM — TEDEN SLADIC 
RESTAVRACIJA TEPANJE — TEDEN JEDI NAŠIH 
PREDNIKOV
GOSTINSKI OBRATI LJ. — TEDEN DOMAČEGA 
ZAJCA
TEDEN SOJINIH  JEDI 5. do 10. 12. 1984

I. TEDEN GOB

17. do 22. 10. 1984 
gobova juha z ajdovim i 
žganci
pražene gobe z ja jčki 
rižota z gobami 
ocvrti nadevani šam pinjoni 
šam pin joni na žaru 
naravni zrezek z gobam i

II. TEDEN PRAŠNIKOV
24. do 29. 10. 1984 
prašniki na dunajski način s 
tatarsko om ako 
prašniki na pariški način s 
tatarsko omako 
praženi prašniki 
prašniki na tržaški način 
prašniki na žaru 
prašniki v omaki

III. KOSTANJEV 
TEDEN
31. 10. do 5. 11. 1984 
bržola s kostanjevim i kro
keti
nadevan piščanec s kosta
njem
kostanjeva torta  
kostanjev desert 
kostanjeva rolada 
kostanjeve rezine

IV. MARTINOV TEDEN
7. 11. do 12. 11. 1984 
orehi z zaseko 
mčso iz tunke z zaseko 
ragu juha 
goska z m linci 
kislo zelje z ocvirk i 
belo vinsko zelje 
sirovi š truk lji 
grozdna pogača

V. TEDEN SOJINIH  
JEDI
5. do 10. 12. 1984
sojin golaž z zeleno
sojin i ocvrtki
so jin i možgani z jajcem
sojin namaz z ribami
sojin i zrezki
sojina juha
sojin i cm oki na juhi
sarma

VI. TEDEN KOLIN
14. do 19. 11. 1984 
hrbtiščna juha 
svinjska pečena krača s k i
slim  zeljem
domače koline (mrežna pe
čenka, krvavica, pečenica, 
kislo zelje) 
krom p ir z ocvirk i 
kom pot iz suhega sadja

IZBIRNI TEDEN:
21. do 26. 11. 1984

TEDEN RIB — TOZD
m o t e l  Č a t e ž  — r e s 
t a v r a c ij a  i
sardelice na dunajski način 
kalamari na dunajski način 
postrv na dunajski način 
postrv na tržaški način 
zobatec na dunajski način 
zobatec na tržaški način 
orada na dunajski način 
orada na tržaški način

TEDEN DOMAČEGA ZAJ
CA — TOZD MOTEL ČATEŽ 
— RESTAVRACIJA II 
21. 11. do 26. 11. 1984 
zajčja obara 
ocvrt zajec 
pečen zajec
zajec v smetanovi omaki 
nadevan zajec 
zajčji paprikaš

Komite za urbanizem 
občinske skupščine 
Novo mesto

obvešča, da bo

JAVNA OBRAVNAVA

osnutka zazidalnega načrta »Romsko naselje v Žabja- 
ku« v torek, 30. 10. 1984, ob 18. uri v sejni dvorani 
Cestnega podjetja na L jubljanski cesti št. 47 — v Bučni 
vasi.
O bčani v krajevnih skupnostih  ter delavci in delovni 
ljud je v sam oupravnih organizacijah in skupnostih so 
vabljeni, da se udeležijo javne obravnave in podajo 
m orebitne pripom be in predloge k osnutku zazidalnega 
načrta.

715/42-84

Komite za urbanizem 
občinske skupščine 
Novo mesto

s
' f  **

obvešča, da bo

JAVNA OBRAVNAVA

osnutka zazidalnega načrta »Dolenjske Toplice — Na 
kamenju« v ponedeljek, 29.10.1984, ob 18. uri v dvorani 
ku lturnega doma v D olenjskih Toplicah.
Občani v krajevnih skupnostih ter delavci in delovni 
ljud je v sam oupravnih organizacijah in skupnostih so 
vabljeni, da se udeležijo javne obravnave in podajo 
m orebitne pripom be in predloge k osnutku zazidalnega 
načrta.

Krka, tovarna zdravil Novo mesto, 
komisija za cenitev in odprodajo 
sredstev izven uporabe

razpisuje

javno licitacijo

za odproda jo  rabljene gostinske opreme (stoli, mize, 
om arice) Hotela Kandija.
L ic itac ija  bo v ponedeljek, 22. oktobra ob 12. uri v 
prostorih Hotela Kandija.
Inform acije: tel. 22-441, int. 416 (Rožič).

719/42-84

Delovna skupnost skupnih služb 
SIS občine Trebnje

razpisuje prosta dela in naloge

strokovnega delavca za izobraževalno in 
raziskovalno dejavnost

Pogoji: višja ali srednja izobrazba ustrezne smeri in tri 
leta delovnih izkušenj.
Kandidati naj pošlje jo ponudbe o izpolnjevanju pogojev 
v 15 dneh po razpisu na naslov: DSSS SIS občine 
Trebnje, Baragov trg št. 1, 68210 Trebnje.
Po izbiri bomo prijavljene kandidate obvestili v 30 dneh 
po končanem  razpisu.

718/42-84

Ljubečna Celje

hlevit
tlak za hleve

(063 ) 33— 421, 31— 866

JESENSKI KROS
Na naši šoli smo imeli jesenski kros. 

Proga je bila speljana po bližnjih 
cestah. Dolžina proge je bila p ri
merna starostni stopnji učencev, ki so 
bili razdeljeni po skupinah. Vsi učenci 
so se po svojih močeh trud ili in dosegli 
zadovoljive rezultate.

M AR KO  KOTAR 
OŠ ZDO, Mirna

O KNJIGI 
ZA NAGRADO

Učence naše šole smo povprašali, 
kaj jim  pomeni knjiga.ki so jo  dobili 
za nagrado. Povedali so, da jim  je lep 
spomin, da jim  daje spodbudo za nad
aljnje delo in da imajo take knjige 
poseben čar za branje, ker je v njih st
kanega največ dela in aktivnosti.

Člani novinarskega krožka 
OŠ dr. Pavla Lukačka 

Šentrupert

KULTURNI DAN
Učenci 8 . razreda smo imeli 28. 

septembra kulturn i dan. Odšli smo v 
Novo mesto, obiskali Dolenjski muzej 
in si ogledali keltske in rimske 
grobove, nakit in posodo. Šli smo tudi 
v oddelek NOB. Posebno zanimiva pa 
je bila slikarska galerija. Obiskali smo

155 Ljubečna Celje

klinker
keramične

pioščice
(063 ) 33— 421, 3 1 — 866

še študijsko, ljudsko in pionirsko kn ji
žnico. Z ekskurzijo smo b ili zado
voljni.

K A R M LN  G O LO BIČ , 8 .a

PRENOVLJENI 
KULTURNI DOM

V Trebnjem je bila 29. septembra 
otvoritev prenovljenega kulturnega 
doma. Dobili smo moderno dvorano. 
Prisluhnili smo programu, v, katerem 
so nastopili: nonet Carmen, Trebanj
ski oktet, pihalni orkester in recitato
rja Zvonka in jože Falkncr. O bljub ili 
so nam, da bodo odslej vedno na 
sporedu film i, koncerti in tudi kakšna 
gledališka predstava. Upamo, da bo 
res tako.

AND REJA PO NIKVAR , 6 ,a 
OŠ Trebnje

POGOZDOVANJE
Učenci naše šole hodimo vsako leto 

pogozdovat. Tokrat smo šli v Črmo- 
šnjice. Teren je bil dokaj težak. Izko
pali smo jamico, dali vanjo smreko, 
zagrebli in potacali zemljo. Delo nam 
je šlo lepo od rok in za nami so se vile 
vrste smrečic. Učenci smo veseli tega 
dela. ker ni treba k pouku, in tudi ne
kaj denarja pade v našo blagajno.

K A R IN  — U H A N , 7,r.
^OŠ Dol. Toplice
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Socialistična republika Slovenija 
Skupščina občine Novo mesto 
Sekretariat za ljudsko obrambo

Splošni poziv lastnikom konj

Na podlagi 29. člena zakona o splošni ljudski obram bi 
(U radni lis t SFRJ, št. 21/82) pozivamo vse lastnike konj, ki 
iz kakršn ihko li razlogov niso prejeli osebnih pozivov, da 
privedejo svoje konje, star« nad 3 leta, na pregled in oceno 
sposobnosti za potrebe s tošne ljudske obrambe. 
Kom isija bo delala v naslednjih dneh in krajih:

datum ura kraj in n esto pregleda

22. 10. 1984 ob 7.00 Bela cerkev — pri Branku Koreniču
ob 9.00 Šmarje — pri gasilskem domu
ob 12.00 Zbure — pri gasilskem domu
ob 13.00 Zagrad — pri gasilskem domu

23. 10. 1984 ob 7 00 Dobrava — pri gasilskem domu
ob 10.00 Škocjan — pri gostilni Marinčič
ob !3.00 Dol. Dole — pri gasilskem domu

2-' 10.1984 ob 7.00 Groblje — pri gasilskem domu
ob 10.30 Šentjernej — pri sejmišču
ob 14.00 Orehovica — pri gasilskem domu

25. 10. 1984 ob 7.00 Gor. Maharovec — pri gostilni Turk
ob 10.00 Dol. Mokro polje — pri gasilskem domu
ob 11.30 Velike Brusnice — pri gasilskem domu
ob 13.00 Gabrje — pri trgovini

26 10. 1984 ob 7.00 Dolž — pri Francu Kobetu
ob 8.30 Dol. Težka voda — pri Može Rozaliji
ob 11.00 Vinja vas — pri Alojzu Kastelicu

27. 10. 1984 ob 7.00 Malenška vas — na križišču
ob 8.00 Mirna peč — pri kmetijski zadrugi
ob 10.00 Dolenja vas — na križišču Dol. vas

— Šentjurje 
ob 12.00 Gorenja Straža — pri trgovini KZ

29. 10. 1984 ob 7.00 Uršna sela — pri zadružnem domu
ob 8.30 Gorenje Sušice — pri Francu Talarju
ob 11.00 Podturn — pri Jazbini

30. 10. 1984 ob 7.00 Sela pri Hinjah — pri Mirku Papežu
ob 10.30 Hinje — na odkupnem mestu
ov 12.30 Prevole — pri Vinku Papežu

31. 10. 1984 ob 7.00 Poljane pri Šmihelu — peskokop
ob 10.30 Žužemberk — Na Loki
ob 13.30 Gradenc — pri Jožetu Maverju

2. 11. 1984 ob 7.00 Ajdovec — pri osnovni šoli
ob 11.00 Dvor — pri gostilni Kovač

3. 11. 1984 ob 7.00 Novo mesto — na sejmišču
ob 9.00 Regrča vas — pri domu krajanov
ob 10.00 Ruperč vrh — pri trgovini
ob 12.00 Dolenje Kamenje —

pri Alojzu Patetu 
ob 13.00 Dol. Kamence — pri Danetu Redku
ob 14.00 Prečna — pri gasilskem domu

5. 11. 1984 ob 8.00 Sred. Grčevje — pri Ivanu Erštetu
ob 9.00 Otočec — na Pljuski pod starim

gradom

Vsi lastniki morajo privesti svoje konje na enega od navedenih 
krajev, sicer bodo odgovorili po 219. členu zakona o splošni ljudski 
obrambi (Uradni list SFRJ, št. 21/82). Konje lahko privedejo tudi 
druge odrasle osebe, 
številka: 833/2-11/84  
Datum: 5. 10. 1984

SEKRETARIAT ZA LJUDSKO OBRAMBO
714/42-84

Skupščine občin Črnomelj, Metlika 
Novo mesto in Trebnje 
Uprava inšpekcijskih služb 
Novo mesto

razpisuje

naslednja prosta dela in naloge:

1. veterinarskega inšpektorja
2. tržnega inšpektorja

Pogoji:
Pod 1: visoka izobrazba veterinarske smeri in 3 leta 
delovnih izkušenj.
Pod 2: visoka ali višja izobrazba ekonomske ali kom er
cialne smeri in najmanj 2 leti delovnih izkušenj. 
Kandidati m orajo imeti tud i m ora lno-po litične  kvalitete 
in obvladati slovenski jezik.
Inšpektorji so delavci s posebnim i pooblastili. Sprejeti 
kandidati bodo po uspešno opravljenem 3-m esečnem ' 
poskusnem delu imenovani za inšpektorje.
Prednost pri izb iri bodo imeli kandidati, ki prebivajo na 
obm očju občin  Novo mesto ali T rebnje ter im ajo vozni
ški izp it za vožnjo vozil kat. B.
Prijave z ustreznim i dokazili in kratkim  živl^snjepisom 
sprejema Uprava inšpekcijskih služb Novo mesto, Ces
ta kom andanta Staneta 30, 15 dni po objavi razpisa.
O izbiri bom o kandidate obvestili v 30 dneh po ko
nčanem zbiranju ponudb.

702/42-84

Delovna organizacija Elektro Celje, 
tozd Elektrodistribucija Krško

razpisuje
javno prodajo rabljenih avtom obilov, ki bo dne 30.
10. 1984 ob 12. uri v prostorih avtotransporta pri tozd 
E lektrod is tribucija  Krško, C. 4. ju lija  32 Krško. 
L ic itac ija  bo ustna.

1. Tovorni avto IMV cestar, letnik 1972, reg. 
št. CE 470-47, cena 50.000 din
2. Osebni avto IMV kombi letnik 1977, reg. št. 
CE 102-778, cena 80.000 din
3. Osebni avto IMV kombi, letnik 1977, reg. 
št. CE 101-544, cena 80.000 din-
4. Osebni avto IMV kombi, letnik 1977, reg. 
št. CE 101-543, cena 80.000 din
5. Osebni avto LADA 1300, letnik 1977, reg. 
št. CE 102-762, cena 120.000 din
6. Osebni avto Zastava 750, letnik 1978, reg. 
št. NM 455-43, cena 60.000 din
7. Osebni avto Zastava 750, letnik 1978, reg. 
št. NM 465-47, cena 60.000 din

Prometni davek v ceni ni zaračunan. Pravico do lic ita 
c ije  im ajo vse pravne in fiz ične osebe, ki polože 10-odst. 
varščino od začetka cene. Varščina se plača 
neposredno pred lic itac ijo . Vozilo je  treba plačati in pre
vzeti v petih dneh po dnevu prodaje. Ogled je možen uro 
pred pričetkom  lic itacije .

704/42-84

»Novoles«, tesni kombinat 
Novo mesto — Straža, n. sol. o. 
TOZD »BOR« Krško

Kom isija za delovna razmerja TOZD BOR Krško 

objavlja
■prosta dela in naloge

1. vzdrževalca (2 delavca za nedoločen čas)
2. NK delavcev (20 delavcev za določen čas)

pod naslednjim i pogoji:
Pod 1: Poklicna šola kovinarske smeri in eno leto delov
nih izkušenj. Poskusno delo traja 60 dni.
Pod 2: Končana osnovna šola. Poskusno delo tra ja 45 
dni.

Kandidati lahko oddajo  vloge z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 8 dneh po objavi na naslov: Novoles—TOZD 
BOR Krško, 68270 Krško.
Kandidate bom o o izb iri obvestili najpozneje v 30 dneh 
po končanem zb iran ju  vlog.

711/42-84

Zavod za požarno varnost 
Novo mesto

razpisuje 
dela in naloge za

1. računovodjo

Kandidati m orajo poleg pogojev, predpisanih z 
zakonom, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da imajo končano najmanj srednjo strokovno izo

brazbo ekonomske, kom ercialne ali druge ustrezne 
smeri

— da imajo najmanj 4 leta delovnih izkušenj pri vodenju 
računovodskih del.

Kandidati naj pismene prijave s kratkim  opisom  dose
danjih ael in z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošlje jo na naslov: Zavod za požarno varnost, Novo 
mesto, Cesta herojev 27. Na ovojn ic i v levem spodnjem 
vogalu mora b iti napisano »ZA RAZPIS«.
Rok za prijavo je 15 dni po objavi razpisa.
Kandidati bodo pismeno obveščeni o izbiri v 30 dneh po 
preteku razpisa.

713/42-84

Opekarna Zalog, p. o. 
Novo mesto, Zalog 21

Kom isija za delovna razmerja 
Opekarne Zalog

razpisuje 
dela in naloge

— tajnice delovne organizacije

Pogoji:
— srednja šolska izobrazba ekonomske ali adm inistra
tivne smeri in eno leto delovnih izkušenj
Rok za prijavo je 8 dni po objavi razpisa. Kandidati bodo o 
izb iri pismeno obveščeni. Dela in naloge se združuje jo za 
nedoločen čas. Prijave zbira kadrovsko-splošna služba.

706/42-84

Cestno podjetje Novo mesto, n. sol. o. 
TOZD Vzdrževanje in varstvo cest 
Brežice, n. sub. o.

Delavski svet TOZD 

razpisuje
prosta dela in naloge 

direktorja TOZD

Za opravljanje razpisanih del in nalog mora kandidat 
poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, 
izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da ima višjo ali srednjo izobrazbo gradbene, eko

nomske, pravne, organizacijske ali druge dejavnosti 
TOZD prim erne tehnične smeri

— da ima najmanj 5 let ustreznih delovnih izkušenj, če * 
ima višjo izobrazbo, oziroma 10 let delovnih izkušenj, 
če ima srednjo izobrazbo

— da ima z dosedanjim  delom izkazane organizacijske 
sposobnosti

— da se zavzema za družbeno dogovorjene c ilje  in us
meritve, določene z družbenim  dogovorom  o kad
rovski po litik i.

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi razpi
sa na naslov: Cestno podjetje Novo mesto, TOZD 
Vzdrževanje in varstvo cest Brežice, Brežice, Černeliče- 
va 5, z oznako »Za razpisno komisijo«
Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v osmih 
dneh po sprejemu sklepa na delavskem svetu TOZD.

712/42-84

Z A H V A L A

V 76. letu starosti nas je  za vedno za 
pustil naš dragi mož, oče, stari oče, 

brat in stric

JOŽE SLAK sl
iz Dol. Ponikev 13

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom , sosedom, prijateljem  in 
znancem za podarjene vence in cvetje ter tako številno 
spremstvo na zadnji poti. Hvala tud i M a riji M ihelič, osebju 
nevrološkega oddelka novomeške bolnišnice, Z R M K  Ljub ljana, 
Tesnil Velika Loka. ŽTP  Novo mesto, D ruštvu upokojencev 
Trebnje. Hvala pevcem in župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Am alija, sinova Jože z družino. Tone, hčerka Ana, 
M arinka in Boža z družinami, brat in sestri ter ostalo sorodstvo

.Z A H V A L A

Ob boleči in nenadni izgubi našega 
dragega moža, očka in b ra ta '

ANTONA  
GREGORČIČA

z M irne

se iskreno zahvaljujem o vsem /k i ste nam v najtežjih trenutkih  
stali ob strani, nam izrekli sožalje in pokojnemu darovali cvetje. 
Še posebno se zahvaljujemo D O  D A N A  M irn a , Z Š A M  Trebnje, 
L D  M irn a , dijakom  in profesorjem SŠ PTN U  in DESŠ in govor
nikom za poslovilne besede. Lepa hvala tudi duhovniku za 
opravljen obred in pevcem za zapete žalostinke. H vala  vsem, ki 
ste nas razumeli in z nami sočustvovali.

V bolečini: žena Justi, hči Jožica, sin Bogdan, sestra Pepca z 
družino in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi naše mame. stare 
mame, prababice, sestre in tete

MARIJE MEŽIČ
rojene Ž IČ K A R  

iz Malega Podloga pri Leskovcu

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom , prijateljem , sosedom in 
znancem za nesebično pomoč v najtežjih trenutkih . Prisrčna hva
la vsem, k i ste se poslovili od nje, j i  darovali vence in cvetje ter jo  
sprem ili na njeni zadnji poti. Hvala sodelavcem iz Tovarne 
celuloze-TO ZD Papir in T O Z D  Celuloza, ko lektivu Zavaro
valne skupnosti Trig lav, delavcem Skupnih strokovnih služb SIS 
Krško za poklonjene vetrce in izrečeno sožalje, duhovnikom a za 
lepo opravljen i obred, posebno gospodu kaplanu za tolažilne 
besede, gospodu župniku za opravljene m olitve na domu ter 
pevcem za zapete žalostinke. Še enkrat hvala vsem, k i ste 
kako rko li sočustvovali z nami.

Vsi njeni

Z A H V A L A

O b boleči izgubi dragega moža, očeta 
in starega očeta

FRANCA 
LASIČA

iz Obrha 4

se zahvaljujemo sorodnikom , prijateljem  in znancem za vso 
pomoč, sočustvovanje in izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in 
vence ter številno spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebno pa 
se zahvaljujemo tov. Jankoviču in tov. Bečaju za poslovilne 
besede ob odprtem grobu, delovnim  kolektivom  Iskri Semič, 
Beti Č rnom elj, osnovni šoli Dragatuš in rudn iku  Kanižarica. 
Iskrena hvala sosedi J tis tin i Štefanec, pevcem za občuteno 
zapete pesmi in dekanu iz Semiča za lepo opravljeni obred. Vsem 
še enkrat najlepša hvala!

Žalujoči: žena Angela, hčerke M arica , Slavica, Francka in Zdenka 
z družinami ter ostalo sorodstvo
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Četrtek. 18. oktobra — Luka 
Petek. 19. oktobra — Ltbin - 
Sobota. 20. oktobra — Irena 
Nedelja, 21. oktobra — Uršula 
Ponedeljek, 22. oktobra — Zorislav 
Torek, 23. oktobra — Severin 
Sreda, 24. oktobra — Dan OZN 
Četrtek, 25. oktobra — Darinka

LUN1NL MENE

24. oktobra ob 13.08 — mlaj

BREŽICE: 18. in 20. 10. jugoslo
vanski film  Veliki transport. 21. in 22. 
10. hongkonški film  Bojevniki iz hra
ma Kung-Fua. 23. in.24. 10. ameriški 
film  Traperice z rožnhtimi očmi.

ČRNOM ELJ: 18. in 21. 10. kanad
ski film  Deklice. 21. 10. hongkonški

film  Dvoboj močnih. 23. 10. hongkon
ški film  Prekrižane pesti. 25. 10. ita li
janski film  Bombarder.

DOLENJSKE TOPLICE: 19.in21. 
10. francoski film  Velika avantura. 21. 
1 0 . matineja Čiča Miča — načrtana 
priča.

KO STAN JEVIC A: 20:10. jugoslo- 
vanskrfilm  Rdeči Boogie. 21. 10. ame
riški film  Beli strup za Hongkong.

KRŠKO: 2 L  10. japonski film  Ma
skirani voznik. 23. 10. ameriški film  
Pet močnih. 24. 10. domači film  Vari- 
ola Vera. 25. 10. italijanski film  Ne- 
razdružljiva dvojčka.

NOVO MESTO — DOM K U L 
TURE: 18. 10. filmsko gledališče —  
domači barvni film  Slivov sok. Od 19. 
do 21. 10. ameriški barvni film  Moon- 
raker — operacija vesolje. 2 0 . 1 0 . mla
dinski program — slovenski barvni 
film  Srečno, Kekec! 23. in 24. 10. ame
riški film  Vroči žvečilnik. 25. 10. 
filmsko gledališče To je Elvis Preslev. 
_ SEVNICA: 19. in 20. 10. angleški 
film  Dolina smrti. 21. 10. ameriški 
film  Podmornica. 24. in 25. lO.ameri- 
šlci film  Čas prve ljubezni.

S T A N O V A N J A

IŠČEM sobo v Krškem ali okolici. 
Naslov v upravi lista (5972/84).

NAJAMEM sobo z možnostjo ku
hanja ali garsonjero ali enosobno 
stanovanje, lahko tudi dvosobno. Nu
jno. Ponudbe na telefon 22-296, od 19. 
ure dalje.

IŠČEM neopremljeno sobo s ko
palnico v Novem mestu ali bližnji 
okolici. Tei. 23— 370.

M o to rn a  vo z ila

ZASTAVO 750, letnik 1976, regist
rirano. prodam za 5 M. lahko tudi na 
kredit. Gustelj Kaplan, Pristavica 5, 
Šmarješke Toplice.

Z 750, letnik 1975, poceni prodam. 
Irt, K RokO 76, Novo mesto.ali Lote
rija Novo mesto.

R 4, letnik 1976, prodam. Grdin, 
Adamičeva 18, Novo mesto.

JUGO 45, letnik 1981. 32.000 km. 
prodam. I>agos!av Niševič, Novi trg 
5, Novo' mesto, od 15. do 20. ure.

ZASTAVO 101 L, letnik 1976. re
gistrirano do ju lija  1985, dobro 
ohranjeno, prodam. Podboj, Stranska, 
vas 6 , Novo mesto.

M AT 126 P, letnik 1981 (december), 
prodam. Gorica 17, 68273 Leskovec.' 
telefon (068) 71-988.

PE UG EOT 304 prodam za 20 M a li 
zamenjam /a 126 P. Marjan Vovko. 
Nad m lin i 20, Novo mesto.

ZASTAVO 850 po delih prodam. 
Boris Blažič, Vel. Slatnik 1, Novo 
mesto, v dopoldanskem času.

LADO  KARAVAN, letnik 1982, 
prodam. Cena 300.000 din. Telefon 
20.401.

Z 101 GTE, letnik 1984, prodam. 
Telefon 32-119, Šentjernej.

AVTO Z 750 LE, letnik december 
1982, prevoženih 15000 km, prodam. 
Telefon popoldne 25-344.

LADO 1200, letnik oktober 1977, v 
zelo dobrem stanju, prodam. Mrtvice 
9, Leskovec, telefon 72-444.

126 P, letnik november 1980, pro
dam. Telefon 25-990.

Z 101, letnik 1974, registrirano do. 
marca J985. prodam. Zdravko Jazbec, 
Zabukovje nad Sevnico 20.

PRODAM ficka, letnik 1981. Jug, 
Raztez, Brestanica.

FIAT 750, letnik 1974. pravkar re
gistriran, prodam za 6  M. Strgar, 
Dolšcc 6 . Kostanjevica na Krki.

ZASTAVO 750, letnik 1981. od- 
- lične/ohranjeno, garažirano, prodam. 
Novo mesto. Cankarjeva 34. Ogled po 
15. uri. Telefon 21-254.

Z 750, letnik 1974, obnovljeno, pro
dam. Dušan Kraševec, Podturn 5 l/a , 
Dolenjske Toplice.

Z 750, letnik 1981, odlično ohranje
no, prodam. Telefon 61-362 v večer
nih urah. -

ZASTAVO 750, letnik 1981, garaži
rano. v odličnem stanju, zelo poceni 
prodam. Krešimir Macan, 21. oktobra 
17 a. telefon (068) 51-943, zvečer.

ZASTAVO 1300, dobro ohranjeno, 
garažirano in registrirano do februa
rja 1985, ugodno 'prodam. Telefon 
dopoldne (068) 61-365, popoldne 
(068) 61-479.

G O LF JL , letnik jesen 1979, 
četvero vrat, rumene barve, dobro 
ohranjen, prodam. Telefon 21-694.

PRODAM tovorni avto MERCE
DES 1313, registriran do avgusta 
1985. Stane Košiček, Koštialova 30. 
Novo mesto, tel. 23-426.

ZASTAVO 1300 po delih prodam. 
Tone Gnus, Raztez 21. Brestanica.

ZASTAVO 750, letnik 1976, in R 16, 
letnik 1970, prodam. Anton Cvetan, 
Češhjice 13, Trebelno.

Z 750 de luxe, letnik 1976, v dobrem 
stanju, prodam za 9 M. Avbar, G ori
ška vas 6 . M irna peč.

PRODAM karambolirano LA D O  
1200 po delih. Taborski, Cankarjeva
13. Novo mesto.
’ PRODAM GOLFA L (4 vrata), le

tnik 1977, odlično ohranjen. Telefon 
dopoldne 22-170, popoldne 20-3823

ZASTAVO 101 mediteran, letnik 
1980 in R 16, letnik 1970. prodam. 
Telefon dopoldne 22-170, popoldne 
25-167.

ZARADI odhoda v JLA  prodam Z 
101, letnik 1975, registrirano do 8 . av
gusta 1985. Jože Lenič, Šetnjakob 6 , 
Šentjernej.

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DITC, tozd Časopis Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJICE LISTA: občinske konference SZDL Breži

ce, Črnomelj, Kočevje. Krško, Metlika, Novo mesto. Ribnica, Sev
nica in Trebnje

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Tone Jesenko.

UREDNIŠKI ODBOR: Drago Rus'tja (v. d. glavnega urednika in 
vodja tozda), Marjan Legan (odgovorni urednik), Ria Bačer, 
Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek. 
Bojan Budja, Zdenka Lindič-Dragaš, Milan Markelj, Pavel Perc, 
Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in Alf red Žel
eznik. Tehnični urednik Priloge: Jože Matkovič, Ekonomska pro
paganda: Janko Saje, Iztok Gačnik.

IZHAJA' vsak četrtek — Posamezna številka 30 din. Letna naro
čnina 900 din — Za delovne in družbene organizacije 1.800 din, za 
inozemstvo 15 ameriških dolarjev oz 40 DM (oz. ustrezna druga 
valuta v tej vrednosti). — Devizni račun 52100-620-970-257300- 
128-4405/9 (Ljubljanska banka, Terheljna dolenjska banka Novo 
mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 325 
din, za razpise, licitacije ipd. 455 din, 1 cm na določeni srednji ali 
zadnji strani 495 din, 1 cm na prvi strani 650 din.. Vsak mali oglas do 
10 besed 180 din, vsaka nadaljnja beseda 18 din. Na podlagi mne
nja sekretarja za informacije IS skupščine SRS (št. 421—1/72 od 
28. 3. 1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa 
proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novo mesto 52100-603- 
30624 — Naslov: Dolenjski list 68001 Novo mesto, Germova 3, p. p. 
33, telefon uredništva (068) 23-606 in 24-200, telefon ekonomske 
propagande, malih oglasov in naročniškega oddelka (068) 24-006 
— Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo — Časopisni 
stavek, filmi in prelom: DITC, tozd Grafika, Novo mesto — Barvni 
filmi in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

ZASTAVO 750 EL, letnik' 1982, 
rdeče barve, prodam. Ogled in telefon 
popoldne od 15. do 18. ure na 24-777.

Z 101, letnik 1978, 50000 km. 
izjemno ohranjeno, prodam za 18,5 
M. Telefon 79-417.

RENAULT 18 TL, letnik 1981, 
65000 km, ugodno prodam. Telefon 
(068) 72-536 (po 16. uri).

|j Kmetijski stroji

PRODAM traktor ZETOR 2511 s 
kosilnico, dobro ohranjen, škropil
nico STIHE, n io tokultivator in diato
nično harmoniko (A , D, G). Anton 
Rangus, Dol. Vrhpolje 15, Šentjernej.

PRODAM trak to r FERGUSON 
533, star 8  leu*in R 18 TL.I, letnik 
1983. Jože Penca. Vel. Vodenice 1 a, 
Kostanjevica.

PRODAM kosilnico Olvmpia 127. 
Slavko Mikolavčič, C. 4. ju lija  179, 
Krško.

TRAKTOR TV 521 s plugom in 
frezo prodam. Antonija Šantelj, Dol. 
Vrhpolje, Šentjernej.

PRODAM trak to r H A T Z  (11 KM ) 
in frezo S1MPLICIT1 (5 KM ). Slavko 
Habinc, Kremen 20, Krško.

TRAKTOR VLAD1MIREC (58 KS) 
s prednjim in zadnjim pogonom, pro
dam ali: zamenjam za manjšega. Franc 
Jožef, Šmarješke Toplice 1.

P R O D A M

PRODAM neubrana jabolka za 
ozimnico, kg 20 din. Možnost obira
nja vsak dan. Jarc Majda, Trebča vas 
27. pošta Dvor.

PRODAM podometni kabel PPR 3 
x 2.5. Telefon 20-401.

200 m PPR kabla prodani. Lubej. 
Cesta brigad 39, Novo mesto, telefon 
25-134. ■

PRODAM 6  tednov stare čistokrv
ne škotske ovčarje. Bučar, Majde Šilc 
22, Novo mesto.

PRODAM plastično cisterno (21001) 
za kurilno olje. Alojz. Sašek. Irca vas 3, 
Novo mesto.

PRODAM 6  let staro kobilo z 
žrebetom.' pripuščeno. Anion Sladič, 
Trebelno 3, Mokronog.

PRODAM barvni televizor Kdr- 
ting, star dve leti in pol. Alojz Koče
var, 68332 Gradac 6 8 .

PRODAM trajnožarečo peč kamin 
l  obi (novo). Rodič, Cesta herojev 17 
a. Novo mesto. - .

PRODAM 96-basno harmoniko 
Hohner. Ogled v petek, soboto in 
nedeljo, Jože Gole, Crmošnjice 13, 
Semič.

UGODNO prodam glasbeni center 
Philips — Grundig. Kranjc, Adamiče
va 38, Novo mesto, telefon (068) 25- 
691.

ELEKIROAGREGA f, moč 3 KW
( 1 1 0  do 2 2 0  voltov), angleške izdelave 
štiritaktn i motor z dvema priključko
ma. popolnoma nov,'pod garancijo, 
prodam za lGfSM. Simon Klančar, Tr
dinova 39, Novo mesto, ali Bife Težka 
voda (potujoči bife).

PRODAM mlado kravo, brejo 5 
mesecev. Irča vas 5, Novo mesto.

PRODAM rabljeno stružnico >Po- 
beda« 1500 in kovinski rezkar z de
lilno glavo. Informacije na telefon 
(068) 44-670.

PRODAM tritonsko harmoniko 
znamke KUCLER. Jože Vivodinac, 
Cerov log 13, Šentjernej.

PRODAM prikolico za osebni avto. 
Roman Golob, Vrbovce 14, Šentjernej.

PRODAM kavč in dva fotelja ( 
mizico. Pavlič, C. herojev 6 8 , Novo 
mesto, telefon 25-593.

GRADBENI M ATERIAL — enkra
tna priložnost nakupa:

— siporex bloketi (raznih velikosti)
— betonski votlaki
—  zidna opeka
— tramiči
Cena za ves material je SO.(KM) din. 

Informacije dopoldne na telefon 22- 
2 0 2  od 8 . do 1 0 . ure, popoldne telefon 
22-058 od 16. do 17. ure.

UGODNO PRODAM dvoje kovin
skih dvižnih vrat za garažo, inform a
cije na telefon 23-460.

PRODAM 6  mesecev brejo kobilo, 
■Jaro 8  let, težko 450 kg. Telefon (061) 
852-467. Janez Knavs, Šalka vas 1. 
Kočevje.

PRODAM 2000 kom nove strešne 
opeke K A N IŽ A  (ravna). Telefon 44- 
301 (interna 40).

BRAKO prikolico camp, ohranjeno, 
prodam. Telefon (068) 61-525.

TV GORENJE kolor 6 6  z novim ek
ranom ugodno prodam. Lavnnšek. 
Krško, telefon 72-658.

MOŠT (šmarnice) prodam. Telefon 
24-026, Gor. Kamence 1. Novo mesto.

PRODAM hladilnik Končar (1701), 
nerabljen, s polno garancjjo. Stane 
Gorenc." Groblje 46.68310 Šentjernej.

PRODAM svetlomodro poročno 
obleko številka 42-44. Ogled vsak dan 
od 19.30 do 20.30. Naslov v upravi lis
ta (5973/84).

PRODAM 2200 kosov nove strešne 
opeke. M lakar, Narpelj 40, Krško, 
telefon 71-258.

PRODAM peč za centralno kurjavo 
—  »Sigmat« — Brestanica, 32.000 ccl. 
Košir Stane. Dol. Straža 19.

PRODAM malo rabljen pralni stroj 
Gorenje, zamrzovalno skrinjo LTH in

štedilnik Gorenje (4 elektrika), potre
ben popravila. Slavko Bogovič, Go- 
tna vas 72, Novo mesto.

DOBERMANE, stare 2  meseca in 
pol (kupirana. ušesa), vrhunskega 
porekla, prodam. Telefon (068) 21- 
477 ali popoldne (068) 20-479.

PRODAM žrebico, staro 18 mese
cev. Matija Smolič, Korita  12, Dobr
nič.

Sobno peč na olje EMO 5, malo 
rabljeno, ugodno prodam. Vprašajte: 
Sevnica. Trubarjeva 7, telefon (068) 
81-292.

POCENI PRODAM 4 rabljena 
trodelna okna (200 x 140) z roletami. 
Jerele, Senovo, telefon 70-357. zvečer.

PRODAM zamrzovalno skrinjo 
(220 1) in dvobrazdni plug. Maline 18, 
Semič.

ZARADI BOLEZNI nujno prodam 
kravo, staro 5 let, brejo 8  mesecev. 
Kralj, Rodine 8 , Črnomelj.

. t ilo m , elektrika do zidanice. Informa
cije vsak J.jn od 18. do 2 0 . ure na 
telefon (064) 82-877.

R A Z N O

KALIFORNIJSKE DEŽEVNIKE za
vrtičkarje (pridelava humusa) pro
dam. Telefon (066) 76-719.

V VIN IC I pri Č rnom lju seje izgubil 
črn. kratkorepi kužek LORD. Je 
mešanec. Sporočite na telefon (061) 
721-680.

IŠČEMO žensko, ki bi stregla bol
nici od 7. do 16. ure. Hrana, stano
vanje in dobro plačilo. Lovrenc 
Štepec, Vel. Gaber 7. Vel. Gaber.

V DOPOLDANSKEM času vza
mem v varstvo otroka. Murgelj, Cesta 
herojev 4, Novo mesto.

j ® c t i e i ^
MARIJA KRALJ, Družinska vas 

49, preklicujem svoje izjave, ki sem jih

govorila o Roziki ZUR A iz Družinske 
vasi 48, ker so neresnične. Zahva
ljujem se ji.  da je odstopila od tožbe.

^OBVESTI LA I
SNEGOBRANE za vse vrste kritin 

vam dobavlja in montira Obrtna de
lavnica Daneta M JŽIG O JA iz Krške
ga, telefon (068) 71-637 od 20. do 22. 
ure, razen vikenda.

V  Novem  mestu na P a r
tizanski 7 (K a n d ija ) je  odpr
ta nova kem ična čestilnica  
»A S« z najbolj sodobno 
tehnologijo  čiščenja tkanin  
in ob lač il. Se priporočam o!

K U P I

KUPIM starejšo hišo na relaciji 
Senovo-Brestanica-Krško. Lahko je 
tudi manjša gradbena parcela ali 
starejši vinograd. Drago Kolarič, 
CKO 6 , 68281 -Senovo.

P O S E S T

ZARADI starosti ugodno prodam 
enostanovanjsko hišo. z Vrtom v 
Gaberju 56 pri Dobovi. Cena po 
dogovoru. Ogled je možen vsak dan. 
Fanika Slabe, Gaberška pot, Gaberje 
56. Dobova.
• PRODAM gradbeno parcelo v 

izmeri 600 m: z vso lokacijsko do
kumentacijo v Šmarjeških Toplicah. 
Telefon i2 -611.

PRODAM zidanico z vinogradom 
in travnikom (24 a). 5 km od Dolenj
skih Toplic. Dovoz možen z av-tomo-

V S PO M IN

JOŽE in MARIJA  
KRŠTINC

iz Dragomlje vasi

To jesen mineva 5 let, odkar je um rl naš oče, in 8 let, odkar je 
um rla naša mama.
Jesen pride in mine, bolečina ob njuni izgubi pa je vedno ista. 

O troci z družinami

ZA H V A LA

V 83. letu in 86. letu starosti sta nas zapustila 
naša draga starša

ANTONIJA in 
JAKOB 

SUHOREPEC
iz Otovca

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo sorodnikom , dobrim  sosedom, znancem in osebju Z D  Črnom elj 
za vso pomoč, kolektivu IM V  Novo mesto, LM  L jubno ob Savinji in ZB za podarjene vence in 
izrečeno sožalje. Hvala tud i G D  T a lč ji vrh in Rožič vrh za spremstvo, Tonetu Jermanu za ganljive 
besede pri odprtem grobu, pevkam za lepo zapete pesmi in duhovnikom a za opravljeni ob red  
Vsem še enkrat iskrena hvala!

VSI NJEG O VI 1

V

L ju b il s i zemljo, 
l ju b il s i dom, 
u' v te j h ladn i jeseni 
odšel si v večni dom.

Z A H V A L A

Ob nenadni in boleči sm rti našega dragega moža, ata, starega ata in brata

FRANCA ZALETELA
iz Blata 12 pri Trebnjem

Se zahvaljujemo vsem sorodnikom , sosedom in znancem, k i ste nam v tem težkem trenutku stali ob 
strani, kako rko li pomagali, nam izrazili sožalje, našega dragega ata posprem ili na njegovi zadnji

kaplanu za opravljen i obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Justina, sinova Rajko, Tone in Drago z družinami, France, hčerka Justi z družino, sestre
in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Neozdravljiva bolezen nam je v 76. letu starosti iztrgala našo ljubo ženo, 
mam o, sestro, babico in prababico

ANO SIMONIČ
iz Dol. I.okvice 9 pri M etlik i

Najprisrčneje se zahvaljujemo vsem vaščanom za pomoč, sorodnikom  in znancem, k i ste nam 
kako rko li pomagali in čustvovali z nami v najtežjih trenu tk ih , poko jn i darovali vence in cvetje ter 
jo  v tako velikem številu sprem ili na zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo Splošni boln išnici Novo 
mesto. Zdravstvenemu domu M etlika, Zvezi borcev Lokvica, govornici za poslovilne besede im 
župniku za lepo opravljen i obred. Hvala tud i ko lektivom  Beti, Novoles, K Z  Vinska klet M etlika. 
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: mož Jože, hčerke M arija , Anica, Slavica, Katka, sinova Tone in Jože z družinami, brata 
Franc in Jože z družino in sestra Karlina ter ostali sorodniki
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Čas prišel je za oddih, 
dom je prazen, dom je tih, 
tebe, ljuba M ici, ni 
od nikoder, ni te, ni...

V S P O M IN

3. oktobra je m inilo žalostno leto, od
kar je  v 87. letu končala trudno pot 
svojega življenja naša draga, nadvse 

skrbna sestra, svakinja in tetica

MARIJA  
BERK

Gabrijele 2

Vsem, ki ste jo  ohranili v lepem spominu, obiskujete njen grob in 
ji  prižigate svečke, prisrčna hvala.

> Vsi njeni

Z A H V A L A

Ob 90-ietniei življenja nas je zavedno 
zapustila naša draga mama. babica, 
prababica, tašča, sestra, svakinja, teta 

in sestrična

MARIJA  
ŠKULJ

roj. V IR A N T  
iz Jablanice 17, Boštanj

Najlepše se zahvaljujemo vsem, ki ste pokojno spremili na njeni 
zadnji poti. darovali cvetje in izrazili sožalje. Posebno se zahva
ljujemo dobrim sosedom za vso pomoč in župniku za opravljeni 
obred ter tople besede ob slovesu.

Žalujoči: sinovi, hčerke in snaha z družinami, brat Tone in ostalo 
sorodstvo

Ne jokajte  ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
samo spomnite se, kako trpel sem, 
in večni m ir mi zaželi'.-

z
Z A H V A L A

Po hudi in dolgi bolezni nas je v 78. letu 
zapustil naš dragi mož, oče, stari oče

JOŽE RAVBAR
, iz Vavte vasi 49

Najlepše za zahvaljujemo dobrim  sosedom za pomoč in sorod- ,  
nikom , prijateljem ter znancem, ki so ga spremili na zadnji poti, 
darovali cvetje in nam izrekli Sožalje. Prisrčna hvala obema 
govornikom a za poslovilne besede, ZB Straža, Društvu up
okojencev in godbenikom.

Vsi njegovi 
Vavta vas, dne 2. oktobra 1984

V S P O M IN

13. oktobra je minilo leto, odkar je 
prenehalo biti dobro srce dragega sina, 

brata in strica

SLAVKA 
GOLOBA

iz Dol. Stare vasi pri Šentjerneju

H vala vsem, ki se ga spominjate.

G O L O B O V I

Z A H V A L A

V 80. letu starosti nas je zapustila ma
ma. babica in prababica

ANTONIJA  
GAZVODA

iz Birčne vasi

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, pri
jateljem in znancem za pomoč, cvetje, vence, izraze sožalja ter 
spremstvo na zadnji poti. Posebna zahvala kolektivu osnovne 
šole in vaščanom Kranjske gore. Kazensko-poboljšcvalnemu 
zavodu M aribo r in zastopstvu Talisa iz Zagreba, pevcem in 
govorniku ter Pogrebnemu zavodu za korektno opravljeno  
nalogo.

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

O b boleči izgubi naše drage žene, 
mame, stare mame in prababice

VERONE 
DERGANC

iz Podgore

se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, osebju 
bolnišnice N ovo  mesto, gospodu župniku za lepo opravljeni 
obred in vsem znancem, ki ste pokojno spremili na njeni zadnji 
poti.

Žalujoči: mož Tone, sin Zvone z družino, Ivan in hči Vera ter 
ostalo sorodstvo

Novo mesto, 9. 10. 1984

Vsa sreča je  p r i nas m inila, 
ko  tebe, d rag i sinko, zem lja je  pokrila . 
Vse b o lj osamljene naše so po li, 
odka r te. lju b i sinko. ni.

Z A H V A L A

M nogo prezgodaj nas je v 20. letu starosti po težki bolezni zapustil naš 
ljubi sin in brat

^  a i JOŽE KRESE
Sela 16 pri Dol. Toplicah

O b boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsent sorodnikom, vaščanom, znancem in prijateljem, ki 
so nam kakorkoli pomagali v najtežjih trenutkih, pokojnemu darovali vence in cvetje in ga spremili 
na njegovi zadnji poti. Še posebej hvala njegovim prijateljem in prijateljicam (mladincem), kolekti
vu IM V  Novo mesto, govorniku za poslovilne besede in župniku za opravljeni obred ter tople 
besede slovesa. Vsem še enkrat iskrena hvala!

V tihi žalosti: mami, brat Boštjan z očijem v imenu vsega sorodstva

Z A H V A L A
O b boleči izgubi naše drage mame, stare mame, prababice

MARIJE 
SITAR

rojene ŠKRAJNAR  
iz Šmihela pri Novem mestu 54

se prisrčno zahvaljujemo vsem prijateljem, znancem in sosedom za tolažilne in bodrilne besede. 
Zahvaljujem o se osebju nevrološkega oddelka splošne bolnišnice v Novem mestu za vso pomoč v 
zadnjih dneh njenega življenja, odvetniškemu zboru Novo mesto. O O  sindikata IM V  tozd 
Commerce —  servis Novo mesto, O O  sindikata IM V  Adria Novo mesto, O O  sindikata Gorjanci 
Novo mesto, O O  sindikata Novolesa. tozd Bor iz Krškega, O O  sindikata Z C , tozd Zdravstveni 
dom Velenje.krajanomŠmihela pri Novem mestu, sodelavcem in prijateljem za podarjene vence in 
cvetje. H vala pevskemu zboru gasilskega društva Šmihel pri Novem mestu za zapete pesmi ob gro
bu in župniku iz Šmihela za lepo opravljen obred in poslovilne besede.

Žalujoči: otroci Slavko, Bogdan, M ajda, M arjan, Gabrijel in Nada z družinami ter drugo sorodstvo

Šmihel pri Novem mestu, Velenje

----------------------------------------------    j

Čebelice bodo obletavale tvo j grob. 
a ti. Darko, j ih  ne boš ne videl ne 
slišal.
ke r s i mnogo prezgodaj odšel od nas.

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je za vedno zapustil naš nepozabni mož, oče, ded in
sin

DARKO PERKO
Jurčičeva 27, Trebnje

Zahvaljujem o se vsem, ki so nam izrekli sožalje, darovali cvetje in pokojnika v tako velikem številu 
spremili do preranega groba. Posebna zahvala velja dr. V ilfanovi in Jenkovi, kolektivu Z D  
Trebnje, kolektivu IM V  v razvoju Novo mesto za podarjene vence in poslovilne besede ob grobu, 
Č D  Trebnje, RVS, D U  Trebnje, sorodnikom, sosedom, pevskemu zboru in duhovniku za opravlje
ni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena C ilka, sin Božo, hči Lučka z družino, mama in ostali 
Trebnje, 15. 10. 1984

Z A H V A L A

V  56. letu starosti nas je  nepričakovano zapustila naša draga žena, mam i,
nona

ANGELCA PEKEZ
iz Novega mesta

Najprisrčneje se zahvaljujemo vsem. ki ste bolečino čutili z nami, nam ustno ali pisno izrekli sožalje 
ter vsem, ki ste v tako velikem številu pospremili našo Angelco na njeni zadnji poti in ji darovali 
toliko lepega cvetja.
Prisrčna hvala vsem prijateljem in sorodnikom, ki so nam nudili vsestransko pomoč in naredili vse, 
česar mi v svoji bolečini nismo mogli. Posebno zahvalo smo dolžni OOS tovarne zdravil K R K A , 
vsem sodelavcem T O Z D  Kozm etika in Biokemije, govornikom a za globoko občutene poslovilne 
besede, pevcem, godbi, komandi garnizona, kolektivu Dom a J L A . D O  D o len jka—sodelavcem 
M arketa Ragovska, krajanom KS Mestne njive. K D  upokojencev ter vsem. ki ste nam kakorkoli 
pomagali, pa v zahvali niste imenovani.
Iskrena hvala osebju 2. nadstropja internega oddelka Splošne bolnice Novo mesto, posebno dr. 
Semenovi in dr. Starcu za zdravljenje. Vsem, ki ste pokojno spremili na njeni mnogo prerani zadnji 
poti, še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: mož, otroci z družinami ter ostalo sorodstvo

Večerna zarja, zvezdic m ilijo n i 
pozdrav na j poneso t i  naš 
in  m ir  noči na j nad tvo j grob se sk lon i 
in  t i  pove. da s i povsod t i  z nami.

V S P O M IN

10. oktobra je m inilo žalostno leto, odkar si nas zapustil, naš dobri mož, 
očka, sin, brat

DARINE GRGOVIČ
iz Šentjerneja 138

Jesen rumena nas obdarja, ali v naših srcih je bol in praznina ob spoznanju, da te nikoli več ne bo 
med nami. Hvala vsem, ki se ga spominjate, mu prižigate sveče. Hvala N K  Iskra Šentjernej za orga
nizacijo tekmovanja v njegov spomin. Hvala vsem športnikom Šentjerneja.

V tihi žalosti: žena, sin Robert, hčerka Damjana z družino, mama, brat Jože in sestra Fani z družinami
ter bral France

Z A H V A L A

V  79. letu starosti nas je zapustila ljuba m ama, stara mama, prababica

FRANČIŠKA 
TOMC

iz Jerneje vasi

Vsem sorodnikom , prijateljem, sovaščanom, sosedom in znancem, ki so nam v težkih trenutkih  
stali ob strani, nam izrekli sožalje in darovali cvetje na njen grob.se najlepše zahvaljujemo. Iskrena 
hvala tudi sodelavcem v tozdu Beti Črnomelj in 1G M  Kanižarica za podarjeno cvetje ter duhovniku  
in pevcem za lepo opravljeni pogrebni obred.

Žalujoči: vsi njeni
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LJUDMILA
»No, zda j ste me pa... K a j da 

me je  v leklo  v ta  pok lic , zaka j
sem kn jižn iča rka  in  ne k a j 
drugega? Veste, da o tem še 
nisem razm iš lja la . S i morete  
m is liti, v kakšno zadrego ste me 
spravili?  Preprosto ne vem. k a j 
n a j odgovorim . K a j strašno us
odnega že n i m oglo b iti. sicer b i 
se tega spom injala. Zanesljivo  
vem tudi. da me v ta  p o k lic  
nihče n i ne s i l i l  ne nagovarja l. 
Sama sem se odločila. M is lim , 
da je  b ilo  v tre tjem  a li četrtem  
razredu g im nazije, ko  sem si re
k la : Pa poskusi s k n jižn iča r
stvom ! Seveda ta k ra t nisem  
im ela pojma, k a j je  to. Resda 
sem v kn jižn ico  vseskozi rada  
hodila, k e r sem b ila  nekako za
ljub lje n a  v knjige, za tisto, k a r  
delajo kn jižn iča rke , pa sem se 
b o lj m alo zmenila. Potem sem 
šla š tud ira t, dob ila  sem repu
b liško  štipendijo, p riš la  nekega 
dne nadomeščat v Valvasorjevo  
kn jižn ico  in ostala za stalno. 
Tako se je  začeto.«

Z d a j je  L ju d m ila  S rib a r že 
n eka j le t upravnica te krške  
ku ltu rne  ustanove. »Nisem rada 
to. a  ke r nekdo m ora b iti, sem 
se nekako sprijazn ila ,« pravi. 
U pravn ikovan je  j i  vzame dva 
d n i na leden. To je  b iro k ra c ija  
k o l k je  drugje, s p rav im  delom, 
za ka te ro  se je  usposobila, ta 
k ra t  skoroda n im a stika . N a j
b o lj je  srečna, kada r v leskov- 
škem izposojevališču p rež iv i 
dan s kn jig a m i in b ra lc i a li ka 
da r v m atičn i Valvasorjevi k n ji
žn ic i vpisuje nove bralce, sve
tuje radovednemu šotorčku, k a j 
n a j prebere, za lis ta  po novi. 
p ra v k a r p rispe li kn jig i. »Tudi v 
g a le riji, k i  nekako sodi h k n ji
žnici. sem rada. Lepo je  de la ti z- 
ra zs ta v lja la , zan im iv i so pogo
vo ri z n jim i, tako  m imogrede  
spoznavam še likovno  dejav
nost. Včasih b i p riš le  prav

moške roke. posebno tedaj, ko  
je  treba prenaša li s like  v težkih  
o kv irih , p o s la v lja li razstave. 
Pa je že tako. da smo v k n jižn ic i 
samo ženske:

To pa. ko t meni Šribarjeva. 
n i na jhu jš i p rob lem  v k n ji
žničarstvu. Najtežavnejšega že 
dolgo pom eni p rostorska s ti
ska. Pravzaprav je  ta stara  
to lik o t k o t kn jižn ica. Prihodnje  
le to  bo Valvasorjeva kn jižn ica  
praznovala že dvajsetletnico in  
ves ta čas domuje v is tih  p rosto
rih. k je r  je  začela. Se prav i, da 
im a še vedno na voljo le 140 
kvadra tn ih  m etrov površine, 
k je r  pa je  zda j neprim erno več 
k n jig  k o t na začetku. N ič  m anj 
k o t 21.000 k n jig  je  zdaj v 
njenem fondu, od  tega j ih  je  ka 
k ih  4.000 v la n i odprtem  
izposojevališču na Vidmu oziro 
m a na levem bregu Save in  v 
Leskovcu, k je r  so izposojeva- 
lišče o d p rli p re j i> novi šoli.

»Trenutno je  pereče vpraša
n je m atičnosti naše kn jižn ice ,« 
malce zagrenjeno pove upravni
ca Šribarjeva. » Valvasorjeva 
kn jižn ica  nam reč ne izpoln ju je  
vseh pogojev, k i  j im  m ora  
zado s tili m atična kn jižn ica . 
N a jb o lj p rob lem a tičn i so p ro 
s to ri. C  e hoče ob d rža li status 
m atične knjižn ice, mora. glede 
na velikost občine, im e ti L 100 
kvadra tn ih  m etrov p rosto rov in 
v fondu dve k n jig i na p reb iva l
ca. Pomeni, da b i m ora lo  b i l i  na 
naših po licah 56.000 kn jig . 
Poleg tega b i m ora l b it i  le tn i 
dotok ena nova kn jig a  na p reb i
valca. v kn již n ic i pa tu d i neka j 
več kn jižn iča rsk ih  delavcev, 
k o l j ih  im amo zdaj.«

To so seveda hude zahteve za 
kn jižn ico , k i  j i  razm ere niso 
dovoljevale pravšnega razvoja. 
Vse p re j k o l ustrezen odnos do 
te dejavnosti tu d i n i m ogel 
zanosno vp liva ti na osebje, k i  
je . k o t rečeno, k lju b  nenaklo
n jenim  sapam te »prev iha rilo  vi
harje«. Pa bo, če je  verjeti oblju
bam in napovedim, km alu  
boljše. Že prihodn je  le to  n a j b i 
začeli p reu re ja ti kapucinsk i 
samostan v  Krškem , tako da b i 
za Valvasorjevo kn jižn ico  v. 
njem p rid o b ili 601) kvadra tn ih  
m etrov kn jižn ičn ih  površin. To 
pa b i b ilo  nekaj, in če n a j ta  za
p is o L ju d m ili Šl iba r in  Val- 
vasorjevi k n již n ic i neko liko  
m urnovsko zaokroženo konča
mo. s i ne moremo kaj. da ne b i 
optim is tično  v z k lik n ili:  »Hej, 
tega kom a j čakam o /«

/. Z O R A N
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V Posavju nekaj goljufij pri prodaji kmetijske mehanizacije — Vložen zahte
vek za preiskavo zoper 27-letnega poslovodjo Darka Petelinca______

KRŠKO — Nedolgo nazaj vložena 
zahteva za priskavo /oper 27-letnega 
poslovodjo Darka Petelinca i/  Sel pri 
Dobovi kaže. da seje v Posavju v za
dnjih letih očitno kar dobro ra/vila 
mreža raznih golju fij, v katerih krajši 
konec seveda potegnejo kupci. O tem 
nenazadnje priča tudi že pravnomo
čna sodba zoper krški Mercator- 
Agrokombinat. tok Kmetijstvo, trgo
vina in storitve, ter poslovodjo. 4X- 
letnega Alojza Kilcrja iz Krškega. 
Ustavimo se najprej ob primeru Da
rka Petelinca.

Nekaj tednov nazaj vložen zahtevek 
za preiskavo mu očita utemeljen sum

JUTRI ULIČNI 
TEKI NA DRSKI

kaznivega dejanja poneverbe. Kot 
poslovodja poslovalnice št. 6  brežiške 
Agraric. tozd Agroblagovni promet, 
naj hi si namreč med I. januarjem in 2 . 
avgustom letos od izkupičkov v pro
dajalni zase vzel najmanj 205.000 din, 
prav tako pa naj bi si prisvojil še 
motorno žago Stihi, vredno 37 t i
sočakov.

Zoper Petelinca pa je vložen 
še en zahtevek za preiskavo, po 
katerem naj bi kupcem prodajal kme
tijsko mehanizacijo po precej višji ce
ni. kot jo  je dobival. Obstaja ut
emeljen sum. da mu je nekdo doba
vljal traktorje in nakladalke po nižjih 
cenah, to blago pa je potem prodajal v 
trgovini, pri čemer so kupci po naved
bah zahtevka za preiskavo plačali ok
oli 600.000 din več. kol so bili dolžni.

NOVO MESTO — Osnovna orga
nizacija ZSMS z Drske organizira v 
počastitev bližnjega občinskega praz
nika ju tr i ob 16. uri tradicionalne 
ulične teke. Start bo pred blokom na 
Šegovi 1 2 . proga bo krožna, dolga 800' 
metrov, tekmovalci pa bodo razvršče
ni v trinajst kategorij. Organizatorji 
sprejemajo prijave na dan tekmovanja 
od 14.30 do 15.45.

Podoben pa je tudi primer krškega 
MercatonAgrokombinata. ki je v sv
oji prodajalni številka 15 predlani 
prodal v času. ko je veljal odlok 
zveznega izvršnega sveta o zamrznitvi 
cen. M iru Zupančiču traktor »urstis« 
po 255.000 din. čeprav bi lahko stal 
največ 203 tisočake. Isto leto so na 
podoben način opeharili še dva kupca: 
Stanka Krajnca, ki je moral za traktor

Bela krajina sledi razvoju
V Črnomlju računalniški dnevi in tečaji

Medtem ko so v Novem mestu 
odprli klub računalnikarjev in razpi
sali začetni tečaj iz računalništva, ki 
naj bi pokrival novomeško območje, 
so v Črnomlju, ki bo pokrival 
območje Bele krajine, v SŠ kovinarske 
in družboslov.ne usmeritve E. Karde
lja prišli na misel, da organizirajo 
računalniške dneve in začetne tečaje.

Na šoli imajo šest Sinclairjevih 
spektrumov. en Z X -8 I in ZX tiskal
nik. Denar zanje so prispevali: rib- 
niška tovarna RIKO.semiška ISKRA, 
OŠ Črnomelj in občinska razisko
valna skupnost. Televizorje so imeli 
na šoli že prej. Lani so uporabljali 
računalnik pri pouku računalništva, 
pri naravoslovnih dnevih in pri pouku 
lizike. Uporabljali so ga tudi za statis
tično obdelavo podatkov pri pouku 
psihologije.

Letos imajo še večje načrte, saj 
imajo tudi več računalnikov, ki jim  
bodo omogočili, da bodo lažje in več 
naredili. Uredili so tudi učilnico za 
računalništvo.

Na šoli delujeta dva računalniška 
krožka: v enem so vključeni učenci 
osnovnih šol (okoli 50), v drugem pa 
učenci srednje šole (14). Srednješolci 
imajo v programu več računalniških 
raziskovalnih nalog.

Šola bo poskusila organizirati zače
tni tečaj iz računalništva, ki bo 
dostopen vsem občanom. Proti koncu 
oktobra pa bodo pripravili računal-

Pečatna vrvica ga ni zadržala
V svoji zadnji prijavi sodniku so inšpektorji novomeške UIS predlagali, da se 
Leopoldu Matkoviču zasežejo vsi stroji, s katerimi opravlja obrt na črno

DR.AGATUŠ — Nedvomno bi 43- 
letni Leopold Matkovič s Tanče gore 
pn Dragatušu lahko bilpovsem uspešen 
samostojni obrtnik, saj mu tudi šušmar- 
ska dejavnost po izračunih inšpektorjev 
novomeške UIS prinaša lepe denarce. 
Primer Leopolda Matkoviča pa je za
nim iv tudi zategadelj, ker se je vse 
doslej požvižgal na številne ukrepe in 
odločbe inšpektorjev, tako da so t i v 
svoji /adn|i prijavi sodniku za prekr
ške predlagali odvzem vseh strojev, s 
katerim i opravlja obrt na črno.

Danes že zajetna mapa, s katero 
razpolagajo inšpektorji, se je pričela 
polniti leta 1981. ko je bilo ugotovlje
no. da se Matkovič na črno ukvarja z

KLJUB IZOSTANKU 
USPELE VAJE

R IBN IC A — V začetkirolčtob- 
ra so bile v ribniški občini 
opravljehe gasilske sektorske vaje 
v vseh petih sektorjih občinske ga
silske zveze. N jihov namen je bil, 
da se gasilska društva kar najbolje 
seznanijo s tem. kako naj ukrepajo 
v raznih kočljivih položajih.

Odziv gasilcev je bil najboljši v 
sektorjih Ribnica I, Ribnica II. 
Ortnek in Loški potok. Na obm
očju Sodražice pa je bilo slabše, 
ker na vajo niso prišla vsa društva.

Sektorski poveljnik Franc Rus 
je dejal, da so na vajo'prispeli ga
silci iz društev Sodražica in Žima- 
rice, ne pa z Gore in Vinic- 
Zapotoka. Poveljnik Rus se je 
vprašal, zakaj gasilci iz teh društev 
niso prispeli, čeprav so bili o vaji 
pravočasno obveščeni. To namreč 
ni prvič, da se nekatera društva 
obnašajo neodgovorno. K ljub te
mu spodrsljaju pa je tudi vaja za 
območje Sodražice uspela.

M. G-č

avtokleparstvom. avtoličarstvom in 
izdelavo cementne opeke. Po takratni 
odločbi je Matkovič prvi dve našteti 
dejavnosti sicer opustil, zato pa se je še 
bolj posvetil izdelovanju cementne 
opeke. Pregled inšpektorjev je celo po
kazal. da je v ta namen priložnostno 
zaposloval več ljudi, vendar se, zani
mivo, ker pač ni obrtn ik, v tej smeri ni 
dalo prav nič ukreniti. Zato pa gaje 
sodnik za prekrške poleg denarnega 
plačila kaznoval še z varnostnim 
ukrepom odvzema dokazane premo
ženjske koristi, pridobljene s črno 
obrtjo. Ker pa vse to ni prav nič 
zaleglo, je bil lani izdan še sklep, po 
katerem so Matkoviču ju lija  zapečatili 
stroj za izdelavo cementne opeke in 
betonski mešalec.

Očitno pa pečatna vrvica za zagre
tega šušmarja ni bila prevelika ovira.

SK GORJANCI 
OBVEŠČA

saj so inšpektorji ugotovili, da s sv
ojim  delom nemoteno nadaljuje. Za
dnji pregled je pokazal, da je v teh 
mesecih do letošnjega avgusta naredil 
najmanj 2 0  tisoč kosov zidne cementne 
opeke, ki jo  je prodajal po 60 din kos. 
Na podlagi tega podatka so inšpekto
rji sodniku za prekrške predlagali tudi 
odvzem protipravne premoženjske 
koristi, poleg tega še odvzem vseh 
osnovnih sredstev, s katerimi opravlja 
nedovoljeno obrt, ob tem pa bo poda- 

- na tudi kazenska ovadba temeljnemu 
javnemu tožilcu zaradi odstranitve 
pečatov. *

Najbolj zanimivo ob vsem tem pa 
je. da ima Matkovič sicer že dalj časa 
vloženo prošn jo za obrtno dovoljenje, 
vendar ga ne dobi iz preprostega razlo
ga. ker za delovnj prostor nima up
orabnega dovoljenja, tega pa ne more 
dobiti, ker je hišo zgradil precej v na
sprotju z lokacijsko in gradbeno 
dokumentacijo.

B. BIJD.IA

mm

Julij Strugar

Nakovala samevajo
Za kovaški poklic 

zanimanja
n i

ČRNOMELJ — Julij Strugar iz 
Črnomlja je eden redkih kovačev v 
občini, a četudi je b ilo kovaštvo v 
Strugarjevi družini dobro ukore
ninjeno, saj so b ili kovači tudi Ju
lijev oče, brat in stric, danes Ju lij z 
žalostjo ugotavlja, da tej obrti časi 
niso naklonjeni. »41 let sem ko
vač, zadnjega vajenca pa sem imel 
pred štirinajstim i leti. Saj bi rad 
izučil še katerega, a kaj, ko ne 
pride nihče vprašat! Tudi za ko
vača je danes potrebna končana 
osnovna šola, takšni fantje pa se 
za ta poklic nočejo odločiti.« pravi 
razočarano Julij.

Res pa je. da je tudi konj vse 
manj in da tudi kovačem primanj
kuje dela. »Se pred desetimi leti je 
stalo pred kovačijo v vrsti po pet 
konj, sedaj ni včasih po ves teden 
nobenega.« pravi Strugar. V glav
nem prihajajo k njemu kmetje iz 
vasi tja do Dragatuša, okrog 20 
stalnih strank ima. A ker to  za 
polno zaposlitev ne bi zadosto
valo, se pač loti tudi izdelovanja 
orodja, včasih pa je popravljal tu
di vozove, predvsem kolesa, a tudi 
tega danes ni več, saj so lesena 
kolesa zamenjala gumasta.

»Boli kot za konje se ljudje odl
očajo za kobile, da imajo žrebeta. 
Konje imajo predvsem tisti, ki ni
majo traktorjev ali pa imajo 
zemljo na tako težko dostopnih 
terenih, da je s traktorji ni moč 
obdelati. Opažam, tla nekateri 
lepo skrbijo za živali, drugi pa so 
zelo malomarni, saj je konj bos po 
ves mesec. 'To se mi zdi nerazu
mljivo. saj se žival muči. pa Se 
poceni niso danes konji: za par do
biš traktor.« pove Strugar.

B. M.

»zelot« odšteti 400.000 din, čeprav je 
bila uradna cena 3X5.000 din, in Anto
na Krajška. ki je za traktor plačal 
403.000 din. prava centi pa je bila vse
ga 375.000 din.

.Novomeško temeljno sodišče je 
. zalo Agrokombinat obsodilo na plači

lo denarne kazni X().()()0 din. 
poslovodjo Alojza Kilcrja. ki jo 
sporne prodajne cene določil, pa na 
plačilo X tisočakov. l’o pritožbi 
temeljnega javnega tožilca pa je Višje 
sodišče v L jubljani obema kazni še 
zvišalo. Po pravnomočni sodbi je tako 
Mercator-Agrokombinat Krško sedaj 
dolžan plačati 150.000 din kazni, 
poslovodja Kiler-pa 15 tisočakov.

B. BUD.IA

niške dneve na katerih bodo med dru
gim ustanovili tudi računalniško dru
štvo.

JO ŽICA ŽAG AR

z V PETEK 
USTANOVNI OBČNI 

ZBOR
NOVO MESTO — Zenska koša

rkarska vrsta, ki je doslej delala pod 
okriljem  K K Novoles. se bo. kot kaže. 
osamosvojila. V domu športov na Lo
ki je za petek ob 18.30 sklican us
tanovni občni zbor ženskega koša
rkarskega kluba. L jubite lji ženske 
košarke vabljeni!

ODMEVEN
ČEBELARSKI

TABOR

LESKOVEC PRI KRŠKEM — Na 
nedavni republiški razstavi »Narava 
in zdravje« je dobil L čebelarski 
raziskovalni tabor, ki je bil ju lija  letos 
v Leskovcu, prvo nagrado Zveze čebe
larskih društev Slovenije. Kot nam je 
povedala mentorica številnih krških 
čebelarjev M inka Zupančičeva, p ri
pravlja ljubljanska biotehnička fa
kulteta v sodelovanju z občinsko čebe
larsko zvezo Krško 2. čebelarski 
raziskovalni tabor, ki bo spet v krški 
občini. Zajeli bodo območje Go
rjancev in proučevali medovito ajdo.

■rt

NOVO MESTO — V počastitev 
občinskega praznika bo v petek, 26. 
oktobra, v Novem.mestu že tradi
cionalna atletska prireditev. Orga
niziran bo namreč članski tek mes
tnih ekip — štele bodo po 8 članov 
— med Dolenjskimi Toplicami in 
Novim mestom. Proga bo dolga 11 
kilometrov, start bo ob 15.30 pred 
parkom v Dolenjskih Toplicah, cilj 
pa na novomeškem Glavnem trgu.

Stane Horvat: Mednarodno
srečanje mikologov v Trebnjem 
je popolnoma uspelo.

Shod mikologov
Mednarodno sreča
nje gobarskih stro
kovnjakov v Treb
njem premalo popu

larizirano
TREBNJE — Tu je bilo od 5. do 

7. oktobra mednarodno srečanje 
mikologov. ki ga je organizirala 
Zveza gobarskih družin Slovenije, 
pri izvedbi pa je pomagalo domače 
gobarsko društvo. Srečanje je 
uspelo tako po strokovni kot po 
družabni strani.

Stane Horvat, tajnik gobarske 
družine Trebnje, je povedal, da je 
bila' organizacija tega srečanja kar 
velik zalogaj za družino, ki obstaja 
Sele štiri leta. Bilo jim  je to liko  
težje, ker se je v času srečanja 
ponesrečil dr. Dušan Vrščaj, po
budnik in glavni organizator. 
Kljub tej nezgodi pa je srečanje v 
celoti uspelo.

Udeležilo se ga je  35 strokov
njakov za mikojogijo (nauk o 
gobah) iz Jugoslavije. Italije, 
Zvezne republike Nemčije, Švice 
in Češkoslovaške. Med njim i so 
znana imena iz znanosti, strokov
njaki za glive. Strokovno delo je 
obsegalo tudi dopoldanske eksku
rzije v okoliške gozdove pri Dob
ravi. Dobrniču. Ojstrem vrhu. 
Knežji vasi. M ikologi so prouče
vali m ikolloro na območju dolenj
skega krasa. Našli so tudi nekaj 
gob, ki menda še niso znane in 
razvrščene v sistem. Dokončno 
besedo bo mogoče reči po determi- 
naciji, ki jo  bodo opravili v labo
ratorijih. V popoldanskih urah je 
delo potekalo v osnovni šoli »Jože 
Slak — Silvo« v jkrebnjem. kjer so 
imeli v laboratoriju primerne 
razmere za delo. V večernih urah 
so bila predavanja, in referati, na 
katerih pa je bilo žal bolj malo 
obiskovalcev.

V okviru srečanja mikologov v 
Trebnjem je bila tudi razstava 
gob.'v gostilnah Cugelj in Šeligo 
pa so tiste dni stregli z gobjimi 
specialitetami.

Čeprav neposredni učinki tega 
srečanja gobarjev ne bodo vidni 
takoj, pa je imelo srečanje tudi 
turistični pomen. Vendar pa se 
zdi. da je bilo srečanje še premalo 
popularizirano. Zanj so vedeli le v 
Trebnjem.

J. S.

k ič ':  *Vm
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N A JB O LJŠ I S T R E L C I V IM V  —  V nedeljo je bilo na strelišču vojašnice 
M ilana Majcna v Novem mestu četrto občinsko tekmovanje v streljanju z 
vojaško puško za prehodni pokal 15. divizije. Pomerilo seje 42 ekip iz 
krške in novomeške občine. Med ekipami krajevnih organizacij ZR VŠ in 
lovskih družin je zmagala ekipa KO ZR V S  iz Bršljina, med ekipami 
krajevnih skupnosti iti delovnih organizacij pa so najbolje streljali fantje iz 
IM V . Ta delovna organizacija je  uspeh ponovila tudi v konkurenci mladin
skih ekip. Med posamezniki je  zmagal Anton Ancelj iz IM V , med posamez
nicami Ruža Bevc iz bršljinske Iskre, med mladinci Vinko Bele iz IM V ,  
med mladinkami pa Sonja Gornik z Drske. Oba' prehodna pokala sta dobi
li ekipi IM V . (Foto: M . Bauer)

NOVO MESTO — Smučarski klub 
Gorjanci vabi vse ljubitelje smučanja, 
ki bi hoteli vstopiti v njihove vrste, da 
se lahko vsak ponedeljek med 18.30 in 
19.30 javijo  v tajništvu društva na 
Kastelčevi 9 v Novem mestu (prostori 
predstavništva Obrtne zadruge M etli
ka). kjer bodo tudi vpisovali nove 
člane.

V PONEDELJEK 
OLIMPIJA,

V TOREK MONTING
NOVO MESTO — V okviru 

priprav na bližajoče se prvenstvo v 
republiški ligi se bodo košarkarji 
novomeškega Novolesa v pone
deljek ob IX.30 v dvorani pod 
Marofom pomerili /  ekipo lju 
bljanske Smelt-Olimpije. le dan 
zatem ob IX. uri pa z zagrebškim 
Montingom.

•  •  • kozerija

—  H a lo ! Rad b i g o v o ril s to 
varišem  M ozg ičem !

—  Čc n i na sestanku a li na 
dopustu , vam  ga bom  da la . Tre
nu tek , vežem.

—  T ova riš  M ozgič?
—  Ja. B od ite  k ra tk i in je d r 

na ti. Čez nekaj tre n u tko v  im am  
m alico .

—  Slovensko časopisje je pol
no č lankov  o k ro g  zastrup itve  
Zelene reke s PCB. Ku j ste s to r il i 
glede tega?

—  Vse zapise natančno pre- 
b e re m e v jih  izrežemo in a rh iv i
ram o.

—  M en ite , da je  to  dovo lj?

—  J ih  naj m ar še ba lzam ira 
mo?

—  Nisem m is lil tega. Z a n i
mala me je  akc ija , zaščita lju d i.
živečih ob Zeleni 
živine, rastlinstva.

reki. T u d i

—  P ostav ili smo opozorilne  
table in k d o r je  pismen, ne bo 
žlam pa l zastrupljene vode. L ju 
dem smo svetovali tu d i, naj si 
zgrade nove vodn jake.

—  K a j pa rib ič i?
—  R ib išk im  d ruž inam  smo 

posla li dopise, s ka te rim i j ih  ob 
veščamo, da je  r ib o lo v  prepove
dan.

—  T oda  ta o p o zo rila  so p r i
šla na jm an j deset let prepozno. 
Z as tru p lja n je  Zelene reke se ni 
priče lo  včera j, am pak...

—  Rezultate analize smo do-, 
b ili pred k ra tk im . Potem je  tra 
ja lo  nekaj časa, da smo da li na
p isati o p o zo riln e  table, dopise. 
B ili so ravno dopusti in vsakdo 
im a p rav ico  spoč iti se.

—  M edtem  pa so ljud je  up
o ra b lja li zastrup ljeno  vodo. T u 
d i ž iv in o  so napaja li.

—  K d o  j im  je  kriv?  Pa bi se 
nacejali z v inom .

—  Im a te  načrte za odp ravo

te ekološke škode?
—  Kličete m orda iz Am erike?
—  Iz. Repičeve drage. Zaka j 

sprašujete?
—  K a r tako . Sem m is lil, da 

nam ponujate  pom oč zelenih 
do larjev.

—  T ova riš  M ozg ič ! Iz zadeve 
se ne gre norčevati. Je doka j 
resna.

—  Pijete tu d i v i vodo  iz 
Zelene reke?

—  Ne. Jaz segam navadno 
po kon jaku .

—  Potem pa: na zdravje! 
Pijte svoj kon jak in lepo m olčite. 
Ne praskajte  se tam , k je r vas 
na jm an j srbi.

T O N I G A Š P E R IČ


